
ΈΡΧΈΤΑΙ ΝΈΑ «ΚΑΤΑΙΓΙΔΑ» ΑΚΡΙΒΈΙΑΣ 
Επιστρέφει το «e-kalathi»
Το πέρασμα της καταιγίδας «Daniel» άφησε πίσω του βιβλικές κα-
ταστροφές, ενώ οι ζημιές που υπέστησαν η γεωργία και η κτηνο-
τροφία στην Ελλάδα, αναπόφευκτα θα επηρεάσουν και την Κύπρο. 
Η αδυναμία κάλυψης της ζήτησης με προϊόντα από τη Θεσσαλία 
επιφέρει ανατιμήσεις σε βασικά τρόφιμα. 

ΑΝΩ-ΚΑΤΩ Ο ΔΗΣΥ  
Τρικλοποδιές και ναρκοπέδια στην ηγεσία 
Άνω-κάτω είναι ο ΔΗΣΥ με όσα είδαν το φως της δημο-
σιότητας τις τελευταίες ημέρες, για όσα έγιναν φανερά 
αλλά και παρασκηνιακά. Οι συναντήσεις Αβέρωφ, η 
επιστροφή Αναστασιάδη και οι νάρκες που καλείται να 
αποφύγει η Αννίτα. ΣΈΛΙΔΑ 4ΣΈΛΙΔΑ 14 
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Αρχίζει η σύνοδος της 
Γ. Συνέλευσης του 
ΟΗΕ. Και την προσεχή 
Πέμπτη θα πραγμα-

τοποιηθεί, στη Νέα Υόρκη, η 
συνάντηση μεταξύ του Έλληνα 
Πρωθυπουργού και του Τούρκου 
Προέδρου. Το ερώτημα, όμως, 
έχει ως εξής: Πού στέκει το Κυ-
πριακό; Εάν λάβει κάποιος υπόψη 
το νέο δόγμα των Αθηνών, ότι δη-
λαδή η λύση του Κυπριακού δεν 
είναι πρόκριμα για τη διευθέτηση 
των Ελλαδοτουρκικών, ευλόγως 
καταλήγει στο ακόλουθο συμπέ-
ρασμα: Το Κυπριακό έχει μπει 
στο κάτω ράφι. Γιατί; Για να μην 
ενοχλεί την Άγκυρα. Διότι ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης το θεωρεί ως 
εμπόδιο στη λύση των προβλη-
μάτων που εγείρει η Τουρκία στο 
Αιγαίο. Μας αντιλαμβάνεται ως 
μπελά. Και έχουν οι εν Αθήναις 
την άποψη ότι, αν αποσυνδέσουν 
το Κυπριακό από τα Ελλαδοτουρ-
κικά, θα γλυτώσει το Αιγαίο και 
η Θράκη; Πρόκειται για ψευδαί-
σθηση. Ερώτημα νέο, συναφές 
με το προηγούμενο: Δηλαδή τα 
θέματα στο Αιγαίο και στη Θράκη 
δεν επιλύθηκαν λόγω του άλυτου 
Κυπριακού ή για τον ίδιο λόγο για 
τον οποίο δεν διευθετήθηκε ούτε 
το Κυπριακό; Και ο λόγος έχει 
ονοματεπώνυμο: Τουρκικός Νεο-
Οθωμανισμός!  

Η Άγκυρα θέλει το μισό Αιγαίο. 
Αξιώνει να φτάσει ώς τον 25ο 
Μεσημβρινό. Και τόσο ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης όσο και άλλοι εν 
Ελλάδι πολιτικοί πιστεύουν ότι αν 
πάνε στη Χάγη και πάρει ό,τι πάρει 
η Τουρκία μέσω του Διεθνούς 
Δικαστηρίου, θα βρει η Αθήνα την 
ησυχία της; Το αντίθετο θα συμβεί. 
Θα ανοίξει την όρεξη του θηρίου. 
Κλασικό παράδειγμα είναι η περί-
πτωση της ομοσπονδίας. Εφόσον η 
Άγκυρα την κατοχύρωσε στο Κραν 
Μοντανά μαζί με την πολιτική 
ισότητα, τώρα πατά πάνω τους 
και αξιώνει δύο κράτη με ισότιμη 
κυριαρχία. Άρα ο ισχυρισμός ότι 
τα Ελλαδοτουρκικά δεν επιλύονται 
λόγω του Κυπριακού συνιστά 
άλλοθι στην αποτυχία των Αθηνών 
να βάλουν φρένο στην τουρκική 
επεκτατικότητα. Δίνει  άλλοθι στην 
ίδια την τουρκική επιθετικότητα.     

Οι τύχες μας, κ. Μητσοτάκη, 
καθορίζονται από την τουρκική 
απειλή. Και είναι κοινές. Εάν πέσει 
το Αιγαίο, πέφτει και η Κύπρος. 
Και αν πέσει η Κύπρος, πέφτει το 
Αιγαίο. Εάν επιλύσετε, κ. Πρω-
θυπουργέ, τα ελλαδοτουρκικά 
προβλήματα με υποχωρήσεις και 
το Κυπριακό παραμείνει άλυτο, τι 
θα πράξετε στη συνέχεια; Θα μας 
αφήσετε στο έλεος των Τούρκων 
ή θα βγάλετε την Άγκυρα από τη 
δύσκολη θέση και θα μας βάλετε 
εσείς, αντί της Τουρκίας, το πιστό-
λι στον κρόταφο; Για να δεχθούμε 
τι; Τα δύο κράτη και να γλυτώσετε 
έτσι από τον «μπελά μας»;..

Το «πιστόλι» 
του Μητσοτάκη… 

ΘΕΣΗ

ΚΑΙΡΙΚΈΣ 
ΠΡΟΒΛΈΨΈΙΣ 

Πώς αλλάζει 
ο μετεωρολογικός 
χάρτης της Κύπρου
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ΣΧΟΛEΙΑ ΚΟΡΜΑΚΙΤΗ 
Στο… περίμενε 

για την ιστορική 
επαναλειτουργία τους 
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ΣΧΟΛΙΚΑ ΒΙΒΛΙΑ 
Νέα εισήγηση για 

επαναχρησιμοποίησή τους, 
αντί να καταλήγουν 

στα σκουπίδια 
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ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ 
Ολοκληρώνονται 
οι σχεδιασμοί του 

κρατικού 
προϋπολογισμού
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ΥΠΟΥΡΓΈΙΟ ΈΡΓΑΣΙΑΣ 
Μετά τις «συντάξεις 
σε ένα μήνα», σειρά 
παίρνει το ανεργιακό 

ΣΈΛΙΔΑ 17

Άλυτα παραμένουν 
τα προβλήματα 
που αντιμετωπίζει 
το Σωφρονιστικό 

Ίδρυμα της Κύπρου. Μεταξύ 
αυτών είναι ο υπερπληθυσμός 
-αφού σήμερα οι κατάδικοι 
ανέρχονται σε 995, την ώρα που 
υπάρχει χώρος για μόλις 620-, 
ενώ επιτακτική κρίνεται και η 

ανάγκη για υλοποίηση προγραμ-
μάτων στήριξης για επανένταξη 
των αποφυλακισθέντων στην 
κοινωνία. Μπορεί οι στατιστικές 
να δείχνουν ότι έχει μειωθεί η 
υποτροπή, όμως συνεχίζουν να 
υπάρχουν αρκετές περιπτώσεις 
ατόμων που αποφυλακίζονται 
χωρίς να έχουν την απαραίτητη 
στήριξη από το περιβάλλον τους, 

ΧΩΡΙΣ ΑΠΈΣΤΑΛΜΈΝΟ ΤΩΝ ΗΝ. ΈΘΝΩΝ, ΔΥΣΚΟΛΑ ΘΑ ΔΙΟΡΙΣΤΈΙ ΑΠΈΣΤΑΛΜΈΝΟΣ ΤΗΣ ΈΈ

JACK STRAW
Ο Σοσιαλιστής 

Βρετανός 
«Τούρκος» τιμημένος 

από την Τουρκία
ΣΈΛΙΔΑ 6

ΘΑΥΜΑΣΤΈΣ 
ΣΥΓΚΥΡΙΈΣ

Η συνεργασία κατοίκων 
της Κακοπετριάς και του 
Αγίου Μάμα στην ΕΟΚΑ

ΣΈΛΙΔΑ 9

ΠΟΥΤΙΝ – ΚΙΜ
Δύο διεθνείς «παρίες» 

σε απόγνωση 
– Γιατί χρειάζονται 
ο ένας τον άλλο 

ΣΈΛΙΔΑ 20

667 αποφυλακισθέντες επέστρεψαν στο κελί την τελευταία 5ετία

Τουρκικό τείχος στον ΟΗΕ… 
σπρώχνει σε συμπληγάδες 

Πρόεδρο και Γκουτέρες

Η χαρτογράφηση 
του πληθυσμού 
των Κεντρικών 
Φυλακών μέσα 
από στοιχεία και 

αριθμούς 

αλλά ούτε και από την Πολιτεία, 
με αποτέλεσμα να επιστρέφουν 
στις παλιές κακές τους συνήθειες, 
να παρανομούν ξανά και να επι-
στρέφουν στο κελί τους. Ενδεικτι-
κά είναι τα στοιχεία του Υπουρ-
γείου, σύμφωνα με τα οποία την 
τελευταία 5ετία επέστρεψαν στις 
φυλακές 667 αποφυλακισθέντες. 

ΣΈΛΙΔΈΣ 10-11 

Τουρκικό τείχος στον 
ΟΗΕ επιδιώκει να 
κλείσει τις διαδικα-
σίες εξόδου από το 

αδιέξοδο στο οποίο βρίσκεται 
το Κυπριακό. Ως εκ τούτου, 
σπρώχνει τις προσπάθειες του 
Προέδρου της Δημοκρατίας 
για επανέναρξη των συνομιλι-
ών στις συμπληγάδες των διχο-
τομικών θέσεων της Άγκυρας 
και του κατοχικού ηγέτη, Ερσίν 
Τατάρ, και τον ΓΓ του ΟΗΕ σε 
αποστολή υψηλού ρίσκου σε 
περίπτωση που θελήσει να 
αναλάβει ενεργότερη δράση. 

Όπως διπλωματικές πηγές 

αναφέρουν, μπορεί μεν να 
εστάλη από τον Πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη προς τον Αντόνιο 
Γκουτέρες η επιστολή για τον 
διορισμό ειδικού απεσταλμέ-
νου, όμως, όπως τα Ην. Έθνη 
εκτιμούν, για να υπάρχει απο-
τέλεσμα και για να αποφευχθεί 
νέο αδιέξοδο, θα πρέπει να 
δώσει και η τουρκική πλευ-
ρά τη σύμφωνη γνώμη της. 
Έθεταν, δε, το εξής ερώτημα: 
Εάν διορίσει ο ΓΓ του ΟΗΕ 
απεσταλμένο και τεθεί ενώπι-
όν του από τον κ. Τατάρ θέμα 
ισότιμης κυριαρχίας και δύο 
κρατών, πώς θα ενεργήσει η 

ελληνοκυπριακή πλευρά; Θα 
την απορρίψει και θα οδηγηθεί 
η διαδικασία σε νέο αδιέξοδο 
προτού ακόμη αρχίσει; 

Επί αυτού του θέματος, ανώ-
τατη κυβερνητική πηγή δήλω-
σε στη «Σ» τα εξής: «Δεν μπορεί 
να υπάρξει αλλαγή των όρων 
εντολής εάν και εφόσον διοριστεί 
απεσταλμένος». Συνεπώς, χωρίς 
την αλλαγή στάσης της τουρκικής 
πλευράς, ο διορισμός ειδικού 
απεσταλμένου συνεπάγεται την 
ανάληψη από τον ΓΓ του ΟΗΕ 
δράσης υψηλού ρίσκου, χωρίς 
αξιόπιστο δίκτυ ασφαλείας. 

ΣΈΛΙΔΑ 3

ΤΑ ΠΑΙΧΝΙΔΙΑ ΤΟΥ 
ΕΛΛΗΝΟΤΟΥΡΚΙΚΟΥ 
ΔΙΑΛΟΓΟΥ, Η ΠΥΛΑ 
ΚΑΙ Η ΚΑΤΑΡΓΗΣΗ ΤΟΥ 
ΨΗΦΙΣΜΑΤΟΣ 186 ΤΟΥ Σ.Α. 
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Κλόντια Σίφερ
ART AERI

ΗΚλόντια Μαρία Σίφερ γεν-
νήθηκε στις 25 Αυγούστου 
1970 στο Ράινμπεργκ της 
Βόρειας Ρηνανίας-Βεστφα-

λίας στη Γερμανία. Είναι Γερμανίδα 
μοντέλο, ηθοποιός και σχεδιάστρια 
μόδας. Στη δεκαετία του ‹90 υπήρξε 
ένα από τα πιο επιτυχημένα μοντέλα 
παγκοσμίως και ταυτίστηκε με την 
Μπριζίτ Μπαρντό. Έχει φωτογραφη-
θεί για πάνω από 1.000 εξώφυλλα 
περιοδικών. Το 2002, σύμφωνα με το 
περιοδικό Forbes, ο μισθός της ανέρ-
χονταν σε 55 εκατομμύρια δολάρια.

Άρχισε την καριέρα της με δοκι-
μαστική φωτογράφηση στο Παρίσι, 
όπου ακολούθησε φωτογράφηση για 
το περιοδικό Elle. Η αναγνώριση άρχι-
σε με τη διαφήμιση των Guess Jeans. 
Πρωτοανέβηκε στην πασαρέλα το 1988 

σε ηλικία 18 ετών με την υποστήριξη 
του σχεδιαστή Καρλ Λάγκερφελντ για 
την εταιρεία Chanel. Την ίδια χρονιά 
ολοκλήρωσε τη δευτεροβάθμια εκ-
παίδευση. Μιλά άπταιστα Αγγλικά, 
Γερμανικά και Γαλλικά. Ο Λάγκερ-
φελντ την χαρακτήρισε μούσα του και 
διατηρούσε επαγγελματική σχέση μαζί 
της μέχρι τον θάνατό του.

Το 1989 η Σίφερ πρωτοεμφανίστηκε 
στο εξώφυλλο του περιοδικού Vogue 
και την αγγλική του έκδοση, ενώ τον 
επόμενο χρόνο έγινε πρωτοσέλιδο στη 
γερμανική έκδοση. Για την επόμενη 
δεκαετία αποτέλεσε ένα από τα κορυφαία 
μανεκέν από τη Γερμανία. Στα χρόνια 
της δόξας της εμφανίστηκε σε πάνω 
από 500 εξώφυλλα περιοδικών, με-
ταξύ των οποίων το Marie Claire, το 
Cosmopolitan, το Harper’s Bazaar, το 

Playboy και το Elle. Αποτέλεσε το πρώτο 
μοντέλο που έγινε πρωτοσέλιδο στο 
Vanity Fair, το Rolling Stone και τους 
Times της Νέας Υόρκης. Τη δεκαετία 
του ‹90 είχε αποκλειστικό διαφημιστι-
κό συμβόλαιο με τις εταιρείες Revlon, 
Pepsi, Ebel, L’Oréal, Citroën, H&M και 
Victoria’s Secret. Αργότερα διαφήμισε 
και προϊόντα των Louis Vuitton, Dom 
Pérignon και Dolce & Gabbana. Η ημε-
ρήσια αμοιβή της το 1995 ανερχόταν 
σε 25.000 ως 75.000 μάρκα.

Το 1994 πρωτοεμφανίστηκε μπροστά 
στην κάμερα σε ένα μικρό ρόλο ως γκεστ 
σταρ στην κωμωδία Richie Rich. Ο πρώ-
τος μεγαλύτερος ρόλος ήρθε το 1997, 
όταν ενσάρκωσε τη Σούζαν στην ταινία 
The Blackout του Abel Ferrara. Πρωτα-
γωνιστικό ρόλο είχε και στην ταινία In 
Pursuit πλάι στον Daniel Baldwin. Το 

2003 είχε έναν μικρό ρόλο στην ταινία 
Love Actually. Το 1995 τής δόθηκε στο 
κανάλι RTL II ένα δικό της τοκ σόου 
με τίτλο Claudia Schiffer - Close up, 
η εκπομπή ακυρώθηκε όμως μετά το 
πρώτο κιόλας επεισόδιο. Το 2002 τής 
δόθηκε ένας δευτερεύων ρόλος σε δύο 
επεισόδια της αμερικανικής κωμικής 
σειράς Dharma & Greg (Όλα του γάμου 
δύσκολα). Έχει κατά καιρούς εμφανι-
στεί ως προσκεκλημένη σε διάσημα 
σόου, όπως του Larry King, του David 
Letterman και του Conan O’Brien. Το 
2013 συμμετείχε σε ένα σόου ταλέντων 
για σχεδιαστές μόδας ως «δασκάλα» 
(μέντορας), που προβλήθηκε από το 
γερμανικό κανάλι ProSieben. Από τον 
Ιανουάριο του 1994 έως τον Σεπτέμβριο 
του 1999 ήταν αρραβωνιασμένη με 
τον μάγο-ταχυδακτυλουργό Ντέιβιντ 

Κόπερφιλντ.
Τον Νοέμβριο του 2000 ξεκίνησε 

τη σχέση της με τον παραγωγό Μάθιου 
Βον, με τον οποίο παντρεύτηκαν στις 
25 Μαΐου 2002. Μαζί απέκτησαν τρία 
παιδιά: τον Κασπάρ Μάθιου, την Κλε-
μεντίν Πόπι και την Κοσίμα Βάιολετ.

Για περισσότερες πληροφορίες αποταθείτε 
στο www.artaeri.com.
Μακαρίου 71, Λ/σία

Καὶ βλέπεις τὸ φῶς τοῦ ἥλιου καθὼς 
ἔλεγαν οἱ παλαιοί.
Ὡστόσο νόμιζα πὼς ἔβλεπα τόσα χρόνια
περπατώντας ἀνάμεσα στὰ βουνὰ καὶ 
στὴ θάλασσα
συντυχαίνοντας ἀνθρώπους μὲ τέλειες 
πανοπλίες…
παράξενο, δὲν πρόσεχα πὼς ἔβλεπα 
μόνο τὴ φωνή τους.
Εἴταν τὸ αἷμα ποὺ τοὺς ἀνάγκαζε νὰ 
μιλοῦν, τὸ κριάρι
ποὺ ἔσφαζα κι ἔστρωνα στα πόδια 
τους…
μὰ δὲν εἴταν τὸ φῶς ἐκεῖνο τὸ κόκ-
κινο χαλί.

Γ. Σεφέρης, Ἁγια Νάπα, Α´

Δ
ράττομαι της ευκαι-
ρίας της σημερινής 
εκδήλωσης που 
συνδιοργανώνουν οι 
Δικηγορικοί Σύλλογοι 
Αμμοχώστου και Κε-
ρύνειας, για να κάνω 

μνεία σε 48 κληρωτούς και εφέδρους 
που έλαβαν μέρος στις πολεμικές επι-
χειρήσεις της 33 Μοίρας Καταδρομών 
(ΜΚ). Συγκεκριμένα, επικεντρώνομαι 
στους εννέα της επαρχίας Αμμοχώστου 
και στους 39 της πόλεως και επαρχίας 
Κερύνειας για να αποτίσω φόρο τιμής 
ως εξής: 

Συμπολεμιστές από την πόλη 
και επαρχία Αμμοχώστου

Στις 20 και 21 Ιουλίου 1974 στη 
μάχη του Αγ. Ιλαρίωνα έλαβαν μέρος 
οι κληρωτοί ΚΔ: Δνέας Ανδρέας Σ. Κα-
ράλουκας, από το κατεχόμενο χωριό 
Μαραθόβουνος και Ανδρέας Ο. Κκολού, 
από το Λιοπέτρι. Έκτοτε είναι «αγνο-
ούμενοι» υπό την έννοια ότι δεν είναι 
γνωστή η τύχη ή η θέση τους έπειτα από 
αυτό το χρονικό διάστημα που ορίζεται 
από τα συγκεκριμένα γεγονότα.

Στην ίδια μάχη έλαβαν μέρος οι 
κληρωτοί ΚΔ: Ανδρέας Ι. Ιωνά, από 
την κατεχόμενη Λύση, του οποίου τα 
λείψανα ανευρέθησαν σε ομαδικό τάφο 
οκτώ ατόμων σε περιοχή του Αγίου Ιλα-
ρίωνα (μεταξύ αυτών και τα λείψανα 

μάχες που ακολούθησαν με τους εισβο-
λείς που συνέχισαν να προελαύνουν σε 
περίοδο εκεχειρίας, δεν είναι γνωστή 
η τύχη, ή η θέση, εννέα κληρωτών και 
οκτώ ΕΦ (ανάμεσά τους τρεις ΕΦ ΚΔ 
έγιναν αιχμάλωτοι).

Ανευρέθησαν τα λείψανα εννέα κλη-
ρωτών και έξι ΕΦ, σε διάφορες περιοχές 
της κατεχόμενης Επαρχίας Κερύνειας 
και ταυτοποιήθηκαν με τη μέθοδο DNA.

Στις 23 Ιουλίου 1974 εκτελούνται εν 
ψυχρώ μετά από ενέδρα οι τραυματιο-
φορείς της 33 ΜΚ ΚΔ Δρουσιώτης Κ. 
Σωτήριος, από τον Λάρνακα Λαπήθου 
και ΚΔ Χαραλαμπίδης Γ. Μιχαλάκης, 
από την Κερύνεια. Τα λείψανά τους 
ανευρέθησαν σε ομαδικό τάφο στο 
χωριό Καζάφανι και ταυτοποιήθηκαν 
με τη μέθοδο DNA.

Στις 23 Ιουλίου 1974, ο ΚΔ Μαντρά-
λης Π. Κωνσταντίνος, από τη Λάπηθο, 
έπεσε μαχόμενος στον Κουτσοβέντη. Στις 
31 Ιουλίου 1974, ο ΕΦ ΚΔ Πίττας Α. 
Κωνσταντίνος, από το χωριό Πάναγρα, 
έπεσε σε άλλο πεδίο μάχης, παρά το 
χωριό Αγριδάκι, στον Δυτικό Πεντα-
δάκτυλο. Τάφηκε στο ελεύθερο τότε 
χωριό του. 

Kαι εν κατακλείδι θα ήθελα να πω 
ότι, αντλώντας στοιχεία κυρίως από το 
κεφάλαιο Οδοιπορικό του βιβλίου μου 
αναφέρoμαι στο χρονικό της κατάληψης 
της Κερύνειας, όπου συναντώνται και 

συνενώνονται οι Κερυνειώτες και οι 
Αμμοχωστιανοί στρατιωτικοί απ’ όλα τα 
όπλα του στρατού ξηράς και αντιτάσσουν 
σθεναρή άμυνα στο πλευρό της 33 ΜΚ. 
Ενόσω οι πράξεις τους εκλαμβάνονται 
ως μεμονωμένες ανδραγαθίες, ο κοινός 
αγώνας τους μένει ακόμα αδικαίωτος.

Από την πιο πάνω αναφορά επίσης 
προκύπτει ότι, κατά την πρώτη φάση της 
τουρκικής Εισβολής ο εχθρός αντιμε-
τώπισε την πεισματική αντίσταση των 
υπερασπιστών της Κερύνειας, που δι-
ήρκεσε αρκετές μέρες, παρόλο που ο 
τουρκικός στρατός ήταν πάνοπλος. Μέσα 
από το σκοτάδι της προδοσίας βγαίνουν 
στο φως ονομαστικά οι συμπολεμιστές, 
ορθώνονται ενάντια στον κατακτητή και 
ρίχνονται στην άνιση μάχη του άδικου 
πολέμου, αλλά είναι στ’ αλήθεια αδικο-
σκοτωμένοι ή ήρωες; 

*Αντιφώνηση από τη συγγραφέα 
στην εκδήλωση που πραγματοποιήθηκε 
στις 5/9/2023 με θέμα: «Οι Νομικές 
Πτυχές του Θέματος των Αγνοουμένων 
στην Κύπρο», στο Δημοτικό Μουσείο 
Αγίας Νάπας «Thalassa», την οποία 
διοργάνωσαν οι Δικηγορικοί Σύλλογοι 
Αμμοχώστου και Κερύνειας σε συνερ-
γασία με τις Εκδόσεις Hippasus, με 
αφορμή την έκδοση του βιβλίου της: 
«Αναζητώντας τα ‘Ιχνη» (Λευκωσία, 
2022). Η εκδήλωση τελούσε υπό την 
αιγίδα του Δήμου Αγίας Νάπας. 

Αδικαίωτοι Ήρωες του 1974
του Διοικητού της 33 ΜΚ Γεωργίου Χ. 
Κατσάνη) και ο Παύλος Γ. Παύλου, από 
το χωριό Ξυλοτύμπου, του οποίου τα 
λείψανα ανευρέθησαν επίσης σε περιοχή 
του Αγ.Ιλαρίωνα. Τα λείψανα και των 
δύο ταυτοποιήθηκαν με τη μέθοδο DNA.

Στις 22 Ιουλίου 1974, στη μάχη του 
Αγ. Γεωργίου έλαβαν μέρος οι κληρωτοί 
ΚΔ: Ανθλγός Γεώργιος Ν. Μελιφρονίδης, 
από την κατεχόμενη πόλη της Αμμο-
χώστου και Χριστοφής Π. Παπαλλή, 
από το κατεχόμενο χωριό Αχερίτου 
και έκτοτε είναι «αγνοούμενοι». Στην 
ίδια μάχη ρίχτηκε και ο κληρωτός ΚΔ 
Νίκος Μ. Μιχαήλ, από το κατεχόμενο 
χωριό Λυθράγκωμη,  του οποίου τα 
λείψανα ανευρέθησαν σε ομαδικό τάφο 
39 ατόμων στην περιοχή Γλυτζιώτισ-
σα της Κερύνειας (μεταξύ αυτών και 6 
ακόμη κληρωτοί ΚΔ της 33 ΜΚ). Τα 
λείψανα όλων ταυτοποιήθηκαν με τη 
μέθοδο DNA. 

Στις 23 Ιουλίου 1974, σε μάχη που 
δόθηκε σε περιοχή του χωριού Κου-
τσοβέντης, πέφτει νεκρός, μαζί με δύο 
κληρωτούς ΚΔ της 33 ΜΚ, ο ΕΦ Λχίας 
ΤΘ Κωνσταντίνος Ν. Μενοίκου,  από την 
κατεχόμενη πόλη της Αμμοχώστου. Οι 
σοροί τους τάφηκαν στη Λευκωσία, στο 
Κοιμητήριο Λακατάμειας, ο ένας πλάι 
στον άλλον ως «άγνωστοι» στρατιώτες, 
ενώ τα ονόματά τους συμπεριελήφθησαν 
στον μακρύ κατάλογο των «αγνοουμέ-
νων». Τα λείψανά τους ταυτοποιήθηκαν 
με τη μέθοδο DNA, δύο και πλέον δε-
καετίες μετά. 

Ο ΕΦ Λχίας της 33 ΜΚ ΚΔ Συμεών 
Μ. Γλυκαίνου, από το χωριό Παραλίμνι, 
κατά την επιστράτευση παρουσιάστηκε 
στην 32 ΜΚ, που έδρευε στο Μοναστήρι 
του Αγ. Χρυσοστόμου, στο κατεχόμενο 
χωριό Κουτσοβέντης και μετείχε στις 
μάχες της εν λόγω Μοίρας κατά τη δι-
άρκεια της 1ης και 2ης Εισβολής του 
Αττίλα. Εξαφανίστηκε στην περιοχή της 
κατεχόμενης Χαλεύκας κατά τη διάρκεια 
της 2ης Εισβολής. Τα λείψανά του ανευ-
ρέθησαν σε ομαδικό τάφο στην περιοχή 
του τουρκοκυπριακού χωριού Τζιάος 
και ταυτοποιήθηκαν με τη μέθοδο DNA. 
Χαρακτηριστικά αναφέρω αυτούσια τη 
μαρτυρία της αδερφής του Μαρίας: «…
τον πυροβόλησαν στο κεφάλι. Δεν είχε 
άκρα. Μάλλον τον είχαν δεμένο…». 

Συμπολεμιστές από την πόλη 
και επαρχία Κερύνειας 

Στις 20 και 21 Ιουλίου 1974 έλαβαν 

μέρος στη μάχη του Αγίου Ιλαρίωνα 
ο ΕΦ Στρτης Γρηγορίου Κ. Μιχάλης, 
από το χωριό Δίκωμο και ο ΕΦ Στρτης 
Καράντωνας Α. Παναγιώτης, από τον 
Άγιο Αμβρόσιο, των οποίων τα λείψανα 
ανευρέθησαν στον ομαδικό τάφο των 
οκτώ ατόμων σε περιοχή του Αγίου 
Ιλαρίωνα και ταυτοποιήθηκαν με τη 
μέθοδο DNA. 

Στο σημείο αυτό τονίζω ότι στο 
κεφάλαιο Πικρές Αλήθειες του βι-
βλίου μου κάνω την εξής αναφορά 
για τον δεύτερο συμπολεμιστή από 
την πόλη και την επαρχία της Κε-
ρύνειας μας: «….στα μέσα Απριλίου 
2021, ανακοινώθηκε η ανεύρεση των 
οστών και η ταυτοποίησή τους με τη 
μέθοδο DNA και τέταρτου δηλωμένου 
αιχμαλώτου πολέμου. Πρόκειται για 
τον Στρτη Πεζικού Παναγιώτη Ανδρέα 
Καράντωνα, από τον Άγιο Αμβρόσιο 
Κερύνειας, ο οποίος, σύμφωνα με 
τον κατάλογο των επτά δηλωμένων 
αιχμαλώτων πολέμου της Διεθνούς 
Ενώσεως του Ερυθρού Σταυρού, φέρει 
αριθμό αναφοράς ICRC Ref.No.: EZY 
135/8. Σύμφωνα με το πιστοποιητι-
κό αυτό, στον επίσημο κατάλογο των 
αιχμαλώτων πολέμου του τουρκικού 
στρατού ο αριθμός αναφοράς του ήταν 
1779 FK III, σελίδα 51, και κρατείτο 
σε φυλακή στον τουρκοκρατούμενο 
τομέα της Κύπρου». 

Θέλω να υπογραμμίσω το γεγονός 
ότι οι επίσημες ανακοινώσεις δεν ανέ-
φεραν ότι ο ΕΦ Στρτης Παναγιώτης Α. 
Καράντωνας ήταν δηλωμένος αιχμάλω-
τος πολέμου. Ανέφεραν μόνον ότι: «Ο 
ήρωας έπεσε υπέρ πίστεως και πατρίδος 
στις 21 Ιουλίου 1974 σε μάχη της 33 
ΜΚ» και ότι «τα οστά του ανευρέθησαν 
εις τον ομαδικό τάφο στην περιοχή του 
Αγίου Ιλαρίωνα και ταυτοποιήθηκαν 
με τη μέθοδο DNA».

Στις 20 και 21 Ιουλίου 1974 μετέ-
σχε στη μάχη του Αγίου Ιλαρίωνα και 
ο ΕΦ Στρτης Όμορφου Γ. Κώστας από 
το χωριό Δίκωμο, ο οποίος έκτοτε είναι 
«αγνοούμενος».

Κατά τη μάχη του Αγ. Γεωργίου, στις 
22 Ιουλίου 1974, καθώς επίσης και στις 

Έκθεση Βιβλίου 
Τοπικής Ιστορίας 
της Κύπρου

Το Κοινωφελές, Επιστημονικό 
και Πολιτιστικό Ίδρυμα «Φώτος 
Φωτιάδης» σε συνεργασία με 
τον Δήμο Στροβόλου, το Γραφείο 

Τύπου και Πληροφοριών, τους Εκδοτι-
κούς Οίκους Εν Τύποις, Ηλίας Επιφανίου, 
Κώστας Επιφανίου και μια ομάδα από 
συγγραφείς διοργανώνουν Έκθεση Βιβλίου 
Τοπικής Ιστορίας της Κύπρου. 

Τα εγκαίνια της έκθεσης θα πραγμα-
τοποιηθούν στο Πολιτιστικό Κέντρο του 
Δήμου Στροβόλου αύριο Δευτέρα, 25 
Σεπτεμβρίου 2023 και ώρα 6.30 μ.μ., 
από την Υπουργό Παιδείας, Αθλητισμού 
και Νεολαίας, Δρα Αθηνά Μιχαηλίδου.

Η Έκθεση θα παραμείνει ανοικτή από 
τη Δευτέρα, 25 Σεπτεμβρίου, μέχρι και 
την Παρασκευή, 29 Σεπτεμβρίου 2023. 
Ώρες λειτουργίας και επισκέψεων από 
τις 11 π.μ. μέχρι τις 7 μ.μ. Η είσοδος 
είναι δωρεάν για το κοινό.

Την Έκθεση μπορούν να επισκεφθούν 
και μαθητές και φοιτητές.

Συστήνεται όμως να προηγηθεί κά-
ποια προειδοποίηση από τη Διεύθυνση 
κάθε εκπαιδευτικού ιδρύματος, ώστε 
να αποφευχθεί τυχόν συνωστισμός.

Εάν υπάρχουν οργανωμένα σύνολα, 
όπως Κοινοτικές Αρχές ή άλλα, καθώς 
και συγγραφείς που θα ήθελαν να προ-
βληθούν στην Έκθεση βιβλία της τοπικής 
ιστορίας, τα οποία έχουν συγγράψει ή 
εκδώσει και τα οποία ίσως να μην έχει 
υπόψη της η οργανωτική επιτροπή της 
Έκθεσης, μπορούν να απευθύνονται στα 
τηλέφωνα που αναφέρονται στο τέλος 
της παρούσας ανακοίνωσης, για να διευ-
θετηθεί η δυνατότητα να περιληφθούν 
και αυτά στα εκθέματα της Έκθεσης.

Η διοργάνωση της πιο πάνω Έκθεσης 
Βιβλίου Τοπικής Ιστορίας της Κύπρου 
κρίθηκε αναγκαία και πολύ επωφελής 
διότι, μετά την κατοχή πολλών κοινοτήτων 
της πατρίδας μας από τους Τούρκους 
εισβολείς, έχουν εκδοθεί εκατοντάδες 
βιβλία για τα κατεχόμενα χωριά της Κύ-
πρου που αναφέρονται στην ιστορία 
των κατεχόμουν χωριών, πόλεων και 
κωμοπόλεων της χώρας μας.

Οι διοργανωτές της πιο πάνω Έκθεσης 
Βιβλίου Τοπικής Ιστορίας θέλουν να 
ευαισθητοποιήσουν τον κόσμο αλλά και 
να τον διευκολύνουν, ώστε να πληρο-
φορηθεί και να μπορεί εύκολα να βρει 
τα διάφορα βιβλία ιστορίας, διότι μόνο 
έτσι θα μεταλαμπαδεύεται στις νεότερες 
γενιές η ιστορία των κατεχομένων πόλεων 
και κοινοτήτων της πατρίδας μας και 
όχι μόνο, μέχρι την ευλογημένη εκείνη 
μέρα κατά την οποία θα επιτευχθεί η 
αποχώρηση των κατοχικών στρατευμά-
των και θα ελευθερωθεί η υπό κατοχή 
πατρίδα μας.

Για περισσότερες πληροφορίες 
μπορείτε να καλέσετε τον Δρα Χρίστο 
Αριστείδου στα τηλέφωνα 99469616 
ή 22452000. 

ΜΑΡΙΑ 
ΚΑΡΕΦΥΛΛΙΔΟΥ 
ΙΩΑΝΝΟΥ, 
Συγγραφέας-
Ερευνήτρια 
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ΧΩΡΊΣ ΑΠΕΣΤΑΛΜΕΝΟ ΤΩΝ ΗΝ. ΕΘΝΩΝ, ΔΎΣΚΟΛΑ ΘΑ ΔΊΟΡΊΣΤΕΊ ΑΠΕΣΤΑΛΜΕΝΟΣ ΤΗΣ ΕΕ

Τουρκικό τείχος στον ΟΗΕ… 
σπρώχνει σε συμπληγάδες τον Πρόεδρο 

και σε ρίσκο τον Γκουτέρες

Ο «ΟΡΟΣ ΑΣΦΑΛΕΊΑΣ» ΠΟΥ 
ΘΕΤΕΊ Η ΛΕΥΚΩΣΊΑ ΓΊΑ ΤΟΝ 
ΑΠΕΣΤΑΛΜΕΝΟ ΣΤΟ ΚΥΠΡΊΑ-
ΚΟ, ΤΊ ΛΕΝΕ ΟΊ ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ, Ο 
ΠΟΝΟΚΕΦΑΛΟΣ ΤΟΥ ΜΗΤΣΟ-
ΤΑΚΗ ΚΑΊ ΠΩΣ ΣΧΕΔΊΑΣΜΟΣ 
ΤΩΝ ΗΠΑ ΕΠΗΡΕΑΖΕΊ ΑΊΓΑΊΟ 
ΚΑΊ ΚΥΠΡΟ 

Τ
ουρκικό τείχος στον ΟΗΕ 
επιδιώκει να κλείσει τις 
διαδικασίες εξόδου από 
το αδιέξοδο στο οποίο 
βρίσκεται το Κυπριακό. 
Ως εκ τούτου, σπρώ-
χνει τις προσπάθειες 

του Προέδρου της Δημοκρατίας για 
επανέναρξη των συνομιλιών στις συ-
μπληγάδες των διχοτομικών θέσεων της 
Άγκυρας και του κατοχικού ηγέτη Ερσίν 
Τατάρ, και τον ΓΓ του ΟΗΕ σε αποστολή 
υψηλού ρίσκου σε περίπτωση που θε-
λήσει να αναλάβει ενεργότερη δράση. 
Όπως διπλωματικές πηγές αναφέρουν, 
μπορεί μεν να εστάλη από τον Πρόεδρο 
της Δημοκρατίας Νίκο Χριστοδουλίδη 
προς τον Αντόνιο Γκουτέρες η επιστολή 
για τον διορισμό ειδικού απεσταλμέ-
νου, όμως, όπως τα Ην. Έθνη εκτιμούν, 
για να υπάρχει αποτέλεσμα και για να 
αποφευχθεί νέο αδιέξοδο, θα πρέπει 
να δώσει και η τουρκική πλευρά τη 
σύμφωνη γνώμη της. Έθεταν, δε, το εξής 
ερώτημα: Εάν διορίσει ο ΓΓ του ΟΗΕ 
απεσταλμένο και τεθεί ενώπιόν του από 
τον κ. Τατάρ θέμα ισότιμης κυριαρχίας 
και δυο κρατών, πώς θα ενεργήσει η 
ελληνοκυπριακή πλευρά; Θα την απορ-
ρίψει και θα οδηγηθεί η διαδικασία σε 
νέο αδιέξοδο προτού ακόμη αρχίσει; 
Επί αυτού του θέματος, ανώτατη κυβερ-
νητική πηγή δήλωνε στη «Σ» τα εξής: 
«Δεν μπορεί να υπάρξει αλλαγή των 
όρων εντολής εάν και εφόσον διοριστεί 
απεσταλμένος». Συνεπώς, χωρίς την αλ-
λαγή στάσης της τουρκικής πλευράς, 
ο διορισμός ειδικού απεσταλμένου 
συνεπάγεται την ανάληψη από τον ΓΓ 
του ΟΗΕ δράσης υψηλού ρίσκου, χωρίς 
αξιόπιστο δίκτυ ασφαλείας. 

Τουρκικές αξιώσεις 
Υπό αυτές τις συνθήκες πώς θα δι-

οριστεί απεσταλμένος από τον Αντόνιο 
Γκουτέρες, όταν η μεν Κυβέρνηση υπο-
στηρίζει ότι ο διορισμός θα γίνει επί τη 
βάσει των ψηφισμάτων του Σ. Ασφαλείας 
και της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπον-
δίας με πολιτική ισότητα, η δε τουρκική 
πλευρά επιμένει στις γνωστές της αντι-
λήψεις; Τόσο ο Ερσίν Τατάρ όσο και η 
τουρκική κυβέρνηση, κατά τη διάρκεια 
των επαφών του βοηθού ΓΓ του ΟΗΕ 
Μίροσλαβ Γιέτζα ανέπτυξε, κάτω από 
την επικεφαλίδα «περί των δικαιωμά-
των των Τουρκοκυπρίων», τις πάγιες 
πλέον  θέσεις τους, που θα πρέπει να 
υιοθετηθούν για την επανέναρξη των 
συνομιλιών, όπως είναι: 

1. Η ισότιμη κυριαρχία. 2. Η αλλαγή 
βάσης της πολιτειακής μορφής και η 
μετακίνηση από εκείνην της διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας με πολιτική 
ισότητα σε εκείνη των δύο κρατών με 
πρόθεση συμβιβασμού τη συνομοσπονδία 
αντί τα δύο κράτη. Ήδη η θέση αυτή έχει 
περάσει ως κοινή τουρκική γραμμή, που 
δεσμεύει τους πάντες, από το Συμβούλιο 
Εθνικής Ασφαλείας της Τουρκίας. 

Η κατάργηση του 
186 και η Πύλα 

Πέραν των δυο ανωτέρω τουρκι-
κών αξιώσεων, υπάρχουν και άλλες 
που εγείρονται προς τα Ην. Έθνη και 
προς άλλους ξένους διπλωμάτες. Με-
ταξύ αυτών είναι και οι ακόλουθες: Α) 
Η άρση της απομόνωσης των Τουρκο-
κυπρίων, παρότι αυτή οφείλεται στην 
κατοχή του τουρκικού στρατού, γεγονός 
που επιβεβαιώνεται από τα ψηφίσματα 
541 και 550 του Σ. Ασφαλείας και την 
Τέταρτη Διακρατική Προσφυγή, στην 
οποία ρητώς αναφέρεται ότι η ευθύνη 
για όσες παρανομίες συμβαίνουν στη 
«βόρεια Κύπρο» βαραίνουν την Τουρκία. 
Γιατί; Διότι, όπως αναφέρεται, οι όποιες 
«Τουρκοκυπριακές Αρχές» είναι υπο-
τελείς στον τουρκικό στρατό κατοχής. 
Γι’ αυτό άλλωστε δεν αναγνωρίζεται το 
ψευδοκράτος, αφού είναι αποτέλεσμα 
της βίας και της χρήσης των όπλων. 
Ως εκ τούτου παραβιάζεται το άρθρο 
2, παράγραφος 4 του Χάρτη των Ην. 
Εθνών. Β) Η διάβρωση και η κατάργηση 
του ψηφίσματος 186 του ’64, επί τη βά-
σει του οποίου αναγνωρίζεται από τον 
ΟΗΕ και το Συμβούλιο Ασφαλείας ως 
μοναδικό κράτος στο νησί η Κυπριακή 
Δημοκρατία. Τα όσα συμβαίνουν στην 
Πύλα είναι σχετικά, αφού η τουρκική 
πλευρά ισχυρίζεται ότι τμήμα της νε-
κρής ζώνης ανήκει στην «κυριαρχία 
του ψευδοκράτους» κατά παράβαση 
της ημεδαπής εννόμου τάξεως της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, η οποία εί-
ναι κράτος μέλος του ΟΗΕ και της ΕΕ. 
Επί τη βάσει του ψηφίσματος 186 του 

’64, το Συμβούλιο Ασφαλείας καθορίζει 
τους όρους εντολής της Ειρηνευτικής 
Δύναμης ομού με του νόμιμου κράτους 
της Κυπριακής Δημοκρατίας. 

Η «ατιμία» των Άγγλων 
Αυτό το νομικό καθεστώς επιδιώκει 

να ανατρέψει η Άγκυρα,  αξιώνοντας 
την υπογραφή χωριστής συμφωνίας 
με την Ειρηνευτική Δύναμη στη βάση 
της αρχής της χωριστής και ισότιμης 
κυριαρχίας. Σημειώνεται ότι ο Ραούφ 
Ντενκτάς ισχυριζόταν από το 1964 ότι με 
το ψήφισμα 186 η Βρετανία είχε προβεί 
σε ατιμία σε βάρος των Τουρκοκυπρί-
ων διότι πρόσφερε τον τίτλο ιδιοκτησίας 
του κράτους της Ζυρίχης στους Ελλη-
νοκυπρίους, για να μην τεθεί θέμα των 
δικών της Βάσεων, των οποίων η νομι-
μότητα στηριζόταν και στηρίζεται στις 
Συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου και στην 
ύπαρξη της Κυπριακής Δημοκρατίας. 
Τον Φεβρουάριο του 1974, ο Τούρκος 
Πρωθυπουργός Μπουλέντ Ετζεβίτ είχε 
θέσει στο πλαίσιο των διακοινοτικών 
συνομιλιών δύο συναφείς θέσεις: 1) 
Τη λύση του Κυπριακού στη βάση της 
ομοσπονδίας, που τότε θεωρείτο από 
την ελλαδική και κυπριακή ηγεσία ως 
διχοτόμηση και 2) την ισότιμη κυριαρχία. 
Τον Απρίλιο ο Μακάριος αναγκάστηκε 
να διακόψει τις συνομιλίες διότι άλλαζε η 
βάση των συνομιλιών και δεν μπορού-
σε ούτε ο ίδιος ούτε η λοιπή πολιτική 
ηγεσία να δεχθούν τη διχοτομική λύση, 
όπως χαρακτήριζαν τότε την ομοσπον-
δία. Ειδικώς μετά το Κραν Μοντανά, το 
Κυπριακό είναι εγκλωβισμένο μεταξύ 

της προηγούμενης τουρκικής θέσης για 
ομοσπονδία για δύο συνιστώντα κράτη 
και της νέας για τα δύο κράτη.

Ο απεσταλμένος της ΕΕ 
Η Τουρκία κτίζει με τις θέσεις της για 

δύο κράτη τείχη, τόσο στον Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας όσο και στον ΓΓ του ΟΗΕ 
ως προς τον διορισμό απεσταλμένου. Το 
γεγονός αυτό φαίνεται να παγιδεύει και 
τον διορισμό απεσταλμένου από την ΕΕ. 
Διότι, όπως Κοινοτικές επαφές αναφέ-
ρουν: «Η στάση της ΕΕ είναι συνάρτηση 
με εκείνην των Ην. Εθνών, που έχουν το 
πάνω χέρι στη διαδικασία. Εάν φοβάται 
ο ΓΓ του ΟΗΕ να διορίσει απεσταλμένο, 
διότι θα αποτύχει, πώς θα διορίσει η ΕΕ 
δικό της απεσταλμένο;». Τα πράγματα θα 
περιπλεχθούν εάν ο Γκουτέρες διορίσει 
απεσταλμένο χωρίς η τουρκική πλευρά 
να αποποιηθεί τις θέσεις της περί δύο 
κρατών και ισότιμης κυριαρχίας, σε 
μια προσπάθεια να εξευρεθεί «κοινό 
έδαφος», όπως είπε ο Πρόεδρος. Υπό 
αυτές τις συνθήκες, ο κατοχικός ηγέτης, 
ανεξαρτήτως τι αναφέρουν τα ψηφίσματα 
του Σ. Ασφαλείας περί ομοσπονδίας, θα 
έχει τη δυνατότητα να θέσει επί τάπητος 
και να καταγραφεί η αντίληψή του περί 
της λύσης των δύο κρατών. Και τότε ο 
Γκουτέρες τι θα πράξει; Θα τετραγωνίσει 
τον κύκλο. Σε δυσκολότερη δε θέση θα 
βρίσκεται ο Πρόεδρος, ο οποίος επιδίωξε 
μια τέτοια διαδικασία, η οποία, όμως, 
μπορεί να εξελιχθεί σε μπούμερανγκ. Ο 
ίδιος κίνδυνος ισχύει για την περίπτωση 
της Τριμερούς (ΓΓ ΟΗΕ, Χριστοδουλίδης, 
Τατάρ). Μια τέτοια συνάντηση θα είχε 

σημασία εάν η τουρκική πλευρά αποδε-
χόταν τη βάση των συνομιλιών όπως την 
εννοεί ο Πρόεδρος και το Σ. Ασφαλείας. 
Αλλιώς, εκείνο που θα συμβεί είναι η 
καταγραφή της τουρκικής αξίωσης για 
λύση δύο κρατών. Και βλέπουμε. 

Οι κόκκινες γραμμές 
Τουρκίας - Ελλάδας 

Μαζί με το Κυπριακό υπάρχουν τα 
ανοιχτά ελλαδοτουρκικά θέματα. Και 
για τον λόγο αυτό θα πραγματοποιηθεί 
την προσεχή Πέμπτη, 21 του μήνα, στο 
περιθώριο των εργασιών της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ, η συνάντηση του 
Έλληνα Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη με τον Τούρκο Πρόεδρο Ταγίπ 
Ερντογάν. Στην ελληνική Κυβέρνηση 
υπάρχει η νέα πολιτική θέση ότι τα Ελ-
λαδοτουρκικά δεν μπορούν να είναι 
εγκλωβισμένα στο άλυτο κυπριακό 
πρόβλημα. Δηλαδή θα υπογράψει η 
Ελλάδα σύμφωνο φιλίας με την Τουρκία, 
ενώ η Κύπρος θα τελεί υπό κατοχή;

 
Πολιτική των ΗΠΑ 
και του Ισραήλ

Ούτως ή άλλως, από την πρόσφα-
τη συνάντηση Γεραπετρίτη - Φιντάν 
προκύπτει ότι αμφότερες οι πλευρές 
συμμετέχουν σε διάλογο αλλά θέτουν 
κόκκινες γραμμές. Πώς να γίνει,  λοιπόν, 
εποικοδομητικός διάλογος; Προφανώς, 
η διαδικασία αυτή έχει «αμερικανικό 
δάκτυλο», υπό την έννοια ότι η Ουάσι-
γκτον θέλει τη συνοχή του ΝΑΤΟ λόγω 
της κρίσης στην Ουκρανία. Δεν θέλει 
μπελάδες στη νοτιοανατολική Μεσόγειο. 
Άρα το σκηνικό καλύπτει και την Κύπρο, 
με τη διαφορά ότι στην περίπτωσή μας 
είναι τέτοιο το ανισοζύγιο δυνάμεων, που 
οι ΗΠΑ θεωρούν ότι κουμάντο κάνει η 
Τουρκία με το Ισραήλ. Εάν λοιπόν επι-
βιώνουμε της τουρκικής απειλής είναι 
λόγω της συγκυρίας συμφερόντων και 
ισοζυγίων δυνάμεων μεταξύ των δυο 
αυτών περιφερειακών δυνάμεων και 
του γεγονότος ότι: Α) Η Κύπρος αποτε-
λεί την έξοδο του Ισραήλ, τον πνεύμονά 
του, διότι δεν έχει στρατηγικό βάθος και 
διότι έχει κοινά συμφέροντα για την εξυ-
πηρέτηση ενεργειακών συμφερόντων. 
Β) Το Ισραήλ δεν θα ήθελε να πέσει η 
Κύπρος κάτω από τον πλήρη έλεγχο της 
Τουρκίας, διότι αυξάνονται οι εξαρτήσεις 
της έναντι της Άγκυρας και κλείνει το 
ανισοζύγιο δυνάμεων υπέρ της. Άρα 
και το υφιστάμενο status quo, γιατί να 
μη βολεύει τις ΗΠΑ; Και ας λέγονται 
δημόσια άλλα πράγματα. Όσο, δε, για 
τον Έλληνα Πρωθυπουργό, το ερώτημα 
που εγείρεται είναι το εξής: Θα αξιώσει ή 
όχι από τον Τούρκο Πρόεδρο την πλήρη 
αποχώρηση των στρατευμάτων του από 
την Κύπρο; Πού κωλύεται; Φοβάται την 
απάντηση και τις ευθύνες; Ή ότι, μετά τον 
Γκουτέρες, θα βρεθεί και αυτός ενώπιον 
των τουρκικών συμπληγάδων, που σχη-
ματίζει ο Ερντογάν με τις αυτοκρατορικές 
του θέσεις στο Αιγαίο και στην Κύπρο… 

ΓΊΑΝΝΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΊΔΗΣ, 
Δρ των Διεθνών 
Σχέσεων

Πώς συνδέεται 
η Πύλα με την 
κατάργηση του 

ψηφίσματος 186 
του Σ.Α. 

Γιατί ο Μακάριος 
διέκοψε τις 

συνομιλίες στις 
αρχές του  ’74 και οι 

αξιώσεις Ετζεβίτ 

Ο ελλαδοτουρκικός 
διάλογος, το 

Κυπριακό και οι 
μπελάδες των ΗΠΑ 

Βολεύονται ή όχι οι 
ΗΠΑ από το status 

quo; 

Ο ΧΆΡΤΗΣ ΆΠΟΤΥΠΏΝΕΙ ΤΆ 
ΓΕΏΠΟΛΙΤΙΚΆ ΤΟΞΆ ΣΤΗ 
ΜΆΥΡΗ ΘΆΛΆΣΣΆ ΚΆΙ ΕΝΆ 
ΆΛΛΟ ΣΤΗ ΝΟΤΙΟΆΝΆΤΟΛΙ-
ΚΗ ΜΕΣΟΓΕΙΟ. Ο ΕΛΛΆΔΟ-
ΤΟΥΡΚΙΚΟΣ ΔΙΆΛΟΓΟΣ ΕΧΕΙ 
ΏΣ ΔΕΙΚΤΗ ΆΣΦΆΛΕΙΆΣ ΤΗ 
ΣΥΝΟΧΗ ΤΟΥ ΝΆΤΟ, ΤΗΝ 
ΟΠΟΙΆ ΟΙ ΗΠΆ ΘΕΏΡΟΥΝ 
ΆΝΆΓΚΆΙΆ ΛΟΓΏ ΤΗΣ ΚΡΙ-
ΣΗΣ ΣΤΗΝ ΟΥΚΡΆΝΙΆ. ΣΤΗ 
ΔΙΚΗ ΜΆΣ ΠΕΡΙΟΧΗ, ΕΦΟ-
ΣΟΝ ΟΙ ΤΟΥΡΚΟΙ ΕΧΟΥΝ 
ΤΟΝ ΕΛΕΓΧΟ, ΟΙ ΆΜΕΡΙΚΆ-
ΝΟΙ ΒΟΛΕΥΟΝΤΆΙ ΜΕ ΤΗΝ 
ΥΦΙΣΤΆΜΕΝΗ ΚΆΤΆΣΤΆΣΗ, 
ΔΙΟΤΙ ΘΕΏΡΟΥΝ ΟΤΙ, 
ΆΚΟΜΗ ΚΆΙ ΆΝ ΣΥΖΗΤΟΥΝ 
ΓΙΆ ΝΆ ΣΥΖΗΤΟΥΝ ΆΘΗΝΆ 
ΚΆΙ ΆΓΚΥΡΆ, ΥΠΆΡΧΟΥΝ 
ΆΥΞΗΜΕΝΕΣ ΣΥΝΘΗΚΕΣ 
ΆΣΦΆΛΕΙΆΣ. ΆΣΧΕΤΏΣ ΕΆΝ 
Η ΆΓΚΥΡΆ ΕΛΕΓΧΕΙ ΚΆΙ 
ΔΗΜΙΟΥΡΓΟΥΝΤΆΙ ΓΙΆ ΤΗΝ 
ΚΥΠΡΟ ΣΥΝΘΗΚΕΣ ΓΙΆ 
ΔΟΡΥΦΟΡΟΠΟΙΗΣΗ. 
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Τρικλοποδιές και ναρκοπέδια 
στον ΔΗΣΥ 

Στη Νέα Υόρκη με Κυπριακό και Οικονομία στις αποσκευές

ΟΙ ΣΥΝΑΝΤΉΣΕΙΣ ΑΒΕΡΩΦ, 
Ή ΕΠΙΣΤΡΟΦΉ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΉ 
ΚΑΙ ΟΙ ΝΑΡΚΕΣ ΠΟΥ ΚΑΛΕΙΤΑΙ 
ΝΑ ΑΠΟΦΥΓΕΙ Ή ΑΝΝΙΤΑ 

ΣΕΙΡΑ ΔΙΜΕΡΩΝ ΚΑΙ ΠΟΛΥ-
ΜΕΡΩΝ ΣΥΝΑΝΤΉΣΕΩΝ ΘΑ 
ΠΡΑΓΜΑΤΟΠΟΙΉΣΕΙ ΣΤΉ ΝΕΑ 
ΥΟΡΚΉ Ο ΠΤΔ, ΜΕ ΕΠΙΚΕ-
ΝΤΡΟ ΤΟ ΚΥΠΡΙΑΚΟ ΑΛΛΑ ΚΑΙ 
ΖΉΤΉΜΑΤΑ ΤΉΣ OΙΚΟΝΟΜΙΑΣ 
ΚΑΙ ΤΉΣ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

Ά
νω-κάτω είναι ο ΔΗΣΥ 
με όσα είδαν το φως της 
δημοσιότητας τις τελευ-
ταίες ημέρες, για όσα 
έγιναν φανερά αλλά και 
παρασκηνιακά. 

Ποιος ο ρόλος του 
τέως Προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου 
Αναστασιάδη αλλά και πού αποσκοπούν 
οι συναντήσεις Αβέρωφ με πολιτικούς 
αρχηγούς και πρέσβεις; Υπό ποία ιδιότη-
τα έγιναν και γιατί χωρίς να ενημερώσει 
την Πρόεδρο του κόμματός του;

Στον αντίποδα η Πρόεδρος του ΔΗΣΥ, 
Αννίτα Δημητρίου, καλείται να περάσει 
το ναρκοπέδιο στο οποίο βρίσκεται με 
κινήσεις ακριβείας, ώστε να μην πυρο-
δοτήσει τη νάρκη που θα τινάξει τον 
ΔΗΣΥ στον αέρα.

Τα ερωτήματα που εγείρονται είναι 
πολλά κι όσο δεν υπάρχουν ξεκάθαρες 
απαντήσεις από τους άμεσα εμπλεκο-
μένους, ο μίτος της Αριάδνης θα οδηγεί 
σε σκοτεινές πτυχές στον λαβύρινθο της 
πολιτικής.

Πώς προέκυψαν οι επαφές Αβέρωφ 
και γιατί; 

Γιατί δεν ενημέρωσε την Πρόεδρο 
του κόμματος; Μήπως με την ενέργεια 
αυτή χάνει την αξιοπιστία του το κόμ-
μα; Μήπως αμφισβητεί/ καταργεί την 
Πρόεδρο; 

Πηγές επιβεβαιώνουν στη «Σημερινή» 
πως η Πρόεδρος του ΔΗΣΥ είχε άγνοια 
για τις δράσεις του τέως Προέδρου του 
κόμματος, χαρακτηρίζοντάς τις μάλιστα 

Με κύριο στόχο να χαρτο-
γραφήσει τις διαθέσεις του 
διεθνούς παράγοντα και 
εργαστεί για τη δημιουργία 

συνθηκών επανεκκίνησης των διαδικα-
σιών επίλυσης του Κυπριακού, μετέβη 
από χθες στη Νέα Υόρκη ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης για τις εργασίες της 78ης 
Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ, συνοδεία 
του Υπ. Εξωτερικών, του Κυβερνητι-
κού Εκπροσώπου, της Διευθύντριας 
του Διπλωματικού του Γραφείου και 
άλλων αξιωματούχων και υπηρεσιακών 
παραγόντων. 

Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα έχει 
σειρά διμερών και πολυμερών συναντή-
σεων με ομολόγους του ξένων κρατών, 
καθώς και κορυφαίους αξιωματούχους 
διεθνών οργανισμών. Παράλληλα με τις 
εργασίες και τις επαφές που αφορούν 
το Κυπριακό, κρίσιμες συναντήσεις θα 
γίνουν και για θέματα που αφορούν την 
οικονομία και τα ενεργειακά. Γι’ αυτό 
εξάλλου ο Πρόεδρος θα πραγματοποι-

ανεπίτρεπτες.
Σ’ επικοινωνία μας με τον κύριο Αβέ-

ρωφ Νεοφύτου, μας ανέφερε, από τη 
Γενεύη όπου βρίσκεται, «ουδέν σχόλιον» 
επί του θέματος. 

Μήπως ετοιμάζει το επόμενό του βήμα 
στην πολιτική σκηνή της χώρας; Ή μή-
πως δεν είναι τόσο απλή η απάντηση;

Δεν αμφισβητεί κανείς πως η Αννίτα 
Δημητρίου είναι η θεσμική Πρόεδρος 
του ΔΗΣΥ και βρέθηκε στο τιμόνι του 
με την ψήφο του Συναγερμικού κόσμου, 
με την εντολή για ενότητα στο κόμμα.

Από την άλλη, ο παλαίμαχος της 
πολιτικής ζωής και τέως Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, Νίκος Αναστασι-
άδης, δηλώνει παρών στην πολιτική 
ζωή της χώρας δίδοντας «συμβουλές» 
στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας αλλά 
και στην Πρόεδρο του ΔΗΣΥ.

Το χρονικό
Λίγες ημέρες πριν, ο Αβέρωφ Νεοφύ-

του άρχισε σειρά επαφών με πρέσβεις 
και πολιτικούς αρχηγούς, με επίκεντρο 
το Κυπριακό. 

Υπενθυμίζεται πως το κόμμα την ίδια 
ημέρα έστειλε ένα ηχηρό «όχι» στο κά-

ήσει συναντήσεις μεταξύ άλλων και με 
εκπροσώπους ενεργειακών και επεν-
δυτικών οργανισμών. 

Κυπριακό - συναντήσεις με 
Γκουτέρες, 
Μισέλ και φον ντερ Λάιεν

Για το Κυπριακό, ιδιαίτερο ενδια-
φέρον θα έχει η συνάντηση του ΠτΔ 
με τον Γενικό Γραμματέα του ΟΗΕ, 
Αντόνιο Γκουτέρες, την Παρασκευή,  
22 Σεπτεμβρίου. Στην εν λόγω συνά-
ντηση αναμένεται, μεταξύ άλλων,  όπως 
ξεκαθαρίσει (κάπως) το τοπίο σχετικά 
με το αίτημα του κ. Χριστοδουλίδη για 
διορισμό ειδικού απεσταλμένου, ο 
οποίος θα διερευνήσει τις προοπτικές 
επανέναρξης των συνομιλιών. 

Σημαντικές κρίνονται και οι συνα-
ντήσεις που θα έχει ο Πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης με την Ούρσουλα φον ντερ 

Λάιεν και τον Σαρλ Μισέλ, στον απόηχο 
μάλιστα της έκθεσης του Ευρωκοινοβου-
λίου για την Τουρκία. Στις συναντήσεις 
αυτές η Λευκωσία επιδιώκει όπως κα-
θοριστεί το επόμενο βήμα αναφορικά 
με την περαιτέρω εμπλοκή της ΕΕ στις 
διαδικασίες επίλυσης του Κυπριακού. 

Με το βλέμμα στη συνάντηση 
Μητσοτάκη - Ερντογάν

Το ενδιαφέρον της Λευκωσίας στρέ-
φεται και στη συνάντηση που θα έχουν οι 
Κυριάκος Μητσοτάκης και Ταγίπ Ερντογάν 
στις 20 Σεπτεμβρίου, στο περιθώριο των 
εργασιών της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ. 
Αν και δεν υπάρχουν σαφείς αναφορές 
για το περιεχόμενο της συζήτησης που 
θα έχουν οι δύο ηγέτες και ειδικότερα αν 
στην ατζέντα τους είναι και το Κυπριακό, η 
Λευκωσία έχει κάθε λόγο να παρακολουθεί 
στενά την εν λόγω συνάντηση, αφού η 

λεσμα του Προέδρου της Δημοκρατίας 
για συμπολίτευση, παραμένοντας έτσι 
στην αντιπολίτευση, παρά τις έμμεσες 
προτροπές Αναστασιάδη μέσα από 
πρόσφατη συνέντευξή του. 

Κι επανερχόμαστε στη γεμάτη, όπως 
θα μπορούσαμε να την χαρακτηρίσουμε, 
ατζέντα του τέως Προέδρου του ΔΗΣΥ 
και τις διαδοχικές συναντήσεις του με 
πρέσβεις κρατών-μελών του Συμβουλίου 
Ασφαλείας και πολιτικούς αρχηγούς.

Φαίνεται πως στις επιστολές που 
απηύθυνε ο Αβέρωφ Νεοφύτου στους 
συνομιλητές του θεωρεί καθήκον του,  
ενόψει των κρίσιμων εξελίξεων στο Κυ-
πριακό και της Γενικής Συνέλευσης 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, 
να συζητήσει την κατάσταση αλλά και 
να καταθέσει προτάσεις για το εθνικό 
θέμα σε μια κατ› ιδίαν συνάντηση. 
Σύμφωνα με πληροφορίες, οι πρέσβεις 
Κίνας και Ελλάδας ήταν από τις πρώτες 
επαφές του κ. Αβέρωφ.

Απόψεις για το εθνικό μας θέμα όμως 
αντάλλαξε και με την Πρόεδρο του ΔΗΣΥ, 
ενώ στην ατζέντα βρίσκεται ο Ύπατος 
Αρμοστής του Η.Β. στην Κύπρο και οι 
πολιτικοί αρχηγοί ΑΚΕΛ, ΔΗΚΟ και  

οποιαδήποτε εξέλιξη στις σχέσεις Αθήνας 
-  Άγκυρας επηρεάζει έμμεσα ή άμεσα 
τις εξελίξεις στο Κυπριακό. 

Εξάλλου, την ίδια μέρα, θα πραγ-
ματοποιηθεί και συνάντηση του Νί-
κου Χριστοδουλίδη με τον Κυριάκο 
Μητσοτάκη. 

Τατάρ… γιοκ
Αν και αρκετός λόγος έγινε το προηγού-

μενο διάστημα για ενδεχόμενη τριμερή 
συνάντηση του ΠτΔ με τον κ. Γκουτέρες 
και τον Ερσίν Τατάρ, μέχρι τη στιγμή που 
γραφόταν το παρόν ρεπορτάζ δεν υπήρχε 
καμία ενημέρωση, ούτε ένδειξη πως θα 
πραγματοποιηθεί τελικά η συνάντηση 
αυτή. Εξάλλου, ο κατοχικός ηγέτης Ερσίν 
Τατάρ τόνισε πως δεν πρόκειται να συμ-
μετέχει σε συναντήσεις που θα έχουν ως 
αντικείμενο συζήτησης τη βάση λύσης 
της ΔΔΟ, όπως αυτή έχει καθοριστεί 
από σχετικά ψηφίσματα του ΟΗΕ. 

Συναντήσεις με οικονομικούς 
παράγοντες

Παράλληλα με τις συναντήσεις που 
θα έχουν στο επίκεντρό τους το Κυπρι-
ακό, ο ΠτΔ θα έχει κατ’ ιδίαν επαφές με 
οικονομικούς και ενεργειακούς παρά-
γοντες. Τόνισε εξάλλου την Παρασκευή 
σε δηλώσεις του πως δεν αποκλείεται, 
ενόσω βρίσκεται στη Νέα Υόρκη,  να 
γίνουν και εξαγγελίες που αφορούν την 
Οικονομία της Κύπρου. 

Ενδεικτικά, στο πρόγραμμα του 
Προέδρου μερικές από τις συναντήσεις 
οικονομικού ενδιαφέροντος είναι αυτές 
με τον Πρόεδρο της εταιρείας Chevron 
International κ. Clay Neff και με τον 
Εκτελεστικό Διευθυντή του AJC (Αμε-

ΔΗΠΑ, εν ολίγοις αντιπολίτευση και 
συγκυβέρνηση.

Προκαλεί εντύπωση πάντως το κα-
θεστώς κάτω από το οποίο ο κύριος 
Νεοφύτου άρχισε μια εκστρατεία ενη-
μέρωσης πρέσβεων και πολιτικών αρ-
χηγών για το εθνικό ζήτημα της χώρας. 
Με ποια ιδιότητα; Και από ποιον έχει 
λάβει εξουσιοδότηση; 

Μήπως θεωρεί πως με τον τρόπο αυτό 
βοηθά την Αννίτα,  όπως θέλει να κάνει 
και ο κ. Αναστασιάδης με τις συστάσεις 
του για «αναγέννηση» και «επανασυ-
γκόλληση των μερών του ΔΗΣΥ»;

Η επιστροφή Αναστασιάδη
Ο τέως Πρόεδρος της Δημοκρατί-

ας Νίκος Αναστασιάδης κάνει “come 
back” στην πολιτική ζωή της χώρας και 
επισημαίνει πως στηρίζει την Πρόεδρο 
του κόμματός του και μάλιστα απόλυτα, 
παρά τις ερμηνείες των οποίων  έτυχαν 
τα όσα λέχθηκαν στη συνέντευξη που 
παραχώρησε στις 3 Σεπτεμβρίου.

Διασαφηνίζει, μάλιστα, μέσα από 
γραπτή δήλωσή του, πως δεν παρό-
τρυνε τον ΔΗΣΥ να συμμετάσχει στην 
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη και τονίζει 
ότι απαντούσε στην ερώτηση «ποια δη-
μόσια συμβουλή θα έδινε στους Νίκο 
Χριστοδουλίδη και Αννίτα Δημητρίου».    

Η απάντηση της ηγεσίας του 
ΔΗΣΥ

Η ηγεσία του ΔΗΣΥ απάντησε στις 
συμβουλές Αναστασιάδη διευκρι-
νίζοντας πως έχει το δικό της πλάνο 
για την επόμενη μέρα στο κόμμα, με 
το οποίο προχωρεί προς υλοποίηση 
των στόχων της. 

«Εμείς, ως ηγεσία, σας διαβεβαιώ ότι 
ξέρουμε πολύ καλά πώς θα προχωρή-
σουμε. Βεβαίως, όσοι θέλουν να βοηθή-
σουν στην προσπάθεια εκσυγχρονισμού 
και αναβάθμισης τους κόμματος, εδώ 
είμαστε, να συζητήσουμε ό,τι πρέπει να 
γίνει». Ήταν η απάντηση της Αννίτας 
Δημητρίου στη συνέντευξη Αναστασι-
άδη. Και είναι σημαντικό να προσέξει 
κανείς τις λέξεις που χρησιμοποίησε 
η κ. Δημητρίου, «εκσυγχρονισμό και 
αναβάθμιση τους κόμματος» και όχι 

ρικανο-εβραϊκής Επιτροπής) κ. Ted 
Deutch, που θα πραγματοποιηθούν 
στις 20 Σεπτεμβρίου. 

Επίσης, την Παρασκευή, 21 Σεπτεμ-
βρίου, σύμφωνα με το επίσημο πρό-
γραμμα, ο Πρόεδρος θα παρακαθίσει σε 
πρόγευμα εργασίας με αντιπροσωπία 
της εταιρείας Εrnst and Young, αργότερα 
την ίδια μέρα θα δεχθεί αντιπροσωπία 
της εταιρείας CVC Capital, ενώ θα έχει, 
επίσης, συνάντηση με αντιπροσωπία 
της εταιρείας EXXON. 

Γεμάτο πρόγραμμα
Ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης θα 

προσφωνήσει τις εργασίες της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ την Τετάρτη, 20 
Σεπτεμβρίου, στις 4:30 μ.μ., ώρα Κύπρου. 

Παράλληλα, πέρα από τις συναντήσεις 
και τις εργασίες που προαναφέρονται, 
κατά την παραμονή του στη Νέα Υόρκη 
από τις 16 μέχρι τις 23 Σεπτεμβρίου θα 
έχει «γεμάτο πρόγραμμα». 

Στις 18 Σεπτεμβρίου θα παραστεί 
στην έναρξη των εργασιών της Συνό-
δου Αειφόρου Ανάπτυξης, την οποία 
θα προλογίσουν, μεταξύ άλλων, ο Πρό-
εδρος της 78ης Γενικής Συνέλευσης, 
καθώς και ο Γενικός Γραμματέας των 
Ηνωμένων Εθνών. 

Στις 19 Σεπτεμβρίου, ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης θα παραστεί στη δεξίωση 
που παραθέτει ο ΓΓ των ΗΕ προς τιμή 
των επικεφαλής των αντιπροσωπιών των 
κρατών που συμμετέχουν στη Γενική 
Συνέλευση και ακολούθως θα παραστεί 
στην έναρξη της Γενικής Συζήτησης της 
Ολομέλειας της 78ης Γενικής Συνέλευ-
σης, την οποία θα χαιρετίσει ο Γενικός 
Γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών. 

«αναγέννηση» και «επανασυγκόλληση 
των μερών του ΔΗΣΥ», όπως ανέφερε 
ο τέως ΠτΔ.

Ανέφερε, μάλιστα, πως έχουν δρο-
μολογηθεί ήδη συγκεκριμένες πρω-
τοβουλίες.

Την Παρασκευή, 15 Σεπτεμβρίου, 
η Πρόεδρος του ΔΗΣΥ κοινοποίησε 
ανακοίνωση, με την οποία εμμέσως 
πλην σαφώς δίδει απαντήσεις και ο 
νοών νοείτω:

«Ο Δημοκρατικός Συναγερμός απα-
ντά και πάλι θετικά στις ιστορικές του 
ευθύνες. Οι διαβουλεύσεις στο πλαίσιο 
των εργασιών της Γενικής Συνέλευσης 
του ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη και οι επαφές 
του Προέδρου της Δημοκρατίας κρί-
νονται ως ιδιαίτερα σημαντικές στην 
προσπάθεια που καταβάλλει η ελληνο-
κυπριακή πλευρά για το σπάσιμο του 
υφιστάμενου αδιεξόδου στο Κυπριακό 
και την επανέναρξη μιας ουσιαστικής 
διαπραγματευτικής διαδικασίας υπό την 
αιγίδα του ΟΗΕ. Ο ΔΗΣΥ στηρίζει κάθε 
προσπάθεια του Προέδρου Χριστοδου-
λίδη προς αυτήν την κατεύθυνση. Η 
ευθύνη για τη δημιουργία ευνοϊκών 
συνθηκών, τόσο στη Διεθνή Κοινότητα 
όσο και εντός Κύπρου, για επανέναρξη 
ουσιαστικών διαπραγματεύσεων, δεν 
αφορά μονάχα την Κυβέρνηση, αφορά 
όλους μας.

»Είναι για τον λόγο αυτό, που έχουμε 
εξαγγείλει και υλοποιούμε μια διαρκή, 
παγκύπρια εκστρατεία, πολιτικής δια-
βούλευσης και ανταλλαγής απόψεων, 
ενημέρωσης και προβληματισμού, για 
το χθες, το σήμερα και το αύριο της πα-
τρίδας μας. 

»Με όλες τις πολιτικές δυνάμεις αλλά 
και ευρύτερα την κοινωνία των πολιτών, 
Ελληνοκύπριους και Τουρκοκύπριους, 
που συμμερίζονται το δικό μας όρα-
μα για επίτευξη λύσης στη βάση του 
συμφωνημένου πλαισίου της Διζωνι-
κής Δικοινοτικής Ομοσπονδίας, όπως 
καθορίζεται από τα ψηφίσματα και τις 
αποφάσεις του Συμβουλίου Ασφαλείας 
του ΟΗΕ.

»Ο Δημοκρατικός Συναγερμός απα-
ντά και πάλι θετικά στις ιστορικές του 
ευθύνες».

Το βράδυ, ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας και η σύζυγός του, κα Φιλίππα 
Καρσερά Χριστοδουλίδη, θα παραστούν 
στη δεξίωση που παραθέτει ο Πρόεδρος 
των ΗΠΑ και η σύζυγός του προς τιμήν 
των συμμετεχόντων ηγετών στη Γενική 
Συνέλευση. 

Στις 20 του μηνός ο Πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης θα έχει συνάντηση με τον 
Αρχιεπίσκοπο Αμερικής κ.κ. Ελπιδοφόρο, 
στην Αρχιεπισκοπή. 

Το μεσημέρι της 22ας Σεπτεμβρίου, 
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θα παρα-
καθίσει σε γεύμα εργασίας με εκπροσώ-
πους των πέντε Μονίμων Μελών του 
Συμβουλίου Ασφαλείας των ΗΕ, ενώ 
το βράδυ θα παρακαθίσει σε δείπνο 
που θα παραθέσει προς τιμήν του η 
Ομοσπονδία Κυπριακών Οργανώσεων 
Αμερικής, και θα απευθύνει χαιρετισμό. 

Τέλος, στις 23 Σεπτεμβρίου, ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας θα μεταβεί στο 
Queens College, όπου θα πραγματοποι-
ηθεί ειδική τελετή προς τιμή του, ενώ 
στη συνέχεια θα παραστεί και θα μιλήσει 
στο Εθνικό Συνέδριο της Ομοσπονδίας 
Κυπριακών Οργανώσεων Αμερικής. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΠΕΤΡΟΥ 
petrouc@sigmalive.com

Προκαλεί εντύπωση 
το καθεστώς 
κάτω από το 

οποίο ο κύριος 
Νεοφύτου άρχισε 
μια εκστρατεία 
ενημέρωσης 

πρέσβεων και 
πολιτικών αρχηγών 
για το εθνικό ζήτημα 

της χώρας

Η ηγεσία του ΔΗΣΥ 
διευκρινίζει πως έχει 

το δικό της πλάνο 
για την επόμενη 

μέρα στο κόμμα, με 
το οποίο προχωρεί  

προς υλοποίηση των 
στόχων της  

ΑΝΤΡΗ 
ΧΑΤΖΗΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Για το Κυπριακό, 
ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
θα έχει η συνάντηση 
του ΠτΔ με τον Γενικό 
Γραμματέα του ΟΗE, 
Αντόνιο Γκουτέρες, 
την Παρασκευή, 22 

Σεπτεμβρίου
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Με αφορμή την έκθεση προόδου της Τουρκίας

Μια ακόμη έκθεση προόδου 
για την Τουρκία ψηφί-
στηκε από την Ολομέλεια 
του Ευρωκοινοβουλίου 

στο Στρασβούργο και, όπως συνήθως, 
έχει θετικά αλλά και αρνητικά στοιχεία. 

Γνωρίζω από πρώτο χέρι  πόσα 
παρασκήνια, διαβουλεύσεις και πιέσεις 
προηγούνται μιας τέτοιας έκθεσης.

Με μελανά χρώματα περιγράφονται 
οι παρούσες πολιτικο-κοινωνικο-οι-
κονομικές παθογένειες της Τουρκίας, 
η καταπάτηση των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων στη χώρα, ο επεκτατικός 
αναθεωρητισμός και ο ρόλος της σε 
διεθνή και περιφερειακά ζητήματα. 

Η προενταξιακή πορεία της Τουρ-
κίας πνέει τα λοίσθια, αφού η κυβέρ-
νηση Ερντογάν δεν συμμορφώνεται 
στα κριτήρια της Κοπεγχάγης και στα 
προαπαιτούμενα για επίτευξη προό-
δου. Δεν σέβεται το κράτος δικαίου, τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, την κοινωνία 
των πολιτών, τις ατομικές ελευθερίες.

Στις εκθέσεις των τελευταίων χρό-
νων καταγράφεται οπισθοδρόμηση 
αντί πρόοδος, και δικτατορία αντί 
δημοκρατία στη χώρα. Η τουρκική 
εξωτερική πολιτική δεν ευθυγραμμί-
ζεται με αποφάσεις της κοινής εξω-
τερικής πολιτικής της ΕΕ. Η Τουρκία 
πολιτεύεται με γνώμονα το δικό της 
εθνικό συμφέρον. 

Στο Κυπριακό αρνείται να εκπλη-
ρώσει τις κυπρογενείς της υποχρε-
ώσεις όπως απορρέουν από το δια-
πραγματευτικό της πλαίσιο με την 
ΕΕ. Δεν αναγνωρίζει την Κυπριακή 
Δημοκρατία, χώρα μέλος της ΕΕ. Δεν 

ανοίγει τα αεροδρόμια –λιμάνια της. 
Δεν δίνει δικαίωμα πρόσβασης στα 
στενά των Βοσπόρου-Δαρδανελλίων, 
σε πλοία κυπριακού νηολογίου. Συ-
νεχίζει τις προκλήσεις στα Βαρώσια, 
στην Πύλα, τις απειλές, την ισλαμοποί-
ηση των κατεχομένων. Συντηρεί τη 
στασιμότητα στο κυπριακό πρόβλημα, 
αξιώνοντας λύση δύο κρατών και κυ-
ριαρχικά δικαιώματα. Συνεχίζει την 
εργαλειοποίηση του μεταναστευτικού, 
τη μη αναγνώριση και αμφισβήτηση 
της Κυριαρχίας της Κ.Δ. σε ξηρά & 
θάλασσα. Παραβιάζει τα ψηφίσμα-
τα 550 & 789 για την Αμμόχωστο. 
Αρνείται παράδοση της Πόλης στα 
Ηνωμένα Έθνη. 

Όλα αυτά, που σωστά επισημαί-
νονται στην έκθεση, είναι γνωστά σε 
όλους και στην ΕΕ. Σωστές οι θετικές 
αναφορές στην έκθεση για α) απόρ-
ριψη λύσης δύο κρατών, β) ανάγκη 
επανεκκίνησης των συνομιλιών από το 

σημείο διακοπής στο Κραν Μοντάνα 
στη βάση του πλαισίου Γκουεγιάρ, γ) 
προσήλωση σε ομοσπονδιακή λύση 
βασισμένη στα Ψηφίσματα των Ηνω-
μένων Εθνών, με πολιτική ισότητα, μια 
κυριαρχία, μια ιθαγένεια, μια διεθνή 
προσωπικότητα. Θετικές και οι εκκλή-
σεις για ομαλοποίηση των σχέσεων 
της Τουρκίας με όλα τα Κράτη-Μέ-
λη, συμπεριλαμβανομένης και της 
Κύπρου, αλλά και για να αφεθούν οι 
Τ/κ να «δράσουν ως μια πραγματική 
κοινότητα». 

Με όλα αυτά τα δεδομένα, η ΕΕ 
θα έπρεπε να είχε πιέσει την τουρ-
κική κυβέρνηση έμπρακτα, με συ-
γκεκριμένα μέτρα ή κυρώσεις, ή 
ελέγχοντας τη  χρηματοδότηση με 
ευρωπαϊκά κονδύλια -και σίγουρα 
όχι με λόγια- να συμμορφωθεί με 
τις ευρωπαϊκές της υποχρεώσεις 
και να προβεί σε δραστικές αλλαγές 
και αναγκαίες μεταρρυθμίσεις. Δεν το 

έπραξε. Στην παρούσα έκθεση αφή-
νει, μάλιστα, ανοικτό το ενδεχόμενο να 
αρχίσει αναβάθμιση της τελωνειακής 
ένωσης και των διαπραγματεύσεων, 
χωρίς να εκπληρωθούν οι νομικές 
υποχρεώσεις της Τουρκίας προς την 
Κυπριακή Δημοκρατία. Αυτό θα πρέ-
πει να αποφευχθεί. Μια τέτοια ειδική 
σχέση ΕΕ-Τουρκίας, συνοδευόμενη με 
«αντιπαροχές» προς την Άγκυρα, όπως 
π.χ. η αναβάθμιση της τελωνειακής 
ένωσης, η απελευθέρωση της βίζας 
και των εμπορικών συναλλαγών, θα 
γίνει χωρίς καμία δραστική πίεση στην 
Άγκυρα, είτε για εκδημοκρατικοποί-
ηση στο εσωτερικό της Τουρκίας είτε 
για βελτίωση των σχέσεων με τους 
γείτονες, όπου εντάσσεται και το άλυτο 
κυπριακό πρόβλημα.

Η παρούσα έκθεση προόδου έρχεται 
σε μια ευνοϊκή χρονική συγκυρία, λίγο 
πριν από την επικείμενη συνάντηση 
Γκουτέρες - Χριστοδουλίδη στη Νέα 

Υόρκη. Θα πρέπει να αξιοποιηθεί δι-
πλωματικά και πολιτικά, υπεύθυνα και 
ομόψυχα, από την Κυβέρνηση και τα 
κόμματα. Η διασύνδεση του Κυπριακού 
με τα Ευρωτουρκικά και η πρόθεση 
για ενεργότερη εμπλοκή της ΕΕ στις 
προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού, 
ενισχύει και την προσπάθεια για άμεσο 
διορισμό Ειδικού Απεσταλμένου του 
ΓΓ ΟΗΕ για το Κυπριακό. 

Το ζητούμενο για μας είναι να εξεύ-
ρει, επιτέλους, τρόπους η ΕΕ, ώστε να 
τερματίσει η Τουρκία τις αποσταθερο-
ποιητικές, αναθεωρητικές πρακτικές 
στην εξωτερική της πολιτική. Να εφαρ-
μόσει μια συγκροτημένη, ολοκληρω-
μένη ευρωπαϊκή στρατηγική εξομά-
λυνσης των ευρωτουρκικών σχέσεων 
και επανεκκίνησης της προενταξιακής 
διαδικασίας, για να λειτουργούν και 
ως μοχλοί πίεσης για επανεκκίνηση 
και της διαπραγματευτικής πορείας 
στο Κυπριακό. Οψόμεθα! 

ΑΝΤΙΓΟΝΗ 
ΠΕΡΙΚΛΕΟΥΣ 
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ, 
πρώην 
Ευρωβουλευτής

17.09.2023

ΠΟΙΕΣ ΟΙ ΠΡΟΚΛΉΣΕΙΣ ΚΑΙ 
ΕΥΚΑΙΡΙΕΣ ΓΙΑ ΚΥΠΡΟ - ΕΛ-
ΛΑΔΑ ΚΑΙ ΓΙΑΤΙ Ή ΤΟΥΡΚΙΑ 
ΕΙΝΑΙ Ή ΜΕΓΑΛΉ ΧΑΜΕΝΉ 
ΤΟΥ ΠΑΙΧΝΙΔΙΟΥ 

Ο
Οικονομικός Δι-
άδρομος Ινδίας-
Μέσης Ανατολής-
Ευρώπης (IMEC), 
που ανακοινώθηκε 
στη Σύνοδο Κορυ-
φής των G20 στο 

Νέο Δελχί, αναμένεται να προωθήσει 
τη διηπειρωτική ολοκλήρωση, να το-
νώσει τις επιχειρήσεις και βοηθήσει 
στην επίλυση συγκρούσεων. Αυτό το 
δίκτυο σιδηροδρομικών και θαλάσσιων 
υποδομών προορίζεται να δημιουργήσει 
έναν εμπορικό διάδρομο, κατάλληλο 
για ενέργεια και αγαθά, από την ινδική 
υποήπειρο σε όλη την αραβική χερσό-
νησο και προς την Ευρώπη. Επιπλέον, 
το έργο, με την υποστήριξη περίπου 8,5 
εκατομμυρίων Ινδών της διασποράς 
στη Μέση Ανατολή, διαθέτει τεράστιες 
δυνατότητες για την εξυπηρέτηση μιας 
αγοράς για ινδικά προϊόντα.

Κύπρος και Ελλάδα μπορούν να 
επωφεληθούν σε πολλαπλά επίπεδα 
από το νέο αυτό εγχείρημα, αρκεί να 
είναι πρόθυμες να διαδραματίσουν έναν 
ενεργό ρόλο χωρίς να θυσιάσουν τα 
ευρύτερα γεωπολιτικά οφέλη χάριν 
ενός νέου αδιέξοδου ελληνοτουρκικού 
διαλόγου για το Αιγαίο ή το Κυπριακό. 

Το έργο αναμένεται να ξεκινά με 
πλοία από τη Βομβάη της Ινδίας και 
αγαθά θα μεταφέρονται στα Ηνωμένα 
Αραβικά Εμιράτα και από εκεί σιδηρο-
δρομικώς σε Σαουδική Αραβία, Ιορδανία 
για να φτάνουν στο Λιμάνι της Χάιφας. 
Από το ισραηλινό λιμάνι θα κατευθύ-
νονται μέσω Κύπρου στο Λιμάνι του 
Πειραιά και από εκεί τα αγαθά στην 
υπόλοιπη Ε.Ε . Εκτός από τον κεντρικό 
δρόμο, αναμένεται να κατασκευαστούν 
δρόμοι και προς άλλες χώρες της περι-
οχής, συμπεριλαμβανομένου του Μπα-
χρέιν και του Σουλτανάτου του Ομάν.

Εμπόδια και προκλήσεις 
Οι προκλήσεις ενός τέτοιου «μαζι-

κού» έργου, όπως σημειώνουν διάφοροι 
αναλυτές, περιλαμβάνουν τη διασφάλιση 
της «ομαλής εφαρμογής του σε πολλές 

λογικό η Τουρκία να επιχειρεί εκ νέου 
διπλωματική εξομάλυνση των σχέσεων 
με την Αίγυπτο σε μια προσπάθεια να 
διαρραγεί το κοινό τριπλό μέτωπο με 
Ισραήλ-Κύπρο-Ελλάδα.

Σε αυτό το πλαίσιο, η ισραηλινή οι-
κονομική εφημερίδα Globes  φιλοξενεί 
δηλώσεις του Yoel Guzansky, ανώτε-
ρου ερευνητή στο Ινστιτούτο Μελετών 
Εθνικής Ασφάλειας του Ισραήλ (INSS), 
που σημειώνει ότι η Αίγυπτος, η οποία 
ελέγχει τη Διώρυγα του Σουέζ, μέσω της 
οποίας το δέκα τοις εκατόν του παγκό-
σμιου εμπορίου και το 7 τοις εκατόν των 
παγκόσμιων αποστολών πετρελαίου, θα 
είναι ο κύριος χαμένος ως αποτέλεσμα 
του έργου, εξηγώντας ότι τα έσοδα από τη 
Διώρυγα του Σουέζ αυξήθηκαν στα 9,4 
δισεκατομμύρια δολάρια το οικονομικό 

έτος 2022-2023, από 7 δισεκατομμύρια 
δολάρια το προηγούμενο έτος. Για την 
Αίγυπτο, εξήγησε, η οποία έχει χρέος προς 
το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο (ΔΝΤ) 
ύψους 12,5 δισεκατομμυρίων δολαρίων, 
αυτά τα έσοδα είναι «ζωτικής σημασίας».

Σύμφωνα με τον Ισραηλινό εμπειρο-
γνώμονα, η Ρωσία και το Ιράν θα χάσουν 
επίσης λόγω της πρωτοβουλίας υπό τις 
ΗΠΑ, μετά την κατασκευή του Διεθνούς 
Διαδρόμου Μεταφορών Βορρά-Νότου 
για την παράκαμψη των κυρώσεων και 
την ενίσχυση των εσόδων. Το έργο ανα-
μένεται επίσης να μειώσει την επιρροή 
της Κίνας στη Μέση Ανατολή γενικά, και 
στη Σαουδική Αραβία ειδικότερα, ενώ θα 
συντομεύσει την αλυσίδα εφοδιασμού.

Το έργο θεωρείται από πολλούς ως 
ένα εναλλακτικό ιδεολογικό-επιχειρη-
ματικό μοντέλο στην Πρωτοβουλία Belt 
and Road της Κίνας.

Συμμετοχή ναυτικών 
δυνάμεων Ε.Ε.

Μια ενισχυμένη συμμετοχή των 
ευρωπαϊκών ναυτικών δυνάμεων εί-
ναι πλέον απαραίτητη ως ισχύς στον 
βόρειο Ινδικό Ωκεανό καθώς και στα 
ύδατα της Μεσογείου. Οι τριμερείς 
με την Ινδία και τη Γαλλία θα είναι το 
κλειδί για τη διασφάλιση της ειρήνης 
και της ασφάλειας στην περιοχή της 
Αραβικής Θάλασσας και του Κόλπου 
του Άντεν. Η ναυτική συμμαχία μετα-
ξύ Κίνας, Πακιστάν και Ιράν πρέπει να 
παρακολουθείται, καθώς η θαλάσσια 

εμπορική οδός Mumbai-Jaleb Ali δεν 
απέχει πολύ από την περιοχή του ιρα-
νικών και πακιστανικών υδάτων.

 Αναλυτές σημειώνουν πως ο προ-
τεινόμενος διάδρομος αντικατοπτρίζει 
τους αυξανόμενους οικονομικούς και 
στρατηγικούς δεσμούς της Ινδίας με τα 
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα (ΗΑΕ) και 
τη Σαουδική Αραβία - τους δύο παλιούς 
έμπιστους συμμάχους του Πακιστάν. 
Η Σαουδική Αραβία από την πλευρά 
της να αναβαθμίσει την ενεργειακή της 
σύμπραξη υδρογονανθράκων σε μια 
ολοκληρωμένη ενεργειακή εταιρική 
σχέση για ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας, ενεργειακή απόδοση, πετρέλαιο 
και στρατηγικά αποθέματα πετρελαίου. 
Επίσης, το προτεινόμενο έργο διαδρό-
μου Ινδίας-Μέσης Ανατολής έχει επίσης 
σκοπό να διασφαλίσει τη συνεχιζόμενη 
απομόνωση του Πακιστάν, συμμάχου 
της Τουρκίας. Με αυτόν τον τρόπο πολύ 
επιτυχημένα η κυβέρνηση της Ινδίας 
επιδιώκει να απομονώσει το Πακιστάν 
χωρίς να το εμπλέκει στα έργα. 

Ο εκνευρισμός της Τουρκίας 
και το Δόγμα Ινδίας

Ο Πρόεδρος της Τουρκίας Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν εξέφρασε ήδη ανοικτά τη  
δυσαρέσκειά του για τον αποκλεισμό της 
Τουρκίας από τον εμπορικό διάδρομο, 
τονίζοντας πως “δεν μπορεί να υπάρξει 
εμπορικός διάδρομος χωρίς την Τουρκία. 
Η Τουρκία είναι μια σημαντική βάση 
παραγωγής και εμπορίου. Η πιο βολι-
κή διαδρομή για την κυκλοφορία από 
Ανατολή προς Δύση πρέπει να διέρχεται 
από την Τουρκία». Δεν είναι τυχαίο ότι 
στον απόηχο των πιο πάνω η τουρκική 
ναυπηγική εταιρεία TAIS και το ναυ-
πηγείο της Anadolu ενδέχεται τελικά 
να μην εμπλακούν στην κατασκευή των 
πέντε πλοίων υποστήριξης του στόλου 
(FSS) για το ινδικό Ναυτικό, καθώς το 
έργο θα εκτελείτο εξολοκλήρου εγχώ-
ρια. Παράλληλα Τουρκία και Πακιστάν 
εγκαινίασαν την τέταρτη από τη σειρά 
κορβετών κατηγορίας MILGEM στο Κα-
ράτσι, τις οποίες η Άγκυρα κατασκεύασε 
σε συνεργασία με το Karachi Shipyard 
and Engineering Works. Η Τουρκία 
έχει επίσης σχεδιάσει ένα σκάφος 
υποστήριξης στόλου για το Πακιστάν, 
υποστηρίζει τον υποβρύχιο στόλο της 
και έχει υπογράψει συμφωνία για την 
πώληση 30 επιθετικών ελικοπτέρων 
T-129, που αναπτύχθηκαν σε συνεργασία 
με την ιταλική εταιρεία Finmeccanica

Είναι πάντως εντυπωσιακό να αντι-
ληφθεί κανείς ότι το νέο δόγμα εξωτερι-
κής πολιτικής της Ινδίας υπό τον Δρα S. 
Jaishankar βασίζεται στους εξής άξονες: 
Εάν η Τουρκία εγείρει θέμα Κασμίρ, η 
Ινδία θα θέσει ζήτημα Κυπριακού. Εάν ο 
Καναδάς εγείρει το ζήτημα του KhaIistan, 
η Ινδία θα εγείρει το ζήτημα του Κεμπέκ. 
Εάν η Κίνα εγείρει το ζήτημα του Κασμίρ, 
η Ινδία θα θέσει το θέμα του Θιβέτ.

Κύπρος και Ελλάδα 
μπορούν να επωφε-
ληθούν σε πολλαπλά 

επίπεδα από το νέο 
αυτό εγχείρημα,  αρκεί 

να είναι πρόθυμες να 
διαδραματίσουν έναν 

ενεργό ρόλο χωρίς να 
θυσιάσουν τα ευρύτε-
ρα γεωπολιτικά οφέλη 
χάριν ενός νέου αδιέ-

ξοδου ελληνοτουρκικού 
διαλόγου για το Αιγαίο 

ή το Κυπριακό 

ηπείρους με τρόπους που θα μπορούσαν 
να το καταστήσουν ανταγωνιστικό με τις 
υπάρχουσες θαλάσσιες διαδρομές, την 
αντιμετώπιση των γεωπολιτικών εντάσεων 
στη Μέση Ανατολή και την Ανατολική 
Μεσόγειο, την πλοήγηση σε σύνθετα 
logistics και ζητήματα μεταφορών και 
αντιμετώπιση περιφερειακών διαφορών».

 Ένα σημείο-κλειδί έγκειται στο ότι 
αν υλοποιηθεί ο διάδρομος, η Αίγυ-
πτος αναμένεται να απολέσει «τερά-
στια» ποσά από τα τόσο απαραίτητα 
οικονομικά έσοδα που παράγονται 
από τη Διώρυγα του Σουέζ,. Κύπρος 
και Ελλάδα διατηρούν αγαστές σχέσεις 
με την Αίγυπτο και απαιτούνται λεπτοί 
διπλωματικοί χειρισμοί, ούτως ώστε να 
μη χαθεί ένας σημαντικός στρατηγικός 
εταίρος στην Ανατολική Μεσόγειο. Είναι 

Η στρατηγική σημασία του Διαδρόμου 
Ινδίας - Μέσης Ανατολής - Ευρώπης

ΜΑΡΙΟΣ ΠΟΥΛΛΑΔΟΣ 
poulladosm@ 
sigmalive.com 
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Ο Σοσιαλιστής Βρετανός «Τούρκος» 
Jack Straw τιμημένος από την Τουρκία

ΕΠΑΝΉΛΘΕ Ο ΒΡΕΤΑΝΟΣ 
ΠΡΏΉΝ ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΕΞΏΤΕΡΙ-
ΚΏΝ ΤΟΥ ΉΝΏΜΕΝΟΥ ΒΑ-
ΣΙΛΕΙΟΥ ΤΖΑΚ ΣΤΡΟ (2001 - 
2006), Ο ΟΠΟΙΟΣ ΜΕ ΑΡΘΡΟ 
ΤΟΥ ΣΤΟ POLITICO ΕΠΙΧΕΙΡΕΙ 
ΝΑ ΕΞΥΠΉΡΕΤΉΣΕΙ ΞΑΝΑ 
ΤΟΥΣ ΤΟΥΡΚΟΥΣ, ΥΠΟΣΤΉΡΙ-
ΖΟΝΤΑΣ ΛΥΣΉ ΔΥΟ ΚΡΑΤΏΝ 
ΣΤΉΝ ΚΥΠΡΟ 

Ε
πανήλθε ο τιμηθείς 
από την Τουρκία και 
το ψευδοκράτος Βρετα-
νός πρώην Υπουργός 
Εξωτερικών του Ηνω-
μένου Βασιλείου Τζακ 
Στρο (2001 - 2006), 

επί Σοσιαλιστικής κυβέρνησης Τόνυ 
Μπλερ το 2004, όταν μας πίεζαν να 
δεχθούμε το απαρτχάιντ σχέδιό τους, 
ονόματι «Σχέδιο Ανάν». Με άρθρο του 
στο Politico επιχειρεί να εξυπηρετήσει 
ξανά τους Τούρκους υποστηρίζοντας 
λύση δύο κρατών στην Κύπρο. 

Κατ’ αρχήν απάντηση στον υπηρέτη 
των τουρκικών συμφερόντων, Σοσια-
λιστή Τζακ Στρο, έδωσε στις 7/9/23 με 
ανάρτησή της η Εθνική Κυπριακή Ομο-
σπονδία (ΕΚΟ) Ηνωμένου Βασιλείου: 

«Ο Jack Straw έδειξε για άλλη μια 
φορά ότι παραμένει παγωμένος στον 
χρόνο με το πρόσφατο άρθρο του στο 
Politico. Το άρθρο του στερείται ουσίας 
και αγνοεί την ιστορική πραγματικότητα, 
το διεθνές δίκαιο και τις υποχρεώσεις 
της Συνθήκης του Ηνωμένου Βασιλείου 
προς την Κύπρο. Επιπλέον, οι εισηγήσεις 
του θα οδηγούσαν σε ομηρεία της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας από την Τουρκία, 
μια χώρα που κατέχει παράνομα το ένα 
τρίτο του εδάφους της. 

»Δυστυχώς, όμως, το άρθρο του δεν 
αποτελεί έκπληξη. Οι στενοί δεσμοί του 
με την Τουρκία είναι γνωστοί και πε-
ριλαμβάνουν την είσπραξη πάνω από 

£27.000 από συμφέροντα που σχετί-
ζονται με την Τουρκία τα τελευταία του 
χρόνια ως βουλευτής. Αξίζει επίσης να 
σημειωθεί ότι η πολιτική καριέρα του 
Στρο τελείωσε με ένα σκάνδαλο cash 
for access. Ενώ έλαβε άδεια από τον 
κοινοβουλευτικό επίτροπο για τα πρό-
τυπα, η OfCom είπε ότι, κατά την άποψή 
τους, επιδίωξε να εκμεταλλευτεί επαφές 
και διασυνδέσεις για προσωπικό του 
οικονομικό όφελος» (https://x.com/
ukcypriotfed/status/16998083266
35155862?s=46&t=8BBVGBeQrW
a1lv99LKqt3g). 

Πέραν της απάντησης της ΕΚΟ, 
προσθέτω και τα ακόλουθα για τον 
διαβόητο αυτόν Βρετανό πρώην Σοσια-
λιστή πολιτικό. Με όσα γράφει για δύο 
κράτη, ο Εργατικός Τζακ Στρο αφενός 
υποστηρίζει τα τουρκικά συμφέροντα 
τιμηθείς, και όχι μία φορά, από την 
Τουρκία και από το κατοχικό καθε-
στώς στα κατεχόμενα και, αφετέρου, 
την πραγματική βρετανική πολιτική 
που έβαλε μπροστά η Εργατική/Σο-
σιαλιστική βρετανική κυβέρνηση το 
1974 - Χάρολντ Γουίλσον και Τζέιμς 
Κάλλαχαν, Βρετανός Πρωθυπουργός 
και Βρετανός ΥΠΕΞ αντίστοιχα. Όταν 
συμφώνησαν με τον Σοσιαλιστή Τούρκο 
Πρωθυπουργό Μπουλέντ Ετζεβίτ στις 
17 Ιουλίου 1974 στο 10 Ντάουνινγκ 
Στριτ να προχωρήσει ο Ετζεβίτ με τα 
σχέδιά του και να αρπάξει το 1/3 της 
Κυπριακής Δημοκρατίας, φτάνει να 

Τζακ Στρο 2004, Υπ. Εξωτερι-
κών και Κοινοπολιτείας 

Στις 2 Ιουλίου 2004, η ηλεκτρονική 
«Ιντεπέντεντ» έγραψε με τίτλο «Ο Στρο 
υπόσχεται να βοηθήσει να τερμα-
τιστεί η απομόνωση της Βόρειας 
Κύπρου». Ο Στρο, ως Υπ. Εξωτερικών 
και Κοινοπολιτείας, συναντήθηκε με τον 
λεγόμενο τότε πρωθυπουργό Μεχμέτ 
Αλί Ταλάτ και του είπε: «Διαβεβαιώνω 
τους Τουρκοκυπρίους της Βρετανίας 
για τη δέσμευσή μου να βοηθήσω 
να υλοποιηθεί η ευρωπαϊκή πολιτι-
κή για τερματισμό της οικονομικής 
απομόνωσης και να φέρουμε τους 
Τουρκοκυπρίους πιο κοντά στην ΕΕ, 
για να απολαμβάνουν όλοι οι Κύπριοι 
τα οφέλη της ευρωπαϊκής συμμετοχής 
σε ειρήνη και ευημερία».

Τζακ Στρο, 2006
Σε τουρκική συγκέντρωση, σε αί-

θουσα της Βουλής των Κοινοτήτων 
τον Φεβρουάριο του 2006, και όπως 
πρωτοσέλιδα με φωτογραφία του Στρο 
δημοσίευσε η τουρκοκυπριακή «Λό-
ντρα Γκαζέτ» στις 22 Φεβρουαρίου 
2006, ο Τζακ Στρο είπε και γράφτηκε: 
«Αν με ρωτούσατε ποιος είναι ο με-
γαλύτερός μου εκνευρισμός (μετά 
την αποχώρησή μου από το Φόρεϊν 
Όφις), είναι ότι στις 26 Απριλίου 2004, 
ενόψει της απόφασης υπέρ του σχε-
δίου επανένωσης της Κύπρου στον 
Βορρά και την απόρριψή του από 
τον Νότο, αποφασίσαμε ομόφωνα να 
πάρουμε τα μέτρα εκείνα που να τερ-
ματίζουν την απομόνωση των Τουρ-
κοκυπρίων. Και παρ’  όλες τις συνε-
χείς αποφασιστικές προσπάθειες του 
Πρωθυπουργού… ο τερματισμός της 
απομόνωσης δεν έγινε κατορθωτός... 
Η βρετανική κυβέρνηση γνωρίζει τον 
εκνευρισμό των Τουρκοκυπρίων». 
Και επανέλαβε την υπόσχεσή του πως 
θα έκαναν ό,τι μπορούσαν, για να κά-
νουν σίγουρο ότι οι υποσχέσεις θα τηρη-
θούν κατά γράμμα αλλά και σε πνεύμα. 
Δύο μέρες, λοιπόν, όπως ομολόγησε ο 
Στρο, μετά το δημοψήφισμα στην Κύπρο 
της 24ης Απριλίου 2004, έγινε σύσκεψη 
στο Φόρεϊν Όφις και αποφάσισαν εκδι-
κητικά να προωθήσουν το απευθείας 
εμπόριο με τα κατεχόμενα μέσω της Ε.Ε. 

Τζάκ Στρο 2010 
11.11.2010, Ελευθερία Λονδίνου, 

Σελ. 1 και 3 «Χολή και όξος από τον 
Τζακ Στρο», (http://www.eleftheria.
co.uk/pdf/922016104416ELEFTH
ERIA11112010.pdf). 

Σελ. 5, «Τζακ Στρο: Εκ στόματος κο-
ράκου. Κρα… και τα κορόιδα» 

Σελ. 24, « Τζακ Στρο: Η Κύπρος τα 
νεύρα μου»

Το 2011 ο Τζακ Στρο βραβεύ-
θηκε από τον Αχμέτ Νταβού-
τογλου – ως ο μεγαλύτερος 
εθελοντής Τούρκος!

Στις 22 Νοεμβρίου 2011, ο Τζακ 
Στρο, ο οποίος συνεχίζει να είναι ένας 
από τους πλέον ένθερμους υποστηρι-
κτές των δύο κρατών/διχοτόμησης της 
Κύπρου, με διάφορα άρθρα του δια-
χρονικά, βραβεύθηκε από τον Τούρκο 
ΥΠΕΞ Αχμέτ Νταβούτογλου, σε τελετή 
απονομής βραβείων στους πλέον επι-
τυχημένους Τούρκους επιχειρηματίες 
«Most Successful Turks».

Ο Τζακ Στρο τιμήθηκε με τον τίτλο 
του πλέον υποστηρικτικού Βρετανού 
αλλά «δεν είναι μόνο ο πλέον υπο-
στηρικτικός Βρετανός, είναι ο με-
γαλύτερος εθελοντής Τούρκος, ο 
Τζακ Στρο», δήλωσε ο Νταβούτογλου. 
Speech delivered by H.E. Ahmet 
Davutoğlu, Minister of Foreign Affairs 
of the Republic of Turkey at the “Most 
Successful Turks” Awards Ceremony 
organized by the Business Network 
Association (London, 22.11.2011).

Η ομιλία του Αχμέτ Νταβούτογλου, 
22.11.2011, στο Λονδίνο, τιμώντας τον 
Τζακ Στρο: https://www.mfa.gov.tr/
the-speech-delivered-by-h_e_-ahmet-
davutoglu_-minister-of-foreign-affairs-
of-the-republic-of-turkey-at-the-_most-
successful-turk.en.mfa. 

μην ενοχλούσε τις Βρετανικές Βάσεις! 
Και του υποσχέθηκαν μάλιστα να 
εμποδίσουν ελληνική βοήθεια προς 
την Κύπρο για να μπορέσει ο Ετζεβίτ 
να προχωρήσει με την εισβολή, ενημε-
ρώνοντάς τους μάλιστα πού θα έφτανε 
η αρπαγή του. Όπως και έκαναν. 

Οι πρώτοι δηλώσαντες για 
το 1/3 του νησιού

Συμπληρωματικά, έγγραφο από το 
Εθνικό Αρχείο Αυστραλίας φανερώ-
νει ποιοι υποστήριζαν να έπαιρνε η 
Τουρκία το 1/3 του νησιού. Αναφορά 
από την Υπάτη Αρμοστεία της Αυ-
στραλίας στο Λονδίνο, 21.7.74, προς 
τον Αυστραλιανό Υπ. Εξωτερικών: 
«Υψηλόβαθμος αξιωματούχος του 
FCO (Φόρεϊν Όφις) είπε ότι η Βρετα-
νία μυστικά δεν θα είχε αντίρρηση 
αν τουρκικές στρατιωτικές δυνάμεις 
κατελάμβαναν περίπου το 1/3 του 
νησιού πριν συμφωνήσουν σε κατά-
παυση του πυρός (παρακαλώ προ-
στατεύστε). Η θέση αυτή θα έπρεπε 
να επιτευχθεί μέχρι της 21/07 για να 
μην τεθούν περαιτέρω εν κινδύνω 
οι πιθανότητες ειρήνευσης».

Οι πρώτοι λοιπόν που δεν είχαν 
ένσταση να καταλάβουν οι Τούρκοι 
το 1/3 του νησιού (όπως είχαν συμ-
φωνήσει με τον Ετζεβίτ το βράδυ 
της 17ης Ιουλίου 1974 στην πρω-
θυπουργική κατοικία στο Λονδίνο), 
δεν ήταν ο Δρ Χένρι Κίσινγκερ (συ-
νομιλώντας στις 13 Αυγούστου 1974 
με τον Αμερικανό Πρόεδρο Φορντ) 
αλλά το Φόρεϊν Όφις από τις πρώτες 
ώρες της πρώτης εισβολής μέχρι το 
τέλος της δεύτερης…

Με τους Βρετανούς τα συμφώνησε ο 
Ετζεβίτ το 1974, όχι με τον Κίσινγκερ, που 
τόσο εύκολα γράφουν κάποιοι αγνοώ-
ντας την ιστορική συνέχεια και αλήθεια 
που τους βλέπει στα μάτια… Γι’ αυτό 
βλέπε και άρθρο Φ.Α. στη «Σημερινή», 
16.7.2023 (https://simerini.sigmalive.
com/article/2023/7/16/ta-gegonota-tou-
maurou-kalokairiou-tou-74-mesa-apo-
bretanika-kai-amerikanika-eggrapha/). 

Ο Τζέιμς Κάλλαχαν ήταν που συμ-
φώνησε με τον Ετζεβίτ ότι το «σύνταγμα 
της ΚΔ ήταν νεκρό». 

Ο Τζέιμς Κάλλαχαν παραδέχθηκε 
το 1976 στη Βρετανική Κοινοβουλευ-
τική Επιτροπή ότι συμφώνησαν με την 
Τουρκία πως το Σύνταγμα του 1960 
της ΚΔ είχε καταρρεύσει και έπρεπε 
να προχωρούσαν για νέα συνταγματι-
κή τάξη, αλλαγή του στάτους κβο στην 
Κύπρο με γεωγραφική ομοσπονδία, 
δικοινοτική, διζωνική ομοσπονδία 
- βλέπε δύο κράτη (δύο constituent 
states) - βλέπε «Ιδέες Γκάλι», «Σχέ-
διο Ανάν», βασισμένα στο ξεκίνημα 
σχεδιασμού στο Φόρεϊν Όφις από την 
1.3.1967 για ΑΝΑΣΤΑΣΗ ΤΗΣ ΚΔ 
ΣΕ ΔΥΟ ΣΥΝΙΣΤΩΝΤΑ ΚΡΑΤΗ. Με 
επικεφαλής τον Σερ Κρίσπιν Τίκελ… 
Βλέπε την ομολογία Τζέιμς Κάλλαχαν 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 1976, 
άρθρο Φ.Α.: «Οι πραγματικές προθέσεις 
του Λονδίνου», «Σημερινή», 10/9/2015, 
(https://simerini.sigmalive.com/
article/2015/9/10/oi-pragmatikes-
protheseis-tou-londinou/). 

ΦΑΝΟΥΛΑ ΑΡΓΥΡΟΥ, 
Ερευνήτρια/
δημοσιογράφος 
afanoulla@gmail.com

ΠΗΓΗ: ΙΣΤΟΣΕΛΙΔΑ «ΙΝΦΟΓΝΏΜΏΝ», 13 ΟΚΤΏΒΡΙΟΥ 2017.

Οψευδοϋ-
πουργός του 
ψευδοκράτους 
των κατεχομέ-

νων εδαφών της Κύπρου, 
Tahsin Ertuğruloğlu, 
βραβεύει τον πρώην 
Υπουργό Εξωτερικών του 
Ηνωμένου Βασιλείου, 
Τζακ Στρο. 
Φτου σας, ξεφτιλισμένοι, 
κυρίως ο δεύτερος.

«Ο ένας 
ξεφτιλισμένος 
βραβεύει και ο 
άλλος ξεφτιλισμένος 
παίρνει το βραβείο»

Στις 23 Οκτωβρίου 
2012, η Lancashire 
telegraph.co.uk 
δημοσίευσε ότι ο 

Τζακ Στρο τιμήθηκε από την 
τουρκική κυβέρνηση. Ο Τζακ 
Στρο πήγε στην Τουρκία για να 
τιμηθεί με τη μεγαλύτερη τιμή 
που προσφέρει η Τουρκία σε 
ιδιώτες πέραν αρχηγών κρατών. 
Η μεγαλύτερη τιμή που απονε-
μήθηκε ως «ένας πολιτικός που 
προσεγγίζει τον ισλαμικό κόσμο 
και τις μουσουλμανικές κοινω-

νίες με ειλικρίνεια και φιλία».
Ο Τούρκος Πρόεδρος Α. 

Γκιούλ (A.Gul) κατά την τελετή 
επαίνεσε τον Τζακ Στρο ως 
«φίλο της Τουρκίας και του 
τουρκικού λαού», τονίζοντας τις 
προσπάθειές του για να γίνει η 
Τουρκία μέλος της ΕΕ και για την 
υποστήριξή του στην υπόθεση 
των Τουρκο-κυπρίων (https://
www.lancashiretelegraph.co.uk/
news/10002130.blackburn-mp-
jack-straw-honoured-turkish-
government/). 

Τζακ Στρο 2012, τιμήθηκε ξανά 
από την τουρκική κυβέρνηση 

ΦΏΤΟΓΡΑΦΙΑ ΤΗΣ ΕΦΗΜΕΡΙΔΑΣ LANCASHIRE TELEGRAPH.CO.UK, 23.L0.2012. «PRESIDENT 
GUL PRAISED MR STRAW AS BEING A ‘FRIEND TO TURKEY AND THE TURKISH PEOPLE’ 
AND HIGHLIGHTED HIS EFFORTS TO BRING TURKEY INTO THE EUROPEAN UNION AND 
SUPPORTING THE CASE OF THE TURKISH CYPRIOTS». 

Με όσα γράφει για δύο κράτη ο Εργατικός Τζακ 
Στρο αφενός υποστηρίζει τα τουρκικά συμφέροντα 

τιμηθείς, και όχι μία φορά, από την Τουρκία και 
από το κατοχικό καθεστώς στα κατεχόμενα και, 

αφετέρου, την πραγματική βρετανική πολιτική που 
έβαλε μπροστά η Εργατική/Σοσιαλιστική βρετανική 
κυβέρνηση το 1974 - Χάρολντ Γουίλσον και Τζέιμς 
Κάλλαχαν, Βρετανός Πρωθυπουργός και Βρετανός 

ΥΠΕΞ αντίστοιχα

ΤΟ ΑΥΣΤΡΑΛΙΑΝΟ ΤΗΛΕΓΡΑΦΗΜΑ ΓΙΑ ΤΗ ΣΤΑΣΗ ΤΟΥ ΦΟΡΕΪΝ ΟΦΙΣ, 21.7.1974.
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Αιχμάλωτοι των λαθών τους οι ηγέτες της Ε.Ε.

Η ΠΡΌΕΔΡΌΣ ΤΗΣ ΕΥΡΩΠΑΪ-
ΚΗΣ ΕΠΙΤΡΌΠΗΣ, ΌΥΡΣΌΥΛΑ 
ΦΌΝ ΝΤΕΡ ΛΑΪΕΝ, ΚΑΤΑ ΤΗ 
ΔΙΑΡΚΕΙΑ ΤΗΣ ΌΜΙΛΙΑΣ ΤΗΣ 
ΣΤΌ ΣΤΡΑΣΒΌΥΡΓΌ, ΓΙΑ ΤΗΝ 
ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΤΗΣ ΕΕ, ΠΗΡΕ 
ΕΝΑ ΠΙΝΕΛΌ ΚΑΙ ΤΑ ΕΒΑΨΕ 
ΌΛΑ ΡΌΔΙΝΑ

Ο
ι λαοί της Ευρώπης 
βρίσκονται στα 
όρια της αντοχής 
τους. Ένας στους 
τέσσερεις πολίτες 
δεν μπορεί να έχει 
πρόσβαση στα ου-

σιώδη αγαθά διατροφής και συντήρησης, 
ούτε και πρόσβαση στον τομέα της Υγείας. 
Το 1/3 των Ευρωπαίων πολιτών πεινούν 
και δεν λαμβάνονται μέτρα καταπολέ-
μησης της μιζέριας και της φτώχιας.

Ωστόσο, η Πρόεδρος της Ευρωπα-
ϊκής Επιτροπής, Ούρσουλα φον ντερ 
Λάιεν, κατά τη διάρκεια της ομιλίας 
της στο πλαίσιο της ενημέρωσης της 
Ευρωβουλής για την κατάσταση της 
ΕΕ, η οποία έγινε στο Στρασβούργο 
την Τετάρτη, πήρε ένα πινέλο και τα 
έβαψε όλα ρόδινα.

Η ομιλία της Προέδρου της Κομι-
σιόν ήταν καθαρά προεκλογική, καθό-
τι αγωνιά για την επανεκλογή της στο 
ύπατο αυτό αξίωμα. Καμιά αναφορά 
στα κακώς έχοντα, στη  φτώχια, στην 
εξαθλίωση, στα υψηλά επιτόκια που οι 
πολίτες εξαναγκάζονται από τις τράπε-
ζες να ξεσπιτωθούν. Ούτε καν έθιξε το 
ζήτημα της διαφθοράς και συγκεκριμέ-
να του σκανδάλου με το Κατάρ με τον 
χρηματισμό ευρωβουλευτών, στο οποίο 
δεν εμπλέκεται μόνο η Εύα Καϊλή αλλά 
και άλλα υψηλόβαθμα στελέχη του ΕΚ 
και της Ε.Ε. Απέφυγε επιμελώς να ανα-
φερθεί και στις σκιές που αιωρούνται 
πάνω από την ίδια για τα εμβόλια κατά 
του κορωνοϊού. 

Επιδερμικά θίχτηκε το καυτό θέμα 
του μεταναστευτικού, το οποίο πλήτ-
τει τις χώρες του νότου και κυρίως την 
Κύπρο,  όπου εξελίσσεται σε δεύτερο 

εθνικό ζήτημα. Βουλιάζουν από τις μα-
ζικές ροές των παράνομων μεταναστών 
Κύπρος, Ελλάδα, Ιταλία, αλλά οι ηγέτες 
της Ε.Ε. κάνουν λόγο για διεύρυνση και 
κουραφέξαλα.

Μια ομιλία μακριά και σε πλήρη διά-
σταση με τους πολίτες, χωρίς αυτοκριτική, 
με μισές αλήθειες και απόκρυψη των 
πραγματικοτήτων.

Φιλοπόλεμες ιαχές
Το πιο ανησυχητικό, όμως, ήταν η 

αναφορά της φον ντερ Λάιεν για την 
Αφρική. Ένα σημείο, το οποίο κανένας 
ευρωβουλευτής ή άλλος αξιωματούχος 
δεν σχολίασε, ήταν η σαφής απειλή της 
Προέδρου της Κομισιόν πως η ΕΕ θα 

επιδείξει και στην Αφρική την ίδια απο-
φασιστικότητα όπως έδειξε και στην 
Ουκρανία. Δηλαδή θέλουν να ανοίξουν 
έναν νέο πόλεμο κατά των χωρών της 
Αφρικής, οι οποίες εκδίωξαν τους πρώην 
αποικιοκράτες τους -και κυρίως τη Γαλ-
λία- που απομυζούσαν μέχρι πρόσφατα 
τους πλουτοπαραγωγικούς τους πόρους.

Το αφήγημα περί σεβασμού των 
δημοκρατικών θεσμών σε χώρες της 
Αφρικής είναι τόσο διάτρητο όσο και 
η υπόληψη και αξιοπιστία των ηγετών 
της Ε.Ε. 

Ενώ καταδικάζεται η ανατροπή προέ-
δρων των αφρικανικών χωρών στο Μαλί, 
Μπουρκίνα Φάσο, Νίγηρα, Γκαμπόν 
και αλλού, αποσιωπούν το γεγονός πως 

είναι με πραξικόπημα που βρίσκονται 
στην εξουσία οι σημερινοί ηγέτες της 
Ουκρανίας. Ένα πραξικόπημα, το οποίο 
οργάνωσαν οι Αμερικανοί με την προ-
κλητική καθοδήγηση της τότε και νυν 
υφυπουργού Εσωτερικών των ΗΠΑ 
Βικτώρια Νούλαντ και του τότε πρέσβη 
στο Κίεβο (και μετέπειτα στην Ελλάδα) 
Τζέφρι Πάιατ. Παρανοϊκή λογική. Όταν 
οργανώνουν ανατροπές κυβερνήσεων 
οι Αμερικανοί είναι δημοκρατία και όταν 
οι ντόπιοι ανατρέπουν τους εγκάθετους 
των Δυτικών είναι παραβίαση των δη-
μοκρατικών θεσμών.

Η φον ντερ Λάιεν δεν υπάρχει αμφι-
βολία ποιων τα συμφέροντα εκπροσωπεί. 
Όχι βέβαια των πολιτών της Ε.Ε.,  αλλά 
των ιμπεριαλιστικών κύκλων της Δύσης. 
Η Ευρώπη αιμορραγεί! Δεν αντέχει να 
χρηματοδοτεί και άλλο πόλεμο. Πακτωλός 
δισεκατομμυρίων δίνεται ως στήριξη 
στην Ουκρανία από τα ταμεία της Ε.Ε. 
και των ΗΠΑ.

Δεν είναι από τις τσέπες της φον ντερ 
Λάιεν που στηρίζεται ο πόλεμος κατά 
της Ρωσίας, αλλά από τους φορολογού-
μενους πολίτες των χωρών της Ε.Ε., οι 
οποίοι πλέον λιμοκτονούν και ζητούν 
να επικρατήσει η ειρήνη και όχι να ξε-
κινήσουν έναν  νέο πόλεμο. 

Οι λαοί πρέπει να ξεσηκωθούν και 
να ματαιώσουν τα νέα φιλοπόλεμα 
σχέδιά τους.

Το 1/3 των Ευρωπαίων πολιτών πεινούν 
και δεν λαμβάνονται μέτρα καταπολέμησης 

της μιζέριας και της φτώχιας

Οι ΟΣΔ απαντούν στον βουλευτή 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη 

Απάντηση των Οργανισμών Συλλογικής Διαχείρισης 
Πνευματικών και Συγγενικών Δικαιωμάτων στις δηλώσεις 

του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη
Οι ΟΣΔ Ερατώ, Απόλλων, Διόνυσος και Grammo, που διαχειρίζονται και προστατεύουν συλ-
λογικά, αντιστοίχως, τα δικαιώματα των ερμηνευτών (ΕΡΑΤΩ) και εκτελεστών καλλιτεχνών, 
μουσικών (ΑΠΟΛΛΩΝ) και ηθοποιών (ΔΙΟΝΥΣΟΣ), και παραγωγών ήχου (GRAMMO), ενημε-
ρώθηκαν για την πρόσφατη ανάρτηση σε μέσα κοινωνικής δικτύωσης, του Βουλευτού του 
ΔΗΣΥ, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, σχετικά με την πρωτοβουλία του για την τροποποίηση του 
νόμου 65(Ι)/2017 περί Συλλογικής Διαχείρισης των Δικαιωμάτων Πνευματικής Ιδιοκτησίας. 
Η δήλωσή του αυτή είναι εξόχως προσβλητική για την τιμή και την υπόληψη των διοικούντων 
των ΟΣΔ και παντελώς συκοφαντική για τους ίδιους τους ΟΣΔ. 

Οι ΟΣΔ μας, που επί σειρά ετών προσπαθούν να διεκδικήσουν στην Κύπρο τα νόμιμα δικαιώ-
ματα των δικαιούχων τους, έχουν να αντιμετωπίσουν ένα ατελές νομικό περιβάλλον για τη δι-
εκδίκηση των δικαιωμάτων τους, δεδομένου ότι από το έτος 2017 μέχρι σήμερα, η Κυπριακή 
Βουλή δεν έχει ψηφίσει τους Κανονισμούς για τη λειτουργία της Αρχής Πνευματικής Ιδιοκτησίας. 

Ενώ, λοιπόν, θα ανέμενε καλόπιστα κανείς μία πρωτοβουλία για την ολοκλήρωση της δια-
δικασίας αυτής, ο κ. Χατζηγιάννης προωθεί, όπως σημειώνει, ένα νομοσχέδιο διά του οποί-
ου ζητά την τροποποίηση  του -μη εφαρμοσθέντος μέχρι σήμερα- νόμου. Η υποβληθείσα δε 
πρόταση νόμου, στη μορφή που μας εστάλη και ετέθη προς συζήτηση στην Ειδική Επιτροπή 
της Βουλής, περιελάμβανε πλείστες διατάξεις, που έρχονται σε πλήρη αντίθεση με την  Ευ-
ρωπαϊκή Νομοθεσία, αλλά και το Σύνταγμα της Δημοκρατίας!!!

Δεν φανταζόμασταν, ωστόσο, ότι ένας, εν ενεργεία, Βουλευτής θα προβεί σε τόσο προσβλη-
τικές για τους ΟΣΔ και τους δικαιούχους τους δηλώσεις.

Αντί να στηλιτεύσει, όπως θα έπρεπε, το γεγονός ότι οι δικαιούχοι αντιμετωπίζουν τεράστι-
ες δυσκολίες στο να εισπράξουν τα δικαιώματά τους από τους χρήστες, λόγω άρνησης των 
τελευταίων να εφαρμόσουν τον νόμο, παρουσιάζει τους ΟΣΔ και τους δικαιούχους ως αι-
σχροκερδείς απατεώνες!

Οι ΟΣΔ μας, που επί τριάντα έτη λειτουργούν με πλήρη διαφάνεια και πάντοτε προς όφελος 
των δικαιούχων τους, δεν ανέχονται οποιαδήποτε τέτοιου είδους προσβολή και επιδιώκουν 
αμέσως τη δικαστική προστασία τους, αναφορικά με τις σχετικές δηλώσεις του Βουλευτού, 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη.

Για τους ΟΣΔ

 ΕΡΑΤΩ ΑΠΟΛΛΩΝ ΔΙΟΝΥΣΟΣ GRAMMO

 Εμμ. Φάμελλος Γ. Λαμπριανίδης Β. Καΐλας Μ. Μάτσα
 Πρόεδρος Δ.Σ. Πρόεδρος Δ.Σ. Πρόεδρος Δ.Σ. Πρόεδρος Δ.Σ.

Η αποστολή της Επιτροπής 
Προϋπολογισμού

Η Επιτροπή Προϋπολογισμού, στην 
οποία συμμετέχω ως πλήρες μέλος, 
συνεδριάζει τακτικά και εξετάζει τους 
Ετήσιους και Πολυετείς Προϋπολο-
γισμούς της ΕΕ, και προετοιμάζει την 
έγκρισή τους. Οι Προϋπολογισμοί 
αυτοί παρέχουν χρηματοδότηση για 
Βασικές Πολιτικές και Προγράμματα. 
Οι διαπραγματεύσεις και η έγκριση 
του ετήσιου προϋπολογισμού της ΕΕ 
είναι ένα από τα βασικά καθήκοντά 
μας. Εργαζόμαστε σκληρά και με-
θοδικά για να εξασφαλίσουμε τον 
έλεγχο και την υλοποίηση του δη-
μοσιονομικού πλαισίου της ΕΕ για 
την περίοδο 2021-2027, καθώς και 
της άνευ προηγουμένου στήριξης που 
παρέχεται διά του μέσου ανάκαμψης 
NextGenerationEU.

Στη διαδικασία αναθεώρησης και 
έγκρισης του ετήσιου Προϋπολογι-
σμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
το 2024, καταφέραμετη στήριξη της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του Ευ-
ρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος (ΕΛΚ) 
για ενίσχυση των προϋπολογισμών 

της Τεχνικής Επιτροπής Πολιτιστικής 
Κληρονομιάς, και της βαρυσήμαντης 
Διερευνητικής Επιτροπής για τους 
Αγνοουμένους. Στην ομάδα εργασίας 
του ΕΛΚ, σε συνεργασία με τον συντο-
νιστή της Επιτροπής, συμφωνήσαμε 
για κατάθεση τροπολογίας από το ΕΛΚ 
για την ενίσχυση του Προϋπολογισμού 
και των δύο αυτών Επιτροπών για το 
2024. Αυτό το γεγονός επιτεύχθηκε 
σε μία περίοδο που οι Προϋπολογι-
σμοί για διάφορα προγράμματα και 
πρωτοβουλίες αναθεωρούνται προς 
τα κάτω, ένεκα και της οικονομικής 
πολιτικής που αναπροσαρμόζεται 
σύμφωνα με τα νέα δεδομένα του 
υψηλού πληθωρισμού και τα αυξημένα 
επιτόκια δανεισμού, που επέβαλε η 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, για 
την αντιμετώπιση του προβλήματος.

Η αποστολή των Επιτροπών
Η αποστολή των δύο αυτών Επι-

τροπών, της Τεχνικής Επιτροπής 
Πολιτιστικής Κληρονομιάς και της 
Διερευνητικής Επιτροπής για τους 
Αγνοούμενους, είναι καίριας σημασίας 
για την Κυπριακή Δημοκρατία, και 
για τις συνολικές προσπάθειες επί-
λυσης του κυπριακού προβλήματος 
εισβολής και κατοχής.   

Η αποστολή της Τεχνικής Επιτρο-
πής Πολιτιστικής Κληρονομιάς προ-
ωθεί και προστατεύει την Πολιτιστική 
Κληρονομιά της χώρας μας και τη 

συντήρηση των μνημείων μας, όπως 
το ιστορικό Μοναστήρι του Αποστόλου 
Ανδρέα στην κατεχόμενη Καρπασία.

Παράλληλα, η αποστολή της Επιτρο-
πής για τους Αγνοουμένους προσπαθεί 
να ρίξει φως στο ανθρωπιστικό αυτό 
θέμα μείζονος σημασίας και ιδιαίτερα 
για τις οικογένειες των αγνοουμένων. 
Ασχολείται με την ανάκτηση, ταυτο-
ποίηση και επιστροφή των λειψάνων 
στις οικογένειες των αγνοουμένων που 
αγνοούνται από τις δικοινοτικές συ-
γκρούσεις του 1963-1964 και από την 
εισβολή του 1974 από την Τουρκία.

Συγκεκριμένα, η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση είναι ο μεγαλύτερος χορηγός της 
Επιτροπής αυτής και, συνεπώς, ενι-
σχύει το έργο της, που συνίσταται στην 
ταχύτερη διερεύνηση της τύχης των 
αγνοουμένων μας, ώστε να μετριάσει 
τον πόνο των οικογενειών τους που 
βιώνουν την πιο τραγική πτυχή του 
κυπριακού Δράματος.

Μέσα από τη συμμετοχή μας στην 
πιο ισχυρή ομάδα στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο, την ομάδα του Ευρωπα-
ϊκού Λαϊκού Κόμματος, διεκδικούμε 
τα μέγιστα για την πατρίδα μας. Ευ-
ελπιστούμε στη στήριξη και από τις 
υπόλοιπες κοινοβουλευτικές ομάδες, 
ούτως ώστε η τροπολογία του ΕΛΚ να 
τύχει θετικής ψήφου στην ολομέλεια 
και να εγκριθεί από το Σώμα η αύξηση 
στον Προϋπολογισμό της Επιτροπής 
για τους Αγνοουμένους.

Διεκδίκηση περισσότερων κονδυλίων από την ΕΕ 
για τις Επιτροπές Πολιτιστικής Κληρονομιάς και 
Διερεύνησης για τους Αγνοουμένους

ΔΡ ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΥΡΟΥ, 
Ευρωβουλευτής ΔΗΣΥ 
& ΕΛΚ

ΑΝΔΡΟΥΛΑ ΓΚΙΟΥΡΩΦ 
a.giourov@gmail.com Νέο χάδι προς την 

Τουρκία και η δημοκρατία 
που αιμορραγεί

Την ίδια ώρα, η Έκθεση προόδου 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για 
την Τουρκία, που ψηφίστηκε την 
Τετάρτη,  είναι ένα ακόμα δείγμα 
γραφής των δύο μέτρων και δύο 
σταθμών .

Η συνήθης τακτική των υπο-
κριτών και Φαρισαίων.

Κανένα μέτρο, καμιά κύρωση 
κατά των ενεργειών της Άγκυρας 
σε βάρος της Κύπρου. Λόγια, λόγια 
και φραστικές υποδείξεις. 

Ναι μεν στην παράγραφο 36 του 
ψηφίσματος ουσιαστικά ακυρώνει 
την προοπτική ένταξης της Τουρκίας 
στην ΕΕ, ωστόσο τής προσφέρει μια 
ειδική σχέση, μέσα από την οποία 
θα αποκομίσει κέρδη (αναβάθμιση 
τελωνειακής ένωσης, βίζα και άλλα), 
αλλά χωρίς τη δέσμευσή της για 
κάποιες υποχρεώσεις όπως στο 
Κυπριακό και το κράτος δικαίου.

Οι προσεκτικοί ελιγμοί προς την 
Άγκυρα αφορούν την επικύρωση 
από την Τουρκία της ένταξης της 
Σουηδίας στο ΝΑΤΟ, γι’ αυτό και οι 
ήπιες αναφορές για την κατάσταση 
στο κράτος δικαίου στο εσωτερικό 
της χώρας, τη φυλάκιση αντιφρο-
νούντων και δημοσιογράφων, και 
τη μη συμμόρφωση της Τουρκίας 
με αποφάσεις του ΕΔΑΔ.

Οι αντιδημοκρατικές μέθοδοι 
εναντίον των Ρώσων υπηκόων.

Ενώ κόπτονται για τη δημοκρατία 
και την εξάλειψη των διακρίσεων 
σε βάρος των ΛΟΑΤΚΙ, οι ηγέτες 
της Ε.Ε. εφαρμόζουν εξοντωτικά 
μέτρα σε βάρος των Ρώσων πο-
λιτών που διαβιούν σε χώρες της 
Ε.Ε. Στην Κύπρο, για παράδειγμα,  

έχουν μπλοκαριστεί οι τραπεζικοί 
λογαριασμοί όλων των Ρώσων, 
ακόμα και οικιακών βοηθών, που 
δεν μπορούν να ανταποκριθούν 
στις υποχρεώσεις τους, όπως τις 
σπουδές των παιδιών τους, εξό-
φληση δανείων και άλλες βασικές 
ανάγκες τους. 

Οι κοντόφθαλμοι ηγέτες της ΕΕ 
είναι εγκλωβισμένοι και αιχμάλωτοι 
των λαθών τους. Δεν κάνουν ούτε 
ένα βήμα χωρίς την έγκριση των 
ΗΠΑ. Έχουν μετατραπεί σε θλι-
βερές ορτινάντζες του υπερήλικα 
Μπάιντεν και των γερακιών της 
Ουάσιγκτον. Υποτελείς και καθοδη-
γούμενοι υπέρ ενός πολέμου που 
απειλεί να εξελιχθεί σε όλεθρο κατά 
της ανθρωπότητας. Όμως, η φον 
ντερ Λάιεν μιλά σαν να ζει μέσα σε 
ροζ συννεφάκια, όπου οι πολίτες 
λες και ζουν μέσα στην ευμάρεια 
και τον πλούτο.

Δεν μπορούν να αντιληφθούν 
πως χωρίς τη Ρωσία δεν υπάρχει 
Ευρώπη. Γιατί είναι συγκοινωνού-
ντα δοχεία. Χωρίς τη Ρωσία, η Ευ-
ρώπη κινδυνεύει να διαιρεθεί και 
να διαλυθεί εις τα εξ ων συνετέθη. 
Η Ρωσία όμως μπορεί και χωρίς 
την Ε.Ε. και το αποδεικνύει. Ήδη 
αυξάνει τους συμμάχους της και 
συνομολογεί νέες συμφωνίες.

Ο πόλεμος στην Ουκρανία είναι 
το τελευταίο χαρτί των ηγετών της 
ΕΕ και το ηχηρό μήνυμα θα το πά-
ρουν στις επικείμενες ευρωεκλογές. 
Οι πολίτες πλέον δεν μπορούν να 
αντέξουν άλλο τη  φτώχια και την 
εξαθλίωση  χάριν των διεφθαρμέ-
νων ηγετών της Ουκρανίας.
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Πώς αλλάζει ο μετεωρολογικός 
χάρτης της Κύπρου

ΕΊΝΑΊ ΕΝΤΟΝΟΤΕΡΑ ΚΑΊ ΣΥ-
ΧΝΟΤΕΡΑ ΤΑ ΑΚΡΑΊΑ ΚΑΊΡΊΚΑ 
ΦΑΊΝΟΜΕΝΑ ΣΤΗ ΧΏΡΑ ΜΑΣ; 
ΚΑΊ ΑΝ ΝΑΊ, ΕΊΝΑΊ ΑΠΟΤΟΚΟ 
ΤΗΣ ΚΛΊΜΑΤΊΚΗΣ ΑΛΛΑΓΗΣ; 
ΠΏΣ ΘΑ ΜΟΊΑΖΕΊ Ο ΦΕΤΊΝΟΣ 
ΧΕΊΜΏΝΑΣ ΣΤΗΝ ΚΥΠΡΟ 

Π
ερισσότερο από κάθε 
άλλη φορά στο παρελ-
θόν φέρεται να απα-
σχολεί τους πολίτες 
το μετεωρολογικό 
δελτίο. Οι εναλλαγές 
της θερμοκρασίας κα-

θώς και η συχνότερη εμφάνιση ακραίων 
καιρικών φαινομένων την ώρα που η 
φράση «κλιματική αλλαγή» μονοπωλεί 
τις συζητήσεις θέτουν το θέμα του καιρού 
σε μια διαφορετική διάσταση. Ημερο-
λογιακά μπορεί να βρισκόμαστε στην 
έναρξη του φθινοπώρου, όμως, εκτός 
από τις ημερομηνίες, το καιρικό μενού 
κάθε άλλο παρά φθινόπωρο θυμίζει. Οι 

προβλέψεις -ακόμα και οι βραχυπρόθε-
σμες- γίνονται ακόμη δυσκολότερες, ενώ 
η τάση γύρω από την κλιματική αλλαγή 
ενισχύεται την ώρα που η Ελλάδα βιώνει 
μιαν άνευ προηγουμένου καταστροφή 
από πλημμύρες και ταυτόχρονα γειτο-
νικές χώρες πλήττονται από καύσωνα 
και υψηλές θερμοκρασίες. 

Τα «μηναλλάγια» δείχνουν… 
ακόμη λιγότερες βροχές

Μιλώντας στη «Σημερινή» ο ερασιτέ-
χνης μετεωρολόγος, Τάσος Ιεροδιακόνου, 
επιβεβαίωσε αρχικά τη  συχνή εμφάνιση 
έντονων καιρικών φαινομένων. Γνωστός 
για την -μη αποδεδειγμένη επιστημονι-
κά- λαϊκή προσπάθεια πρόβλεψης από 
τα λεγόμενα «μηναλλάγια», ανέφερε 
πως αναμένει τον φετινό χειμώνα να 
είναι πιο ξηρός. Συγκεκριμένα, η φετινή 
υδρολογική χρονιά (ολοκληρώνεται στο 
τέλος Σεπτεμβρίου) έχει φέρει περίπου 
το 92% της κανονικής βροχόπτωσης, με 
τον επερχόμενο χειμώνα ν’ αναμένεται 
ακόμη χαμηλότερη. «Μέχρι και το πρώτο 
δεκαπενθήμερο Νοεμβρίου δεν αναμέ-
νονται πολλές βροχές στο νησί μας. Από 
το δεύτερο δεκαπενθήμερο Νοεμβρίου 
και μέχρι και το πρώτο δεκαπενθήμερο 
Δεκεμβρίου φαίνεται ένα καλό διάστημα 
με αρκετές βροχές στο νησί μας, που 
πιθανόν να συνεχιστεί και το δεύτερο 
δεκαπενθήμερο Δεκεμβρίου, ίσως με 
λιγότερη ένταση και ποσότητες.

Ο Ιανουάριος φαίνεται να ‘‘κόβει’’ 
κάπως από θέμα βροχών. Θα έχει ναι 

και περιοχές εσωτερικού με εκδηλώ-
σεις καταιγίδων και χαλαζοπτώσεων. 
Τον Ιούνιο και τον Ιούλιο κάποιες μέ-
ρες, κυρίως Ιούλιο, θα είναι ισχυρά τα 
φαινόμενα». Κληθείς να σχολιάσει κατά 
πόσον ασπάζεται τη «λαϊκή συζήτηση» 
περί μετατόπισης των εποχών, ανέφερε 
πως εν μέρει αυτό μπορεί να παρατη-
ρηθεί σε ορισμένες περιπτώσεις, όμως 
υπογράμμισε πως είναι διαφορετικό το 
ημερολογιακό από το μετεωρολογικό 
έτος. Για παράδειγμα, το φθινόπωρο δεν 
εκκινεί την 1η Σεπτεμβρίου αλλά την 
21η του μήνα, ο χειμώνας δεν μπαίνει 
για τους μετεωρολόγους την 1η Δεκεμ-
βρίου αλλά την 21η -έναρξη χειμερινού 
ηλιοστασίου- και ούτω καθ’ εξής. 

Θερμός χειμώνας, 
καυτό καλοκαίρι

Τη δική του εκδοχή για το μετε-
ωρολογικό έτος που πέρασε έδωσε 
μιλώντας στη «Σ» και ο Διευθυντής 
του Τμήματος Μετεωρολογίας, κ. Κλε-
άνθης Νικολαΐδης. «Εάν εξετάσουμε 
τον φετινό χειμώνα (φετινό υδρολο-
γικό έτος, αν και δεν έχει κλείσει), θα 
διαπιστώσουμε ότι το έτος μας ήταν 
γενικά θερμό. Είχαμε έναν θερμό 
χειμώνα, ένα πολύ θερμό καλοκαίρι, 
μετά μία δροσερή μεταβατική περίοδο 
Μαΐου-Ιουνίου, η οποία χαρακτηριζό-
ταν από κανονικές θερμοκρασίες και 
επεισόδια βροχής, περίπου είχαμε ένα 
κυκλωνικό σύστημα να μας επηρε-
άζει κάθε Σαββατοκύριακο. Συχνές 

τότε οι λεζάντες στον ημερήσιο Τύπο 
και τα ηλεκτρονικά μέσα που έλεγαν 
‘‘Χάθηκε το καλοκαίρι’’ ή ‘‘Ψάχνει το 
καλοκαίρι τη διαδρομή του προς την 
Κύπρο’’, ειδικά όμως ο Ιούλιος ήταν 
ένας πολύ θερμός μήνας -όπως και 
ο Αύγουστος- με τον Ιούλιο να χαρα-
κτηρίζεται από ξηρασία γενικά, αφού 
τόσο οι ελάχιστες όσο και οι μέγιστες 
θερμοκρασίες που καταγράφηκαν ήταν 
αρκετά πάνω από τις κανονικές. Σχεδόν 
καθημερινές προειδοποιήσεις με την 
πλειοψηφία τους στο κίτρινο επίπεδο, 
αλλά και κάποιες στο πορτοκαλί. Το 
τέλος Αυγούστου χαρακτηρίστηκε 
στην περιοχή του ελλαδικού κυρίως 
χώρου από ισχυρότατες καταιγίδες με 
εμμονή τουλάχιστον τεσσάρων ημερών 
και ύψη βροχής πολύ πάνω από το 
αναμενόμενο και το κανονικό».

Η κακοκαιρία «Daniel»
Βέβαια πρέπει ν’ αναφερθεί ότι το 

σύστημα αυτό που επηρέασε την Ελ-
λάδα, τις τελευταίες ημέρες Αυγούστου 
αλλά και τις πρώτες ημέρες Σεπτεμ-
βρίου, ήταν ένα σύστημα ακραίο και 
δεν αναμενόταν -βιβλιογραφικά τουλά-
χιστον- ως προς τη συμπεριφορά του 
αλλά και την περίοδο που έκανε την 
εμφάνισή του. Όπως υπογράμμισε ο κ. 
Νικολαΐδης, «στη διεθνή βιβλιογραφία 
δεν είναι καταγεγραμμένα τέτοιου εί-
δους συστήματα, ιδιαίτερα τις πρώτες 
ημέρες Σεπτεμβρίου, δίνοντας πολύ 
μεγάλα ύψη βροχής, με αποτέλεσμα τα 
πλημμυρικά φαινόμενα στον ελλαδικό 
χώρο. Το σύστημα αυτό δεν επηρέασε 
την περιοχή της Κύπρου. Οι κάποιες 
ασθενείς καταιγίδες που είχαμε ήταν 
αποτέλεσμα της γενικότερης λειτουρ-
γίας του συστήματος, όχι όμως από 
το σύστημα ‘‘Daniel’’αυτό καθαυτό».

Αξίζει ν’ αναφερθεί ότι το σύστημα 
αυτό επηρέασε τη Λιβύη με πολύ υψη-
λά επίπεδα βροχής και  πλημμυρικά 
φαινόμενα με εκατοντάδες νεκρούς και 
αγνοουμένους. Σε ό,τι αφορά τους κύ-
ριους λόγους απότομης αλλαγής του 
καιρού -κυρίως στον ελλαδικό χώρο- 
μπορεί να αναφερθεί η αλλαγή από 
κατάσταση «Λανίνα» σε κατάσταση «Ελ 
Νίνιο». Όπως επεξήγησε ο κ. Νικολα-
ΐδης, την κατάσταση «Λανίνα» όπου 
η μέση θερμοκρασία της ζώνης του 
Ειρηνικού Ωκεανού είναι χαμηλό-
τερη της κανονικής, την διαδέχθηκε 
η κατάσταση «Ελ Νίνιο», με τη μέση 
θερμοκρασία να είναι πάνω από την 
κανονική για την εποχή στην ίδια πε-
ριοχή. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα τις 
πιο βροχερές επόμενες εποχές άρα 
και το χειμώνα, σε αρκετές περιοχές 
του κόσμου, όχι όμως στην περιοχή 
της Αν. Μεσογείου, για την οποία δεν 
υπάρχει ισχυρό σήμα.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΚΚΙΝΟΣ

Βροχές και χιόνια ακόμη
και τέλος Απριλίου, χαλάζι 
τον Ιούλιο;

Στο οξύμωρο των προβλέψεων το 
γεγονός ότι η άνοιξη -κυρίως από το 
τελευταίο δεκαήμερο Φεβρουαρίου μέχρι 
και τα μέσα Απριλίου- αναμένει να φέρει 
αρκετές βροχές αλλά και χιονόπτωση,  
ενώ έντονα θα είναι τα φαινόμενα και 
στα τέλη του Απρίλη. Μάλιστα κάποια 
εξ αυτών θα μεταφερθούν και στους 
καλοκαιρινούς μήνες, ακόμα και στην 
καρδιά του Ιούλη. Όπως αναφέρουν 
οι προβλέψεις του κυρίου Ιεροδιακό-
νου: «Από τον Μάιο και προς Ιούνιο 
και Ιούλιο σιγά-σιγά τα φαινόμενα θα 
εντοπίζονται κυρίως σε ορεινά-ημιορεινά 

Οι προβλέψεις γίνονται 
ακόμη δυσκολότερες, 
ενώ η τάση γύρω από 
την κλιματική αλλαγή 

ενισχύεται την ώρα που 
η Ελλάδα βιώνει μιαν 
άνευ προηγουμένου 

καταστροφή από 
πλημμύρες και 

ταυτόχρονα γειτονικές 
χώρες πλήττονται από  

καύσωνα 

Προβλέψεις-εφιάλτης για το 2024 

Την εφιαλτική πρόβλεψη να 
είναι το 2023 η πιο ζεστή 
χρονιά που έχει καταγρα-
φεί ποτέ και το 2024 να 

είναι ακόμη χειρότερη, κατέθεσαν 
Αμερικανοί επιστήμονες, επικεφα-
λής κυβερνητικών υπηρεσιών.

Επί του παρόντος, το 2023 είναι 
η τρίτη πιο θερμή χρονιά που έχει 
καταγραφεί ποτέ, δήλωσε η Σάρα 
Κάπνικ, επικεφαλής επιστήμονας 
της Αμερικανικής Υπηρεσίας Πα-
ρατήρησης των Ωκεανών και της 
Ατμόσφαιρας (NOAA). Και η πιθα-
νότητα το 2023 να γίνει η πιο θερμή 
ανέρχεται σε «σχεδόν 50%», πρόσθεσε. 
Εκτός από την υπερθέρμανση του 
πλανήτη, το φαινόμενο «Ελ Νίνιο» 
συμβάλλει σε αυτήν την τάση θερμαί-
νοντας την επιφάνεια των ωκεανών. 
Αναμένεται μάλιστα να διαρκέσει και 
πέρα από τον προσεχή χειμώνα, όπως 
προβλέπουν οι ειδικοί.

«Η πιο ισχυρή επίδραση του ‘Ελ 
Νίνιο’ θα σημειωθεί το 2024», δήλω-

σε ο Γκέιβιν Σμιντ, κλιματολόγος στη 
NASA. «Συνεπώς περιμένουμε ότι 
όχι μόνο το 2023 θα είναι εξαιρετικά 
θερμό και ίσως μια χρονιά-ρεκόρ, 
αλλά και ότι το 2024 θα είναι ακόμη 
πιο θερμό».

Κύματα ζέστης με θερμοκρα-
σίες που θυμίζουν ερήμους της 
Μέσης Ανατολής θα πλήττουν 
όλο και συχνότερα τη Μεσόγειο 
λόγω της κλιματικής αλλαγής, προ-
ειδοποιεί μελέτη της βρετανικής 
Μετεωρολογικής Υπηρεσίας.

Ο Δρ Νικόλαος Χριστίδης και 
οι συνεργάτες του εκτίμησαν πόσο 
συχνά είναι πιθανό να ξεπερνά ο 
υδράργυρος τους 50 βαθμούς σε 
12 χώρες της Μεσογείου και της 
Μέσης Ανατολής μέχρι το τέλος 
του αιώνα. Η Ελλάδα δεν περιλαμ-
βάνεται στη λίστα, σίγουρα όμως 
επηρεάζεται από τη γενική τάση.

Σε πρώτη φάση οι ερευνητές 
χρησιμοποίησαν υπολογιστικά 
κλιματικά μοντέλα για να προσο-

μοιώσουν πώς θα εξελισσόταν το 
κλίμα σε έναν κόσμο χωρίς εκπο-
μπές άνθρακα. Κάτω από αυτές τις 
συνθήκες θα ήταν πρακτικά αδύνατο 
να εκδηλωθούν καύσωνες των 50 
βαθμών στη Μεσόγειο, αναφέρουν 
οι ερευνητές στο npj Climate and 
Atmospheric Science. Μόνο στη 
Σαουδική Αραβία και τις ακτές τής 
Τυνησίας θα μπορούσε να συμβεί 
κάτι τέτοιο, όχι όμως πάνω από μια 
φορά τον αιώνα κατά μέσο όρο. Στη 
συνέχεια η ερευνητική ομάδα έκανε 
ξανά τις ίδιες προσομοιώσεις σύμ-
φωνα με ένα σενάριο στο οποίο οι 
κυβερνήσεις δεν παίρνουν δραστικά 
μέτρα κατά της κλιματικής αλλα-
γής και η συγκέντρωση του ατμο-
σφαιρικού διοξειδίου του άνθρακα 
σταθεροποιείται το 2100 γύρω στα 
600 μέρη ανά εκατομμύριο, από 
420 μέρη ανά εκατομμύριο σήμερα. 
Στο σενάριο αυτό, οι πιθανότητες 
θερμοκρασιών άνω των 50 βαθμών 
Κελσίου ανεβαίνουν δραματικά.

βροχές και χιόνια, αλλά δεν φαίνονται 
να είναι αρκετά τα φαινόμενα. Συνεχίζει 
ο Φεβρουάριος στο ίδιο μοτίβο με τον 
Ιανουάριο, με αλλαγή στις τελευταίες 
7-8 ημέρες του Φεβρουαρίου, οπότε 
πιθανόν να έχουμε καλές βροχές». 



Της Κυριακής

ΑΦΙΕΡΩΜΑ 9

Η ΣΤΕΝΗ ΣΥΝΕΡΓΑΣΊΑ ΚΑΤΟΊ-
ΚΩΝ ΤΗΣ ΚΑΚΟΠΕΤΡΊΑΣ ΚΑΊ 
ΤΟΥ ΑΓΊΟΥ ΜΑΜΑ ΣΤΗΝ ΕΟΚΑ

Θαυμαστές συγκυρίες

Α
ναδιφώντας το αρχείο 
μου, για πολλοστή 
φορά συνάντησα συ-
νεντεύξεις, γεγονότα και 
άλλα ιστορικά στοιχεία, 
που αναφέρονται σε 
συνεργασία  κατοίκων 

Κακοπετριάς και Αγίου Μάμα κατά τον 
Απελευθερωτικό Αγώνα της ΕΟΚΑ. Με 
το θέμα αυτό είχα ασχοληθεί επανει-
λημμένα και παραθέτω αρκετές σελίδες 
στη δεύτερη έκδοση, εμπλουτισμένη, 
του ιστορικού βιβλίου μου «Λίκνο της 
Λευτεριάς, που αναφέρεται στην πλούσια 
εθνική προσφορά των κατοίκων του 
μικρού χωριού Άης Μάμας Λεμεσού, 
στον αδικαίωτο ένδοξο Απελευθερωτικό 
Αγώνα της ΕΟΚΑ.

Σήμερα θα αναφερθώ σε μερικές 
μόνο  τέτοιες συμπτώσεις συνεργασί-
ας των δύο χωριών. Συμπτώσεις που 
είχαν πολύ θετικά αποτελέσματα στον 
Απελευθερωτικό Αγώνα, χωρίς οι πρω-
ταγωνιστές τους να γνωρίζουν πόσο 
σημαντική ήταν η παράλληλη συνερ-
γασία τους. Ειδικότερα στο προηγούμενο 
σχετικό μελέτημά μας είδαμε πώς δυο 
κορυφαίοι στρατολόγοι της ΕΟΚΑ, ο 
Νικόλας Αβραάμ –Αβδέλλας από τον 
Άη Μάμα κι ο Αντρέας Παπαδόπου-
λος, από την Κακοπετριά, μυήθηκαν 
στον Αγώνα, ο πρώτος από τον Αντρέα 
Αζίνα και ο δεύτερος από τον φλογερό 
Παπασταύρο και πήραν εντολή να στρα-
τολογούν αγωνιστές και να ετοιμάζουν 
κρησφύγετα, ο ένας  για την περιοχή 
Πιτσιλιάς - Αμιάντου  και ο άλλος για 
την περιοχή της Κακοπετριάς και της 
ευρύτερης περιοχής Σολιάς, χωρίς να 
γνωρίζει ο ένας τον άλλο, τελικά όμως 
συνεργάστηκαν και, μάλιστα, πολύ στενά.

Έντεκα ημέρες πριν από την έναρξη 
του Αγώνα, ο Αμίαντος βρισκόταν σε 
γενικό συναγερμό. Ο Αβδέλλας  πήρε 
μήνυμα να κατεβεί στη Λεμεσό για 

σκοπούς της Οργάνωσης. Γράφει στο 
Ημερολόγιό του: «Την 19ην Μαρτίου, 
ημέρα Σάββατο, ήλθε πάλι στον Αμί-
αντο ο Βασιλείου (από το Καλό Χωριό 
Ζωοπηγής) με τον Χρ. Μασωνίδην και 
μας επήραν εις Λεμεσόν. Εμένα, τον 
Κουλλαμήν και τον Λάμπρον Μακρήν. 
Εκεί συναντήσαμε τον κ. Ευαγόρα (Νότης 
Πετροπουλέας) και μας είπε την άλλην 
ημέρα να βρεθούμεν εις τον Σαϊττάν και 
θα έλθει και εκείνος με τον Αρχηγόν, ο 
οποίος ήθελε να μας γνωρίσει...».

Εδώ γίνεται αναφορά της συμμετοχής 
τριών Κακοπετριτών στη μετάβαση του 
Διγενή από τη Λεμεσό στον Σαϊττά. Του 
Χρίστου Μακρή, του γιου του, Λάμπρου 
και του Αλέξαντρου Τρύφωνα - Καστορή, 
συζύγου της αδελφότεκνής του Αγάθης, 
ιδιοκτήτη του αυτοκινήτου, που τους 
μετέφερε. Γράφει σχετικά ο Αβράμης: 
«Το άλλο πρωί, 20 Μαρτίου, εσκέφτηκα 
ότι έπρεπε να εξασφαλίσω ταξί διά τας 
ανάγκας της Οργανώσεως. Έστειλα εις 
τον Ξαντρήν τον Χρίστον Μακρήν, που 
ετύγχανε συγγενής του και τον εκατα-
τόπισε. Εδέχθη να μας εξυπηρετήσει, 

τον όρκισε και τότε μας επήρεν εις τον 
Σαϊττάν. Εκεί ήλθεν ο Αρχηγός με τον 
Ευαγόραν, τον Γιαννάκη Δρουσιώτη και 
τον Χρ. Μασωνίδη, εκουβεντιάσαμεν, 
επήραμεν οδηγίες και εστράφημαν εις  
Αμίαντον...».

Μεγάλη τιμή για τους πρωτοπόρους 
αυτούς αγωνιστές να «κουβεντιάσουν» 
με τον Αρχηγό του Αγώνα και να πάρουν 
προσωπικά από αυτόν οδηγίες, τη στιγ-
μή που κορυφαία στελέχη της ΕΟΚΑ 
δεν είχαν δει ποτέ τον Διγενή κατά τη 
διάρκεια του Απελευθερωτικού Αγώνα.

Με την ορκωμοσία του ο Ξαντρής 
έμπαινε πια στα βαθιά νερά και αναλάμ-
βανε υψίστης σημασίας, αλλά συνάμα 
και πολύ επικίνδυνες αποστολές τις 
παραμονές της έναρξης του Απελευ-
θερωτικού Αγώνα και αργότερα καθ’ όλη 
τη διάρκειά του. Είναι αποκαλυπτικός 
στο Ημερολόγιό του ο «Αβδέλλας: «Τη 
νύχτα, κατά τις εντολές του Αρχηγού, 
έστειλα τον Ξαντρήν εις Άγιο Μάμα και 
μετέφερε όλα τα όπλα εις τον Αμίαντον. 
Τις 25 Μαρτίου ήλθεν εις Αμίαντον ο 
Ευαγόρας με τον Χρ. Μασωνίδην και 
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τους αδελφούς Κρασίδη από τον Πύργον 
Λεμεσού. Μου έστειλαν τον Πανίκον 
Νικολάου (από τον Άη Μάμα) και μου 
είπε να φωνάξω τους Σάββαν Κουλλα-
μήν και Λάμπρον Μακρήν (από την 
Κακοπετριά, κάτοικον Αμιάντου). Τους 
εφώναξα, ήλθαν και παρακολούθησαν 
που εξέτασε τα όπλα ο κ. Ευαγόρας, αν 
είναι εντάξει.  Έφυγαν χωρίς να μου 
πουν τίποτε για την 1ην Απριλίου, που θ’ 
αρχίζαμεν δράση. Την 31ην Mαρτίου, το 
μεσημέρι, ήλθε ο Βασιλείου(από το Καλό 
Χωριό Ζωοπηγής) και με ειδοποίησε  
να στείλω ταξί με τον Λάμπρον Μακρήν 
στη Λεμεσό, να φθάσει πριν από  τις 4 
μ.μ. και να πω στους ανθρώπους μου να 
είναι εν επιφυλακή. Ερώτησαν αν είχε 
καμιά πληροφορία, αν θα αρχίσωμεν 
και απέφυγε να με κατατοπίσει. Αμέσως  
εφρόντισα, έστειλα ταξί (τον Καστορή), 
με τον Λάμπρον και ειδοποίησα τους 
ανθρώπους μου όλους να είναι έτοιμοι. 
Ο Ευαγόρας, όπως έμαθα αργότερα, 
έκατσε στη διασκέδαση στο καπαρέ 
με μιαν αρτίστα και δεν έκαμε τίποτε 
εγκαίρως. Και εκράτησε το αυτοκίνητον 
στις 9.30 και έφθασεν εις τον Αμίαντον 
στις 11.15 μ.μ.».

Απογοητευμένος ο Αβράμης από 
την απαράδεχτη στάση του Ευαγόρα, θα 
γράψει αργότερα, με πικρία: « Όταν είδα 
ότι επέρασεν η κανονική ώρα, διέλυσα 
τους ανθρώπους μου. Κατά διαβολικήν 
σύμπτωση, όταν το αυτοκίνητο έφθασε 
εις Αμίαντον και επερνούσε από το 
«πολίτσι» (αστυνομικός σταθμός), οι 
αστυνομικοί τού έκαμαν νόημα να στα-
ματήσει. Ο σιωφέρ, που μετέφερε βόμ-
βες και έκρηκτικές ύλες, εφοβήθηκεν 
και δεν εσταμάτησεν, επροχώρησεν 
πιο πάνω και ό,τι είχε στο αυτοκίνητο 
τα έριψε μέσα στους  άμμους... Αμέ-
σως ο Λ. Μακρής ειδοποίησεν τον Α. 
Παλαίχωρον και πήγαν και μάζεψαν 
ό,τι μπορούσαν και τα έκρυψαν μέσα 
στον άμμον».

Ο «Ρωμανός» στον Αμίαντο
Για τη συνάντησή του με τον «Ρωμα-

νό»-Ρένο Κυριακίδη, κι αυτόν Κακοπε-
τρίτη, θα γράψει ο Αβδέλλας: «6 Μαΐου 
1955. Εκαθόμουν εις την Συντεχνίαν 
(ΣΕΚ)  και επροφυλαττόμουν από την 
Αστυνομίαν μήπως με παρακολουθεί. 
Και αίφνης βλέπω τον σιωφέρ, εκείνον 
που μου έφερε την είδηση για την αποπο-
μπή του «Ευαγόρα» και με πληροφορεί 
ότι έφερεν άνθρωπον ξένον να μείνει 
κοντά μου και να αναλάβει την αρχη-
γίαν των ανταρτών. Εγώ, όμως, επειδή 
επρόσεχα από την Αστυνομίαν μήπως 
και μας παρακολουθεί και συλληφθού-
μεν, ερώτησα πρώτα τον σιωφέρ πού 
ήταν ο ξένος και με ποιο σύνθημα θα 
τον συναντούσαμεν. Και τότε τον άφη-
σα να φύγει και προσποιούμενος ότι 
πάω για ύπνον, επήγα και ειδοποίησα 
τον Λάμπρον Μακρήν και επήγαν με 
τον Θεοδόσην Παπαχριστοδούλου, 

παρέλαβαν τον ξένον και τον επήραν 
στο σπίτι του Λάμπρου. Εκεί ερώτησεν 
αν ήτο παρών ο φέρων το ψευδώνυμον 
‘‘Αβδέλλας’’, δηλαδή εγώ. Του είπαν, όχι. 
Εστενοχωρήθη και είπε: ‘‘Δεν μπορώ 
να μιλήσω παρά μόνον στον ‘Αβδέλλαν’. 
Διότι έτσι είναι η διαταγή’’. Έστειλα τότε 
τον Βασίλην Κωνσταντίνου από την Κυ-
περούνταν, μου είπε τα καθέκαστα και 
μήνυσα να πουν του ξένου να μείνει 
ήσυχος και θα πάω να τον δω. Όταν 
μετέφερε τα νέα ο Βασίλης στον ξένον, 
εκείνος εστενοχωρήθη περισσότερο και 
μου εμήνυσε να πάω αμέσως, διότι θα 
φύγει χωρίς να ξέρει πού θα πάει. Ανα-
γκάστηκα και επήγα και συνάντησα τον 
υπό το ψευδώνυμον ‘‘Ρωμανός’’, Ρένον  
Κυριακίδην. Ήταν σπουδαστής και μόλις 
είχε έρθει από την Ελλάδα. Εζήτησε να 
δει τον ‘‘Ππόλον’’. Αλλά αυτός έλειπεν 
στην Κακοπετριά. Συμφωνήσαμεν να 
μην πάμεν αμέσως εις Κακοπετριά διά 
να δούμεν τον ‘‘Ππόλον’’, αλλά την άλλη 
νύχτα, διά λόγους ασφαλείας. Όπερ και 
έγινε...».

Δραματική εξέλιξη
Για τη συνάντηση «Ρωμανού»-

«Ππόλου» επιστρατεύτηκε και πάλι 
χωριανός τους, ο Ξαντρής Τρύφωνα-
Καστορής. Γράφει ο «Αβδέλλας» για 
τη συνάντηση εκείνη, που είχε στη 
συνέχεια μια δραματική εξέλιξη: «Την 
άλλη νύχτα μάς επήρεν ο Ξαντρής στην 
Κακοπετριάν. Ήβραμεν τον ‘‘Ππόλον’’ 
εις το ξενοδοχείον ‘‘Εκάλη’’ του Κώστα 
Κοντούρη. Εκάτσαμεν περί την μίαν ώραν 
και εξεκινήσαμεν για τον Αμίαντον.

»Εις τα Πλατάνια ο Ρένος και ο ‘‘Ππό-
λος’’ κατέβηκαν, γιατί ήταν οπλισμένοι 
και επειδή υπήρχε στρατόπεδο των 
Άγγλων στον Καρβουνά, θα μας εγί-
νετο έρευνα. Και επειδή ο Ρένος είχε 
διαταγή να επιθεωρήσει τα όπλα, που 
ήταν μέσα στο δάσος, προχώρησαν και  
οι δύο εκεί που ήταν τα όπλα. Εγώ επή-
γα στον Αμίαντον, αλλά εκείνοι έμειναν 
όλην την νύχτα εκτεθειμένοι στο κρύο 
μέχρι τα ξημερώματα, που επήγεν ο 
Λάμπρος Μακρής, υπεύθυνος οπλι-
σμού, τους τα έδειξεν και κατέβησαν 
στο σπίτι του Λάμπρου, εις Αμίαντον, 
αφού πρώτα επιθεώρησε τα όπλα. Εις 
αυτόν το ταξίδι, ο ‘‘Ππόλος’’ μού είπε  
ότι πρέπει πάση θυσία να καταρτίσω 
ομάδα στα Σπήλια και να φροντίσει να 
κατασκευασθεί καταφύγιον, διότι ο ίδιος 
δεν έκαμε τίποτε».

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΗΣ

Και τα Σπήλια στον Αγώνα

Ηομολογία του 
«Ππόλου» στον 
Αβράμη, ότι δεν 
είχε κάμει τίπο-

τε για την Οργάνωση  στα 
Σπήλια, έκαμε τον ακούρα-
στο στρατολόγο της ΕΟΚΑ 
να ενεργήσει αποφασιστικά. 
Γράφει στο Ημερολόγιό του 
σχετικά: «Την άλλην ημέρα 
με τους τρόπους μου επαρέ-
λαβα και έπεισα τον Αλέξα-
ντροΤσαγκαρίδην από τα 
Σπήλια να αναλάβει το χωριό 
του. Εδέχθη. Τότε τον έστει-
λα στον Λάμπρον  και στον 
Ρένον. Και την ίδια νύχτα επή-
ρεν τον Ρένον εις το χωριόν 
του, όπου κατήρτισαν ομάδα 
και με ανθρώπους που τους 
εσύστησα εγώ, οργάνωσαν 
όλα τα χωριά. Τότε ήρχετο ο 
Λουκάς Παπαχριστοδούλου 
από την Κυπερούνταν, κάθε 
Κυριακή, έπαιρνε τα όπλα και 
μαζεύοντο μέσα στο δάσος 
αρκετοί της περιφερείας και 
εγυμνάζοντο...».

Αρχικά, στα όπλα εκ-

παίδευε τους αγωνιστές ο 
Γιάννης Κατσούλης, έφεδρος 
αξιωματικός του Ελληνικού 
Στρατού, που ήταν γυμνα-
στής στο Γυμνάσιο Σολέας, 
στην Ευρύχου, αλλά διέμενε 
με την οικογένειά του στην 
Κακοπετριά. Στο σπίτι του 
είχε φιλοξενήσει τον Αρχηγό 
Διγενή, όταν κατήρτιζε τα 
σχέδια της ένοπλης δράσης 
της ΕΟΚΑ με τον κωδικό 
«Προς την  Νίκη». Tότε είχε 
προσωπικό ταχυδρόμο του 
τον Χαράλαμπο Κυριακίδη 
(Δράκο) και σωματοφύλακα 
τον Γρηγόρη Γρηγορά. Λίγο 
αργότερα, ο Γρηγοράς θα 
αναλάμβανε καθήκοντα τομε-
άρχη Σολέας και ο Κυριακί-
δης υποτομεάρχη.

Στο Ημερολόγιό του ο 
Αβράμης κάνει επανειλημμέ-
νες αναφορές για τη συνεργα-
σία του με Κακοπετρίτες αγω-
νιστές, καθώς και σ’ επισκέψεις 
του και σε ειδικές επισκέψεις 
του στην Κακοπετριά για υπο-
θέσεις της ΕΟΚΑ.

Ο ΝΙΚΟΛΑΣ ΑΒΡΑ-
ΑΜ - «ΑΒΔΈΛΛΑΣ» 

ΑΛΈΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΎ-
ΦΩΝΑ - ΚΑΣΤΟΡΉΣ

Ο ΡΩΜΑΝΟΣ ΤΉΣ ΠΙΤΣΙΛΙΑΣ 
(ΡΈΝΟΣ ΚΎΡΙΑΚΙΔΉΣ) 

Με το θέμα αυτό 
είχα ασχοληθεί 

επανειλημμένα και 
παραθέτω αρκετές 

σελίδες στη δεύτερη 
έκδοση, εμπλουτισμένη, 

του ιστορικού 
βιβλίου μου «Λίκνο 
της Λευτεριάς, που 
αναφέρεται στην 
πλούσια εθνική 
προσφορά των 

κατοίκων του μικρού 
χωριού Άης Μάμας 

Λεμεσού, στον 
αδικαίωτο ένδοξο 

Απελευθερωτικό Αγώνα 
της ΕΟΚΑ 

Συμπτώσεις 
συνεργασίας των δύο 

χωριών, που είχαν 
θετικά αποτελέσματα 
στον Απελευθερωτικό 

Αγώνα  
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667 αποφυλακισθέντες επέστρεψαν 
στο κελί την τελευταία 5ετία 

ΑΔΉΡΙΤΉ ΑΝΑΓΚΉ Ή ΣΤΉΡΙΞΉ 
ΑΠΌ ΤΉΝ ΠΌΛΙΤΕΙΑ ΜΕΣΩ 
ΑΛΛΑΓΩΝ ΣΤΌ ΝΌΜΌΘΕΤΙΚΌ 
ΠΛΑΙΣΙΌ, ΩΣΤΕ ΝΑ ΜΠΌΡΌΎΝ 
ΌΙ ΑΠΌΦΎΛΑΚΙΣΘΕΝΤΕΣ ΝΑ 
ΕΠΑΝΕΝΤΑΣΣΌΝΤΑΙ ΣΤΉΝ 
ΚΌΙΝΩΝΙΑ ΧΩΡΙΣ ΝΑ ΦΕΡΌΎΝ 
ΤΌ ΣΤΙΓΜΑ ΤΌΎ ΕΓΚΛΉΜΑΤΙΑ 

Δ
ιαχρονικά είναι τα 
προβλήματα που 
αντιμετωπίζει το Σω-
φρονιστικό Ίδρυμα 
της Κύπρου. Μεταξύ 
αυτών είναι ο υπερ-
πληθυσμός, η ανάγκη 

για εκσυγχρονισμό των εγκαταστάσεων, 
αλλά και η υλοποίηση προγραμμάτων 
επανένταξης των αποφυλακισθέντων 
στην κοινωνία. 

Όσον αφορά τον υπερπληθυσμό, 
το προηγούμενο διάστημα η Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης Άννα Προκοπίου 
είχε ανακοινώσει το πλάνο δράσης 
του Υπουργείου με στόχο να υπάρξει 
άμβλυνση του προβλήματος μέσα από 
βραχυπρόθεσμα, μεσοπρόθεσμα και 
μακροπρόθεσμα μέτρα. 

Τα ζητήματα των αποφυλακισθέντων, 
όμως, παραμένουν ανοικτά, με τις δυ-
σκολίες που αντιμετωπίζουν τα άτομα 
αυτά κατά την προσπάθεια επανένταξής 
τους στην κοινωνία να συνεχίζουν να 
υφίστανται. Αρκετοί είναι αυτοί που 
αποφυλακίζονται χωρίς να έχουν την 
απαραίτητη στήριξη από το περιβάλλον 
τους, αλλά ούτε και από την Πολιτεία, με 
αποτέλεσμα να επιστρέφουν στις παλιές 
κακές τους συνήθειες, να παρανομούν 
ξανά και να επιστρέφουν στο κελί τους. 

Πόσοι επιστρέφουν 
πίσω στο κελί 

Η «Σ» επικοινώνησε με το Υπουργείο 
Δικαιοσύνης, θέτοντας σειρά ερωτημάτων 
που αφορούν τα ζητήματα υπερπλη-
θυσμού στις Κεντρικές Φυλακές, ενώ 
επικεντρωθήκαμε στους καταδίκους 
που, ενώ αποφυλακίστηκαν είτε γιατί 
εξέτισαν την ποινή τους είτε γιατί τους 
δόθηκε προεδρική χάρη, επέστρεψαν 
στο κελί με νέες καταδίκες.  

Σύμφωνα, λοιπόν, με τα στοιχεία για 
τις αποφυλακίσεις, που μας παρέθεσε 
το αρμόδιο Υπουργείο, το 2019 είχαμε 
911, το 2020 863, το 2021 579, το 2022 
918, ενώ το 2023 (μέχρι και τις 14/9) 
757 αποφυλακίσεις. 

Όσον αφορά τους κρατουμένους οι 
οποίοι επέστρεψαν στη φυλακή με νέα 
καταδίκη, το 2019 ανέρχονταν σε 130, 
το 2020 σε 149, το 2021 σε 140, το 
2022 σε 150 και μέχρι στιγμής (14/9) το 
2023 ανέρχονται στους 98. Οι εν λόγω 
αριθμοί αφορούν κρατουμένους που 
καταδικάστηκαν εκ νέου την εκάστοτε 
αναφερόμενη ημερομηνία, ανεξαρτήτως 
από τη χρονιά αποφυλάκισής τους. 

Περαιτέρω, το έτος 2022 αποφυλα-
κίστηκαν 403 κατάδικοι με αναστολή 
ποινής από τον Πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας, εκ των οποίων 42 επέστρεψαν στο 
Τμήμα Φυλακών με νέα καταδίκη, ενώ 
φέτος αποφυλακίστηκαν 151 κατάδικοι 
με προεδρική χάρη και από αυτούς οι 
17 επέστρεψαν στο Τμήμα Φυλακών 
με νέα καταδίκη. 

Προγράμματα στήριξης απο-
φυλακισθέντων 

Σε ερώτηση της «Σ» αναφορικά με τη 
στήριξη που παρέχεται στους αποφυλα-
κισθέντες, με στόχο την ομαλή ένταξή 
τους στην κοινωνία και στην αγορά 
εργασίας, το Υπουργείο Δικαιοσύνης 
ανέφερε πως «η κοινωνική επανέντα-
ξη των ατόμων που αποφυλακίζονται 

αποτελεί προτεραιότητα για το Τμήμα 
Φυλακών,  καθώς δεν νοείται αναμόρ-
φωση του κρατουμένου χωρίς την ορθή 
του προετοιμασία για επανένταξη. Στο 
πλαίσιο των αρμοδιοτήτων του τμήματος 
παρέχονται σε όλους τους κρατουμένους 
προγράμματα προετοιμασίας αλλά και 
στήριξης της κοινωνικής τους επανέντα-
ξης. Πιο συγκεκριμένα, προσφέρονται 
τα ακόλουθα: 

Εκπαιδευτικά προγράμματα: Εκπαι-
δευτικά προγράμματα τα οποία στοχεύουν 
στην ανάπτυξη κοινωνικών, προσωπι-
κών και επαγγελματικών δεξιοτήτων 
των κρατουμένων και που σκοπό έχουν 
την αξιοποίηση των προσόντων που 
αποκτώνται για την εργασιακή τους 
αποκατάσταση. Πέραν των προγραμ-
μάτων τυπικής εκπαίδευσης για από-
κτηση απολυτηρίου γυμνασίου , λυκείου 
και τεχνικής σχολής σε 8 διαφορετικούς 
κλάδους σπουδών, προσφέρονται προ-
γράμματα προσωπικών δεξιοτήτων όπως 
γονικές δεξιότητες, διαχείριση άγχους 
, διαχείριση χρόνου κ.λπ αλλά και κοι-
νωνικών δεξιοτήτων όπως διαχείριση 
κοινωνικού στιγματισμού κ.λπ.

Παράλληλα προσφέρονται ταχύρυθ-
μα πιστοποιημένα προγράμματα επαγ-
γελματικών προσόντων, τα οποία είναι 
ιδιαίτερα χρήσιμα στην εργοδότηση ή 
αυτοεργοδότησή τους μετά την αποφυ-
λάκιση. Τέτοια προγράμματα αποτελούν, 
για παράδειγμα, η εγκατάσταση κλιμα-
τιστικών μονάδων, η εγκατάσταση και 
συντήρηση φωτοβολταϊκών συστημά-
των, η επισκευή οικιακών συσκευών, 
η εγκατάσταση φθοριούχων αερίων, 
η αισθητική, η ονυχοπλαστική και η 
κομμωτική, ζαχαροπλαστική, αρτοποιία 
και μαγειρική τέχνη. 

Ομάδες συμβουλευτικής κρατουμέ-
νων: Παράλληλα με τα προγράμματα 
εκπαίδευσης προσφέρονται σε τακτά 
χρονικά διαστήματα προγράμματα 
Συμβουλευτικής. Σκοπός της Συμ-
βουλευτικής στο συγκεκριμένο πλαί-
σιο είναι η ψυχοκοινωνική υποστήριξη 
των κρατουμένων και η διευκόλυνση 
της συμμετοχής τους στο εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα, καθώς και η προετοιμα-
σία τους για κοινωνική επανένταξη και 
αποκατάσταση μετά την αποφυλάκισή 
τους. Συγκεκριμένα, η Συμβουλευτική 
διαδικασία αποσκοπεί στη στήριξη και 
ενδυνάμωση των κρατουμένων, ώστε 
να μπορέσουν να συμμετάσχουν δημι-
ουργικά στην εκπαιδευτική διαδικασία 
(ενίσχυση του εκπαιδευτικού κινήτρου 
των συμμετεχόντων), καλλιέργεια δε-
ξιοτήτων που βοηθούν τα μέλη στην 
καλύτερη διαχείριση της ζωής τους στη  
φυλακή και μετά από αυτήν, απόκτηση 
κοινωνικών δεξιοτήτων χρήσιμων για 
την αποκατάστασή τους μετά την αποφυ-
λάκιση, κινητοποίηση και ενδυνάμωση 
ώστε να χαράξουν προσωπικούς στόχους, 
π.χ. εκπαίδευσης, εργασίας, διαχείριση 
παροχής πληροφοριών γύρω από θέμα-

κοινωνικής υποστήριξης για την όσο το 
δυνατόν πιο ομαλή κοινωνική επανέ-
νταξη έγκλειστων ατόμων με ιστορικό 
χρήσης. Συγκεκριμένα, το πρόγραμμα 
έχει στόχο την παροχή κοινωνικής υπο-
στήριξης για τη διασύνδεση των ατό-
μων με ιστορικό χρήσης που πρόκειται 
να αποφυλακιστούν με την ευρύτερη 
κοινωνία, με στόχο τη μείωση ή την 
εξάλειψη πιθανών κινδύνων υποτρο-
πής. Το πρόγραμμα συντονίζεται από 
το Συστημικό Ινστιτούτο Κύπρου και 
διαθέτει κοινωνικούς λειτουργούς, οι 
οποίοι αξιολογούν τις ψυχο-κοινωνικές 
ανάγκες των αποφυλακισθέντων και κα-
ταρτίζουν σχέδιο δράσης σε συνεργασία 
με τα ίδια τα άτομα που θα επιλέγουν να 
συνεργαστούν με τους επαγγελματίες 
του προγράμματος, ώστε να βελτιωθεί η 
ποιότητα ζωής τους. Δίδουν δε ιδιαίτερη 
έμφαση στις βασικές πρώτες ανάγκες των 
αποφυλακισθέντων, όπως η στέγαση. 

«Δύσκολο να βρουν δουλειά 
όταν υπάρχει το στίγμα του 
εγκληματία»

Στη «Σ» μίλησε ο Αντιπρόεδρος του 
Συνδέσμου Προστασίας των Δικαιω-
μάτων των Φυλακισθέντων και Απο-
φυλακισθέντων, Γιάννης Πολυχρόνης, 
ο οποίος αναφέρθηκε στον υπερπλη-
θυσμό των φυλακών και στην ανάγκη 
αλλαγής νομοθεσιών, ώστε να μπορούν 
οι αποφυλακισθέντες να επανεντάσσο-
νται στην κοινωνία χωρίς να φέρουν το 
στίγμα του εγκληματία. 

Αρχικά αναφέρθηκε στην επανένταξη 

των αποφυλακισθέντων, σημειώνοντας 
ότι κατάφεραν με την ΑΝΑΔ και εισή-
χθη πρόγραμμα εργοδότησης πρώην 
φυλακισμένων με χρηματοδότηση του 
60% και άνω.

Πρόσθεσε ότι, δυστυχώς, δεν καλύ-
πτει όλα τα άτομα που αποφυλακίζονται. 
Όπως εξήγησε, υπάρχει μία πολύ μεγάλη 
μερίδα καταδίκων που δεν καλύπτονται 
από το πρόγραμμα κι αυτό γιατί η διατύ-
πωσή του μιλά για «αποφυλακισθέντες», 
ενώ τα άτομα που αποφυλακίζονται με 
το Συμβούλιο Αποφυλάκισης επ’ Αδεία 
εκτίουν ποινή εκτός των φυλακών. Οπό-
τε, είναι κανονικά μέλη της κοινωνίας 
και επανεντάσσονται σ’ αυτήν, αλλά δεν 
θεωρούνται αποφυλακισθέντες, γιατί 
εκτίουν την ποινή τους εκτός των φυ-
λακών. 

Συμπλήρωσε ότι υπάρχει και μια 
μεγάλη κατηγορία ανθρώπων που 
δεν μπορούν να δουλέψουν είτε γιατί 
έχουν αναπηρίες είτε γιατί έχουν σοβα-
ρά ψυχολογικά προβλήματα είτε γιατί 
έχουν προβλήματα εθισμού, τα οποία 
απέκτησαν κατά τον χρόνο έκτισης της 
ποινή τους. «Ούτε αυτοί καλύπτονται 
και δυστυχώς το Γραφείο Ευημερίας 
είναι πολύ διστακτικό στην εξέταση τέ-
τοιων αιτήσεων. Δεν θεωρεί ότι πρέπει 
να τους στηρίξει στα αρχικά στάδια της 
αποφυλάκισής τους», είπε. 

Οι προτάσεις του Συνδέσμου 
Στη συνέχεια ο κ. Πολυχρόνης πα-

ρέθεσε μια σειρά από ενέργειες και 
προτάσεις που προωθεί ο Σύνδεσμος. 
Ανέφερε ότι πρότειναν στους Δήμους να 
δημιουργήσουν ειδικές θέσεις εργασίας 
μόνο για αποφυλακισθέντες, οι οποίοι θα 
προσλαμβάνονται κατά προτεραιότητα. 

Τόνισε ότι συναντήθηκαν και με το 
Υπουργείο Εργασίας και με την Επίτροπο 
Διοικήσεως προκειμένου να ληφθούν 
μέτρα στήριξης των οικογενειών και 
των ατόμων που αποφυλακίζονται γιατί 
μένουν εντελώς αστήρικτες όταν φυ-
λακίζεται είτε ο γονέας είτε ο σύζυγος. 

Συμπλήρωσε ότι προσπάθησαν να 
λύσουν το θέμα των δανείων ατόμων 
που φυλακίζονται με μικρής διάρκειας 
ποινή. «Θα μπορούσε η τράπεζα να τους 
δίνει κάποιαν αναστολή, για τον χρόνο 
που δεν θα μπορούν να καταβάλουν τις 
δόσεις. Όταν αποφυλακιστούν και θα 
μπορούν να δουλέψουν, να πληρώσουν 
το οφειλόμενο ποσό». 

Ακόμη, ανέφερε ότι ο Σύνδεσμος προ-
ωθεί το θέμα μιας κουλτούρας φιλικής 
προς την επανένταξη και καταπολέμη-
σης του στίγματος κάποιου που έχει 
εκτίσει ποινή φυλάκισης. «Είναι πολύ 
σημαντικό για να επανενταχθούν στην 
κοινωνία. Όταν υπάρχει το στίγμα του 
φυλακισμένου και του εγκληματία, τότε 
είναι πολύ δύσκολο γι’ αυτό το άτομο 
να εξεύρει εργασία ή να γίνει αποδε-
κτός στο κοινωνικό σύνολο σαν ένας 
κανονικός πολίτης». 

Ο κ. Πολυχρόνης έθιξε και τις νομο-
θεσίες που πάσχουν, καθώς απαιτούν 
προσκόμιση λευκού ποινικού μητρώου 
για να εργοδοτηθεί κάποιος. «Αναφερό-
μαστε στα πιο απλά πράγματα, όπως η 
επαγγελματική οδήγηση», είπε. Πρόσθε-
σε ότι ως Σύνδεσμος ζήτησαν να καταρ-
γηθεί αυτή η πρόνοια, που αφορά πάρα 
πολλά επαγγέλματα, γιατί απορρίπτει 
τους αποφυλακισθέντες. «Δεν γίνεται 
να μην μπορεί να οδηγήσει τρακτέρ, 
φορτηγό ή να είναι φρουρός ασφαλείας 
σε ένα εργοστάσιο. Αφήσαμε μόνο τις 
χειρωνακτικές εργασίες για τους απο-
φυλακισθέντες», ανέφερε. 

Υπογράμμισε ότι καταγράφηκαν 
κάποια βήματα αλλά χρήζουν πολλής 
βελτίωσης. «Την ώρα που συναντιόμαστε 
όλοι μάς αντιμετωπίζουν θετικά, όμως 
δεν βλέπουμε να προχωρούν δυναμικά 
τα θέματα, με νομοσχέδια και κατάθεση 
προτάσεων στη Βουλή». 

«Μειώθηκε η υποτροπή… 
χρήζουμε βελτίωσης»

Ερωτηθείς αν υπάρχει κάποιος αριθ-
μός αποφυλακισθέντων οι οποίοι επι-
στρέφουν πίσω στη φυλακή, απάντησε 
ότι υπάρχει η υποτροπή, αν και έχει 
καταπολεμηθεί σε μεγάλο βαθμό μετά 

διο, το οποίο λειτουργεί, έχει δείξει 
σημαντικά αποτελέσματα και μέσα 
από ενέργειες του ΥΔΔΤ, οι οποίες 
είναι σε εξέλιξη, θα αναβαθμιστεί ση-
μαντικά, θα γίνει περαιτέρω προβολή 
και προώθησή του και θα προσφέρει 
ακόμα περισσότερες θέσεις εργασί-
ας σε αποφυλακισθέντες στο άμεσο 
προσεχές διάστημα. 

Σχέδιο κοινωνικής επανένταξης 
αποφυλακισθέντων με ιστορικό χρήσης 
ουσιών: Σε συνεργασία με το ΥΔΔΤ και 
την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου  τέθηκε σε εφαρμογή το πρό-
γραμμα «Επανασύνδεση». Το πρόγραμμα 
είναι εγκεκριμένο και επιχορηγημένο 
από την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτή-
σεων Κύπρου, στο πλαίσιο αναζήτησης 
τρόπων ενίσχυσης των παρεμβάσεων 

«Όι στατιστικές δείχνουν 
ότι έχει μειωθεί η υπο-
τροπή, όμως υπάρχουν 
οι περιπτώσεις που άν-

θρωποι δεν μπορούν 
να επανενταχθούν, δεν 

τους δέχεται η κοινωνία, 
με αποτέλεσμα να επι-

στρέφουν στους κύκλους 
όπου ήταν προηγουμέ-
νως και οι οποίοι ήταν 

η αιτία για τη διάπραξη 
αδικημάτων»

τα που αφορούν ή ενδιαφέρουν άμεσα 
τους κρατουμένους και τις σχέσεις τους 
μέσα στην ελεύθερη κοινωνία.

Πρόγραμμα αποκατάστασης και επα-
νένταξης: Μέσα από το συγκεκριμένο 
πρόγραμμα, οι κρατούμενοι μαθαίνουν 
να εντοπίζουν θέσεις εργασίας και να 
υποβάλλουν αίτηση για σύνταξη βιο-
γραφικού σημειώματος αλλά και πώς 
να δώσουν συνέντευξη για μια θέση 
εργασίας στο πλαίσιο της προσπάθειας 
κοινωνικής επανένταξης και αποκατά-
στασης. Επίσης, υπάρχουν προγράμματα 
για την αντιμετώπιση του εθισμού σε 
ουσίες και συμπεριφορές που είναι 
άμεσα συνδεδεμένα με τη διάπραξη 
αδικημάτων. Οι συμμετέχοντες μαθαίνουν 
πώς να διαχειριστούν τον θυμό και την 
επιθετικότητα και να εναρμονιστούν με 
το κοινωνικό σύνολο. Επιπλέον μέσα 
από το συγκεκριμένο πρόγραμμα γίνεται 
αξιολόγηση των κρατουμένων πριν από 
την αποφυλάκισή τους ή  βοήθεια στον 
εντοπισμό θέσεων εργασίας. 

Σχέδιο παροχής κινήτρων για εργασι-
ακή αποκατάσταση αποφυλακισθέντων: 
Σε συνεργασία με το ΥΔΔΤ, το Τμήμα 
Εργασίας και την ΟΕΒ είναι σε ισχύ και 
αξιοποιείται το σχέδιο παροχής κινήτρων 
σε εργοδότες για την εργασιακή αποκα-
τάσταση αποφυλακισθέντων. Μέσω του 
σχεδίου αυτού παραχωρούνται σοβαρά 
οικονομικά κίνητρα σε εργοδότες για 
περίοδο μέχρι και δύο ετών προκειμένου 
να αξιοποιήσουν αποφυλακισθέντες για 
εργοδότηση. 

Πρόκειται για ένα φιλόδοξο σχέ-

Στοιχεία για 
αποφυλακισθέντες 
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το 2015. «Οι στατιστικές δείχνουν ότι 
έχει μειωθεί η υποτροπή, όμως υπάρ-
χουν οι περιπτώσεις που άνθρωποι δεν 
μπορούν να επανενταχθούν, δεν τους 
δέχεται η κοινωνία, με αποτέλεσμα να 
επιστρέφουν στους κύκλους όπου ήταν 
προηγουμένως και οι οποίοι ήταν η αιτία 
για την διάπραξη αδικημάτων. Χρήζου-
με πάρα πολλής βελτίωσης. Πρέπει να 
διορθωθούν νομοθεσίες και να υπάρξει 
μια κουλτούρα φιλική προς την επανέ-
νταξη», τόνισε. 

«Και να κτίσουμε πιο μεγάλες 
φυλακές, πάλι θα γεμίσουν»

Μιλώντας για τον υπερπληθυσμό στις 
Κεντρικές Φυλακές, ανέφερε ότι είναι 
ένα πολύ σοβαρό πρόβλημα. «Έχουμε 
μιλήσει με τον Διευθυντή των Φυλακών. 
Ο άνθρωπος το προσπαθεί, όπως έκανε 
και η προηγούμενη διεύθυνση». 

Επεσήμανε ότι ένα μεγάλο ποσοστό 
των φυλακισθέντων είναι αλλοδαποί και 
τα αδικήματά τους είναι η παράνομη 
είσοδος και παραμονή τους στην Κυ-
πριακή Δημοκρατία. «Η έκτιση ποινής 
δεν μπορεί να προσφέρει κάτι, καθώς 
είναι αλλόγλωσσοι και δεν μπορούν να 
ακολουθήσουν σωφρονιστικά προγράμ-
ματα, ούτε μπορούν να επανενταχθούν 
γιατί απελαύνονται». Σημείωσε ότι ένα 
άλλο μεγάλο ποσοστό των φυλακισμένων 
έχουν διαπράξει μικροαδικήματα, όπως 
τροχαία αδικήματα, μικροαπάτες - μι-
κροκλοπές. «Πρέπει να ληφθούν άμεσα 
μέτρα και χάραξη πολιτικής γραμμής 
έτσι ώστε να βρεθεί μια λύση με τους 
αλλοδαπούς. Μπορούν να απελαύνονται 
άμεσα στη χώρα τους ή να υπάρξει ένας 
ξεχωριστός χώρος κράτησης. Για τους 
κρατουμένους για μικρο-αδικήματα 
πρέπει να θεσπιστούν εναλλακτικές 
ποινές. Η Πολιτεία να απαντά στη πα-
ράβαση του νόμου μεσώ ποινής,  αλλά 
όχι άμεσης φυλάκισης. Να είναι είτε με 
αναστολή είτε με την επιβολή εργασίας 
υπό επιτήρηση είτε με τη χρήση της 
ηλεκτρονικής παρακολούθησης». 

Διευκρίνισε ότι υπάρχουν έξυπνα 
μοντέλα απ’ όλες τις χώρες της Ευρώ-
πης, που προσπαθούν να αντιμετωπί-

σουν τον υπερπληθυσμό στις Φυλακές. 
«Θέση μας είναι ότι, και να κτίσουμε 
πιο μεγάλες φυλακές, πάλι θα γεμίσουν 
όταν η νοοτροπία μας είναι φυλάκιση 
σε κάθε παραβάτη». 

Σχολιάζοντας την απόφαση της 
Υπουργού Δικαιοσύνης για μετατροπή 
την Ανοικτής Φυλακής σε Κλειστή, ανέ-
φερε ότι αποτελεί μια προσωρινή λύση. 
«Θα λύσει προσωρινά το πρόβλημα». 

«Κόλλησε» το βραχιολάκι 
Ερωτηθείς για το πού βρίσκεται η δι-

αδικασία για το ηλεκτρονικό βραχιολάκι, 
ανέφερε ότι έχει «κολλήσει» η διαδικασία. 
«Η Νομική Υπηρεσία έφερε ενστάσεις 
την προηγούμενη φορά που πήγαμε στη 
Βουλή περίπου πριν από ένα χρόνο. Δεν 
βλέπουμε να υπάρχει πολιτική βούληση 
για προώθηση της νομοθεσίας από το 
Υπουργείο Δικαιοσύνης. Το βραχιολάκι 
εφαρμόζεται σε όλες τις χώρες της Ευρώ-
πης με επιτυχία. Εφαρμόζεται και στην 
Κύπρο για κατάδικους από το Τμήμα 
Κεντρικών Φυλακών, αλλά όχι από τα 
δικαστήριά μας. Δεν είδαμε κανέναν να 
αποδράσει». 

«Πίσω από κάθε φυλακισμένο 
κρύβεται μια οικογένεια» 

Τέλος, ανέφερε ότι ο Σύνδεσμος λει-

τουργεί σαν μία γέφυρα επικοινωνίας με 
όλους τους αρμόδιους φορείς προκει-
μένου να λυθούν αυτά τα προβλήματα. 
«Είμαστε σε επαφή με τη Διεύθυνση 
των Φυλακών και έχουν πολύ θετική 
ανταπόκριση. Προσπαθούν να λύσουν 
τα προβλήματα της επανένταξης και του 
υπερπληθυσμού. Χρειάζονται βοήθεια 
από τη Βουλή και τα αρμόδια Υπουργεία. 
Πίσω από κάθε φυλακισμένο κρύβεται 
μια οικογένεια και ένας κοινωνικός κύ-
κλος προσώπων. Τα προβλήματα της 
φυλάκισης ενός καταδικασθέντος μετα-
φέρονται σε μια οικογένεια. Ως Πολι-
τεία δεν πρέπει να τους βλέπουμε σαν 
εγκληματίες. Ο φυλακισμένος για εκείνο 
που έκανε τιμωρείται». 

Της Κυριακής

ΚΟΙΝΩΝΙΑ 11
17.09.2023

 30/06/2023 31/12/2022
 % %
Αντώνης Πισσαρίδης 11,79 11,79
Νίκος Χατζηιωσήφ   9,32   9,32
Ανδρέας Μιχαηλίδης   0,16   0,16
Ανδρέας Σταυρινός   0,01   0,01
Δήμος Δήμου   0,01   0,01
Κίκης Χριστοδουλίδης   0,01   0,01
Στέλιος Γεωργίου   0,01   0,01
Χριστόδουλος Έλληνας   0,01   0,01

Μέτοχοι που κατέχουν πέραν του 5% του μετοχικού κεφαλαίου 
Οι μέτοχοι που κατείχαν κατά κυριότητα πέραν του 5% του μετοχικού κεφαλαίου της Εταιρείας, στις 30 Ιουνίου 2023 
και στις 31 Δεκεμβρίου 2022, ήταν οι ακόλουθοι:
 30/06/2023 31/12/2022
 % %
Universal Life Insurance Co. Ltd 17,30 17,30
Aπεήτειον Ίδρυμα 15,98 15,98
Αντώνης Πισσαρίδης 11,79 11,79
Νίκος Χατζηιωσήφ   9,32   9,32
CyVenture Capital Public Company Ltd   8,97   8,97
Μάριος Χοιρομερίδης  7,08   6,97

ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΕΝΔΙΑΜΕΣΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ ΑΠΟΤΕΛΕΣΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΛΟΙΠΩΝ ΣΥΝΟΛΙΚΩΝ ΕΙΣΟΔΗΜΑΤΩΝ
Για την περίοδο από 1 Ιανουαρίου 2023 μέχρι 30 Ιουνίου 2023 

  1 Ιανουαρίου 2023 μέχρι  1 Ιανουαρίου 2022 μέχρι 
  30 Ιουνίου 2023 30 Ιουνίου 2022

 Σημ. €    €
Εισοδήματα 5 1.804.885 1.330.605
Κόστος πωλήσεων  (1.180.389) (948.305)

Μεικτό κέρδος/(ζημιά)  624.496 382.300  

Έξοδα διοίκησης και πωλήσεων  (175.894) (180.774)
Αποσβέσεις 7 (136.238) (159.086)
Άλλα λειτουργικά έξοδα  (23.601) (22.355)

Κέρδος/(ζημιά) από εργασίες  288.763  (20.085) 

Καθαρά έξοδα χρηματοδότησης  (112.745) (67.386)

Κέρδος/(ζημιά) πριν από τη φορολογία  176.018 (47.301) 
Φορολογία  - - 

Κέρδος/(ζημιά) περιόδου  176.018 (47.301)
Βασικό και πλήρως κατανεμημένο 
κέρδος/(ζημιά) ανά μετοχή (σεντ) 6 4,90 (1,32) 

Λευκωσία, 14/9/2023

ΕΤΑΙΡΕΙΑ ΑΝΑΠΤΥΞΕΩΣ ΑΓΡΟΥ «Η ΠΡΟΟΔΟΣ» ΔΗΜΟΣΙΑ ΛΙΜΙΤΕΔ  

ΕΝΔΙΑΜΕΣΗ ΕΚΘΕΣΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗΣ
Για την περίοδο από 1 Ιανουαρίου 2023 μέχρι 30 Ιουνίου 2023

Το Διοικητικό Συμβούλιο της Εταιρείας Αναπτύξεως Αγρού “H ΠΡΟΟΔΟΣ” 
Δημόσια Λίμιτεδ (η “Εταιρεία”) σε συνεδρία του, που έγινε στις 14 Σεπτεμβρί-
ου 2023, μελέτησε και ενέκρινε τις συνοπτικές Ενδιάμεσες Οικονομικές Κα-
ταστάσεις της Εταιρείας για την περίοδο από 1 Ιανουαρίου μέχρι 30 Ιουνίου 
2023 (οι “Οικονομικές Καταστάσεις”) και την Ενδιάμεση Έκθεση Διαχείρισης 
της Εταιρείας για την περίοδο από 1 Ιανουαρίου 2023 μέχρι 30 Ιουνίου 2023.

Οι Οικονομικές Καταστάσεις ετοιμάστηκαν με βάση τις ίδιες λογιστικές αρ-
χές που χρησιμοποιήθηκαν για τον καταρτισμό των Ελεγμένων Οικονομικών 
Καταστάσεων για το έτος που έληξε στις 31 Δεκεμβρίου 2022. Οι οικονο-
μικές καταστάσεις ετοιμάστηκαν σύμφωνα με τις πρόνοιες του Διεθνούς 
Λογιστικού Προτύπου Αρ. 34 ‘‘Ενδιάμεσες Οικονομικές Καταστάσεις’’ και 
παρουσιάζονται σε Ευρώ και συνάδουν με τις πρόνοιες του περί Αξιών Χρη-
ματιστηρίου Κύπρου Νόμου και Κανονισμών σε σχέση με την ανακοίνωση 
ενδιάμεσων αποτελεσμάτων.

Κατά την κατάρτιση των αποτελεσμάτων για το πρώτο εξάμηνο του 2023 
εφαρμόστηκαν οι ίδιες λογιστικές αρχές και η ίδια βάση υπολογισμού όπως 
και στους ετήσιους λογαριασμούς για το έτος που έληξε στις 31 Δεκεμβρίου 
2022. Τα αποτελέσματα για το πρώτο εξάμηνο του 2023 δεν έχουν ελεγ-
χθεί από τους εξωτερικούς ελεγκτές της Εταιρείας.

Οι ενδιάμεσες συνοπτικές οικονομικές καταστάσεις πρέπει να διαβάζονται 
σε συνάρτηση με τις ετήσιες οικονομικές καταστάσεις για το έτος που έλη-
ξε στις 31 Δεκεμβρίου 2022.

Η Ενδιάμεση Έκθεση Διαχείρισης ετοιμάστηκε με βάση το άρθρο 10 του πε-
ρί των Προϋποθέσεων Διαφάνειας (Κινητές Αξίες προς Διαπραγμάτευση σε 
Ρυθμιζόμενη Αγορά) Νόμου του 2007 ως έχει τροποποιηθεί.

Σύσταση: Η Εταιρεία Αναπτύξεως Αγρού «Η Πρόοδος» Δημόσια Λίμιτεδ 
συστάθηκε στην Κύπρο στις 20 Φεβρουαρίου 1979 ως Δημόσια Εταιρεία 
Περιορισμένης Ευθύνης, σύμφωνα με τον περί Εταιρειών Νόμο Κεφ. 113.

Κύριες Δραστηριότητες: Οι κύριες δραστηριότητες της Εταιρείας είναι η 
παροχή ξενοδοχειακών υπηρεσιών και η ανάπτυξη ακινήτων, δραστηριότη-
τες οι οποίες παρέμειναν οι ίδιες από το προηγούμενο έτος.

Οικονομική ανάλυση των αποτελεσμάτων για το πρώτο εξάμηνο του 2023 και 
συγκριτική οικονομική ανάλυση σε σχέση με την αντίστοιχη περσινή περίοδο.

Η συνοπτική ενδιάμεση κατάσταση αποτελεσμάτων και λοιπών συνολικών 
εισοδημάτων της Εταιρείας για το εξάμηνο που έληξε στις 30 Ιουνίου 2023 
παρουσιάζεται στη σελίδα 5 των Οικονομικών Καταστάσεων. Ως προκύπτει 
εκ των ανωτέρω, τα εισοδήματα της Εταιρείας ανήλθαν στο €1.804.885 
σε σχέση με €1.330.605 την αντίστοιχη περσινή περίοδο. Το κέρδος για το 
εξάμηνο που αναλογεί στους μετόχους ανέρχεται σε €176.018. Στο αντί-
στοιχο εξάμηνο του 2022, η Εταιρεία είχε ζημιά ύψους €47.301. Ο βασικός 
λόγος της αύξησης εσόδων και πραγματοποίησης κέρδους κατά το πρώτο 
εξάμηνο του 2023, σε σύγκριση με το αντίστοιχο περσινό εξάμηνο, οφεί-
λεται στο γεγονός ότι αυξήθηκαν οι διανυκτερεύσεις και κατ’ επέκτασιν η 
πληρότητα του Ξενοδοχείου Ρόδον κατά 21,91% (71,08% το 2023 σε σχέ-
ση με 49,17% το 2022). Το Ξενοδοχείο Ρόδον αποτελεί το κύριο περιουσι-
ακό στοιχείο της Εταιρείας.

Στις 30 Ιουνίου 2023, το εκδομένο μετοχικό κεφάλαιο της Εταιρείας ανερ-
χόταν σε €6.139.268, διαιρεμένο σε 3.590.215 συνήθεις μετοχές, ονομα-
στικής αξίας €1,71 η καθεμία.

Το κέρδος ανά μετοχή για το πρώτο εξάμηνο του 2023 ανήλθε σε 4,90 
σεντ (€) σε σύγκριση με ζημιά ύψους 1,32 σεντ (€) ανά μετοχή κατά την 
αντίστοιχη περσινή περίοδο. Το κέρδος ανά μετοχή υπολογίστηκε με βάση 

το κέρδος για την περίοδο που αναλογεί στους μετόχους της Εταιρείας και 
τον μεσοσταθμικό αριθμό των μετοχών, που ήταν εκδομένες κατά τη διάρ-
κεια της περιόδου. 

Μη επαναλαμβανόμενα εισοδήματα: Δεν υπάρχουν μη επαναλαμβανό-
μενα εισοδήματα εις την κατάσταση των αποτελεσμάτων της 1ης εξαμηνίας 
του 2023 και ούτε κατά την αντίστοιχη περίοδο.

Σημαντικά γεγονότα και προοπτικές 2023: Στις 13 Φεβρουαρίου 2023 
το Διοικητικό Συμβούλιο της Εταιρείας (‘‘Δ.Σ.’’) αποφάσισε όπως προτείνει 
στη Γενική Συνέλευση, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιουνίου 2023, την 
καταβολή μερίσματος από το αδιανέμητο κέρδος του οικονομικού έτους 
2020 συνολικού ύψους €292.243,50, το οποίο αναλογεί σε μέρισμα ύψους 
8,14 σεντ ανά μετοχή, ονομαστικής αξίας €1,71 (δηλαδή 4,76% επί της ονο-
μαστικής αξίας της μετοχής). Η πρόταση εγκρίθηκε από την Ετήσια Γενική 
Συνέλευση (‘‘ΕΓΣ’’) στις 24 Ιουνίου 2023, με ημερομηνία αρχείου για την 
καταβολή μερίσματος μεταγενέστερη της ΕΓΣ σύμφωνα με τους ισχύοντες 
κανονισμούς, και καθορίστηκε κατά την ΕΓΣ ως η 6η Ιουλίου 2023. Το μέ-
ρισμα καταβλήθηκε στους δικαιούχους την 3ην Αυγούστου 2023.

Αναφορικά με τις προοπτικές για το δεύτερο εξάμηνο του τρέχοντος έτους (1.7.2023 
– 31.12.2023), τα αποτελέσματα αναμένεται να είναι βελτιωμένα συγκριτικά με 
την αντίστοιχη περσινή περίοδο, νοουμένου ότι δεν θα υπάρξουν εσωτερικοί ή 
εξωτερικοί παράγοντες που θα επηρεάσουν αρνητικά τη λειτουργία και κατ’ επέ-
κτασιν τα έσοδα και την κερδοφορία της Εταιρείας. Σε σχέση με ολόκληρο το έτος 
2023, το Διοικητικό Συμβούλιο της Εταιρείας αναμένει ότι, λαμβάνοντας υπ’ όψιν 
τη μέχρι σήμερα θετική πορεία των οικονομικών αποτελεσμάτων και τις κρατήσεις 
για διαμονές στο Ξενοδοχείο Ρόδον τους επόμενους μήνες, τα αποτελέσματα θα 
είναι επίσης βελτιωμένα συγκριτικά με το περσινό έτος. 

Κυριότεροι κίνδυνοι και αβεβαιότητες για το δεύτερο εξάμηνο του 
έτους: Πέραν των βασικών κινδύνων και αβεβαιοτήτων που έχουν σχέση με τη 
λειτουργία της Εταιρείας και αναφέρονται λεπτομερώς στη σημείωση 13 των 
ενδιάμεσων οικονομικών καταστάσεων, σημειώνονται και οι κατωτέρω κυριό-
τεροι βραχυπρόθεσμοι κίνδυνοι και αβεβαιότητες που αφορούν την Εταιρεία: 
Από το 1ο τρίμηνο του 2022 ξεκίνησε επιβράδυνση του ρυθμού ανάπτυξης 
της κυπριακής οικονομίας∙ και ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας 
κατά το 2ο τρίμηνο του 2023 ήταν αρνητικός. Αυτό οφείλεται σε παράγοντες 
όπως οι επιπτώσεις από τις συνεχείς αυξήσεις των επιτοκίων από την Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα και κατ’ επέκτασιν από τις κυπριακές τράπεζες, τις 
υψηλές τιμές σε καταναλωτικά αγαθά αλλά και λόγω των επιπτώσεων στον 
τομέα των υπηρεσιών της κυπριακής οικονομίας από την εφαρμογή των κυ-
ρώσεων κατά οντοτήτων της Ρωσίας. Τα ανωτέρω περιορίζουν το διαθέσιμο 
εισόδημα των νοικοκυριών και την κατανάλωση, και ενδεχομένως να επιδρά-
σουν αρνητικά και στη ζήτηση για ξενοδοχειακές υπηρεσίες. 

Συναλλαγές συνδεδεμένων προσώπων: Οι συναλλαγές της Εταιρεί-
ας με συνδεδεμένα πρόσωπα, για την περίοδο που έληξε στις 30 Ιουνίου 
2023, παρουσιάζονται στη σημείωση 12 των Οικονομικών Καταστάσεων.

Γεγονότα μετά την περίοδο αναφοράς: Ως αναφέρθηκε και ανωτέρω υπό 
τον τίτλο ‘‘Σημαντικά γεγονότα κατά το πρώτο εξάμηνο του 2023’’, 
κατά το δεύτερο εξάμηνο του έτους εφαρμόστηκε η απόφαση της ΕΓΣ της 
24ης Ιουνίου 2023 αναφορικά με την καταβολή μερίσματος από το αδιανέ-
μητο κέρδος του οικονομικού έτους 2020 συνολικού ύψους €292.243,50, το 
οποίο αναλογεί σε μέρισμα ύψους 8,14 σεντ ανά μετοχή ονομαστικής αξίας 
€1,71. Το μέρισμα καταβλήθηκε στους δικαιούχους την 3ην Αυγούστου 2023.

Συμμετοχή συμβούλων στο κεφάλαιο της Εταιρείας: Το ποσοστό στο κε-
φάλαιο της Εταιρείας που κατέχουν κατά κυριότητα, άμεσα ή έμμεσα, τα μέλη 
του Διοικητικού Συμβουλίου, σύμφωνα με το άρθρο 60(4), των περί Αξιών και 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου Νόμων και Κανονισμών, ήταν ως ακολούθως:

«Ξεχειλίζουν» οι Κεντρικές 

Σύμφωνα με τα στοιχεία 
που παρέθεσε στη «Σ» το 
Υπουργείο Δικαιοσύνης, 
όσον αφορά τον αριθμό 

κρατουμένων στις Κεντρικές Φυλακές 
αυτήν τη στιγμή (στις 14.09.2023) 
είναι 995 κρατούμενοι, με τη χωρη-
τικότητα του Τμήματος να ανέρχεται 
στα 620 άτομα. 

Από τους 995 κρατουμένους, οι 
897 είναι άντρες άνω των 21 ετών 
και οι 26 άντρες μεταξύ 18-21 ετών, 
ενώ οι 69 είναι γυναίκες άνω των 

21 ετών και οι 3 γυναίκες μεταξύ 
19-21 ετών. 

Σχετικά με τα αδικήματα, από τους 
995 κρατουμένους, οι 224 είναι για 
αδικήματα σχετιζόμενα με εμπορία 
ναρκωτικών, οι 130 για σεξουαλικά 
αδικήματα, εκ των οποίων 85 κατά 
ανηλίκων, οι 29 για φόνο εκ προμε-
λέτης, οι 44 για ανθρωποκτονία, οι 
110 είναι παράνομοι αλλοδαποί και 
196 κρατούνται για αδικήματα κατά 
περιουσίας (κλοπές, διαρρήξεις κ.λπ). 

Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στα-

τιστικά στοιχεία, το 2018 πραγματο-
ποιήθηκαν 1.795 εισδοχές, το 2019 
συνολικές εισδοχές 2.166, το 2020 
συνολικές εισδοχές 1.670, το 2021 
συνολικές εισδοχές 1.552, το 2022 
συνολικές εισδοχές 2.144, ενώ φέτος 
μέχρι τις 14 Σεπτεμβρίου μετράμε 
1.563 εισδοχές. 

Υπενθυμίζεται πως στις 15 Ιουνίου 
2023 το Υπουργικό άναψε το πράσινο 
φως στην πρόταση της Υπουργού 
Δικαιοσύνης για άμβλυνση του προ-
βλήματος του υπερπληθυσμού στις 

Φυλακές. Συγκεκριμένα, αποφασίστη-
κε η θωράκιση της Ανοικτής Φυλα-
κής, ώστε να μετατραπεί σε Κλειστή 
Φυλακή αυξάνοντας τη χωρητικότητα 
κατά 240 κρατουμένους. Επίσης, η 
μετατροπή του κτηρίου Κέντρου Κα-
θοδήγησης Εξωιδρυματικής Απασχό-
λησης, Αποκατάστασης Καταδίκων 
σε Ανοικτή Φυλακή με χωρητικότητα 
40 κρατουμένων, και η δημιουργία 
νέων εγκαταστάσεων για το Κέντρο. 
Παράλληλα, έχουν τροχοδρομηθεί 
περαιτέρω μέτρα για την οριστική 

επίλυση του προβλήματος με ορίζο-
ντα υλοποίησης τα επόμενα τρία έτη. 

Η ενημέρωση της οποίας τύχαμε 
για την πορεία υλοποίησης των απο-
φάσεων που λήφθηκαν το καλοκαίρι, 
είναι πως έχει ξεκινήσει με βάση τα 
χρονοδιαγράμματα που τέθηκαν. Το 
έργο ανέλαβε το Τμήμα Δημοσίων 
Έργων και η πρώτη φάση που αφορά 
την αναβάθμιση των υφιστάμενων 
εγκαταστάσεων, σύμφωνα με το 
Υπουργείο, υπολογίζεται πως θα 
ολοκληρωθεί σε ένα χρόνο. 

ΚΡΑΤΟΥΜΕΝΟΙ 
Ηλικία	 Γυναίκες	 Άνδρες
21+	ετών	 69	 897
18-21	ετών	 3	 26
Σύνολο: 995 κρατούμενοι 

ΕΙΣΔΟΧΕΣ ΚΡΑΤΟΥΜΕΝΩΝ 
2018	 1.795
2019	 2.166
2020	 1.670
2021	 1.552
2022	 2.144	
2023*	 1563
*Μέχρι 14/09/2023

Στις Κεντρικές Φυλακές 
αυτήν τη στιγμή (στις 

14.09.2023) υπάρχουν 
995 κρατούμενοι, με 
τη χωρητικότητα του 

Τμήματος να ανέρχεται 
στα 620 άτομα
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Εισήγηση για επαναχρησιμοποίηση σχολικών βιβλίων

ΣΎΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟ ΎΠΟΎΡΓΕΊΟ 
ΠΑΊΔΕΊΑΣ, Η ΠΡΟΤΑΣΗ ΤΗΣ 
ΕΠΊΤΡΟΠΟΎ ΠΕΡΊΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 
ΠΟΎ ΣΎΖΗΤΕΊΤΑΊ ΤΟ ΤΕΛΕΎ-
ΤΑΊΟ ΔΊΑΣΤΗΜΑ, ΓΊΑ ΕΠΑΝΑ-
ΧΡΗΣΊΜΟΠΟΊΗΣΗ ΒΊΒΛΊΩΝ, 
ΕΜΠΕΡΊΕΧΕΊ ΘΕΤΊΚΑ ΣΤΟΊΧΕΊΑ 
ΓΊΑ ΕΞΟΊΚΟΝΟΜΗΣΗ ΠΟΡΩΝ 
ΚΑΊ ΎΠΕΎΘΎΝΗ ΠΕΡΊΒΑΛΛΟ-
ΝΤΊΚΗ ΔΊΑΧΕΊΡΊΣΗ 

Η
σχολική χρονιά 
2023-2024 έχει 
ήδη αρχίσει και οι 
μαθητές βρίσκονται 
στα θρανία για να με-
λετήσουν τη φετινή 
ύλη των μαθημάτων 

τους. Όπως κάθε χρόνο, έτσι και φέτος τα 
νέα σχολικά βιβλία δόθηκαν ήδη στους 
μαθητές. Μιλάμε για αρκετές χιλιάδες 
βιβλία, εάν αναλογιστεί κανείς πως ο 
συνολικός αριθμός τίτλων βιβλίων που 
αποστέλλονται στα δημόσια σχολεία της 
Κύπρου ανέρχεται στους 724 σε όλες 
τις βαθμίδες. Τι γίνεται όμως με αυτά τα 
βιβλία όταν η σχολική χρονιά φτάσει στο 
τέλος της; Πηγαίνουν για επαναχρησιμο-
ποίηση, για ανακύκλωση ή καταλήγουν 
στους κάδους των σκουπιδιών;  

Μέχρι στιγμής, η κατάληξη των σχο-
λικών βιβλίων επαφίεται στην κρίση των 
οικογενειών των μαθητών, καθώς δεν 

υπάρχει μια ολοκληρωμένη πολιτική 
από το Υπουργείο Παιδείας γύρω από το 
θέμα των βιβλίων. Σε αυτό το σημείο να 
διευκρινίσουμε ότι μπορούν να επανα-
χρησιμοποιηθούν βιβλία χωρίς σημειώ-
σεις, όπως ανθολόγια ή λογοτεχνικά και 
όχι τετράδια εργασιών, τα οποία βέβαια 
μπορούν να ανακυκλωθούν. 

724 τίτλοι βιβλίων 
Η «Σ» επικοινώνησε με το Υπουργείο 

Παιδείας, το οποίο αναφέρει ότι κάθε 
χρόνο ο συνολικός αριθμός τίτλων βι-
βλίων που αποστέλλονται στα δημόσια 
σχολεία της Κύπρου ανέρχεται στους 724 
σε μαθητές Δημοτικού, Γυμνασίου, Λυ-
κείου και Τεχνικής Σχολής. Σύμφωνα με 

επίσημη πληροφόρηση του Υπουργείου 
Παιδείας, τα βιβλία παραδίδονται στους 
μαθητές στην αρχή της σχολικής χρονιάς, 
για ατομική χρήση, ενώ ανακύκλωση 
των χρησιμοποιημένων βιβλίων, μετά 
την ολοκλήρωση της σχολικής χρονιάς, 
γίνεται από τις οικογένειες των μαθη-
τών, χωρίς οποιαδήποτε εμπλοκή του 
Υπουργείου Παιδείας.

Όπως σημειώνεται, σε μικρό αριθμό 
διδακτικών βιβλίων γίνεται επαναχρη-
σιμοποίηση για δύο σχολικές χρονιές 
από τους ίδιους μαθητές (π.χ. Κυπριακό 
Ανθολόγιο Α’-Β’, Γ’-Δ’ και Ε’-Στ’ τάξης 
Δημοτικού, Γνωρίζω, Δεν ξεχνώ και Αγω-
νίζομαι, Λογική Β’ Λυκείου, Φιλοσοφία Β’ 
Λυκείου κ.ά.). Επίσης, βοηθήματα όπως, 

βιβλία Δασκάλου, Γεωγραφικοί Άτλα-
ντες, βιβλία Γραμματικής, συντακτικά 
ή λεξικά παραμένουν στα σχολεία ως 
βιβλία αναφοράς και χρησιμοποιούνται 
για σειρά ετών.

Προστίθεται ότι, για τη συντριπτι-
κή πλειοψηφία των βιβλίων, η χρήση 
πέραν της μίας σχολικής χρονιάς, από 
διαφορετικούς μαθητές, είναι αδύνατη, 
δεδομένου ότι τα βιβλία, εκτός από το 
θεωρητικό μέρος, περιλαμβάνουν ασκή-
σεις ή γραπτές εργασίες, τις οποίες οι 
μαθητές καλούνται να λύσουν/απαντή-
σουν μέσα στο βιβλίο, στο πλαίσιο του 
μαθήματος. «Στις περιπτώσεις βιβλίων 
που δεν περιλαμβάνουν γραπτές ερ-
γασίες, για να μπορεί να αξιοποιηθεί 

ένα αντίτυπο πέραν της μίας σχολικής 
χρονιάς από διαφορετικούς μαθητές, θα 
πρέπει να διασφαλίζεται ότι αυτό είναι 
σε καλή κατάσταση, δεν έχουν αφαιρεθεί 
σελίδες, δεν έχουν αναγραφεί σε αυτό 
σημειώσεις, συνθήματα, σκίτσα κ.λπ. 
Για να μπορεί να διαπιστωθεί αυτό, θα 
πρέπει να γίνεται συλλογή και έλεγχος 
των βιβλίων κάθε χρόνο, μια διαδικασία 
η οποία εκτιμάται ότι θα ήταν εξαιρετικά 
χρονοβόρα και με σοβαρές πρακτικές 
δυσκολίες στη διεκπεραίωσή της».

Καταληκτικά, αναφέρεται ότι η πρότα-
ση που συζητείται το τελευταίο διάστη-
μα για επαναχρησιμοποίηση βιβλίων 
σαφώς εμπεριέχει θετικά στοιχεία για 
εξοικονόμηση πόρων και υπεύθυνη 
περιβαλλοντική διαχείριση, ωστόσο, 
για τους πιο πάνω λόγους, δεν είναι 
εφικτή, στο παρόν τουλάχιστο στάδιο, 
η δραστική διαφοροποίηση της ισχύ-
ουσας πρακτικής.

Εισήγηση στη Βουλή 
Την επαναχρησιμοποίηση των σχο-

λικών βιβλίων υποστηρίζει η Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, Μαρία Παναγιώτου. 
Όπως δηλώνει στη «Σ», «μας απα-
σχολεί το ζήτημα της ανακύκλωσης, 
αλλά πρωτίστως η επαναχρησιμοποί-
ηση». Μάλιστα, η κ. Παναγιώτου έχει 
εισηγηθεί και συζητήσει στη Βουλή 
να δημιουργηθούν αποθετήρια βι-
βλίου, τα οποία θα βοηθήσουν στην 
επαναχρησιμοποίηση, καθώς και στο 
να καταλάβει ο κόσμος την αξία του 
βιβλίου, μειώνοντας τον αριθμό των 
βιβλίων που καταλήγουν σε κάδους 
ανακύκλωσης. Η εισήγηση της Επι-
τρόπου αφορά στο να δημιουργηθούν 
αποθετήρια, δηλαδή κέντρα, χώροι βι-
βλίου σαν δανειστική βιβλιοθήκη, στα 
οποία θα αξιολογούνται τα βιβλία και θα 
εκτιμάται η αξία τους. Όπως εξηγεί, «η 
εισήγηση τέθηκε και αναμένω να την 
συζητήσω με την Υπουργό Παιδείας». 

Σύμφωνα με την Επίτροπο, αυτό θα 
βοηθήσει τους μαθητές να φροντίζουν το 
βιβλίο αφού θα πηγαίνει από χέρι σε χέρι 
μαθητών, να το εκτιμήσουν και να μπουν 
στη διαδικασία να μάθουν τη δανειστική 
βιβλιοθήκη. Επίσης, η κ. Παναγιώτου 
λέει ότι στον προγραμματισμό του Τμή-
ματος Περιβάλλοντος είναι η λειτουργία 
δύο κέντρων επαναχρησιμοποίησης. 
Εκεί θα αξιολογούν την αξία και τη δυ-
νατότητα να επαναχρησιμοποιηθούν τα 
αντικείμενα. Συγκεκριμένα, βρίσκεται 
σε διαδικασία εντοπισμού χώρου για 
δύο κέντρα επαναχρησιμοποίησης όχι 
μόνο βιβλίου, αλλά και ευρύτερα ανα-
κύκλωσης, όπως ηλεκτρικές συσκευές 
και ρούχα. Σημειώνεται ότι τα κέντρα 
επαναχρησιμοποίησης ή επισκευής 
και δικτύου καταστημάτων επανα-
χρησιμοποίησης στις μεγάλες πόλεις 
εντάσσονται στο πλαίσιο του Σχεδίου 
Διαχείρισης Δημοτικών Αποβλήτων 
2022-2028.

Σημαντική η 
επαναχρησιμοποίηση

Για το τι θα πρέπει να γίνεται με τα 
σχολικά βιβλία μιλά στη «Σ» ο βουλευτής 
του κινήματος Οικολόγων, Χαράλαμπος 
Θεοπέμπτου. Όπως αναφέρει, στο τέ-
λος της σχολικής χρονιάς τον Ιούνιο, 
θα πρέπει να υπάρχει ένας χώρος 
στον οποίο θα μπορούν οι μαθητές να 
αφήνουν τα σχολικά τους βιβλία για να 
καταλήξουν στην ανακύκλωση. Ωστόσο 
το πιο σημαντικό, όπως λέει, είναι η επα-
ναχρησιμοποίηση. Μάλιστα προσθέτει 
ότι στο εξωτερικό, και συγκεκριμένα 
στην Αγγλία, αν το βιβλίο παραμείνει 
το ίδιο, τότε ο μαθητής το επιστρέφει 
στο σχολείο για να το πάρει ο επόμενος 
μαθητής. Η επαναχρησιμοποίηση γίνεται 
όχι μόνο με τα βιβλία, αλλά και με τα 
σχολικά ρούχα και τις σχολικές τσάντες 
των μαθητών, τα οποία τοποθετούνται 
σε ένα δωμάτιο σε κάθε σχολείο.  

Κάθε χρόνο ο συνολικός 
αριθμός τίτλων βιβλίων που 
αποστέλλονται στα δημόσια 

σχολεία της Κύπρου ανέρχεται 
στους 724 σε όλες τις 

βαθμίδες 

«Αυτό θα βοηθήσει τους 
μαθητές να φροντίζουν το 

βιβλίο, να το εκτιμήσουν και 
να μπουν στη διαδικασία 
να μάθουν τη δανειστική 

βιβλιοθήκη» 
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Η μάστιγα των παράνομων μεταναστών και το ανύπαρκτο κράτος

Διαβάζω κείμενα ορισμένων 
δημοσιογράφων, πολιτι-
κών, κομματικών στελε-
χών και άλλων οι οποίοι, 

κλεισμένοι στο γραφείο τους ή στην 
κοσμάρα τους, εκφράζονται με τρόπο 
που δεν αρμόζει στο επάγγελμά τους 
ή στην ιδιότητά τους, γιατί όφειλαν 

να βγουν στο κόσμο και να κάνουν 
έρευνα πριν ξεστομίσουν το γνωστό 
και βολικό σύνθημα: «Είστε ρατσιστές». 

Να πάτε, κυρίες και κύριοι, στην 
οικογένεια που το σπίτι τους έχει κα-
ταληφθεί από παράνομους μετανά-
στες. Η Αστυνομία αρνείται να πάρει 
μέτρα και οι παράνομοι απειλούν την 
οικογένεια ότι θα κάψουν το σπίτι τους 
και τους ίδιους. Να πάτε στο παιδάκι 
που η οικογένειά του αναγκάστηκε 
να φύγει από το σπίτι του και μένει 
με τη γιαγιά και τον παππού, γιατί η 
γειτονιά του κάθε μέρα γίνεται πεδίο 

μάχης με μαχαιρώματα μεταξύ πα-
ράνομων μεταναστών. Και η Αστυ-
νομία; Δεν έχει εμφανιστεί έστω και 
μια ημέρα για να επιβάλει την τάξη 
και να προστατεύσει τους πολίτες. 

Να πάτε στη γιαγιά και τον 
παππού που βρήκαν στο σαλόνι 
του σπιτιού τους έναν  παράνομο 
μετανάστη, ο οποίος τους απείλησε 
με τη χρήση μαχαιριού, για να του 
δώσουν λεφτά. Όταν του τα έδωσαν, 
τους χτύπησε πριν φύγει. Να πάτε 
σε σπίτια ηλικιωμένων, που φο-
βούνται να καθίσουν στη βεράντα 

του σπιτιού τους, γιατί στον  δρόμο 
περνούν παράνομοι μετανάστες, οι 
οποίοι τους βρίζουν και φτύνουν. Να 
πάτε στην κοπέλα που περίμενε τον 
ανελκυστήρα στον χώρο υποδοχής 
πολυκατοικίας και δέχτηκε επίθεση 
από παράνομο μετανάστη. 

Να πάτε στον περιπτερά που τον 
λήστεψαν και, παρόλο που έδωσε 
στοιχεία, η Αστυνομία δήλωσε ότι 
τα… έχασε. Να ρωτήσετε οδηγούς 
που καθημερινά κινδυνεύουν από 
τα μηχανάκια των αλλοδαπών που 
κυκλοφορούν ανεξέλεγκτα. Να ρω-

τήσουν την κυρία που, ενώ οδηγούσε 
το όχημά της, παράνομος μετανάστης 
τής έκοψε τον δρόμο και θύμωσε με 
το άκουσμα της κόρνας του αυτο-
κινήτου, άρχισε να την βρίζει και 
έβγαλε μαχαίρι. Ένας διερχόμενος 
οδηγός υπερασπίστηκε την κυρία 
υποδεικνύοντάς του να την αφήσει 
ήσυχη. Αποτέλεσμα: Τον μαχαίρωσε 
στο πόδι. 

Υπάρχουν αμέτρητες μαρτυρίες, τις 
οποίες το κράτος αγνοεί, όπως και όσοι 
εύκολα και άσκεφτα στιγματίζουν τους 
άλλους ότι «είστε ρατσιστές». Σεβόμα-

στε κάθε νόμιμα εισερχόμενο αλλο-
δαπό στη χώρα μας. Απεχθανόμαστε 
κάθε μορφή βίας. Το κράτος οφείλει 
να παρέχει τη μέγιστη ασφάλεια σε 
όλους τους νόμιμους πολίτες. Δεν 
το πράττει και αφήνεται η ασφάλεια 
του κάθε πολίτη στον ίδιο. Τι πρέπει 
να κάνουν οι πολίτες μπροστά στην 
καταφανή αδυναμία του κράτους και 
των συντεταγμένων οργάνων της να 
τους προστατεύσει; Να πάρουν τον 
Νόμο στα χέρια τους; Για ό,τι συμ-
βαίνει ή συμβεί, την απόλυτη ευθύνη 
θα την έχει η Κυβέρνηση.

Ελλείψεις και στα σχολεία 
του Ριζοκαρπάσου

Με ελλείψεις προ-
σωπικού ξεκίνη-
σαν τα σχολεία του 
Ριζοκαρπάσου. 

Σχεδόν κάθε χρόνο Γυμνά-
σιο, Λύκειο και Νηπιαγωγείο 
αρχίζουν τη νέα σχολική χρονιά 
με ουσιαστικά προβλήματα. Φέ-
τος, το κυριότερο ζήτημα που 
καλούνται να επιλύσουν είναι η 
υποστελέχωση των εκπαιδευ-
τικών. 

Οι εκπαιδευτικές ανάγκες 
των εγκλωβισμένων συζητή-
θηκαν στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων, η 
οποία συνήλθε την περασμένη 
εβδομάδα. 

Ο εκπρόσωπος της Διεύθυν-
σης Δημοτικής Εκπαίδευσης 
του Υπουργείου Παιδείας 
ανέφερε ότι έχει στελεχωθεί 
το Δημοτικό Σχολείο Ριζοκαρ-
πάσου και ότι υπάρχει ανάγκη 
για δύο νηπιαγωγούς. Από 
την άλλη ο εκπρόσωπος της 
Διεύθυνσης Μέσης Εκπαίδευ-
σης του Υπουργείου Παιδείας 
ανέφερε ότι αναμένεται έγκριση 
για 7 καθηγητές ακόμα.

Υπενθυμίζεται ότι τα σχο-

λεία στο Ριζοκάρπασο λειτούρ-
γησαν μέχρι το 1974, οπότε δι-
εκόπη η λειτουργία τους λόγω 
της τουρκικής κατοχής. Μετά 
την τουρκική εισβολή το Δη-
μοτικό Σχολείο επαναλειτούρ-
γησε (στο κτήριο του Αρρενα-
γωγείου) τον Σεπτέμβριο του 
1975. Το 1977 το σχολείο είχε 
5 δασκάλους και 200 μαθητές, 
ενώ τον Νοέμβριο του 1978 
είχε 3 δασκάλους και 164 
μαθητές. Το 2010 είχε μόνο 
19 μαθητές. Στις 11 Απριλίου 
2005 έγινε κατορθωτή και η 
λειτουργία του Νηπιαγωγείου 
Ριζοκαρπάσου.

Το Γυμνάσιο επαναλειτούρ-
γησε το 2004 μετά από πολλές 
πιέσεις εκ μέρους της Κυπρι-
ακής Δημοκρατίας, με 16 μα-
θητές  (στο κτήριο του Παρθε-
ναγωγείου Ριζοκαρπάσου). Το 
αρχικό κτήριο του Γυμνασίου 
το χρησιμοποίησαν οι Τούρκοι 
για δικό τους εκπαιδευτήριο. 
Σήμερα ο χώρος του παλιού 
Αρρεναγωγείου Ριζοκαρπάσου 
φιλοξενεί το Δημοτικό Σχολείο 
και το Νηπιαγωγείο Ριζοκαρ-
πάσου.

17.09.2023

Συγκρατημένη αισιοδοξία
για το σχολείο στον Κορμακίτη 

ΣΤΟ ΠΕΡΊΜΕΝΕ ΟΊ ΜΑΡΩΝΊ-
ΤΕΣ - ΜΕ ΚΑΘΥΣΤΕΡΗΣΗ ΘΑ 
ΗΧΗΣΕΊ ΤΟ ΠΡΩΤΟ ΚΟΥΔΟΥΝΊ, 
ΚΑΘΩΣ ΕΚΚΡΕΜΕΊ Η ΑΔΕΊΑ 
ΤΩΝ ΚΑΤΟΧΊΚΩΝ «ΑΡΧΩΝ» 

Ξ
ανανοίγει τις πύλες του 
μετά από 25 χρόνια 
το Δημοτικό Σχολείο 
στον Κορμακίτη, με την 
κοινότητα των Μαρω-
νιτών στην Κύπρο να 
ζει ιστορικές στιγμές. 

Τον περασμένο Ιούλιο το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο έλαβε την απόφαση 
για επαναλειτουργία του Δημοτικού 
Σχολείου και Νηπιαγωγείου. Η κοι-
νότητα των Μαρωνιτών αντίκρισε με 
ιδιαίτερη χαρά και ικανοποίηση την 
απόφαση, αφού, μετά από 25 χρόνια 
που το σχολείο ήταν κλειστό, θα επα-
ναλειτουργήσει, κάνοντας ένα μεγάλο 
όνειρο των Μαρωνιτών πραγματικότητα. 

Η χαρά αυτή τελικά μετριάστηκε, 
όμως, καθώς τo σχολείο στον Κορμακίτη 
ακόμη δεν επαναλειτούργησε, με τους 
αρμοδίους να αναμένουν τις άδειες από 
τις κατοχικές «αρχές», οι οποίες, όπως 
φαίνεται, κωλυσιεργούν. 

Με δύο μαθητές Νηπιαγωγείο 
και Δημοτικό στον Κορμακίτη 

Με έναν μαθητή στο Δημοτικό και 
έναν στο Νηπιαγωγείο θα επαναλει-
τουργήσει το σχολείο στον Κορμακίτη. 

Μιλώντας στη «Σημερινή» ο πρόεδρος 
της Σχολικής Εφορείας των Μαρωνι-
τών, Βαλεντίνος Κουμέττου, εξέφρασε 
την ελπίδα ότι σύντομα θα δοθούν οι 
απαραίτητες άδειες και θα επαναλει-
τουργήσει το σχολείο. 

Αναφερόμενος στους διορισμούς, 
είπε ότι επιλέγηκαν δύο δασκάλες, μια 
για το δημοτικό και ακόμη μια για το 
νηπιαγωγείο, καθώς μέχρι στιγμής οι 
εγγραφές αφορούν έναν μαθητή στο 
δημοτικό και έναν στο νηπιαγωγείο. 
«Ελπίζουμε ότι αυτός ο αριθμός θα 
αυξηθεί όταν και εφόσον λειτουργήσει 
το σχολείο. Προς το παρόν τα ονόματα 
των δασκάλων και τα βιογραφικά τους 
έχουν σταλεί στις «τουρκοκυπριακές 
αρχές» και περιμένουμε την έγκρισή 
τους για να μπορέσει να δοθεί το πράσινο 
φως.  Εμείς ως Σχολική Εφορεία είμαστε 
έτοιμοι να εξοπλίσουμε το σχολείο και 
να το ετοιμάσουμε για να επαναλειτουρ-
γήσει, έστω και με αυτούς τους μικρούς 
αριθμούς. Μόνο αν λειτουργήσει θα 
αυξηθεί ο αριθμός», είπε. 

Επεσήμανε ότι το σχολείο χρειάζεται 
εξοπλισμό και κάποιες μικροδιορθώσεις 
για την ασφάλεια των μαθητών. «Για 
παράδειγμα, πρέπει να υψωθούν τα κά-
γκελα στο άνω διάζωμα, να φτιαχτεί η 
αυλή γιατί δεν είναι σε καλή κατάσταση 
και να γίνουν και κάποιες μικροδιορ-

οι κατοχικές «αρχές» για να δώσουν την 
άδεια, είπε ότι από την εμπειρία που 
έχουν από τα σχολεία στο Ριζοκάρπασο 
θέλουν 20 ημέρες. «Θα πρέπει σε πε-
ρίπου δέκα ημέρες να δοθεί η έγκριση 
από τις κατοχικές ‘αρχές’». 

Όπως ανέφερε, οι δύο μαθητές μέχρι 
να λειτουργήσει το σχολείο στον Κορ-
μακίτη θα φοιτούν στον Άγιο Μάρωνα 
στην Ανθούπολη, ούτως ώστε να μη 
χάσουν τα μαθήματά τους. 

Συμπλήρωσε ότι περίπου 10 παιδιά 
νηπιακής και δημοτικής ηλικίας πηγαι-
νοέρχονται στις ελεύθερες περιοχές για 
σκοπούς εκπαίδευσης, ενώ υπάρχουν 
και άλλοι που πηγαινοέρχονται για το 

Γυμνάσιο και το Πανεπιστήμιο. 
Την ίδια ώρα εγείρονται και εύλογα 

ερωτήματα για τους διορισμούς. «Η νο-
μοθεσία θα προνοούσε οι εκπαιδευτικοί 
που θα διοριστούν να είναι Μαρωνίτες, 
όμως υπήρξε κενό σε αυτήν με απο-
τέλεσμα, για έναν ανεξήγητο λόγο, οι 
δύο δασκάλες να κατάγονται από την 
ευρύτερη περιοχή της Καρπασίας», 
ανέφερε ο κ. Κουμέττου. 

«Στο μέλλον θα προσπαθήσουμε να 
γίνει τροποποίηση γι’ αυτήν την άδικη 
για τους Μαρωνίτες νομοθεσία, διότι 
είχαμε 5-6 αιτήσεις από Μαρωνίτες. 
Αυτό το κενό στη νομοθεσία πρέπει 
να διορθωθεί το συντομότερο, για να 
είναι ευκολότερα τα πράγματα και να 
είναι και πιο εύκολη η προσαρμογή. 
Εννοείται όμως ότι θα αγκαλιάσου-
με τους δασκάλους που επιλέγηκαν, 
ακολουθούμε κατά γράμμα τις εντολές 
του Υπουργείου Παιδείας», είπε ο κ. 
Κουμέττου. 

Υπογράμμισε ότι από το 1995, που 
έκλεισε το σχολείο, φέτος υπάρχει με-
γάλη πιθανότητα να επαναλειτουργή-
σει. «Μπορεί να υπάρξουν δυσκολίες 
την πρώτη χρονιά, όμως κάθε φορά 
θα βελτιώνεται η κατάσταση, είμαστε 
αισιόδοξοι», ανέφερε. 

Κλείνοντας ευχαρίστησε την επικε-
φαλής των Ανθρωπιστικών Θεμάτων, 
Άννα Αριστοτέλους, για την προθυμία 
της στην επίλυση των προβλημάτων 
που αντιμετωπίζουν και ιδίως για την 
επαναλειτουργία των σχολείων τόσο στον 
Κορμακίτη όσο και στο Ριζοκάρπασο, 
χαρακτηρίζοντάς την εξαιρετική με τον 
τρόπο που λειτουργεί. 

«Η επιλογή των εκπαιδευτι-
κών έγινε σύμφωνα 
με τη νομοθεσία» 

Σε δηλώσεις του στη «Σημερινή» ο 
Πρόεδρος της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, Παναγιώτης Αντωνίου, ανέ-
φερε ότι η επιλογή των εκπαιδευτικών 
έγινε σύμφωνα με τη νομοθεσία. 

Όπως ανέφερε ο κ. Αντωνίου, τα 
ονόματα των δύο εκπαιδευτικών στάλ-
θηκαν στην Υπηρεσία Ανθρωπιστικών 
Θεμάτων. «Δυστυχώς, η απόφαση για 
τη λειτουργία του σχολείου λήφθηκε 
πολύ αργά, με αποτέλεσμα να υπάρχουν 
αυτές οι καθυστερήσεις». 

Υπενθυμίζεται ότι στις 19 Ιουλίου 
το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την 
πρόταση του Υπουργείου Παιδείας, 
Αθλητισμού και Νεολαίας για επανα-
λειτουργία του Νηπιαγωγείου και του 
Δημοτικού Σχολείου Κορμακίτη.

Επιπλέον ανέφερε ότι και για τα σχο-
λεία στο Ριζοκάρπασο αναμένουν ακόμη 
εγκρίσεις από τις κατοχικές «αρχές» για 
εκπαιδευτικούς. 

ΘΕΚΛΑ ΚΑΚΚΟΥΡΑ Όπως ανέφερε o κ. Κου-
μέττου, οι δύο μαθητές 
μέχρι να λειτουργήσει  το 
σχολείο στον Κορμακίτη 
θα φοιτούν στον Άγιο 
Μάρωνα στην Ανθούπο-
λη, ούτως ώστε να μη 
χάσουν τα μαθήματά τους

ΚΟΥΛΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ 

θώσεις που εντόπισε η Επιτροπή του 
Υπουργείου Παιδείας. Το Υπουργείο 
είναι έτοιμο να μας βοηθήσει για να 
επιδιορθώσουμε ό,τι χρειαστεί».  

Εξήγησε ότι το κτήριο είναι πολύ 
μεγάλο, αλλά μπορεί να περιοριστεί 
για να ξεκινήσει να λειτουργεί άμεσα, 
αφού και ο αριθμός των μαθητών εί-
ναι μικρός. Επιπλέον διευκρίνισε ότι, 
εκτός από τις δύο προσλήψεις των δα-
σκάλων, η Σχολική Εφορεία όταν με το 
καλό επαναλειτουργήσει το σχολείο θα 
προσλάβει επίσης μια γραμματέα, έναν 
βοηθό για τους δασκάλους, συντηρητή 
και μια καθαρίστρια.

Ερωτηθείς πόσον καιρό χρειάζονται 



Τ
ο πέρασμα της καται-
γίδας «Daniel» άφησε 
πίσω του βιβλικές κατα-
στροφές και μια πληγή 
στον πρωτογενή τομέα. 
Οι ζημιές που υπέστη 
η γεωργία και η κτη-

νοτροφία στην Ελλάδα, αναπόφευκτα 
θα επηρεάσουν και την Κύπρο, καθώς 
η Ελλάδα αποτελεί τον σημαντικότερο 
προμηθευτή της σε βασικά προϊόντα και 
ειδικότερα, η συγκεκριμένη περιοχή, 
προμηθεύει την Κύπρο με γεωργικά 
προϊόντα. 

Αντίκτυπος στις τιμές
Λόγω της δραματικής μείωσης της 

παραγωγής από τη μεγάλη καταστροφή, 
η Ελλάδα δεν θα μπορεί να καλύψει 
τις δικές της ανάγκες, γεγονός που  θα 
επηρεάσει και τη χώρα μας, αναμένο-
ντας να υπάρξουν ελλείψεις στο ρύζι, 
στα δημητριακά, στα προϊόντα γαλα-
κτοκομίας, ακόμη και στα φρούτα και 
λαχανικά, καθώς ο Θεσσαλικός Κάμπος 
παράγει ένα μεγάλο ποσοστό σε σιτά-
ρι, καλαμπόκι αλλά και γαλακτοκομικά 
προϊόντα. Άμεση επίπτωση, σύμφωνα με 
τον Γραμματέα του Συνδέσμου Λιανικού 
εμπορίου, Μάριο Αντωνίου, «θα δούμε 
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Η ΑΔΥΝΑΜΊΑ ΚΑΛΥΨΗΣ ΤΗΣ 
ΖΗΤΗΣΗΣ ΜΕ ΠΡΟΪΟΝΤΑ ΑΠΟ 
ΤΗ ΘΕΣΣΑΛΊΑ ΘΑ ΦΕΡΕΊ ΑΝΑ-
ΤΊΜΗΣΕΊΣ ΣΕ ΒΑΣΊΚΑ ΤΡΟΦΊΜΑ 

«Καταιγίδα» ακρίβειας 
το επόμενο διάστημα

στο καρότο και αυτό γιατί αναμένονταν 
αυτήν την περίοδο μεγάλες ποσότητες να 
εισαχθούν στην Κύπρο από την παρα-
γωγή του κάμπου της Θεσσαλίας. Κάτι 
που αυξάνει την πιθανότητα τις επόμε-
νες ημέρες να καταγραφεί ακόμη και 
έλλειψη στην αγορά». Όπως αναφέρει, το 
λάχανο και οι φακές θα επηρεαστούν στο 
αμέσως επόμενο διάστημα. Η Κύπρος 
μπορεί να στραφεί σε άλλες αγορές για 
τις προμήθειες, ώστε να καλυφθούν οι 
εσωτερικές ανάγκες, ωστόσο μία άλλη 
αγορά θα  έφερνε ανατιμήσεις στα ήδη 
ακριβά βασικά προϊόντα. Μιλώντας στη 
«Σ» ο Διευθυντής Υπηρεσίας Προστασίας 
Καταναλωτή, Κωνσταντίνος Καραγιώρ-
γης, ανέφερε πως «αναμένονται κάποιες 
αυξήσεις γιατί ο Θεσσαλικός Κάμπος 
είναι ο νούμερο ένα παραγωγικός χώρος 
στην Ελλάδα όπου παράγονται πάρα 
πολλά προϊόντα και κτηνοτροφικά και 
γεωργικά, κάτι που θα έχει επίπτωση 
και στις τιμές τους».

E-kalathi
Παρά τα 40 κύματα από τα οποία 

πέρασε το νομοσχέδιο «e-kalathi» με 
τις αντιδράσεις των λιανεμπόρων και 
προμηθευτών, επανέρχεται στη Βουλή 
και στην Επιτροπή Εμπορίου στις 19 
Σεπτεμβρίου, όπου θα συζητηθεί. Αυτήν 
τη φορά το νομοσχέδιο θα έρθει με την 
αρχική του μορφή χωρίς καμία αλλα-
γή. Καλεσμένοι στην επιτροπή για να 
τοποθετηθούν θα είναι, μεταξύ άλλων, η 
Υπηρεσία Προστασίας Καταναλωτή του 
Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, η Επιτροπή Προστασίας του 
Ανταγωνισμού, σύνδεσμοι υπεραγορών 
και λιανεμπορίου και προμηθευτές. Υπεν-
θυμίζεται ότι, σκοπός του νομοσχεδίου, 
το οποίο τίθεται προς διαβούλευση, είναι 
να αποτελέσει ένα ψηφιακό εργαλείο 
καταγραφής και παρακολούθησης τιμών 
με στόχο την ενίσχυση της διαφάνειας 
και της ενδελεχούς ενημέρωσης των 
καταναλωτών, όπως επίσης της δυνατό-
τητας σύγκρισης τιμών. Σε πρώτη φάση, 
η ψηφιακή πλατφόρμα «e-kalathi» θα 
λειτουργήσει με περίπου 350 προϊόντα.

Καμία διαφοροποίηση
Την ώρα που η ακρίβεια χτυπά κόκ-

κινο στα βασικά αγαθά και η κοινωνία 
ζητεί ανακουφιστικά μέτρα, το μόνο 
μέτρο που είναι σε ισχύ είναι ο μηδε-
νικός ΦΠΑ σε βασικά αγαθά, το οποίο 
πήρε παράταση γι’ ακόμα έξι μήνες, 
διευρύνοντας τη λίστα με τον καφέ και 
τη ζάχαρη, παρά την κοινή παραδοχή 
-σχεδόν όλων- πως το μέτρο δεν έδω-
σε την ανάσα στους καταναλωτές που 
περίμεναν. Μιλώντας στο «Σίγμα» και 
στην εκπομπή «Μεσημέρι και Κάτι» 
(14/9/2023), ο πρόεδρος της Παγκύ-
πριας Ένωσης Καταναλωτών,  Λουκάς 
Αριστοδήμου, ανέφερε ότι, «τόσο την 
προηγούμενη φορά όσο και τώρα, η έναρ-
ξη του μέτρου έχει ανακοινωθεί πολλές 
μέρες προηγουμένως, κάτι που δίνει την 

ευκαιρία σε αρκετούς καλοθελητές να 
αυξήσουν τις τιμές προτού εφαρμοστεί 
ο μηδενικός συντελεστής. Την πρώτη 
φορά αυτό είχε ως αποτέλεσμα, όταν 
εφαρμόστηκε ο μηδενικός συντελεστής, 
το όφελος για τον καταναλωτή να είναι 
ελάχιστο». Έτσι και τώρα, όπως είπε, 
«μέχρι την 1η Νοεμβρίου θα δοθεί η 
ευκαιρία σε κάποιους να προχωρήσουν 
σε αυξήσεις τιμών. Αυτές τις αποφάσεις, 
όπως είπε ο κ. Αριστοδήμου,  δεν τις 
ανακοινώνεις 10 μέρες ή και 1 μήνα 
προηγουμένως, αλλά τις λαμβάνεις και 
τις εφαρμόζεις άμεσα». Ο κ. Αριστοδήμου 
χαρακτήρισε άστοχη την προσθήκη της 
ζάχαρης στον κατάλογο με τα προϊόντα 
μηδενικού συντελεστή, υποστηρίζοντας 
ότι θα έχει όφελος μόνο σε ό,τι αφορά 
τα γλυκά, αφού αρκετοί προσπαθούν 
-όπως είπε- να μη χρησιμοποιούν 
πλέον ζάχαρη. Αντ’ αυτού, πρόσθεσε, 
θα ήταν πιο λογικό να προστίθετο στη 
λίστα το αλάτι, η χρήση του οποίου είναι 
πιο ευρεία. Παράλληλα, τόνισε ότι θα 
πρέπει να γίνονται πιο τακτικοί έλεγχοι 
των τιμών από τους αρμοδίους, ώστε, 
όπου διαπιστώνεται ότι δεν εφαρμόζεται 
ο μηδενικός συντελεστής ή όταν καταγρά-
φονται αυξήσεις τιμών, να λαμβάνονται 
τα ενδεικνυόμενα μέτρα. 

Αντίθετο αποτέλεσμα
Στο ίδιο μήκος κύματος και ο πρόεδρος 

του Συνδέσμου Καταναλωτών, Μάριος 
Δρουσιώτης, ο οποίος σε δηλώσεις του 
χαρακτήρισε άκαιρη τη μεγάλη προειδο-
ποίηση που δόθηκε μέχρι την εφαρμογή 
του μέτρου, με αποτέλεσμα να μην απο-
κομίσουν οι καταναλωτές το όφελος που 
θα έπρεπε. Ενδεικτικά, ο κ. Δρουσιώτης 
ανέφερε μια σειρά προϊόντων, όπως το 
νερό, οι παιδικές τροφές, το ψωμί και 
άλλα, οι τιμές των οποίων ανέβηκαν μετά 
τον μηδενικό συντελεστή σε σχέση με 
προηγουμένως. Μοναδική κατηγορία 
που κατέγραψε μείωση, όπως είπε, ήταν 
οι βρεφικές πάνες. 

Χωρίς τέλος
Ράλι αυξήσεων καταγράφουν και τα 

καύσιμα και, σύμφωνα με τον πρόεδρο 
του Συνδέσμου καταναλωτών, Μάριο 
Δρουσιώτη, από τον Ιούλιο που κα-
ταργήθηκε η επιδότηση στα καύσιμα 
μέχρι και 15 Σεπτεμβρίου η βενζίνη 
αυξήθηκε κατά 20 σεντ ανά λίτρο, το 
πετρέλαιο κίνησης κατά 26 σεντ και το 
πετρέλαιο θέρμανσης κατά 21,5 σεντ ανά 
λίτρο. Συγκεκριμένα, στις 15/9/2023 η 
μέση τιμή της βενζίνης 95 ανέρχεται 
στο €1,586, η ακριβότερη στο €1,629 
και η φθηνότερη στο €1,535. Η μέση 
τιμή του πετρελαίου κίνησης αγγίζει το 
€1,674, η ακριβότερη το €1,719 και 
η φθηνότερη το €1,615. Εκτός από τα 
καύσιμα, οι καταναλωτές έχουν ν’ αντι-
μετωπίσου και τον ακριβό ηλεκτρισμό, 
που έχει φθάσει σε δυσθεώρητα επίπεδα. 
Με βάση επίσημα στοιχεία της Ρυθμιστι-
κής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), 
τα οποία περιλαμβάνονται στην έκθε-
σή της (Αύγουστο 2023), για τις τιμές 
ηλεκτρισμού η μέση διατίμηση για το 
οικιακό ρεύμα υπερδιπλασιάστηκε 
από τον Αύγουστο του 2020 μέχρι τον 
Αύγουστο του 2023 και συγκεκριμένα 
στο 108,8%.
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Οτραπεζικός μας τομέας εί-
ναι πάλι επιτακτικά στην 
ατζέντα. Και όχι άδικα. Οι 
τράπεζες και γενικότερα ο 

χρηματοπιστωτικός τομέας αποτελούν 
τις αμφίδρομες διόδους διοχέτευσης 
χρημάτων στην αγορά, στο κράτος, στα 
νοικοκυριά. Γι’ αυτόν τον λόγο, άλλω-
στε, ο τραπεζικός τομέας θεωρείται ο 
καθρέφτης μιας οικονομίας. Την ίδια 
όμως στιγμή παρατηρείται και το οι-
κονομικά παράδοξο σήμερα να παρα-
κολουθούμε τη σημαντικά αυξημένη 
κερδοφορία των τραπεζών μας, παρά 
τη μειωμένη (αρνητική το τελευταίο 
τρίμηνο) ανάπτυξη της οικονομίας 
και την επιδείνωση της οικονομικής 
κατάστασης χιλιάδων νοικοκυριών.

Κάτι το οποίο έκδηλα πειθανάγκα-
σε το πολιτικό μας σύστημα να αφου-
γκραστεί τα παράπονα της κοινωνίας, 
η οποία (δικαιολογημένα) αισθάνεται 
ότι προκαλείται από τις ανακοινώσεις 
κερδών από τις τράπεζές μας. 

Έτσι βάλθηκαν οι πολιτικοί μας να 
πείσουν ότι έχουν εγκύψει στα προ-
βλήματα της κοινωνίας – έρχονται και 
εκλογές άλλωστε. Γι’ αυτό ακούμε και 
διαβάζουμε για εκκλήσεις προς τις 
τράπεζες, επιστολές (που ενίοτε ανα-
καλούνται) και εσχάτως το μαστίγιο 
της επιβολής έκτακτου φόρου στα 
απροσδόκητα ή έκτακτα κέρδη των 
τραπεζών (το λεγόμενο windfall gains 
tax που επιβλήθηκε σε άλλα κράτη 
μέλη σε διάφορες περιπτώσεις). Μια 
ομολογουμένως λογική πρόταση, 
κάτω από ορθές προϋποθέσεις και 
σε συνεννόηση με τον επόπτη του 
συστήματος. Αρκεί φυσικά αυτές οι 
έκτακτες εισπράξεις στο δημόσιο (από 
τα έκτακτα κέρδη των τραπεζών μας) 
να μην προστεθούν στις άλλες έκτακτες 
εισπράξεις του Δημοσίου περίπου 1,5 
δις ευρώ λόγω ακρίβειας (από αυξημέ-
νους φόρους και τέλη σε υψηλότερες 
τιμές λόγω πληθωρισμού) που απλώς  
κατασπαταλήθηκαν σε αυξήσεις και 
ΑΤΑ στο Δημόσιο, προσλήψεις, λει-
τουργικό κόστος, υφυπουργεία και 
τόσα όσα αναφέρει ο Γενικός Ελε-
γκτής στις πολυσέλιδες εκθέσεις του. 
Με αποτέλεσμα σήμερα να μιλάμε, 
παρά τα αυξημένα αυτά έσοδα, για δη-
μοσιονομικά ελλείμματα και κίνδυνο 
δημοσιονομικού εκτροχιασμού. Και 
δίχως να έχει στηριχθεί ουσιαστικά η 
κοινωνία και αυτοί που επηρεάστηκαν 
περισσότερο. Ας μην ξεχνάμε ότι είναι η 
κοινωνία που κατέβαλε τον «φόρο ακρί-

βειας» και στην προκειμένη κλήθηκε 
να σώσει το τραπεζικό σύστημα πριν 
από  μια δεκαετία, για να είναι σε θέση 
σήμερα να επιδεικνύει τα κέρδη του. 
Άστε που γενικά υφίσταται η εκτίμηση 
ότι η κίνηση αυτή του ΥΠΟΙΚ (για τον 
έκτακτο φόρο) αποσκοπεί περισσότερο 
στο να ασκηθούν πιέσεις στις τράπεζες, 
ούτως ώστε να σμικρύνουν την ψαλίδα 
μεταξύ δανειστικών και καταθετικών 
επιτοκίων. Κάτι που, όσο ακούγεται, 
με βάση τις σημερινές συνθήκες, 
τόσο πρέπει να προβληματίζει. Γιατί, 
απλούστατα, η αύξηση των καταθετι-
κών επιτοκίων δεν αποτελεί φυσικά 
στήριξη του μέρους της κοινωνίας 
που επηρεάστηκε περισσότερο από 
το διπλό κτύπημα της ακρίβειας και 
της αύξησης του κόστους δανεισμού. 
Καταθετικά επιτόκια λαμβάνουν αυτοί 
που έχουν σημαντικές καταθέσεις. Και 
αυτοί που επηρεάζονται περισσότερο 
εδώ και δύο χρόνια και χρειάζονται τη 
στήριξη της Πολιτείας, προφανώς δεν 
έχουν κομπόδεμα σε κάποια τράπεζα. 
Ενώ σίγουρα τα αυξημένα καταθετικά 
επιτόκια αντιμάχονται την οικονομική 
δραστηριότητα, δίνοντας κίνητρα για 
να μένουν τα χρήματα εκτός αγοράς. 
Κάτι που οφείλει να προκαλέσει έντονα 
ερωτήματα ως προς την πραγματική 
αιτία αυτής της κίνησης.

Από την άλλη, οι εξωφρενικές 
αυξήσεις στις τραπεζικές χρεώσεις 
το τελευταίο διάστημα σε συνδυασμό 
με τις αυξήσεις των δανειστικών επι-
τοκίων, όσο και τα θέματα πρώτης 
κατοικίας επιβάλλεται να τεθούν κάτω 
από το μικροσκόπιο της Πολιτείας 
και να δρομολογηθούν λύσεις. Μιας 
Πολιτείας που επί σειράν ετών τόσο 
στο παρασκήνιο, αλλά και ανοιχτά, 
πολιτικοποίησε μαζί με τόσους άλλους 
τομείς τις τράπεζές μας όσο και τους 
σχετικούς Θεσμούς. Οδηγηθήκαμε 
στην κρίση του 2013 γι’ ακριβώς αυτόν 
τον λόγο, και ακόμη δυστυχώς συνε-
χίζουμε εν πολλοίς στην ίδια γραμμή 
– αν και περισσότερο στο παρασκήνιο 
τώρα. Πρόσφατη απόδειξη το ξέπλυ-
μα των διαβατηρίων σεσημασμένων 
διεθνών εγκληματιών μέσα από το 
τραπεζικό μας σύστημα, και υπό το 
βλέμμα των ανώτατων πολιτειακών 
μας αρχόντων. 

Άρα, αναντίλεκτα, το πρόβλημα εδώ 
είναι πολύ βαθύτερο και δεν μπορεί να 
αντιμετωπιστεί, έστω μεσοπρόθεσμα, 
με έκτακτους φόρους, εξαγγελίες, επι-
στολές ή/και πρόσκαιρα μέτρα. Παρά 
το ότι, έστω αυτά, επιβάλλονται σήμερα 
ως βάλσαμο στις ανοικτές πληγές της 
κοινωνίας. Απαιτείται ριζική αναδι-
άρθρωση του ευρύτερου χρηματο-
πιστωτικού μας συστήματος και της 
εποπτείας του. Φυσικά λογικό είναι 
να αναρωτηθούμε: μόνο του χρημα-
τοπιστωτικού ή και του «έκτακτου» 
πολιτικού μας συστήματος;

Έκτακτες τράπεζες και 
έκτακτο πολιτικό σύστημα 

ΚΥΠΡΙΑΚΗ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ
ΟΙ ΠΕΡΙ ΠΟΛΕΟΔΟΜΙΑΣ ΚΑΙ ΧΩΡΟΤΑΞΙΑΣ (ΠΑΡΕΚΚΛΙΣΕΙΣ) 

ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ ΤΟΥ 1999 
ΕΙΔΟΠΟΙΗΣΗ ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΝ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟ 12(1)

Σύμφωνα με τον Κανονισμό 12(1) των περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Πα-
ρεκκλίσεις) Κανονισμών, με την παρούσα γνωστοποιείται ότι η Καρτσωνάκη Χρι-
στιάνα για Coral Energy Products Cyprus Ltd, προτίθεται να υποβάλει αίτηση στο 
Επαρχιακό Γραφείο Πολεοδομίας Πάφου για τη χορήγηση πολεοδομικής άδειας 
κατά παρέκκλιση των προνοιών της Δήλωσης Πολιτικής Πάφου για την ακόλου-
θη ανάπτυξη: Προσθήκες/Μετατροπές σε υφιστάμενο Πρατήριο Πετρελαιοειδών 
στην Τίμη, Πάφος.
Η αίτηση αφορά το τεμάχιο με αρ. 107, Φ/Σχ. 51/29, στην περιοχή του Κοινοτι-
κού Συμβουλίου Τίμης, Πάφος.
Η παρέκκλιση για την οποία υποβάλλεται η αίτηση αφορά: Προσθήκες/μετατρο-
πές σε υφιστάμενο Πρατήριο Πετρελαιοειδών.
Περισσότερες λεπτομέρειες δυνατόν να ληφθούν από τα  Γραφεία της Πολεοδο-
μικής Αρχής κατά τις εργάσιμες ώρες και ημέρες.
Έγγραφες παραστάσεις είναι δυνατό να υποβληθούν στην Πολεοδομική Αρχή 
μέσα σε διάστημα ενός μηνός από τη δημοσίευση της παρούσας ειδοποίησης.

ΣΥΝΔΕΣΜΟΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΠΡΟΛΗΨΗ 
ΚΑΙ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΒΙΑΣ 
ΣΤΗΝ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑ

ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ
Ο Σύνδεσμος για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της Βίας στην 
Οικογένεια, λόγω επέκτασης των προγραμμάτων του, προκη-
ρύσσει τις ακόλουθες θέσεις εργασίας:
 

• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΧΩΡΟΥ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΓΙΑ ΦΥΛΑΞΗ ΚΑΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ 
  ΠΑΙΔΙΩΝ ΓΙΑ ΤΟΝ ΧΩΡΟ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΚΑΒ & ΣΥΜΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ 
  ΛΕΜΕΣΟΥ

• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΓΙΑ ΦΥΛΑΞΗ ΚΑΙ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ 
  ΠΑΙΔΙΩΝ ΓΙΑ ΤΟΝ ΧΩΡΟ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΛΕΜΕΣΟΥ

• ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΩΝ ΧΩΡΟΥ ΦΙΛΟΞΕΝΙΑΣ ΠΑΦΟΥ

• ΚΕΝΗ ΘΕΣΗ ΛΕΙΤΟΥΡΓΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΠΡΩΤΕΑ

• ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΣΠΙΤΙ ΤΗΣ ΓΥΝΑΙΚΑΣ

• ΚΕΝΕΣ ΘΕΣΕΙΣ ΛΕΙΤΟΥΡΓΩΝ ΝΕΟΥ ΠΡΟΓΡΑΜΜΑΤΟΣ ΤΟΥ 
  ΣΠΑΒΟ ΣΤΗ ΛΕΥΚΩΣΙΑ ΓΙΑ ΝΕΑΡΕΣ ΚΑΙ ΑΝΗΛΙΚΕΣ 
  ΜΗΤΕΡΕΣ, ΑΙΤΗΤΡΙΕΣ ΑΣΥΛΟΥ

 
Τα πιστοποιητικά να υποβάλλονται σε ηλεκτρονική μορφή στην 
ηλεκτρονική διεύθυνση: s.metti@domviolence.org.cy.

Τελευταία ημερομηνία παραλαβής των αιτήσεων είναι η Δευ-
τέρα, 25 Σεπτεμβρίου 2023.
 
Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόμενοι μπορούν να 
αποτείνονται στην ιστοσελίδα https://domviolence.org.cy/
domnewjobs/ και στο τηλ. 22813121.

Επανέρχεται 
στη Βουλή το 

νομοσχέδιο για την 
εφαρμογή του «E-
kalathi», με την 

αρχική του μορφή
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Η ΚΥΒΈΡΝΗΣΗ, ΓΙΑ ΠΡΏΤΗ 
ΦΟΡΑ, ΘΑ ΑΠΟΤΥΠΏΣΈΙ ΤΙΣ 
ΠΡΟΤΈΡΑΙΟΤΗΤΈΣ ΤΗΣ ΟΣΟΝ 
ΑΦΟΡΑ ΤΗ ΔΗΜΟΣΙΟΝΟΜΙΚΗ 
ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΚΑΙ ΤΑ ΜΈΤΡΑ ΠΟΥ 
ΘΈΛΈΙ ΝΑ ΥΙΟΘΈΤΗΣΈΙ 

H κατάρτιση του κρατικού προϋπολογισμού

Μ
π α ί ν ο ν τ α ς 
στο τελευταίο 
τρίμηνο του 
έτους, ολοκλη-
ρώνονται οι 
σχεδιασμοί για 
την κατάθεση 

του κρατικού προϋπολογισμού για το 
επόμενο έτος. Η Κυβέρνηση, για πρώτη 
φορά, θα αποτυπώσει τις προτεραιό-
τητές της όσον αφορά τη δημοσιονο-
μική πολιτική και τα μέτρα που θέλει 
να υιοθετήσει. 

Λαμβάνοντας υπόψη την αναμενόμε-
νη επιβράδυνση της κυπριακής οικονο-
μίας και την αναγκαιότητα επαναφοράς 
σταδιακά των ευρωπαϊκών οικονομιών 
εντός των στόχων του Δημοσιονομικού 
Συμφώνου, οι δαπάνες ενδεχομένως 
να παρουσιαστούν μειωμένες και συ-
γκεκριμένα έργα να ανασταλούν. 

Φυσικά, το μεγάλο στοίχημα για 
όλες τις κυβερνήσεις είναι, οι δαπά-
νες που συμπεριλαμβάνονται στους 
προϋπολογισμούς να έχουν πολλα-
πλασιαστικό χαρακτήρα και να μην 
είναι ανελαστικές. Τους τελευταίους 
έξι μήνες υπήρξαν αποφάσεις από τη 
μια για μείωση των εσόδων (μείωση 
του φόρου στις καταθέσεις) και από 
την άλλη αύξηση των δαπανών.

Οι παραινέσεις της Διοικητού της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας (ΕΚΤ) 
προς τις κυβερνήσεις είναι να αποσύ-
ρουν οποιαδήποτε μέτρα που ενισχύουν 
τις πληθωριστικές τάσεις (αυξάνουν τη 
ρευστότητα στην αγορά) κυρίως σε ό,τι 
αφορά την αναπροσαρμογή μισθών και 
οριζόντιων μέτρων μείωσης των φόρων. 

Στην Κύπρο, υπήρξε αφενός η 
απόφαση για μείωση της έκτακτης 
εισφοράς που επιβάλλεται στους τό-
κους εισπρακτέους από 30% στο 17% 
δίνοντας κίνητρο στην κατάθεση αντί 
στις αγορές προϊόντων και υπηρεσιών 

κατανάλωσης (ενισχύει την προσπά-
θεια μείωσης του πληθωρισμού) και, 
αφετέρου, υπήρξε η νέα συμφωνία για 
αυξημένη τιμαριθμική αναπροσαρμογή 
και οριζόντια εφαρμογή μέτρων μείωσης 
του συντελεστή ΦΠΑ.

Σύμφωνα με δημοσιεύματα στον δι-
εθνή Τύπο, υπήρξαν διαφωνίες εντός 
του Διοικητικού Συμβουλίου της ΕΚΤ 
σε σχέση με την αύξηση των επιτοκί-
ων την εβδομάδα που μας πέρασε. Η 
μετριοπαθής ομάδα πρότεινε τη μη 
αύξηση των επιτοκίων, λαμβάνοντας 
υπόψη τη σημαντική επιβράδυνση 
που παρατηρείται στις οικονομίες, 
ενώ οι πιο «επιθετικοί» τόνισαν ότι ο 
πληθωρισμός είναι κυρίως πρόβλημα 
προσφοράς και όχι ζήτησης. Δηλαδή 
η αύξηση των επιτοκίων περιορίζει 
τη ζήτηση και την κατανάλωση, όμως 
ο πληθωρισμός παραμένει σε υψηλά 
επίπεδα λόγω των προβλημάτων στην 
παραγωγή και τη διάθεση προϊόντων. 

Ενώ τα μέταλλα παρουσιάζουν ση-
μαντική μείωση στις αγορές, τα τρόφιμα 
συνεχίζουν να τροφοδοτούν την ακρίβεια. 
Το πρόβλημα γίνεται ακόμη μεγαλύτερο 
λαμβάνοντας υπόψη ότι μεγάλες φυτείες 
έχουν καταστραφεί από πυρκαγιές και 
πλημμύρες (δυστυχώς ως χώρα παρα-

δοσιακά γεωργική, που θα έπρεπε να 
ενισχύσουμε την εγχώρια παραγωγή, 
η Κύπρος φαίνεται να επηρεάζεται 
σημαντικά από τις αγορές τροφίμων, 
με την ντομάτα σχεδόν να θεωρείται 
είδος πολυτέλειας).

Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το 
οικονομικό επιτελείο της Κυβέρνησης 
καλείται να ετοιμάσει τον προϋπολογισμό 
μέσα σε ένα δύσκολο εξωτερικό οικονο-
μικό περιβάλλον γεμάτο ανισορροπίες. 
Καλείται να ισορροπήσει μεταξύ της 
διαφύλαξης της αναπτυξιακής πορείας 
και της συγκράτησης των δαπανών. Όταν 
τα πλεονάσματα μειώνονται, οι αποφάσεις 
κυρίως θα αφορούν στη μείωση των 
δαπανών που είναι μετρήσιμη παρά 
την ενδεχόμενη αύξηση των εσόδων.

Σε αυτό το πλαίσιο θα πρέπει να 
εντοπιστούν οι ανελαστικές δαπάνες 
και να περιοριστούν. Την ίδια στιγμή 
ιδιαίτερη προσοχή απαιτείται στην κοι-
νωνική πολιτική. Αν ο προϋπολογισμός, 
για παράδειγμα, οδηγεί στη μείωση των 
δαπανών για σκοπούς ανάπτυξης, ενί-
σχυση της επιδοματικής πολιτικής και 
διόγκωση της κρατικής μηχανής, τότε η 
οικονομία θα αντιμετωπίσει προβλήματα.

Φυσικά, αν καταφέρουμε ως χώρα 
να αντλήσουμε άμεσα τα κεφάλαια από 

17.09.2023

ΤΗ ΔΈΔΟΜΈΝΗ ΧΡΟΝΙΚΗ ΠΈ-
ΡΙΟΔΟ ΟΡΙΖΟΝΤΑΙ ΤΙΜΈΣ, ΟΙ 
ΟΠΟΙΈΣ ΔΈΝ ΑΝΤΑΠΟΚΡΙΝΟ-
ΝΤΑΙ ΣΤΑ ΠΑΡΑΔΟΣΙΑΚΑ ΚΑΙ 
ΛΟΓΙΚΑ ΔΈΔΟΜΈΝΑ ΤΗΣ ΚΥ-
ΠΡΙΑΚΗΣ ΑΓΟΡΑΣ ΑΚΙΝΗΤΏΝ

Ηπορεία των τιμών στην αγορά 
των ακινήτων της Κύπρου 
κινείται ανοδικά τα τελευταία 
χρόνια,  σαφώς επηρεασμένη 

από το κόστος των κατασκευαστικών 
υλικών και την αυξημένη ζήτηση. Ως 
εκ τούτου, βλέπουμε τόσο τις τιμές των 
ενοικίων όσο και των πωλήσεων σπιτιών 
και διαμερισμάτων να αυξάνονται. 

Έχουμε παρατηρήσει το τελευταίο 
χρονικό διάστημα ότι πολλοί ιδιοκτή-
τες ακινήτων, επιχειρηματίες ανάπτυξης 
γης, ακόμη και ιδιώτες, ζητούν αφύσικα 
υψηλές τιμές πώλησης και πολύ περισ-
σότερο ενοικίασης για τα ακίνητα που 
διαθέτουν. Έχοντας χρόνια εμπειρίας στην 
κυπριακή αγορά ακινήτων, είμαστε σε 
θέση να αντιλαμβανόμαστε πότε οι τιμές 
κινούνται στο πλαίσιο της λογικής, πότε 

συμβαδίζουν με τα δεδομένα και πότε 
ξεφεύγουν. Έχουμε τοποθετηθεί πολ-
λές φορές στο παρελθόν για το ζήτημα 
της αυξημένης ζήτησης και της μειω-
μένης προσφοράς ακινήτων, όμως τη 
δεδομένη χρονική περίοδο υπάρχουν 
τιμές, οι οποίες δεν ανταποκρίνονται στα 
παραδοσιακά και λογικά δεδομένα της 
κυπριακής αγοράς ακινήτων.

Ενδεικτικά είναι τα στοιχεία της Κεντρι-
κής Τράπεζας της Κύπρου, που αφορούν 
στο πρώτο τρίμηνο του 2023. Ο Δείκτης 
Τιμών Κατοικιών παρουσιάζει αύξηση 
7,7% σε σύγκριση με το αντίστοιχο τρίμη-
νο του περασμένου χρόνου. Ειδικότερα 
οι τιμές των οικιών είναι αυξημένες κατά 
6,6% σε ετήσια βάση και των διαμερι-
σμάτων κατά 8,4%. Οι αυξήσεις αυτές 
δεν είναι αμελητέες αν αναλογιστούμε, 

για παράδειγμα, ότι ένα διαμέρισμα των 
€150.000 το πρώτο τρίμηνο του 2022, 
πωλείται σήμερα στις €163.000 περίπου 
και αντίστοιχα μια οικία των €250.000 
στις €265.000 περίπου. 

Το όλο θέμα σαφώς και πρέπει να 
προβληματίσει, καθώς οι δυνατότητες των 
νοικοκυριών ν’  αντεπεξέλθουν οικονομι-
κά στην αγορά σπιτιών ή διαμερισμάτων 
είναι ακόμη πιο περιορισμένες,  λόγω 
των αυξημένων δανειστικών επιτοκίων. 
Ταυτόχρονα η γενικότερη ακρίβεια φθεί-
ρει τα εισοδήματα των νοικοκυριών που 
ενοικιάζουν, με αποτέλεσμα οι όποιες νέες 
αυξήσεις για στέγαση να δημιουργούν 
σημαντικά προβλήματα στους ενοικιαστές. 

Οι κτηματομεσίτες, που πάντα βρίσκο-
νται ανάμεσα σε πωλητές κι αγοραστές ή 
ενοικιαστές,  είναι αυτοί που δέχονται τα 

σφοδρά παράπονα των ενδιαφερομένων 
για τις τιμές που τους προτείνονται. Τους 
τελευταίους μήνες πολλοί συνάδελφοι 
γίνονται δέκτες επικριτικών σχολίων από 
ενδιαφερόμενους αγοραστές/ενοικιαστές. 
Είναι σημαντικό, ως εκ τούτου, να γνω-
ρίζει ο κόσμος ότι οι κτηματομεσίτες δεν 
καθορίζουν την τιμή πώλησης ή ενοι-
κίασης διαμερισμάτων και οικιών. Ως 
Συμβούλιο Εγγραφής Κτηματομεσιτών 
θα εντείνουμε το επόμενο διάστημα την 
προσπάθειά μας για να γίνει αντιληπτός 
αυτός ο διαχωρισμός ρόλων στην αγορά 
ακινήτων. Ταυτόχρονα, όμως, οι υπέρ-
μετρες αυξήσεις τιμών είναι ένα τεράστιο 
κεφάλαιο, το οποίο δεν μπορεί και δεν 
πρέπει να αφεθεί στην τύχη γιατί θα είναι 
επιζήμιες για το σύνολο του τομέα και 
της οικονομίας ευρύτερα. 

Ξεφεύγουν οι τιμές οικιών και διαμερισμάτων

ΤΑΣΟΣ ΓΙΑΣΕΜΙΔΗΣ* 
anastasis.yiasemi-
des@kpmg.com.cy

απορρόφησης των οποιωνδήποτε 
αρνητικών εξελίξεων και κραδασμών 
στην παγκόσμια και εγχώρια οικονομία 
διά μέσου του ορθού σχεδιασμού του.

Είναι απαραίτητο να υπάρχουν οι 
μηχανισμοί αξιολόγησης της πορείας 
υλοποίησης του προϋπολογισμού σε 
όλα τα υπουργεία και οι μηχανισμοί 
ελέγχου των κρατικών δαπανών για να 
δημιουργηθούν τα ανάλογα αναχώμα-
τα σε περίπτωση αρνητικών εξελίξεων, 
ούτως ώστε να λαμβάνονται διορθωτικά 
μέτρα εκεί και όπου χρειάζονται.

Περίοδοι ύφεσης και απρόβλεπτα 
γεγονότα στο διεθνές περιβάλλον, όπως 
είναι η σύγκρουση στην Ουκρανία, είναι 
υπό καλύτερη διαχείριση όταν η πα-
ραγωγική βάση της οικονομίας είναι 
διευρυμένη. Είναι σημαντικό το ΑΕΠ της 
χώρας να προσδιορίζεται από πολλούς 
τομείς και να μην υπάρχει εξάρτηση 
μόνο από συγκεκριμένους.

 Κάθε χώρα και κάθε κυβέρνηση 
πρέπει να αξιολογεί το περιβάλλον στο 
οποίο βρίσκεται, ούτως ώστε να σχε-
διάζει και να προωθεί τις κατάλληλες 
και καλύτερες στρατηγικές για την ίδια, 
καθώς δεν υπάρχει ένα καθολικό μο-
ντέλο το οποίο πρέπει να ακολουθεί-
ται, όπως διδασκόμαστε και από την 
οικονομική θεωρία. Είναι σημαντικό 
να προωθούνται ενέργειες οι οποίες 
είναι συγκεκριμένες και σχεδιασμοί, 
οι οποίοι μπορούν να υλοποιηθούν με 
την αξιολόγηση όλων των διαθέσιμων 
πόρων της χώρας, αλλά και των συγκρι-
τικών πλεονεκτημάτων της.

Μέτρο το οποίο ίσως να άξιζε αξιο-
λόγησης, είναι η επαναφορά του φόρου 
ακίνητης ιδιοκτησίας για αδρανή ακίνητα, 
δηλαδή αυτά που δεν παράγουν φορο-
λογητέο εισόδημα. Αυτό θα οδηγούσε 
στην ανάπτυξη αδρανών ακινήτων, καθώς 
με την αναμενόμενη αλλαγή των πολε-
οδομικών συντελεστών θα μπορούσε 
να αποτελέσει το μηχανισμό μέρος 
του οφέλους που δημιουργείται προς 
το κράτος για άσκηση της κοινωνικής 
του πολιτικής. Φυσικά αυτό θα πρέπει να 
συνδυαστεί με μια πιο ολοκληρωμένη 
στεγαστική πολιτική. 

Μπορεί με τα νέα μέτρα μείωσης 
του ΦΠΑ, ο καφές για την κοινωνία 
είτε σκέτος-πικρός είτε με ζάχαρη να 
είναι πιο φθηνός, ενδεχομένως παρέα 
με ένα ρυζόγαλο (απλές συνήθειες από 
τα παλιά), όμως είναι πλέον ευδιάκριτη 
η δυσκολία διαβίωσης σε ένα ανεκτό 
βιοτικό επίπεδο. 

Οπότε αναμένεται με ιδιαίτερο ενδια-
φέρον η κατάθεση στη Βουλή του πρώτου 
προϋπολογισμού της νέας Κυβέρνησης 
στη Βουλή, ο οποίος θα καταδεικνύει το 
στίγμα της και τις προτεραιότητές της.

το Ταμείο Ανασυγκρότησης μέσω της 
εφαρμογής των προαπαιτουμένων, αυτό 
από μόνο του θα οδηγήσει στην πράσι-
νη μετάβαση και την τεχνολογική ανα-
βάθμιση. Η κυπριακή οικονομία αλλά 
και η κοινωνία έχουν σοβαρή ανάγκη 
από μεταρρυθμίσεις. Είναι επίσης ανα-
μενόμενο ότι θα ενεργοποιηθούν και 
ιδιωτικοί πόροι για έργα και ενέργειες 
που συνδέονται με το Ταμείο Ανασυ-
γκρότησης.

Ο εκάστοτε προϋπολογισμός απο-
τυπώνει τις πολιτικές τις οποίες μια 
κυβέρνηση θέλει να προωθήσει, έχο-
ντας υπόψη πάντοτε τα δημοσιονομικά 
όρια τα οποία δρουν ως κατευθυντήριες 
γραμμές και τους διεθνείς οργανισμούς 
στους οποίους ανήκει η χώρα, οι οποί-
οι, επίσης, προωθούν συγκεκριμένες 
γραμμές δράσης.

Είναι σημαντικό ο προϋπολογισμός 
να παρέχει κίνητρα για ανάπτυξη της 
οικονομικής δραστηριότητας, να προωθεί 
μέτρα που να βελτιώνουν τις υπηρεσίες 
του κράτους προς τους πολίτες και να 
προωθείται μια γενικότερη ορθολογιστική 
χρήση των διαθέσιμων οικονομικών 
πόρων.

Είναι βαρύνουσας σημασίας ο προ-
ϋπολογισμός να έχει τη δυνατότητα 

Το μεγάλο στοίχημα 
για όλες τις 

κυβερνήσεις είναι, 
οι δαπάνες που 

συμπεριλαμβάνονται 
στους 

προϋπολογισμούς 
να έχουν 

πολλαπλασιαστικό 
χαρακτήρα και 
να μην είναι 
ανελαστικές 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΚΥΝΑΙΓΕΙΡΟΥ, MRICS, Πρόεδρος 
Συμβουλίου Εγγραφής Κτηματομεσιτών
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ΝΕΣΤΟΡΑΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ, Manager, 
Φορολογικές Υπηρεσίες, KPMG Limited 
nestoras.charalambous@kpmg.com.cy  
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΠΟΥΡΓΟΥΡΗ, Manager, 
Φορολογικές Υπηρεσίες, KPMG Limited pan-
agiota.pourgoury@kpmg.com.cy 

Τ
ο Τμήμα Φορολογίας 
περί τα τέλη του 2021, 
και κατόπιν συζητή-
σεων με τις σχετικές 
εταιρείες, αποφάσισε 
να αντικαταστήσει την 
Εγκύκλιο του 1987 και 

να εισαγάγει νέες κατευθυντήριες γραμ-
μές μέσω της ερμηνευτικής εγκυκλίου 
53, που εκδόθηκε στις 12 Οκτωβρίου 
2021 σχετικά με τη φορολογική μετα-
χείριση των εργοληπτικών εταιρειών 
και εταιρειών ανάπτυξης γης από την 
1η Ιανουαρίου 2022.   

Σύνοψη των βασικών χαρακτηριστι-
κών της εγκυκλίου 1987/21 (η οποία 
καταργήθηκε την 1η Ιανουαρίου 2022)

Συνοπτικά να αναφέρουμε ότι η 
Εγκύκλιος 1987/3 αναφερόταν σε 
τρεις κατηγορίες εταιρειών του σχετι-
κού κλάδου και τον τρόπο αναγνώρισης 
του φορολογητέου κέρδους τους.  Οι 
τρεις κατηγορίες ήταν:

ΟΙ  ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
ΠΟΥ ΤΕΘΗΚΑΝ ΣΕ ΙΣΧΥ ΤΟ 
ΦΟΡΟΛΟΓΙΚΟ ΕΤΟΣ 2022

Αλλαγές στον φορολογικό χειρισμό 
εργοληπτικών εταιρειών 

και εταιρειών ανάπτυξης γης

Υπεραγορές ΑΛΦΑΜΕΓΑ 
και Bean Bar
πιστοποιήθηκαν ως Great 
Place To Work®

Το City of Dreams 
Mediterranean παρουσιάζει 
το Anaïs, το πρώτο γαλλικό 
Gastro Club της Κύπρου, 

δίνοντας την ευκαιρία στους επισκέ-
πτες του θερέτρου να απολαύσουν γα-
στρονομικές προτάσεις εμπνευσμένες 
από την Κυανή Ακτή και να βιώσουν 
μοναδικές εμπειρίες ψυχαγωγίας και 
διασκέδασης. Το Anaïs αποτυπώνει 
την ουσία της γαλλικής γαστρονομίας 
και προσφέρει ένα ξεχωριστό καλλιτε-
χνικό πρόγραμμα, με ζωντανή μουσική, 
DJ sets και εντυπωσιακές χορευτικές 
παραστάσεις. Χρησιμοποιώντας φρέ-
σκα θαλασσινά, λαχταριστά λαχανικά, 

αρωματικά βότανα και εκλεκτά κρέα-
τα, το εστιατόριο προσφέρει κλασικά 
γαλλικά πιάτα που συνοδεύονται από 
έξοχα φτιαγμένα κοκτέιλ που ικανοποι-
ούν τον ουρανίσκο κάθε επισκέπτη. Η 
ατμόσφαιρα του χώρου συνθέτει μια 
πολυτελή ψυχαγωγική εμπειρία που 
συνδυάζει τη σύγχρονη κομψότητα με 
μια διαχρονική αύρα, καθιστώντας το 
Anaïs τον απόλυτο προορισμό για τους 
μπον βιβέρ. Αξίζει να σημειωθεί πως, 
τον Σεπτέμβριο, το Anaïs θα πραγματο-
ποιεί Golden Soiree κάθε Σάββατο και 
Κυριακή μεταξύ 7.30μ.μ. και 8.30μ.μ., 
κατά τη διάρκεια των οποίων θα προ-
σφέρει δωρεάν Prosecco στις γυναίκες.

1. Διαχωρισμός και πώληση οικοπέ-
δων – Ο φορολογούμενος νοουμένου 
ότι είχε υποβάλει στις αρμόδιες Αρχές 
την άδεια διαχωρισμού του οικοπέδου 
και νοουμένου ότι οι εργασίες διαχωρι-
σμού είχαν ήδη ξεκινήσει, όφειλε με την 
έναρξη του έργου και τη διάθεση έστω 
και ενός οικοπέδου να ξεκινούσε την 
αναγνώριση φορολογητέου εισοδήματος.

Το φορολογητέο κέρδος υπολογιζόταν 
βασιζόμενο στο αναμενόμενο κέρδος που 
θα προέκυπτε από το συγκεκριμένο έργο 
και τις πραγματικές εισπράξεις από τα 
οικόπεδα τα οποία έχουν ήδη διατεθεί.  

Κάθε φορολογικό έτος γινόταν επα-
ναξιολόγηση του υπολογισμού του φο-
ρολογητέου κέρδους σύμφωνα με τα 
δεδομένα που προέκυπταν κατά την 
εξέλιξη της κατασκευής του έργου. 

2. Έργα για τρίτους  – Στην περίπτωση 
των εταιρειών που αναλαμβάνουν να 
προσφέρουν υπηρεσίες σε τρίτους, η 
Εγκύκλιος του 1987 επέτρεπε στους 
φορολογούμενους να εφαρμόσουν μιαν 
από τις δύο μεθόδους: 

(α) Μέθοδος ουσιαστικής ολοκλή-
ρωσης (90%) και

(β) Ποσοστό ολοκλήρωσης (50%).  
Η βασική διαφορά μεταξύ των δύο 

μεθόδων βρίσκεται  στον υπολογισμό του 
φορολογητέου κέρδους. Συγκεκριμένα, 
στη μέθοδο με ποσοστό ολοκλήρωσης  
50% λαμβάνονταν υπόψη οι πραγματικές 
εισπράξεις του φορολογούμενου για 
κάθε έργο, ενώ στη μέθοδο ουσιαστι-
κής ολοκλήρωσης (90%) οι εισπράξεις 
αγνοούνταν.   

Οι φορολογούμενοι καλούνταν να 
εκτιμήσουν το φορολογητέο κέρδος που 
θα προέκυπτε από το κάθε έργο και το 
οποίο δύναται να αναθεωρείται όπως 
προχωρεί το έργο.

3. Αναπτυξιακά έργα – Ο υπολογι-
σμός και η φορολόγηση των εταιρειών 
ανέγερσης και πώλησης ακινήτων, εί-
ναι πανομοιότυπος με τις εταιρείες που 
αναλαμβάνουν έργα για τρίτους.  

Αλλαγή στον φορολογικό 
χειρισμό που τέθηκε σε ισχύ 
το φορολογικό έτος 2022

Ο φορολογικός χειρισμός από το 
φορολογικό έτος 2022 και εντεύθεν 
εναρμονίζεται με τον λογιστικό χειρι-
σμό, καθώς η αναγνώριση των εσόδων 
από κατασκευαστικά έργα θα συνάδει 
με τον λογιστικό χειρισμό με βάση το 
Διεθνές Πρότυπο Χρηματοοικονομικής 
Αναφοράς (ΔΠΧΑ) 15 – «Έσοδα από 
συμβάσεις με πελάτες».

Κατά συνέπειαν, οποιοδήποτε κέρ-
δος που έχει αναγνωριστεί σύμφωνα με 
το ΔΠΧΑ 15 μέχρι και το φορολογικό 
έτος 2021 αλλά λόγω εφαρμογής των 
διατάξεων της Εγκυκλίου 1987/21 που 
ήταν σε ισχύ δεν έχει υπαχθεί σε φο-
ρολογία, θα πρέπει να υπολογιστεί και 
να συμπεριληφθεί συσσωρευτικά στη 
δήλωση εισοδήματος για το φορολογικό 
έτος 2022. 

Μεταβατικές διατάξεις που 
τέθηκαν σε ισχύ το φορολο-
γικό έτος 2022

Ωστόσο, για τα έργα που έχουν ήδη 
ξεκινήσει πριν ή κατά την 31η Δεκεμ-
βρίου 2021, υπάρχουν μεταβατικές δι-
ατάξεις τις οποίες οι φορολογούμενοι 
μπορούν να προβούν στην εφαρμογή 
τους για τα έτη 2022 και 2023.   

Συγκεκριμένα, οι υπό αναφορά φο-
ρολογούμενοι έχουν το δικαίωμα να 
συνεχίσουν να εφαρμόζουν την Εγκύ-
κλιο 1987/21 μέχρι και το φορολογικό 

έτος 2023.  Ως εκ τούτου, οποιοδήποτε 
κέρδος έχει αναγνωριστεί με βάση το 
ΔΠΧΑ15 μέχρι και το φορολογικό έτος 
2023, αλλά λόγω επιλογής των μετα-
βατικών διατάξεων δεν έχει υπαχθεί σε 
φορολογία, θα πρέπει να συμπεριλη-
φθεί στη δήλωση εισοδήματος για το 
φορολογικό έτος 2024 συσσωρευτικά.  

Παράλληλα το επιπρόσθετο φορολο-
γητέο εισόδημα καθώς και οφειλόμενος 
φόρος που θα προκύψει θα πρέπει να 
συμπεριληφθούν και στις δύο δόσεις 
προσωρινής φορολογίας για το έτος 2024. 

Στο σημείο αυτό θα θέλαμε να διευ-
κρινίσουμε τα πιο κάτω σημεία: 

α) Η επιλογή μεταβατικών διατάξεων 
αφορά αποκλειστικά και μόνο τα έργα 
όπου οι κατασκευαστικές εργασίες έχουν 
ξεκινήσει πριν ή κατά την 31/12/2021. 

β) Ο φορολογούμενος δύναται  να 
επιλέξει  την εφαρμογή της μεταβατι-
κής διάταξης μόνο για το φορολογικό 
έτος 2022.  Σε αυτήν την περίπτωση το 
επιπρόσθετο φορολογητέο εισόδημα 
καθώς και οφειλόμενος φόρος που θα 
προκύψει θα πρέπει να συμπεριληφθεί 
τόσο στη δήλωση εισοδήματος όσο και 
στις δύο δόσεις προσωρινής φορολογίας 
για το έτος 2023.

γ) Η επιλογή θα γίνεται στη δήλωση 
εισοδήματος του εκάστοτε φορολογικού 
έτους. 

δ) Οι μεταβατικές διατάξεις δεν ισχύ-
ουν για τα έργα, όπου οι κατασκευα-
στικές εργασίες έχουν ξεκινήσει μετά 
την 31/12/2021. 

Ακόμα μια σημαντική διά-
κριση εξασφάλισε η X.A. 
Παπαέλληνας Εμπορική 
Λτδ, πιστοποιώντας τη με-

γάλη σημασία που αποδίδει η εταιρεία 
στη διατήρηση ενός ποιοτικού, ασφα-
λούς και ανταποδοτικού εργασιακού 
περιβάλλοντος, με ισότιμες ευκαιρίες 
για τον κάθε εργαζόμενο ξεχωριστά. 
Τόσο οι Υπεραγορές Αλφαμέγα όσο 
και τα Bean Bar, που ως γνωστόν 
υπάγονται στη Χ. A. Παπαέλληνας 
Εμπορική Λτδ, έλαβαν με επιτυχία την 
πιστοποίηση Great Place To Work®. Η 
εταιρεία αναδείχθηκε ως Great Place 
To Work® από το ίδιο το προσωπικό 
της, καθώς κατά τη διαδικασία εξα-
σφάλισης της συγκεκριμένης πιστο-
ποίησης, οι οργανισμοί αξιολογούνται 
από το ανθρώπινο δυναμικό τους, 
συμπληρώνοντας ανωνύμως το αξιό-
πιστο ερωτηματολόγιο Trust Index©. 
Η Χ.Α. Παπαέλληνας Εμπορική Λτδ 
αποτελεί την πολυπληθέστερη σε προ-
σωπικό εταιρεία που πιστοποιείται 
με τη συγκεκριμένη διεθνή διάκριση 
στην Κύπρο. Η πιστοποίηση Great 
Place To Work® συνιστά αναγνώ-
ριση σχετικά με τη στρατηγική που 
έχει υιοθετήσει η εταιρεία προς την 
κατεύθυνση της δημιουργίας ενός 
θετικού εργασιακού περιβάλλοντος, 

αλλά και την ικανότητά της να την 
εφαρμόσει στην πράξη. Η στρατηγική 
των Υπεραγορών Αλφαμέγα και των 
Bean Bar ανέκαθεν είχε ως επίκεντρο 
τον άνθρωπο, γεγονός που αποδεικνύ-
εται έμπρακτα από την καθημερινή 
επένδυση της εταιρείας στα μέλη της 
ομάδας της. Οι εργοδοτούμενοι της 
Χ.Α. Παπαέλληνας Εμπορική Λτδ 
απολαμβάνουν σειρά ωφελημάτων, 
περιλαμβανομένων εκπτώσεων στις 
αγορές τους και ευκαιριών εκπαί-
δευσης, ανάπτυξης και ανέλιξης. Με 
γνώμονα την προσφορά και στήρι-
ξη τόσο των εργαζομένων όσο και 
εξαρτώμενων μελών των οικογενειών 
τους, η εταιρεία συνεχίζει να παρέ-
χει τη δυνατότητα δωρεάν σπουδών 
σε διάφορους κλάδους, έχοντας εν-
δυναμώσει τις συνεργασίες της με 
πανεπιστήμια και κολέγια.

O4ος Μαραθώνιος Ανάπτυ-
ξης Εφαρμογών BoC Fintech 
Hackathon 4.0, είναι γι’ άλλη 
μια χρονιά γεγονός. Η θεμα-

τολογία του Μαραθωνίου σχετίζεται με τις 
καινοτόμες τεχνολογίες του χρηματοπι-
στωτικού κλάδου (Fintech) και θα διεξα-
χθεί από τις 06-08 Οκτωβρίου 2023, με 
φυσική παρουσία, στο IDEA Innovation 
Center. Για την καλύτερη προετοιμασία 
του μαραθωνίου θα πραγματοποιηθεί εξ 
αποστάσεως ημερίδα ενημέρωσης Open 
Day στις 21 Σεπτεμβρίου 2023 και ώρα 
17:00, μέσω τηλεδιάσκεψης. Στο Open 
Day θα γίνει παρουσίαση της διαδικασίας, 
των στόχων αλλά και των προκλήσεων 
από την ομάδα διοργάνωσης, όπως επίσης 
θα γίνει αναφορά σε καλές πρακτικές και 
παραδείγματα γύρω από τη θεματολογία 

του Fintech. - https://bochackathon.com/
openday. Στο BoC Fintech Hackathon 4.0 
μπορούν να συμμετέχουν προγραμμα-
τιστές, νεοφυείς επιχειρήσεις (startups), 
επαγγελματίες, φοιτητές, καθώς και 
οποιοσδήποτε ενδιαφέρεται να λάβει 
μέρος και να συμβάλει ενεργά στην ανά-
πτυξη εφαρμογών, οι οποίες προωθούν 
την καινοτόμο νεανική επιχειρηματικότητα 
και την ανάπτυξη υπηρεσιών και εφαρ-
μογών στον τομέα του fintech. Στόχος 
είναι η δημιουργία καινοτόμων λύσεων 
γύρω από το Fintech, μέχρι το στάδιο 
ενός Ελάχιστου Βιώσιμου Προϊόντος 
(MVP) με την προοπτική μελλοντικής 
ανάπτυξης σε πλήρεις λειτουργικές 
εφαρμογές. Η Τράπεζα Κύπρου μέσα 
από τα open banking APIs (sandbox), 
το SDK (Software Development kit) κα-

θώς και τα Jinius APIs, θα παρέχει τη 
δυνατότητα τεχνολογικής υποστήριξης 
των εφαρμογών των ομάδων, ώστε να 
ενσωματώνουν καινοτόμες δυνατότη-
τες όπως τη διενέργεια πληρωμών και 
την ανάπτυξη υπηρεσιών αξιοποίησης 
δεδομένων συναλλαγών με ασφαλή 
τρόπο. Για τις ομάδες που θα διακριθούν 
θα υπάρχουν σημαντικά χρηματικά και 
άλλα βραβεία, τα οποία θα αναρτηθούν 
στο website του διαγωνισμού: 1ο βραβείο 
€5.000, 2ο βραβείο €3.000 και 3ο βραβείο 
€2.000. Οι εφαρμογές που θα αναπτύ-
ξουν οι ομάδες μπορούν να απαντούν με 
κατάλληλο επιχειρησιακό τεχνολογικό 
τρόπο στις παρακάτω προκλήσεις, χωρίς 
αυτές να είναι δεσμευτικές: Για πελάτες: 
Financial Literacy (helping customers 
in making sound financial decisions), 

Προσωπικός Οικονομικός Βοηθός (ευ-
καιρίες, τήρηση βιβλίων, ειδοποιήσεις), 
User-Authored Smart Contracts (using 
NLP, over Blockchain). Για Επιχειρήσεις: 
Predictive Analytics (investment, trading, 
risk management), Anomaly Detection 
(fraud detection, stress detection), Decision 
Support (underwriting, credit scoring, KYC, 
compliance), Process Automation (task 
completion, trading, reporting). Πελάτες 
και επιχειρήσεις: Υποστήριξη αλληλεπί-
δρασης C2B/B2B (ευκαιρίες αγοράς, δια-
φήμιση), Decision Intelligence (AI, RPA, 
BPM/ODM), VR/AR/MR και Metaverse. 
Οι συμμετέχοντες θα έχουν επίσης την 
ευκαιρία να συζητήσουν και να αναπτύξουν 
τις ιδέες τους με επαγγελματίες του χώρου. 
Συμμετοχή στο BoC Fintech Hackathon: 
https://bochackathon.com/apply.

Έρχεται το BoC Fintech Hackathon 4.0

17.09.2023

Το City of Dreams 
Mediterranean
εγκαινιάζει το πρώτο
γαλλικό Gastro Club

Για τα έργα που έχουν ήδη ξεκινήσει πριν 
ή κατά την 31η Δεκεμβρίου 2021, υπάρχουν 

μεταβατικές διατάξεις τις οποίες οι 
φορολογούμενοι μπορούν να προβούν στην 
εφαρμογή τους για τα έτη 2022 και 2023
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ΟΙ ΣΧΕΔΙΑΣΜΟΙ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡ-
ΓΕΙΟΥ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΤΑ ΤΟΥΣ 
ΕΠΟΜΕΝΟΥΣ ΜΉΝΕΣ ΕΙΝΑΙ 
ΟΠΩΣ, ΣΤΑΔΙΑΚΑ, ΚΑΙ ΟΙ ΥΠΟ-
ΛΟΙΠΕΣ ΠΑΡΟΧΕΣ ΠΟΥ ΔΙΝΟ-
ΝΤΑΙ ΑΠΟ ΤΙΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΕΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΕΙΣ, ΟΠΩΣ ΕΙΝΑΙ ΓΙΑ 
ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑ ΤΟ ΑΝΕΡΓΙΑΚΟ, 
ΝΑ ΠΑΡΑΧΩΡΟΥΝΤΑΙ ΣΤΉΝ 
ΩΡΑ ΤΟΥΣ ΚΑΙ ΑΥΤΟ ΣΉ-
ΜΑΙΝΕΙ ΣΕ ΔΙΑΣΤΉΜΑ ΕΝΟΣ 
ΜΉΝΟΣ

Συντάξεις σε ένα μήνα:
Έρχονται κι άλλες εξαγγελίες

ο Γιάννης Παναγιώτου εξήγγειλε προ 
ημερών ότι «εντός του 2023 όλοι οι 
εργαζόμενοι που υποβάλλουν αίτηση 
για συνταξιοδότηση θα ξεκινούν να 
λαμβάνουν σύνταξη κατά τον αμέσως 
επόμενο μήνα της συμπλήρωσης του 
ορίου της συντάξιμης ηλικίας». Ρωτή-
σαμε, λοιπόν, αν με αυτήν την αλλαγή 
διαφοροποιείται οτιδήποτε από πλευράς 
δικαιούχων. Δηλαδή, αν θα αλλάξει κάτι 
στον τρόπο που υπέβαλλαν τις αιτήσεις 
τους για την παραχώρηση σύνταξης. 
Όπως είπε ο κ. Παναγιώτου, δεν αλλάζει 
κάτι σε αυτό το κομμάτι. Όσοι πρόκειται 
να συνταξιοδοτηθούν,  θα υποβάλλουν 
τις αιτήσεις τους όπως μέχρι σήμερα.

Πότε λοιπόν μπαίνει σε εφαρμογή ο 
νέος σχεδιασμός του Υπουργείου Εργα-
σίας; Όπως ανέφερε ο κ. Παναγιώτου,  
υπάρχουν δύο χρονικά ορόσημα.

Από το τέλος Σεπτεμβρίου του 2023, 
οι εργαζόμενοι που συνταξιοδοτούνται 
στο 65ο έτος της ηλικίας τους, οι οποίοι 
αποτελούν το 30% των συνταξιούχων, θα 
ξεκινούν να λαμβάνουν σύνταξη ένα μήνα 
μετά τη συμπλήρωση του 65ου έτους».

Από το τέλος Δεκεμβρίου του 2023, 
οι εργαζόμενοι που συνταξιοδοτούνται 
στο 63ο έτος της ηλικίας τους, οι οποίοι 
αποτελούν το 70% των συνταξιούχων, θα 
ξεκινούν να λαμβάνουν σύνταξη ένα μήνα 
μετά τη συμπλήρωση του 63ου έτους.

Όπως ανέφερε ο κ. Παναγιώτου, από 
τον πρώτο μήνα εφαρμογής του νέου 
σχεδιασμού θα επωφεληθεί ένας με-
γάλος αριθμός συνταξιούχων, οι οποίοι 

Τ
ο πρώτο από μια σειρά 
άλλων βημάτων φαίνε-
ται πως είναι η εξαγ-
γελία της Κυβέρνησης 
και δη του Υπουργείου 
Εργασίας για καταβολή 
των συντάξεων σε νέ-

ους συνταξιούχους ένα μήνα από την 
ημερομηνία συμπλήρωσης του ορίου 
ηλικίας συνταξιοδότησης. Αυτό μετα-
φράζεται στο ότι θα ακολουθήσουν και 
άλλες εξαγγελίες, που θα έχουν ως επί-
κεντρο την ελαχιστοποίηση του χρόνου 
καταβολής των κοινωνικών παροχών 
στους δικαιούχους, όπως είναι για 
παράδειγμα και το ανεργιακό, για το 
οποίο επίσης ταλαιπωρούνται αρκετές 
χιλιάδες συμπατριωτών μας.

Αναλυτικότερα, οι καθυστερήσεις 
στην καταβολή των συντάξεων αλλά και 
των υπόλοιπων κοινωνικών παροχών 
που καταβάλλονται από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ταλαιπωρούν 
εδώ και χρόνια τους δικαιούχους, με 
αποτέλεσμα να φτάσουμε στο σημείο 
να θεωρούμε τις καθυστερήσεις αυτές 
ως μια κανονικότητα.

Αρκετοί αξιωματούχοι είχαν δώσει 
στο παρελθόν υποσχέσεις για μείωση 
των καθυστερήσεων αυτών, χωρίς όμως 
να τις τηρήσουν. Για τον λόγο αυτό οφεί-
λουμε να πιστώσουμε τον Υπουργό Ερ-
γασίας Γιάννη Παναγιώτου όταν λέει 
ότι θα ακολουθήσουν αποφάσεις που 
θα μειώνουν τον χρόνο καταβολής των 
κοινωνικών παροχών, καθώς έχει ήδη 
δώσει ένα θετικό δείγμα γραφής, με την 
τελευταία του εξαγγελία.

Ο νέος σχεδιασμός
Ο Υπουργός Εργασίας μίλησε στη 

«Σημερινή» για την προ ημερών εξαγ-
γελία του σε σχέση με την καταβολή των 
συντάξεων, αλλά και για τα επόμενα 
βήματα. Ειδικότερα, όπως είναι γνωστό, 

έχουν υποβάλει έγκαιρα τις αιτήσεις 
τους. Ενδεικτικά ανέφερε ότι περίπου 
10.000 άτομα βγαίνουν στη σύνταξη 
κάθε χρόνο. Πλέον, όπως είπε, αντί να 
περιμένουν 5 και 6 μήνες για να λάβουν 
τη σύνταξή τους, αυτή θα καταβάλλεται 
τον αμέσως επόμενο μήνα. Δίνοντας 
κάποιους χαρακτηριστικούς αριθμούς, 
ο Υπουργός Εργασίας σημείωσε ότι 
«οι αιτήσεις που υποβλήθηκαν για την 
καταβολή θεσμοθετημένης σύνταξης 
κατά το 2021 ήταν 10.257, κατά το  
2022 ήταν 11.425, και κατά το 2023 
έχουν υποβληθεί μέχρι σήμερα 7.861 
αιτήσεις, ενώ κατά το 2022 ο μέσος 
όρος του χρόνου εξέτασης κυμάνθηκε 
μεταξύ 5 και 6 μηνών».

Τεχνολογικές παρεμβάσεις
Όπως ανέφερε στη «Σημερινή» ο 

Υπουργός Εργασίας, μια βασική πα-
ράμετρος για την επίτευξη του νέου 
σχεδιασμού ήταν η τεχνολογική ανα-
βάθμιση του συστήματος. Έχουν γίνει 
ορισμένες τεχνολογικές παρεμβάσεις, 
που βοήθησαν ώστε να επιτευχθεί ο 
στόχος που τέθηκε για την όσο το δυνα-
τόν πιο έγκαιρη καταβολή των συντά-
ξεων, ανέφερε. Ειδικότερα, σημείωσε 
ότι «το μηχανογραφικό σύστημα των 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
αναβαθμίστηκε τεχνολογικά, ώστε να 
αξιοποιείται αυτόματα η υφιστάμενη 
πληροφόρηση που είναι εσωτερικά 
διαθέσιμη για τον υπολογισμό του 
ύψους των συντάξεων, με αποτέλεσμα 

Όσον αφορά τώρα το θέμα του πέναλτι 12%, ο 
Υπουργός Εργασίας ανέφερε ότι αναμένεται να 
λάβει την αναλογιστική μελέτη μέχρι το τέλος 

του μήνα, την οποία και θα μελετήσει, και αρχές 
Οκτωβρίου θα έχουμε μια πιο ξεκάθαρη εικόνα 

για το θέμα

να είναι εφικτή η έγκαιρη καταβολή της 
πρώτης πληρωμής». Πέραν αυτού, ο 
κ. Παναγιώτου επισήμανε ότι για τους 
σχεδιασμούς του Υπουργείου θα αξι-
οποιηθεί και προσωπικό από άλλες 
κρατικές υπηρεσίες.

Έρχονται και άλλες εξαγγελίες
Στις προ ημερών δηλώσεις του, ο 

Υπουργός Εργασίας είχε επισημάνει 
ότι «συνεχίζεται και η υλοποίηση του 
κυβερνητικού σχεδιασμού για την 
έγκαιρη καταβολή του συνόλου των 
παροχών που καταβάλλονται από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με 
την επιτάχυνση των διαδικασιών εξέτασης 
των αιτημάτων που υποβάλλονται από 
τους πολίτες». Ρωτήσαμε λοιπόν αν θα 
ακολουθήσουν και άλλες εξαγγελίες για 
καταβολή παροχών εντός ενός μηνός, 
όπως έγινε με τις συντάξεις. Άλλωστε, 
πέραν των συντάξεων, πολύς λόγος γίνε-
ται για την παραχώρηση του ανεργιακού 
επιδόματος και τις καθυστερήσεις που 
παρατηρούνται, σε μια δύσκολη περίοδο 
για τον δικαιούχο, ο οποίος ενδεχομένως 
να μην έχει άλλο διαθέσιμο έσοδο μετά 
που έχασε τη δουλειά του και πρέπει 
να ζήσει με το ανεργιακό επίδομα. Ο κ. 
Παναγιώτου σημείωσε ότι οι σχεδιασμοί 
τού Υπουργείου Εργασίας κατά τους 
επόμενους μήνες είναι όπως, σταδιακά, 
και οι υπόλοιπες παροχές που δίνονται 
από το Ταμείο, να παραχωρούνται στην 
ώρα τους και αυτό σημαίνει σε διάστη-
μα ενός μηνός. Ο στόχος, συμπλήρω-
σε, είναι ρεαλιστικός και θα αρχίσει να 
υλοποιείται σταδιακά, όχι σε ορίζοντα 
πενταετίας, αλλά το αμέσως προσεχές 
διάστημα, που ενδεχομένως να είναι 
σε ένα χρόνο από σήμερα.

Πέναλτι 12%
Μιας και ο λόγος για τις συντάξεις, 

εντύπωση προκάλεσε η αναφορά του 
Υπουργού ότι μόλις το 30% των εργαζο-
μένων αφυπηρετούν στα 65 τους χρόνια, 
ενώ το υπόλοιπο 70% αφυπηρετούν στα 
63, παρόλο που υπάρχει και το πέναλτι 
του 12%. Όπως ανέφερε ο Υπουργός 
Εργασίας όντως προκαλεί εντύπωση 
το συγκεκριμένο γεγονός. Φαίνεται, 
σημείωσε, ότι ο κόσμος προτιμά να 
συνταξιοδοτηθεί νωρίτερα ακόμα και 
με το πέναλτι, παρά να συνεχίσει μέχρι 
τα 65 του χρόνια. Βέβαια, υπογράμμισε, 
υπάρχουν και αρκετοί που συνταξιο-
δοτούνται στα 63, αλλά συνεχίζουν και 
εργάζονται.

Όσον αφορά τώρα το θέμα του πέναλτι 
12%, ο Υπουργός Εργασίας ανέφερε ότι 
αναμένεται να λάβει την αναλογιστική 
μελέτη μέχρι το τέλος του μήνα, την οποία 
και θα μελετήσει και αρχές Οκτωβρίου 
θα έχουμε μια πιο ξεκάθαρη εικόνα για 
το θέμα. Στη συνέχεια ο Υπουργός θα 
συγκαλέσει τόσο το Συμβούλιο Κοινω-
νικών Ασφαλίσεων όσο και το Εργατικό 
Συμβουλευτικό Σώμα για να συζητηθεί 
διεξοδικά το συγκεκριμένο ζήτημα με 
τους κοινωνικούς εταίρους.

Υπάρχει πολιτική βούληση για βελτίωση του συστήματος αδειοδότησης της ανάπτυξης;

Οκατασκευαστικός τομέας 
αποτελεί αδιαμφισβήτητα 
ζωτικό τομέα της οικονο-
μίας του τόπου,  καθώς 

ενισχύει την ανάπτυξη μέσω της προ-
σέλκυσης νέων επενδύσεων και της 
δημιουργίας νέων θέσεων εργασίας. 
Παράλληλα όμως και εξίσου, αν όχι 
και περισσότερο, σημαντικός είναι ο 
αντίκτυπος που έχει άμεσα και έμμεσα 
στην ποιότητα ζωής και την ευημερία 
των πολιτών, στην καθημερινότητά τους, 

στα αγαθά που δικαιούνται να απολαμ-
βάνουν και στο δομημένο περιβάλλον 
όπου ζουν. Το σύστημα αδειοδότησης 
της ανάπτυξης είναι εκείνο που μπορεί 
ν’ αποτελέσει καταλύτη ή τροχοπέδη 
σε κάθε προσπάθεια ενίσχυσης του 
θετικού αυτού αντικτύπου, ανάλογα 
με το πώς θα το σχεδιάσουμε και πώς 
θα το διαχειριστούμε.

Ως Επιμελητήριο αντιλαμβανόμαστε 
τόσο την κρίσιμη ανάγκη περαιτέρω 
βελτίωσης του συστήματος αδειοδό-
τησης, παρόλα τα θετικά βήματα που 
έχουν γίνει την τελευταία τριετία, όσο 
και την ευθύνη που έχουμε ως τεχνικός 
σύμβουλος της Πολιτείας να συνεχί-
σουμε ακούραστα την προσπάθεια 
για την επίτευξη αυτού του στόχου. 
Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, το θέμα 
αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα για το 

ΕΤΕΚ. Έχουμε επεξεργαστεί αναλυτικές 
και τεκμηριωμένες εισηγήσεις για τον 
επανασχεδιασμό των υφιστάμενων 
διαδικασιών και τη χάραξη των επό-
μενων βημάτων που πρέπει να γίνουν 
σε όλα τα στάδια της αδειοδότησης, 
οι οποίες λίαν συντόμως θα φτάσουν 
στα χέρια των αρμοδίων.

Οι αλλαγές που θα γίνουν, πρέ-
πει να βασιστούν σε τρεις πτυχές: 
Πρώτον, πρέπει να αποφορτίσουμε 
το σύστημα από τις χαμηλού ρίσκου 
οικοδομές, τις κατοικίες και τις μικρές 
πολυκατοικίες, οι οποίες αποτελούν 
και το μεγαλύτερο ποσοστό (έως 80%) 
των αναπτύξεων. Αυτό θα συμβεί 
ενισχύοντας τον αυτοέλεγχο με την 
παραχώρηση μεγαλύτερης εξουσίας 
και ευθύνης στους ιδιώτες μελετητές, 
αλλά και αξιοποιώντας τον δειγμα-

τοληπτικό έλεγχο σε ικανό ποσοστό 
των αιτήσεων που θα υποβάλλονται. 
Με την πρώτη αυτή κίνηση αυτόμα-
τα απελευθερώνουμε και δίνουμε 
χρόνο στις αρμόδιες Αρχές για να 
επικεντρωθούν στις δύο άλλες πτυχές: 
τον έλεγχο των αιτήσεων για σύνθετες 
αναπτύξεις με μεγαλύτερο ρίσκο και 
τον επιτόπου έλεγχο των οικοδομών 
που θα μας προστατεύσει από την 
αυθαίρετη δόμηση με την αξιοποίηση 
ανεξάρτητων ελεγκτών δόμησης. 

Νοείται πως για να είμαστε αποτελε-
σματικοί πρέπει να δημιουργηθεί ένα 
υποστηρικτικό περιβάλλον από άλλες 
απαραίτητες ρυθμίσεις που έπρεπε να 
είχαν εφαρμοστεί εδώ και χρόνια: την 
αναθεώρηση της Εντολής 1 του 2017 
(υπολογισμός συντελεστή δόμησης, 
ποσοστού κάλυψης, αριθμού ορόφων 

και ύψους οικοδομών και αποστά-
σεις οικοδομής από όρια τεμαχίου/
οικοπέδου), τη σύνταξη οδηγού με 
τους πολεοδομικούς και οικοδομι-
κούς κανονισμούς για ομοιόμορφη 
και καθολική εφαρμογή, τον επανα-
σχεδιασμό της ροής εργασίας για την 
εξέταση των αιτήσεων, τη ρύθμιση της 
διαδικασίας διαβουλεύσεων, την απλο-
ποίηση του υπολογισμού των τελών 
και τη σύνδεση της ηλεκτροδότησης 
της οικοδομής με την υποβολή πιστο-
ποιητικού συμπλήρωσης εργασιών, 
μεταξύ άλλων. Ταυτόχρονα, κρίνεται 
ουσιώδης η άμεση επαναξιολόγηση 
του συστήματος ΙΠΠΟΔΑΜΟΣ, ώστε 
να γίνει πιο ευέλικτο και εύχρηστο, 
καθώς και η εφαρμογή δομημένων 
προγραμμάτων εκπαίδευσης για λει-
τουργούς και μελετητές. 

Ενόψει της λειτουργίας των Επαρχι-
ακών Ενιαίων Αρχών Αδειοδότησης 
σε λίγους μήνες, η ανάγκη να ανα-
γνωρίσουμε τα προβλήματα και να 
επανασχεδιάσουμε είναι κρίσιμη και 
επιτακτική. Η μεταφορά μιας διαδικα-
σίας που απέτυχε για δεκαετίες σε ένα 
νέο περιβάλλον, είτε διοικητικό είτε 
ψηφιακό, δεν αποτελεί σίγουρα λύση. 
Πρέπει να τολμήσουμε την τομή στο 
πώς προσεγγίζουμε το πρόβλημα και 
στο πώς θα το διαχειριστούμε, ώστε 
να έχουμε ένα ταχύ, αποτελεσματικό, 
ομοιόμορφο και διαφανές σύστημα 
αδειοδότησης. Ουδείς, θεωρώ, αμφι-
σβητεί ότι το σύστημα αδειοδότησης 
της ανάπτυξης χρήζει εκσυγχρονισμού 
και βελτιώσεων. Λύσεις υπάρχουν. 
Πολιτική βούληση για την εφαρμογή 
τους, υπάρχει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΗ, 
Πρόεδρος ΕΤΕΚ, 
Αρχιτέκτονας

ΑΓΓΕΛΟΣ 
ΑΓΓΕΛΟΔΗΜΟΥ



Την επομένη της τουρκικής ει-
σβολής και κατοχής ο Τούρκος 
τότε Πρωθυπουργός, Μπουλέντ 
Ετζεβίτ, ο επονομασθείς και 

«πρωθυπουργός της εισβολής», διεκή-
ρυξε ότι για την Τουρκία «το Κυπριακό 
είναι λυμένο επί του εδάφους και του 
χάρτη».

Αυτό δεν ήχησε στα αφτιά τουρκο-
προσκυνημένων στην Κύπρο, παρά το 
γεγονός ότι η Τουρκία έκτοτε μεθοδικά 
προχωρεί στην υλοποίηση των σχεδίων 
της για μετατροπή της Κύπρου σε βι-
λαέτι της και των ελληνικής καταγωγής 
κατοίκων της σε ραγιάδες.

Κανείς δεν μπορεί να κατηγορήσει 
τους εκάστοτε ηγέτες και ηγετίσκους του 
κυπριακού Ελληνισμού ότι δεν έλυσαν 
το Κυπριακό, αλλά όλοι φέρουν ακεραί-
αν την ευθύνη για την απενοχοποίηση 
της Τουρκίας με τις ούτω καλούμενες 
«συμφωνίες υψηλού επιπέδου» (γνω-
στές ως «συμφωνία κορυφής»), που ένα 
πρόβλημα εισβολής και κατοχής το με-
τέτρεψαν σε «δικοινοτική διένεξη» και με 
την υποβολή «χάρτου για το εδαφικόν» 

υπεδέχθησαν και τη διχοτόμηση.
Έτσι διευκολύνουμε τα σχέδια της 

Τουρκίας για την ούτω καλούμενη 
«γαλάζια πατρίδα» και μετατροπή της 
Ανατολικής Μεσογείου σε «τουρκική 
λίμνη».

Θα επισημάνω μόνο τρία σημεία 
που οδήγησαν στην καταβαράθρωση 
του Κυπριακού:

1. Όταν συμπληρώθηκε η άφιξη μιας 
Ελληνικής Μεραρχίας και η αμυντική 
θωράκιση της νήσου μας, ο τότε Πρω-
θυπουργός της Μητέρας Πατρίδας, Γε-

ώργιος Παπανδρέου, διεκήρυττε στις 
27/10/1964 στη Θεσσαλονίκη, εκ 
θέσεως ισχύος, ότι «η ΕΝΩΣΙΣ ήλθεν, 
η ΕΝΩΣΙΣ έρχεται».

Όπως έγραφα επανειλημμένως στο 
παρελθόν, απέστειλε στην Κύπρο τον 
τότε Υπουργό Εθνικής Αμύνης (και οικο-
γενειακόν του φίλο Πέτρο Γαρουφαλιά) 
τον Αύγουστο του 1964 και εκόμισε το 
Σχέδιον Μονομερούς ΕΝΩΣΙΣ, το οποίον 
προέβλεπε την ταυτόχρονη ανακήρυξή 
της από το Ελληνικό Κοινοβούλιο και τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων της Κύπρου.

Η Ένωση ήταν η μόνη λύση που δια-
σφάλιζε την εθνική και φυσική επιβίωση 
του κυπριακού Ελληνισμού, τη μόνιμη 
και σταθερή ειρήνη, την ευημερία και 
την πρόοδο όλων ανεξαίρετα των κα-
τοίκων της Κύπρου.

Το Σχέδιο αυτό ετορπίλισε με διά-
φορα προσχήματα και δικαιολογίες 
η Λευκωσία, οπότε ο Γ. Παπανδρέου 
ανακάλεσε τον Π. Γαρουφαλιά.

Πάντα ταύτα αναφερθήκαμε με πάσα 
λεπτομέρεια στα βιβλία του τελευταίου.

2. Μετά τα γεγονότα της Κοφίνου και 

τις απειλές που εκτόξευσε η Τουρκία, 
η «Κυβέρνηση» των συνταγματαρχών 
ανακάλεσε και απέσυρε την Ελληνική 
Μεραρχία (Νοέμβριος – Δεκέμβριος 
1967), παρά τις περί αντιθέτου προει-
δοποιήσεις του Αρχηγού της ΑΣΔΑΚ,  
Στρατηγού Γ. Γρίβα Διγενή.

Έτσι η Κύπρος παρέμεινε πλέον 
αθωράκιστη στο έλεος της Τουρκίας.

3. Κατά την τουρκική εισβολή (Ιού-
λιος – Αύγουστος 1974) το Πολεμικό 
Συμβούλιο της Ελλάδος έλαβε ορισμένες 
αποφάσεις που, εάν πραγματοποιούντο, 
οι δυνάμεις εισβολής θα είχαν συντριβεί.

Οι αποφάσεις αυτές έχουν πλειστάκις 
δει το φως της δημοσιότητος και δεν 
υπάρχει λόγος να αναφερθούν ξανά. 
Γιατί οι τότε αρχηγοί των ενόπλων 
δυνάμεων δεν τις εφήρμοσαν και με 
πόσες δικαιολογίες ουδέποτε εκλήθη-
σαν να απολογηθούν, αν και έπρεπε να 
προσαχθούν ενώπιον της Δικαιοσύνης 
κατηγορούμενοι για εσχάτη προδοσία.

Αυτά είναι τα πραγματικά γεγονότα 
που οδήγησαν στην καταστροφή της 
Κύπρου.

ΗΘεσσαλία, ένας επίγειος 
παράδεισος, ο παράδεισος 
της Ελλάδας, ο βασικός 
τροφοδότης όλης της 

χώρας με κάθε είδους προϊόντα, 
ζει το δικό της δράμα εξαιτίας των 
πρωτόγνωρων ακραίων καιρικών 
φαινoμένων. Γεωργία, κτηνοτροφία, 
βιομηχανία και κάθε είδους υποδομή 
έχουν υποστεί ζημιές ανεπανόρθωτες. 
Το πιο τραγικό όμως είναι η απώλεια 
ανθρωπίνων ζωών, κάτι που με τίποτε 
δεν επανορθώνεται. Η επόμενη μέρα 
μάς βρίσκει να μετρούμε πληγές και 
να καταλογίζουμε ευθύνες. Ευθύνες, 
που σίγουρα υπάρχουν και είναι βα-
ριές και ασήκωτες. 

Ασφαλώς το πιο εύκολο πράγμα στη 
ζωή είναι να κάνεις κριτική από πρωίας 
μέχρι νυκτός (ειδικά στη κυβέρνηση), 
για όσα στραβά κι ανάποδα παρακο-
λουθείς να συμβαίνουν γύρω σου. Και 
το πιο δύσκολο είναι να κάνεις εσύ ο 
ίδιος κάτι ουσιαστικό, προκειμένου να 
διορθωθούν τα κακώς κείμενα. Στην 
κριτική βαθμολογούμαστε όλοι με άρι-
στα. Στην αυτοκριτική, σχεδόν κανένας 
δεν περνά πάνω από τον πήχη…. Όλοι 
αναφέρονται σε παρανομίες (και καλά 
κάνουν) και δικαιωματικά απαιτούν να 
αποδοθούν ευθύνες και να τιμωρηθούν 
οι ένοχοι. Κάτι απολύτως φυσιολογικό, 
καθώς η Θεσσαλία κολυμπά στις λά-
σπες και η καταμέτρηση και κυρίως 
η αποκατάσταση των ζημιών μοιάζει 
με βουνό απροσπέλαστο. Ωστόσο, ακό-
μα κι αυτές τις τραγικές ώρες καλό θα 
είναι να διερωτηθούμε ποιες μπορεί 
να είναι και οι δικές μας, μικρές ή με-
γάλες, ευθύνες. Πόσοι Έλληνες άραγε 
δεν έχουν κτίσει έστω και μια παρά-
γκα παράνομη διαταράσσοντας την 
ισορροπία του οικοσυστήματος; Σε 
ρέματα, σε βιότοπους και σε περιοχές 
όπου απαγορεύετε διά ροπάλου κάθε 
οικιστική δραστηριότητα! Και ύστερα 
έρχονται οι εισπρακτικοί μηχανισμοί 
του κράτους και νομιμοποιούν κάθε 
παρανομία! Συγγνώμη που τέτοιες ώρες 
γίνομαι δυσάρεστος, αλλά είπαμε: Αν δεν 
σπάσουμε αβγά, ομελέτα δεν κάνουμε! 
Αυτοί είμαστε,  κυρίες και κύριοι, και 
πρέπει να διορθωθούμε όλοι μας, πά-

ραυτα! Ασφαλέστατα την κύρια ευθύνη 
για όσα τραγικά ζει σήμερα η Θεσσαλία 
την φέρει η κυβέρνηση. Όχι μόνο αυτή 
η κυβέρνηση. Όλες οι κυβερνήσεις της 
λεγόμενης μεταπολίτευσης. Στην προ-
κειμένη περίπτωση βαρύτατες είναι οι 
ευθύνες και της Περιφέρειας Θεσσαλίας. 
Τον πολίτη δεν τον ενδιαφέρει ποιος έχει 
την κύρια ευθύνη για την κατασκευή των 
αντιπλημμυρικών έργων. Τον πολίτη 
τον ενδιαφέρει να νιώθει ασφαλής από 
τα ακραία καιρικά φαινόμενα. Σίγουρα 
τα ακραία καιρικά φαινόμενα δεν είναι 
κεραυνός εν αιθρία. Οι επιστήμονες 
χρόνια προειδοποιούν ότι πρέπει να 
λάβουμε τα μέτρα μας. Παρ’ όλα αυτά 
εμείς συνεχίσαμε να δημιουργούμε το 
ίδιο πρόχειρα όπως παλιά. Σκληρά και 
αμείλικτα τα ερωτήματα. Μπορούσαμε 
να κάνουμε κάτι για να προλάβουμε; 
Μπορούσαμε να αντιδράσουμε κα-
λύτερα; Ασφαλώς και μπορούσαν να 
γίνουν πολλά που δε έγιναν. Το πάρτι 
των εργολάβων-κατασκευαστών και της 
διασπάθισης του δημοσίου χρήματος 
είναι πολύ καλά γνωστό σε όλους μας. 
Και σωπαίναμε, μα κι όταν μιλούμε κιν-
δυνεύουμε εμείς οι ίδιοι! Το πολιτικό 
κατεστημένο έχει δημιουργήσει τέτοιους 
μηχανισμούς αδιαφάνειας, που είναι 
σχεδόν απροσπέλαστοι από τη Δικαι-
οσύνη. Κακά τα ψέματα, η Δικαιοσύνη 
έχει κάποιους παράξενους τρόπους να 
διερευνά τα κακώς κείμενα. Όσο και να 
προσπαθήσουμε, δεν θα βρούμε ούτε 
έναν μεγαλοεργολάβο που να μπήκε 
φυλακή μαζί με αυτούς που τον κάλυπταν 
για τις εγκληματικές παραλείψεις τους. 

Αν γίνονταν όσα έπρεπε να γί-
νουν, θα γλιτώναμε από αυτόν τον 
Αρμαγεδδώνα; Όχι, είναι η απάντη-
ση. Ωστόσο οι επιπτώσεις από αυτήν 
την πρωτοφανή θεομηνία θα ήταν 
οπωσδήποτε πολύ μικρότερες και 
πιο εύκολα αντιμετωπίσιμες. 

Συμπέρασμα: Επείγει να ληφθούν 
μέτρα ουσιαστικά και άμεσα. Από τώρα 
και στο εξής, δήμοι, περιφέρειες και 
κοινότητες, αλλά και εμείς οι απλοί 
πολίτες να σταματήσουμε να ασχολού-
μαστε με πόσα λαμπιόνια θα βάλουμε 
στο χριστουγεννιάτικο δένδρο στην 
πλατεία και πόσες φαντασμαγορικές 
εκδηλώσεις θα πραγματοποιήσουμε. 
Να γίνονται έργα ουσίας και όχι έργα 
βιτρίνας! Και να επιστρέψουμε όλοι 
ξανά στις ρίζες μας! Να έρθουμε πιο 
κοντά ο ένας στον άλλο, για να δούμε 
πως μπορούμε όλοι μαζί να βάλουμε 
ένα λιθαράκι προκειμένου ν’ αντιμετω-
πιστούν οι προκλήσεις των καιρών σε 
κάθε επίπεδο. Δεν είμαστε στο παρά 
πέντε. Στο και πέντε βρισκόμαστε… Να 
βάλουμε όλοι πλάτη να περάσουμε 
τον κάβο. Χωρίς φανφάρες και λόγια 
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Τ ο παρόν πραγματεύεται 
ζητήματα ναυτιλίας που 
αφορούν στους κανόνες 
και τα πρότυπα ασφαλείας 

των επιβατηγών πλοίων, παραθέτο-
ντας σχετική νομοθεσία και ναυτική 
πρακτική που ακολουθείται σε ό,τι 
αφορά, ειδικά, τα επιβατηγά πλοία. 
Τονίζεται ότι το εθνικό πλαίσιο που 
διέπει το θέμα ευρίσκεται στον περί 
Εμπορικής Ναυτιλίας (Κανόνες και 
Πρότυπα Ασφαλείας Επιβατηγών Πλοί-
ων) Νόμο του 2020 (Ν. 190(Ι)/2022), 
ο οποίος είναι εναρμονιστικός με τις 
πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ήτοι της Οδηγίας (ΕΕ) 2017/2108 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 15ης Νοεμβρίου 
2017 για την τροποποίηση της Οδη-
γίας 2009/45/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 6ης Μαΐου 2009 για τους κανό-
νες και τα πρότυπα ασφάλειας για τα 
επιβατηγά πλοία. Υπενθυμίζεται ότι το 
ευρύτερο πλαίσιο οριοθετείται από τη 
Διεθνή Σύμβαση για την Ασφάλεια της 
Ανθρώπινης Ζωής στη Θάλασσα του 
1974 (SOLAS), ως έχει αναθεωρηθεί 
μέχρι σήμερα, η οποία θεωρείται το 
απόλυτο εγχειρίδιο στο Διεθνές Δί-

καιο που αφορά στην ασφάλεια των 
εμπορικών πλοίων.

Το Κεφάλαιο V: Ασφάλεια της 
Ναυσιπλοΐας της SOLAS αποτελεί, 
μεταξύ άλλων, τη θεμελιώδη βάση 
των προτύπων και κανόνων που 
αφορούν στην ασφάλεια για τα επι-
βατηγά / εμπορικά πλοία και περι-
λαμβάνει πρόνοιες που αφορούν 
στις απαιτήσεις για την ασφάλεια των 
πλοηγών που επιβιβάζονται σε αυτά, 
τις διαδικασίες ελέγχου της άμεσης 
μετάπτωσης της πηδαλιούχησης του 
πλοίου από τον αυτόματο πιλότο στον 
χειροκίνητο έλεγχο, την ύπαρξη των 
κατάλληλων φώτων ναυσιπλοΐας και 
ναυτιλιακών συσκευών, την εκτέλεση 
δοκιμών και γυμνασίων, την ύπαρξη 
του Διεθνούς Κώδικα Σημάτων και 
ναυτιλιακών χαρτών επί του πλοίου και 
τη  λειτουργία Συστημάτων Αυτόματης 
Αναγνώρισης των πλοίων (Αutomatic 
ship Identification Systems – AIS). H 
Σύμβαση αποτελεί το πλέον αναγνω-
ρισμένο πρότυπο ασφάλειας της ζωής 
στη θάλασσα που περιλαμβάνει όλες 
τις περιστάσεις που δυνατόν να επισυμ-
βούν ή και μπορούν να προληφθούν 
μέσω υιοθέτησης πρωτοκόλλων που 
συνομολογούνται και εφαρμόζονται 

στη ναυτιλιακή και ναυτική κοινότητα. 
Σημαντική συνεισφορά της SOLAS 
και ειδικότερα του Κεφαλαίου V σε 
θέματα ασφάλειας της ανθρώπινης 
ζωής στη θάλασσα αποτελεί το γεγονός 
ότι οι συγκεκριμένες πρόνοιες ισχύουν 
για όλα τα σκάφη και τα πληρώματά 
τους και για όλα τα ταξίδια. Η Σύμ-
βαση περιλαμβάνει, επιπρόσθετα, 
βασικές αρχές που οριοθετούν τις 
πρόνοιες του ιδιαίτερα σημαντικού 
Διεθνούς Κώδικα για την Ασφάλεια 
των Πλοίων και Λιμενικών Εγκατα-
στάσεων (International Ship and Port 
Facilities Security Code – ISPS Code) 

που επιλαμβάνεται συγκεκριμένων 
προληπτικών και αποτρεπτικών μέτρων 
για τα ζητήματα που πραγματεύεται. 

Ο εναρμονιστικός νόμος Αρ. 
190(Ι)/2020, που αφορά στους κανόνες 
και πρότυπα ασφάλειας επιβατηγών 
πλοίων, αποτελείται από πέντε μέρη 
που περιλαμβάνουν 22 άρθρα, τα οποία 
διαλαμβάνουν ζητήματα που αφορούν 
τις γενικές και ερμηνευτικές διατάξεις, 
τις θαλάσσιες περιοχές και κατηγορίες 
επιβατηγών πλοίων, τις απαιτήσεις 
ασφαλείας, τις δέουσες επιθεωρήσεις 
και πιστοποιητικά και τις τελικές δια-
τάξεις που περιλαμβάνουν την απαγό-
ρευση απόπλου, διοικητικά πρόστιμα, 
δικονομικά ζητήματα, επιβαρύνσεις 
και ποινικά αδικήματα που απορρέουν 
από τον νόμο. Σύμφωνα με το Άρθρο 
4 του Νόμου, ο σκοπός του είναι η 
θέσπιση ενιαίου επιπέδου ασφάλειας 
της ζωής και της περιουσίας στα νέα 
και στα υπάρχοντα επιβατηγά πλοία 
και στα ταχύπλοα επιβατηγά σκάφη, 
όταν και οι δύο κατηγορίες πλοίων 
και σκαφών εκτελούν εσωτερικά δρο-
μολόγια, και η θέσπιση διαδικασιών 
διαπραγμάτευσης σε διεθνές επίπεδο 
για την εναρμόνιση των κανόνων που 
ισχύουν για τα επιβατηγά πλοία τα 

οποία εκτελούν διεθνή δρομολόγια. 
Ο Νόμος καθορίζει θαλάσσιες 

περιοχές του κράτους λιμένα και 
κατηγορίες των επιβατηγών πλοίων 
και τις ελάχιστες απαιτήσεις ασφάλει-
ας, που περιλαμβάνουν απαιτήσεις 
σχετικά με τη γραμμή φορτώσεως, 
την ευστάθεια, απαιτήσεις ασφαλείας 
για άτομα μειωμένης κινητικότητας, 
τη διενέργεια αρχικών, περιοδικών 
και επιπλέον επιθεωρήσεων και την 
έκδοση σχετικών πιστοποιητικών από 
την αρμόδια κρατική Αρχή.

Οι επιμέρους Οδηγίες της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, που αποτελούν μέρος 
του ευρωπαϊκού κεκτημένου, εξειδι-
κεύουν περισσότερο επιμέρους ζητή-
ματα ασφάλειας της ζωής και θέτουν 
συγκεκριμένες υποχρεώσεις στους 
πλοιοκτήτες επιβατηγών πλοίων που 
περιλαμβάνουν συστήματα προσδέσεως 
των πλοίων, πυροσβεστικά συστήματα, 
μέτρα πυρασφάλειας, σωστικά μέσα, 
ανέλκυση προσώπων από το νερό, 
ελάχιστα πρότυπα επιχειρησιακής 
ετοιμότητας και συντήρησης, ζητή-
ματα που αφορούν τις διαδικασίες 
απόπλου και πρόσδεσης σε λιμάνια 
(π.χ. κλείσιμο θυρών προ του απόπλου 
και άνοιγμά τους μετά την πρόσδεση), 

και τα γενικότερα μέτρα που πρέπει 
να ισχύουν τόσο σε κανονικές κατα-
στάσεις λειτουργίας και ενδιαίτησης 
των πλοίων αλλά και σε καταστάσεις 
εκτάκτου ανάγκης. 

Ιδιαίτερες αναφορές γίνονται στις υπο-
χρεώσεις των πλοίων για την ύπαρξη 
των απαραίτητων επικοινωνιών, σωστι-
κών σκαφών και λέμβων περισυλλογής 
και ατομικών σωστικών μέσων, ενώ για 
την ανέλκυση προσώπων από το νερό 
λαμβάνονται υπόψη οι κατευθυντήριες 
γραμμές που αναπτύχθηκαν από τον 
Διεθνή Ναυτιλιακό Οργανισμό (ΙΜΟ) 
και η ειδικότερα η εγκύκλιος 1447 της 
MSC.1 (κατευθυντήριες γραμμές για την 
ανάπτυξη σχεδίων και διαδικασιών για 
την ανάκτηση προσώπων από το νερό). 

Σε γενικές γραμμές, υπάρχει ένα 
σαφές νομοθετικό πλαίσιο που διέπει 
τα ζητήματα των προτύπων και των 
κανόνων ασφάλειας των επιβατηγών 
πλοίων, το οποίο πρέπει να ακολουθεί-
ται πιστά από τους αρμόδιους και να 
εποπτεύεται από τις αρμόδιες Αρχές, 
ούτως ώστε να ελαχιστοποιούνται ή 
να απομονώνονται τα περιστατικά που 
δημιουργούν κινδύνους στην ασφάλεια 
των επιβατών, του πληρώματος αλλά 
και του ίδιου του πλοίου. 

Οι κανόνες και τα πρότυπα ασφαλείας των επιβατηγών πλοίων 

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗΣ

ΔΡ ΑΥΓΟΥΣΤΙΝΟΣ (ΝΤΙΝΟΣ) 
ΑΥΓΟΥΣΤΗ, Καθηγητής, Πανεπιστήμιο 
Θεσσαλίας, από το Μονάγρι Λεμεσού 

av.avgoustiνοs@gmail.com

Τα πραγματικά γεγονότα που οδήγησαν στην καταστροφή της Κύπρου 

Είμαστε στο έλεος των 
στοιχείων της φύσης και 
της διαχρονικής κρατικής 
ανεπάρκειας

17.09.2023

Στόχος μας στο Κυπριακό πρέ-
πει να είναι η απελευθέρωση. 
Και φυσικά όχι με πόλεμο ή 
με στρατιωτικά μέσα, αλλά 

μόνο με διαπραγματεύσεις. Εργαλείο 
για τον σκοπό αυτό είναι τα ψηφίσματα 
του ΟΗΕ. Και τα ψηφίσματα του ΟΗΕ 
ορίζουν ότι η λύση πρέπει να είναι μια 
«Δ.Δ.Ο. με πολιτική ισότητα». Δυστυχώς, 
δεν μπορούμε να αρνηθούμε αυτήν την 
πραγματικότητα. Μπορεί όμως ο στόχος 
της απελευθέρωσης να επιτευχθεί με 
τη Δ.Δ.Ο.; 

Θα πρέπει όμως πρώτα να ορίσουμε 
και να συμφωνήσουμε τι εννοούμε με 
τoν όρο απελευθέρωση. Πρώτη προϋ-
πόθεση είναι πρώτα και κύρια απαλλα-
γή από την κατοχή με την αποχώρηση 
του στρατού κατοχής και την κατάργηση 
των εγγυήσεων και των επεμβατικών 
δικαιωμάτων. Δεύτερη προϋπόθεση, εί-
ναι η αποκατάσταση των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων για όλους τους πολίτες, 
περιλαμβανομένης της ελεύθερης 
διακίνησης, του δικαιώματος περιου-
σίας και της ελεύθερης εγκατάστασης 
με μόνους περιορισμούς διευθετήσεις 
που θα εγγυώνται τη διζωνικότητα της 
Ομοσπονδίας. Τρίτη προϋπόθεση, η 
εφαρμογή του ευρωπαϊκού κεκτημένου 
σε ολόκληρη την επικράτεια.

Το σύνταγμα της Δ.Δ.Ο. πρέπει να 
προνοεί τη μετεξέλιξη της Κ.Δ. σε ομο-
σπονδία, που θα την αποτελούν τα δυο 
συστατικά και όχι συνιστώντα κράτη. Τα 
συνιστώντα κράτη υποδηλούν ίδρυση 
νέου κράτους, ενώ τα συστατικά κράτη 
υποδηλούν τα μέρη που θα αποτελούν 
το κράτος, που θα μετεξελιχθεί σε ομο-
σπονδία. Ο όρος «συνιστώντα κρατίδια» 

είναι έμπνευση του Sir David Hannay, 
που ικανοποιούσε την Τουρκία και δημι-
ουργούσε μια εποικοδομητική ασάφεια, 
που έδινε την ευκαιρία στους έτοιμους 
να αποδεχτούν μια κακή λύση, ότι η 
Δ.Δ.Ο θα ήταν μετεξέλιξη της Κ.Δ. και 
όχι δημιουργία νέου κράτους. Με τον 
τρόπο αυτό η Κ.Δ. θα καταργείτο με την 
υπογραφή μας και η εποικοδομητική 
ασάφεια θα ίσχυε μέχρι την πρώτη κρίση, 
οπότε θα αντιλαμβανόμασταν ότι χάσαμε 
την διεθνώς αναγνωρισμένη Κ.Δ.

Η πλευρά μας πρέπει να διασφαλίσει 
με σαφείς διατάξεις ότι,  το κράτος που 
θα μετεξελιχθεί σε Δ.Δ.Ο., θα αποτελεί 
συνέχιση της Κ.Δ. και όχι διαδοχή της 
Κ.Δ. Στην περίπτωση της συνέχισης της 
Κ.Δ., η Κ.Δ. θα συνεχίσει να υφίσταται με 
αλλαγή της συνταγματικής του δομής. 
Στην περίπτωση της διαδοχής, η Κ.Δ. 
και η κυριαρχία της θα αντικατασταθεί 
από νέο κράτος.

Αυτές τις εποικοδομητικές ασάφειες 
και τον κίνδυνο κατάργησης της Κ.Δ. 
εξήγησε σε άρθρο του στον τύπο ο 
έγκριτος και ένας άριστος των αρίστων 
νομικός, πρώην Β. Γενικού Εισαγγελέως, 
κ. Νίκος Χαραλάμπους, από το οποίο 

πήρα τις πληροφορίες που αναφέρω. 
Ο κ. Ν. Χαραλάμπους εξηγεί ακόμη ότι 
σε περίπτωση «διαδοχής του κράτους», 
τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις του 
παλαιού κράτους δεν μεταφέρονται αυ-
τόματα στο νέο κράτος.

Αν λοιπόν η συμφωνία για τη Δ.Δ.Ο. 
προνοεί ότι θα αποτελείται από δύο «συνι-
στώντα» και όχι «συστατικά» κράτη, πίσω 
από την πρόνοια αυτή θα κρύβεται η «δι-
αδοχή» της Κ.Δ. και όχι η μετεξέλιξη και 
«συνέχιση» της Κ.Δ. Σε τέτοια περίπτωση,  
αμέσως μετά την έγκριση της συμφωνίας 
στο δημοψήφισμα, στην ουσία θα καταρ-
γηθεί η Κ.Δ., θα δημιουργηθεί ένα νέο 
κράτος και στην πρώτη κρίση θα αντιλη-
φθούμε ότι δεχτήκαμε κατάργηση της Κ.Δ.. 
Τα δικαιώματα και οι υποχρεώσεις της 
Κ.Δ. δεν θα μεταφερθούν στο νέο κράτος. 
Αυτό φυσικά σημαίνει ότι η Δ.Δ.Ο. ως 
νέο κράτος μπορεί να μην αποδεχτεί τη 
διεθνή συμφωνία για την ΑΟΖ της Κ.Δ. 
κι έτσι, εκτός από την απώλεια της Κ.Δ., 
η Δ.Δ.Ο. θα απολέσει και την ΑΟΖ της, 
πράγμα που διακαώς επιδιώκει και θα 
επιβάλει μέσω του «συνιστώντος» κρατι-
δίου της η Τουρκία. Και όταν αρχίσει το 
γαϊτανάκι των κρίσεων θα αντιληφθούμε 
ότι οι κρίσεις θα αντιμετωπίζονται διεθνώς 
σε άλλη βάση. Θα αντιληφθούμε ότι η 
Κ.Δ. θα μετατραπεί σε κοινότητα και, όπως 
είπε ο αείμνηστος Τάσσος, θα «αναζητά 
κηδεμόνα».

Ο κίνδυνος κατάργησης της Κ.Δ. 
είναι αναπόφευκτος, αν αποδεχτούμε 
τις συγκλίσεις Χριστόφια - Ταλάτ και 
Αναστασιάδη - Έρογλου. Στην κοι-
νή δήλωση Αναστασιάδη - Έρογλου 
της 14/2/2014 αναφέρεται επί λέξει: 
«….the united Cyprus federation shall 

be composed of two constituent states 
of equal status». Δηλαδή «……η Ενωμένη 
Κυπριακή Ομοσπονδία θα αποτελείται 
από δυο συνιστώντα (όχι συστατικά) κρά-
τη………». Πίσω από την απλή αυτή φράση 
της δήλωσης κρύβεται η κατάργηση της 
Κ.Δ. αμέσως μόλις η συμφωνία εγκριθεί 
από τα δημοψηφίσματα. 

Οι ηγεσίες των κομμάτων και οι διά-
φορες ομάδες πολιτών, που επείγονται 
να υπογράψει η πλευρά μας συμφωνία, 
η οποία  να περιλαμβάνει τις ώς τώρα 
συγκλίσεις, που κατοχυρώνονται στο 
πλαίσιο Γκουτέρες καθώς και άλλες πα-
ραχωρήσεις, θέλουν, λένε, να πετύχουν 
την επανένωση και να αναχαιτίσουν τη 
διχοτόμηση. Θα αντιληφθούν, όμως, ότι 
δεν θα επανενώσουμε την Κύπρο, αλλά 
θα καταργήσουμε την Κ.Δ., θα νομιμοποι-
ήσουμε τη διχοτόμηση και την κατοχή, 
θα χάσουμε την ΑΟΖ μας και η Τουρκία 
θα πετύχει όλους τους στόχους της.

Τώρα που έχουμε απαλλαγεί από 
τους ηγέτες και τις ηγεσίες που έκαμαν 
τις απαράδεκτες υποχωρήσεις και πα-
ραχωρήσεις έχουμε μια νέα ευκαιρία. 
Μπορεί και πρέπει ο νέος ΠτΔ να 
δηλώσει ότι αποδέχεται τη Δ.Δ.Ο. με 
πολιτική ισότητα και τις αποφάσεις του 
ΟΗΕ και να ζητήσει λύση με εφαρμογή 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων και των 
προνοιών του ευρωπαϊκού κεκτημένου 
για όλους τους νόμιμους κατοίκους της 
Κ.Δ. Και να δηλώσει ότι το νέο σύνταγμα 
πρέπει να προνοεί μετεξέλιξη της Κ.Δ.

Ο νέος ΠτΔ πρέπει να κάμει μια νέα 
αρχή και να επιμένει στην εφαρμογή 
των ψηφισμάτων του ΟΗΕ και του ευ-
ρωπαϊκού κεκτημένου. Η Κ.Δ. πρέπει 
να διασωθεί.

Πρέπει να απαιτούμε μετεξέλιξη και όχι διαδοχή της Κ.Δ.

  

ΔΡ ΑΝΤΩΝΗΣ ΣΤ. ΣΤΥΛΙΑΝΟΥ,  
Λέκτορας Νομικής στο Πανεπιστήμιο 
Λευκωσίας, LL. BLaw (Bristol), Ph. 

DinLaw – International Lawand Human 
Rights (Kent), Διευθυντής Μονάδας 

Νομικής Κλινικής Πανεπιστημίου 
Λευκωσίας 

ANΔΡΕΑΣ Μ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ, 
πρώην συνδικαλιστής



Στις επερχόμενες αυτοδιοικητικές 
εκλογές, οι στρατηγικές συμμα-
χίες και οι τοπικές συνεργασίες 
κομμάτων έχουν μεγάλο ειδικό 

βάρος, όμως η ανάπτυξη της προεκλογικής 
στρατηγικής πρέπει να προσμετρήσει, με-
ταξύ άλλων, τον έντονο βαθμό εκλογικής 
μεταβλητότητας και απο-ευθυγράμμισης. Ο 
αριθμός των κομματικά ευθυγραμμισμένων 
ψηφοφόρων είναι πλέον μικρότερος από 
τον αριθμό των αναποφάσιστων.

Η εικόνα των υποψηφίων (φήμη χαρα-
κτήρα και φήμη ικανότητας), η πειστικότητα, 
η πολιτική δημιουργικότητα, η εστίαση 
στην ανθεκτικότητα, η επιστημονική τεκ-
μηρίωση, οι θέσεις και οι προτάσεις στα 
κορυφαία ζητήματα που απασχολούν τις 
τοπικές κοινωνίες, τα εργαλεία υλοποίησης 
των προτεινόμενων σχεδίων και δράσε-
ων και η αποτελεσματική διαφοροποίη-
ση αποτελούν τις βασικές προκλήσεις και 
κριτήρια ψήφου. 

Ενόψει των αυτοδιοικητικών εκλογών, 
παρουσιάζεται πιο κάτω ένα ενδεικτικό 
πλάνο, το οποίο μετασχηματίζει ουσιαστικά 
την πολιτική επικοινωνία. Ο προτεινόμενος 
προεκλογικός σχεδιασμός περιλαμβάνει 
τρεις βασικές παραμέτρους: α) Το σύνθημα 
‘‘slogan’’, β) τους κεντρικούς άξονες πολιτι-
κής και γ) τα εργαλεία για την υλοποίηση 
του προεκλογικού προγράμματος - μια 
καινοτομία που μπορεί να γεφυρώσει το 
χάσμα ανάμεσα στην προεκλογική και τη 
διακυβέρνηση.

Το κεντρικό μήνυμα μπορεί να συνο-
ψιστεί στη φράση: ‘‘Τοπικές Καινοτομίες – 
Ανθεκτικές Κοινωνίες’’. Στη νέα εποχή των 
εκθετικών αλλαγών και της αλληλένδετης 
ευθραυστότητας, το έργο της Τοπικής Αυ-
τοδιοίκησης εστιάζεται στην αντιμετώπιση 
των πολλαπλών κρίσεων, την αξιοποίηση 
των ευκαιριών, την προώθηση της εγχώριας 
μαζικής καινοτομίας από τη βάση προς τα 
πάνω και τη δημιουργία ενός βιώσιμου 
μέλλοντος.

Παρουσιάζονται ακολούθως 15 Πυλώνες 
Πολιτικής, οι οποίοι μπορούν να αποτελέ-

σουν τον βασικό κορμό του προεκλογικού 
προγράμματος:

1. Καλή Διακυβέρνηση: Προσβασιμότητα 
και διαφάνεια, ανταπόκριση, μηχανισμοί 
εποπτείας, λογοδότηση - ευθύνη, αποτε-
λεσματικότητα, δείκτες επίδοσης.

2. Συμμετοχή της Κοινωνίας των Πο-
λιτών: Συμμετοχικές διαδικασίες για τη 
διαμόρφωση, εφαρμογή, παρακολού-
θηση, επισκόπηση και αναπροσαρμογή 
πολιτικών και μέτρων.

3. Ενίσχυση της Κοινωνικής και Αλλη-
λέγγυας Οικονομίας. Τοπικές Καινοτομίες 
για το Κοινό Καλό. Κοινωνική Επιχειρη-
ματικότητα και Κοινωνική Καινοτομία.

4. Στρατηγικές και πολιτικές αντιμετώ-
πισης των οξυμένων προβλημάτων στις 
τοπικές κοινωνίες, με έμφαση στο αυξημένο 
κόστος ζωής.

5. Προστασία της Βιοποικιλότητας. 
Ανάδειξη της Φυσικής και Πολιτιστικής 
Κληρονομιάς.

6. Κλιματική Ανθεκτικότητα. Έξυπνες 
και Ενεργειακά Ανθεκτικές Πόλεις. Ευθυ-
γράμμιση με τους Παγκόσμιους Στόχους 
Βιώσιμης Ανάπτυξης του ΟΗΕ.

7. Προώθηση της Βιώσιμης Γεωργίας. 
Γεωργία και Κλιματική Κρίση: Συνδυα-
σμός μέτρων για μείωση των αρνητικών 
επιπτώσεων ‘‘mitigation’’ και προσαρμογής 
‘‘adaptation’’. Ναυτική και Γαλάζια Ανάπτυξη.

8. Διαχείριση Κρίσεων. Πολιτικές 
ετοιμότητας και πρόληψης στις φυσικές 
καταστροφές. 

9. Ψηφιακός Μετασχηματισμός που 
δημιουργεί κοινωνική αξία, οικονομική 
αξία, αξία για τη βιομηχανία και επιχειρη-
ματική αξία. Νέες Τεχνολογίες οι οποίες 
προσφέρουν πολλαπλά οφέλη για τους 
πολίτες, τις εταιρείες και την κοινωνία ως 
σύνολο. 

10. Επιχειρηματική ανθεκτικότητα. 
Γυναικεία Επιχειρηματικότητα – Νεανι-
κή Επιχειρηματικότητα.

11. Σύσφιγξη της σχέσης Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης και εκπαίδευσης / ανα-
βάθμισης δεξιοτήτων.

12. Δημιουργία Περιφερειών Καινο-
τομίας (ενιαίων περιοχών συν-ανάπτυξης) 
με στόχο την επίτευξη κρίσιμης μάζας, την 
ανάπτυξη συνεργειών, την ανάδειξη και 
αξιοποίηση των ειδικών χαρακτηριστικών 
και των συγκριτικών πλεονεκτημάτων κάθε 
περιοχής και την καλύτερη απορρόφηση 
των ευρωπαϊκών κονδυλίων.

13. City Branding. Branding Τόπου. 
Branding Τουριστικού Προορισμού.

14. Προώθηση του Βιώσιμου Τουρισμού.
15. Μέτρα πρόληψης κατά του Μετα-

ναστευτικού.
Ενόσω τα εκθετικά φαινόμενα και οι 

ασύμμετρες απειλές αντιμετωπίζονται με 
γραμμικά μοντέλα και παραδοσιακά στατικά 
εργαλεία, ο καταστροφικός φαύλος κύκλος 
‘‘από κρίση σε κρίση’’ θα συνεχιστεί και 
το επόμενο χτύπημα του μαύρου κύκνου 
θα ‘‘θερίσει’’ τα πάντα για άλλη μια φορά.

Χρειάζονται σύγχρονες πρακτικές 
και εργαλεία Δημόσιας Διοίκησης που 
λαμβάνουν υπόψη την ευθραυστότητα, 
τις ασύμμετρες αβεβαιότητες, την πολυ-
πλοκότητα, την αδιαφάνεια, την ανισότητα, 
τη διαταραχή, την υπερσυνδεσιμότητα, τις 
κλιμακωτές-αλυσιδωτές επιπτώσεις και 
τα εκρηκτικά ρίσκα που χαρακτηρίζουν 
το σημερινό μη γραμμικό περιβάλλον.

Μετά από πολύχρονη έρευνα έχω ανα-
πτύξει μια πρωτοποριακή ‘‘Εργαλειοθήκη 
Ανθεκτικότητας’’, η οποία περιλαμβάνει 
110 δυναμικά εργαλεία, μη γραμμικά 
μοντέλα, νέα πλαίσια, πολυπαραμετρι-

κές προσεγγίσεις, σύγχρονες μεθόδους 
και πρακτικές, πρότυπα και δημιουργικές 
τεχνικές που μπορούν να εφαρμοστούν 
κατά περίπτωση. Παραδείγματα εφαρμογών 
αποτελούν η επιστημονική τεκμηρίωση 
της ανθεκτικότητας των σχεδίων / δράσεων 
που περιλαμβάνονται σε ένα προεκλογικό 
πρόγραμμα, η υλοποίηση της μεταρρύθμι-
σης της τοπικής αυτοδιοίκησης, η ενίσχυση 
της επιχειρηματικότητας βιωσιμότητας, η 
υλοποίηση του κυβερνητικού έργου κ.ά.

Η ‘‘Εργαλειοθήκη Ανθεκτικότητας’’ μπο-
ρεί να δώσει τη δυνατότητα στους δημόσιους 
και ιδιωτικούς οργανισμούς να τροποποιή-
σουν την έκθεσή τους (modify the exposure) 
ανάλογα, ώστε να είναι ανοικτοί σε ευνοϊκές 
ασυμμετρίες (εκθετικές ευκαιρίες) και κλει-
στοί σε δυσμενείς ασυμμετρίες (εκρηκτικά 
ρίσκα / καταστροφικούς κινδύνους). Απ’ 
τη μια η αύξηση της έκθεσης (increase the 
exposure) σε θετικές ασυμμετρίες μπορεί 
να αποφέρει πολλαπλασιαστικά οφέλη και 
πλεονεκτήματα. Απ’ την άλλη η μείωση 
της έκθεσης (decrease the exposure) σε 
αρνητικές ασυμμετρίες μπορεί να ελαχι-
στοποιήσει το ρίσκο και να εξαλείψει τον 
κίνδυνο της καταστροφής.

Το μοναδικό αυτό Πολυεργαλείο μπο-
ρεί να: 

1. Ενισχύσει την οικονομική, περιβαλ-
λοντική και κοινωνική ανθεκτικότητα των 
τοπικών κοινωνιών. 

2. Διαφοροποιήσει τους υποψηφίους 
-τόσο επί της ουσίας όσο και σε επικοινωνια-
κό επίπεδο- δίδοντας ένα ισχυρό συγκριτικό 
πλεονέκτημα στις αυτοδιοικητικές εκλογές 
(ενίσχυση της πολυσυλλεκτικότητας, προ-
σέλκυση αναποφάσιστων / μετακινούμε-
νων ψηφοφόρων και ‘‘νεοεισερχόμενων’’ 
στην κάλπη).

3. Δώσει τη δυνατότητα στη δημόσια 
διοίκηση και τις επιχειρήσεις να καινο-
τομήσουν κάτω από συνθήκες οξείας 
αβεβαιότητας.

4. Εφαρμοστεί σε όλα τα επίπεδα και 
σε όλους τους τομείς τόσο του δημόσιου 
όσο και του ιδιωτικού τομέα.

Όσο και να προσπαθώ, μου 
είναι δύσκολο να καταλάβω 
γιατί το κράτος μας μισεί 
τους πολίτες του! Ναι, η 

αίσθηση που έχω είναι διαχρονική. 
Το κράτος μάς μισεί!

Δεν εξηγείται αλλιώς το πώς αρκετοί 
δημόσιοι λειτουργοί ακόμα δεν κατανό-
ησαν ότι είναι λειτουργοί του Δημοσίου 
και όχι αντίπαλοι του πολίτη! Επίσης, το 
κράτος παραμένει ακόμα κράτος υπερα-
σπιστής μονοπωλίων και ολιγοπωλίων! 

Να υπενθυμίσω την αλήστου μνήμης 
μονοπωλιακή Cyprus Airways και πού 
την κατήντησαν; Να θυμίσω το τραγικό, 
για τους πολλούς, νομικό πλαίσιο του 
χρηματιστηρίου, που διευκόλυνε, για 
να μην πω νομιμοποίησε την κλοπή 

των υπαρχόντων των πολιτών; 
Οι τράπεζες παραμένουν κράτος εν κράτει 

και οι ασφαλιστικές εταιρείες χαίρουν ιδιαί-
τερης προστασίας σε βάρος των πολιτών!

Γίνεται ένα μικρό ατύχημα με κό-
στος μερικές δεκάδες ευρώ για τους 
εμπλεκομένους και κλείνουν δρόμοι, 
με χιλιάδες ευρώ κόστος σε εργατοώρες 
και καύσιμα, μέχρι να αποφασίσουν οι 
ασφαλιστικές στο πώς θα αντιμετωπί-
σουν το ατύχημα! Όσοι έχουμε εμπει-
ρία από άλλες χώρες, ξέρουμε ότι αυτά 

τα θέματα, εάν δεν υπάρχουν σοβαρά 
τραυματίες, λύνονται, άμεσα, από τους 
εμπλεκομένους στο ατύχημα. Τώρα με 
τα κινητά μπορεί να φωτογραφηθεί η 
σκηνή και οι οδηγοί να ανταλλάξουν 
ασφάλειες και να πάρουν δρόμο!.. Γιατί 
πρέπει να ταλαιπωρείται ο κόσμος για 
μικρό ατυχήματα και μάλιστα συχνά, 
σε περιπτώσεις που ολοφάνερα όλοι 
γνωρίζουμε ποιου είναι η ευθύνη; Ώς 
πότε το κράτος μας θα μισεί τους πολίτες 
του και εμείς θα παραμένουμε απαθείς;

Υπάρχουν κάποιες ευρωπαϊκές 
χώρες, τις οποίες θαυμάζου-
με για την τελειότητα, την 
καθαριότητα και την τεχνο-

λογική πρόοδό τους. Δεν έχει σημασία το 
μέγεθος της χώρας, αλλά οι δράσεις και τα 
έργα που εκτελούνται, για να νιώθουν οι 
πολίτες πιο καλά και να εμπλέκονται στη 
χάραξη πολιτικών, κυρίως όσον αφορά 
την προστασία του περιβάλλοντος και 
την τεχνολογική εξέλιξη.

Οι Βαλτικές Χώρες αποτελούν 
χώρες υπόδειγμα, κυρίως στη χρήση 
της τεχνολογίας, της εφευρετικότητας, 
της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, της 
φαρμακευτικής βιομηχανίας, της χρή-
σης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της επιτάχυνσης της μεταβίβασης 
στην κυκλική οικονομία.

Ο Δήμος Δερύνειας είχε την τιμή να 
ενημερωθεί για τις πιο πάνω δράσεις 
μέσα από τη συμμετοχή του σε συνέδριο 
που διοργάνωσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
των Περιφερειών αρχές Ιουνίου στην 
Πράσινη Πρωτεύουσα της Ευρώπης για 
το 2023, στην πρωτεύουσα της Εσθονίας 
Ταλίν, με θέμα την «κυκλική οικονομία 
στις πόλεις και τις περιφέρειες». Στο Τα-
λίν παρουσιάσαμε τις δράσεις μας όσον 
αφορά την επιμόρφωση των δημοτών για 
την ανακύκλωση από πόρτα σε πόρτα, 
την κομποστοποίηση και τη χρήση οικο-
νομικών λαμπτήρων φωτισμού τύπου 
LED, η οποία επιφέρει εξοικονόμηση 
ηλεκτρικού ρεύματος μέχρι 70% τον 
χρόνο. Τονίσαμε επίσης την ανάγκη 
αξιοποίησης των Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας, δίνοντας ως παράδειγμα τη 
χρήση φωτοβολταϊκών συστημάτων στα 
δημοτικά κτήρια αλλά και στις ιδιωτι-
κές κατοικίες. Η δημιουργία Πράσινου 
Σημείου για προώθηση της κυκλικής 
οικονομίας, αλλά και η ανακύκλωση 
των γεωργικών αποβλήτων αποτελεί 
τον επόμενο στόχο του Δήμου Δερύ-
νειας, ο οποίος επιβραβεύτηκε για τις 
περιβαλλοντικές του πρωτοβουλίες με 
την Πράσινη Σημαία για το 2022.

Στο εν λόγω ευρωπαϊκό συνέδριο 
ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος της Εσθονίας εξήγησε πολύ 

επιγραμματικά την πρόοδο της κυκλικής 
οικονομίας σε εθνικό επίπεδο, τονίζοντας 
ότι τα απόβλητα δεν είναι σκουπίδια αλλά 
πηγή της κυκλικής οικονομίας, την οποία 
μπορούμε να επαναχρησιμοποιήσουμε 
για την παραγωγή ενέργειας. Η κυκλική 
οικονομία,  επεσήμανε, αποτελεί έναν 
σημαντικό κλάδο της οικονομίας, η εφαρ-
μογή της οποίας χρειάζεται καινοτόμες 
ιδέες για τη διαχείριση των αποβλήτων 
αλλά και τη χρήση της τεχνολογίας και 
της ψηφιοποίησης. Όσον αφορά την 
προστασία του περιβάλλοντος, εστίασε 
στην ανάγκη ανακαίνισης των παλιών 
κτηρίων άνω των 60 ετών αναβαθμίζο-
ντάς τα ενεργειακά, ενώ τα μπάζα από 
τις κατεδαφίσεις ανακυκλώνονται και 
επαναχρησιμοποιούνται. Το Υπουργείο 
Περιβάλλοντος, θέλοντας να τονίσει την 
ανάγκη ανάληψης περαιτέρω πρωτο-
βουλιών για την προστασία του περιβάλ-
λοντος, θα μετονομαστεί σε Υπουργείο 
Κλιματικής Προστασίας.

Από αυτές τις μικρές χώρες, μπορεί 
και η δική μας χώρα να παραδειγμα-
τιστεί, ιδιαίτερα στους τομείς του Περι-
βάλλοντος και της Τεχνολογίας. Στον 
δήμο του Ταλίν χρησιμοποιούνται 
ήδη μη επανδρωμένα ρομπότ, ως με-
ταφορείς δεμάτων και αλληλογραφίας, 
συμβάλλοντας έτσι στην ασφαλέστερη και 
περιβαλλοντικά φιλικότερη παράδοση. 
Οι επιδόσεις των Βαλτικών Χωρών και 
ειδικότερα της Εσθονίας στον τομέα της 
ψηφιοποίησης κίνησαν το ενδιαφέρον 
της οικονομικά δυνατότερης χώρας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Γερμανίας, η 
οποία μέσω του γερμανού Καγκελάριου 
αποτάθηκε σε Εσθονούς ειδικούς για 
την ψηφιακή αναβάθμιση της χώρας 
του. Κάτι παρόμοιο συνέβη και τη δεκα-
ετία του 1990, όταν ο τότε Καγκελάριος 
Σρέντερ άνοιξε τα σύνορα της Γερμανίας 
παραχωρώντας ειδική βίζα σε Ινδούς 
επιστήμονες ηλεκτρονικών υπολογιστών, 
για να εκπαιδεύσουν τους Γερμανούς.

Στα πανεπιστήμια των Βαλτικών Χω-
ρών παραδίδονται ήδη μαθήματα χρήσης 
νέων τεχνολογιών στη φαρμακευτική 
βιομηχανία και στη νεοεισερχόμενη 
πράσινη φαρμακευτική βιομηχανία, που 
είναι πιο φιλική προς το περιβάλλον. Η 
Λιθουανία, για παράδειγμα υπερέχει στη 
βιοτεχνολογία, η Λετονία στον τομέα της 
Χημείας και Φυσικής, ενώ η Εσθονία 
προωθεί επιστημονικά ακαδημαϊκά 
προγράμματα στα πανεπιστήμιά  της. 
Δεν είναι λοιπόν καθόλου τυχαίο που 
αρκετοί Ευρωπαίοι φοιτητές αποφασίζουν 
να σπουδάσουν στις Βαλτικές Χώρες, 
που μπορεί να είναι μικρές σε μέγεθος 
και σε πληθυσμό, αλλά εξελίσσονται 
περιβαλλοντικά και αναδεικνύονται 
σταδιακά σε τεχνολογικούς «Γίγαντες».

«Πλήθη ηκολούθησαν τον Ιησούν εις 
την κορυφήν όρους υπεράνω της λίμνης 
προς τα ανατολικά, σχεδόν αντικρύ των 
Μαγδάλων, κ’ εκεί φέροντες τους τυφλούς 
των και τους χωλούς και πηρούς και αλά-
λους, τους έθεσαν παρά τους πόδας του 
Αγαθού Ιατρού».
«Ο Βίος του Χριστού», Farrar Frederick William

Στο σημερινό μου άρθρο δεν θα 
χρησιμοποιήσω τον συνήθη 
καυστικό λόγο του κατά συρρο-
ήν φιλοκατήγορου γραφιά. Ο 

οποίος, με φαρμακόγλωσσες παρεμβάσεις 
και μαστιγωτικές επιθέσεις στήνει παγανιά, 
σπέρνει βιτριόλι στους πέντε ανέμους κι 
όποιον πάρει ο χάρος. Όχι γιατί ξέμεινα 
από βιτριόλι, ή στέρεψα από τη σκωπτική 
διάθεση, που συνήθως χαρακτηρίζει τα 
γραφόμενά μου, αλλά γιατί το σημερινό 
μου θέμα απαιτεί σοβαρότητα και αξιο-
πρεπή συμπεριφορά.

Σήμερα, λοιπόν, φόρεσα γραβάτα και 
το καπέλο του συνιδρυτή και προέδρου 
του ιδρύματος «ΧΑΡΙΣΜΑ». Ενός μη 
κερδοσκοπικού ιδρύματος, το οποίο 
θεμελιώθηκε για να βοηθήσει… «σα-
κάτηδες… τυφλούς… χωλούς… πηρούς 
και άλαλους». Ή αν προτιμάτε μια πιο 
εξευγενισμένη φράση· ιδρύθηκε για να 
βοηθήσει τα… «άτομα με ειδικές ανάγκες».

«Χάρισμα». Ένα ακόμα μη κερδοσκο-
πικό ίδρυμα, το οποίο πρόθεση έχει να 
προσφέρει στους «persona non grata» 
ανθρώπους «ενός κατώτερου θεού» μια 
ζεστή αγκαλιά, και την αναγνώριση πως 
είναι ισότιμα μέλη της κουμπωμένης κοι-

νωνίας στην οποία ζούμε. Τα άτομα με… 
«ειδικές ανάγκες», στην ουσία μια μόνο 
«ανάγκη» έχουν. Να μην τους αντιμετω-
πίζουμε σαν «κοινωνικά παράσιτα». Σαν 
κατώτερους ανθρώπους, ξεκομμένους 
από τον ιστό του κοινωνικού συνόλου. 

Το «Χάρισμα», λοιπόν, είναι ένα ακό-
μα μη κερδοσκοπικό ίδρυμα, το οποίο 
ιδρύθηκε με στόχο την αρωγή και τη 
βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης ατό-
μων με νοητική υστέρηση, σύνδρομο 
Down, παιδιών με αυτισμό, ατόμων με 
παραπληγία κ.ά. Στόχος μας… να δώ-
σουμε την ευκαιρία στα άτομα αυτά να 
αναπτύξουν την αξιοσύνη και το ταλέντο 
τους μέσα από τις τέχνες. Προσφέροντάς 
τους μαθήματα μουσικής, θεάτρου, ζω-
γραφικής, χοροθεραπείας και πολλά άλλα. 

Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν 
οι συγκεκριμένοι συνάνθρωποί μας είναι 
αμέτρητα. Σκοπούμενο του σημερινού 
μου άρθρου όμως δεν είναι να καταγράψω 
επιμέρους προβλήματα. Λίγο πολύ τα 
περισσότερα είναι γνωστά…

• Αδυναμία πρόσβασης σε κοινό-
χρηστους χώρους και δημόσια κτήρια 
των ΑμεΑ.

• Ξεθεμελιωμένα ή ανύπαρκτα πε-
ζοδρόμια.

• Διαχωρισμός και αδυναμία ένταξης 
αυτιστικών παιδιών και παιδιών με σύν-
δρομο Down στη σχολική εκπαίδευση.

• Κοινωνική απόρριψη.
• Ρατσισμός.
•Περιθωριοποίηση.
•Αντιμετώπιση σοβαρών προβλημάτων 

οικογενειών, οι οποίες περιθάλπουν αυ-

τιστικά ή/και νοητικά υστερούντα άτομα. 
•Δυσκολίες στην επαγγελματική τους 

αποκατάσταση.
•Και πολλά άλλα… 
Στο σημείο αυτό νιώθω την ανάγκη 

να επισημάνω την πονοψυχιά και φιλευ-
σπλαχνία των Κυπρίων! Όποια πόρτα 
κι αν κτυπήσαμε ζητώντας οικονομική 
ή/και άλλη βοήθεια, η ανταπόκριση των 
φίλων και ευεργετών του συνδέσμου 
μας ήταν συγκινητική! Κι ο λόγος που… 
«είμαστε ακόμα ζωντανοί». 

Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το 
δικό μας ίδρυμα, και πιστεύω κι όλα τα 
υπόλοιπα ομόρροπα σωματεία τα οποία 
εκουσίως προσπαθούν να βοηθήσουν 
τα «άτομα με ειδικές ανάγκες», δεν προ-
έρχονται από την έλλειψη προσφοράς 
των συνανθρώπων μας. Αλλά από τη 
δυσκολοχώνευτη αδιαφορία του κράτους 
να εγκύψει με μεγαλύτερη υπευθυνότητα 
στα πολλαπλά προβλήματα που αντιμε-
τωπίζουν… «οι σακάτηδες, οι τυφλοί, οι 
χωλοί, οι πηροί κι άλαλοι της Κύπρου!». 

 Έχω αναφέρει αρκετά από αυτά τα 
προβλήματα. Το πιο σημαντικό, όμως, 
το άφησα τελευταίο…

Είναι το λιγότερο ντροπή εν έτει 2023, 
σε μια «πολιτισμένη» ευρωπαϊκή χώρα 
να μην υπάρχει μια «στέγη» να στεγάσει 
τα ηλικιωμένα άτομα με «ιδιαιτερότη-
τες». Κυρίως τους συνανθρώπους μας, 
που πάσχουν από άνοια, Αλτσχάιμερ 
και νοητική αναπηρία, των οποίων οι 
δικοί τους έχουν αποβιώσει και δεν 
έχουν κανένα να τους φροντίσει. Με 
αποτέλεσμα να καταλήγουν σε στέγες 
φιλοξενίας ηλικιωμένων ατόμων ή στον 
«θάλαμο αποκατάστασης» στο ψυχιατρείο 
της Αθαλάσσας!

Σκοπός μου δεν είναι να μηδενίσω την 
εξαίρετη υπηρεσία που προσφέρουν οι 
ειδικοί ψυχιάτροι, οι ψυχολόγοι, οι εργοθε-
ραπευτές, και το νοσηλευτικό προσωπικό 
του νοσοκομείου. Αυτό το οποίο επιση-
μαίνω είναι το κενό που υπάρχει ανάμεσα 
στην ανάγκη να αποθεραπεύσουμε ένα 
άτομο το οποίο υποφέρει από κάποια 
ψυχική διαταραχή, και στην υποχρέωση 
της Πολιτείας να παρέχει μια στέγη με 
εξειδικευμένο προσωπικό, το οποίο με 
αγάπη, κατανόηση και στοργή να φροντί-
σει τα ηλικιωμένα αυτά άτομα, τα οποία, 
όπως έχω ήδη αναφέρει, υποφέρουν 
από άνοια, την νόσο Αλτσχάιμερ ή/και 
είναι νοητικά καθυστερημένα.

Δεν σας κρύβω πως αυτό είναι ένα 
από τα οράματα όλων μας στο «Χάρι-
σμα». Για την ώρα, όμως, με χίλια ζόρια 
τα βγάζουμε πέρα στην προσπάθεια που 
καταβάλλουμε κάθε μήνα να καλύψουμε 

τα έξοδα της εκπαίδευσης των 50 και 
πλέων χαρισματικών «μαθητών» μας. 

Πού να βρεθούν τόσα λεφτά; Μόνο 
αν γίνω παπατζής και με δυο-τρεις αβα-
νταδόρους να κρατούν τσίλιες τρέξω στα 
πανηγύρια κι αρχίσω να χαρτοκλέβω 
ματσωμένους αγαθιάρηδες… Μόνο τότε 
ίσως καταφέρω να μαζέψω κάνα φράγκο! 

Είναι αδιανόητο ένα ευρωπαϊκό κράτος, 
το οποίο διαχειρίζεται δισεκατομμύρια 
ευρώ κάθε χρόνο, να μην μπορεί να βοη-
θήσει περισσότερο τα ΑμεΑ. Να αναμένει 
από το ίδρυμα «Ραδιομαραθώνιος» και 
από όλους εμάς τους ρομαντικούς δον 
Κιχώτες που τρέφουμε αυταπάτες πως 
τάχατες κάτι κάνουμε για να καλυτερέ-
ψουμε τη ζωή των περιθωριοποιημένων 
συνανθρώπων της κοινωνίας μας. Να 
πέφτουμε στα τέσσερα, να φιλούμε κα-
τουρημένες ποδιές και γονυκλινείς να 
ικετεύουμε γνωστούς και άγνωστους… 
«αν αγαπάτε, μπορείτε να μας βοηθήσετε 
να υποστηρίξουμε τους σακάτηδες, τους 
τυφλούς, τους χωλούς, τους πηρούς κι 
τους άλαλους της Κύπρου;».

Ντροπή!
Και πάλι πρόθεσή μου δεν είναι να 

μηδενίσω το έργο των Κοινωνικών 
Υπηρεσιών της Πολιτείας. Προσπαθούν! 
Κακά τα ψέματα όμως. Η προσπάθεια 
που καταβάλλουν δεν είναι επαρκής.

For the record…
Τον Σεπτέμβριο του 2018, η Επίτροπος 

Διοικήσεως εξέδωσε μια έντονα επικριτική 
έκθεση για τις απαράδεκτες συνθήκες 
που επικρατούν στις στέγες φιλοξενίας 
ηλικιωμένων ατόμων με αναπηρίες. Αλλά, 

τα διακηρυσσόμενα και τα υπεσχημέ-
να των πολιτικών μας στα παλιά τους 
παπούτσια τα έχουν γράψει. Δεν είναι 
η πρώτη φορά που μας τάζουν λαγούς 
με πετραχήλια και στο τέλος… 

«Αντλώ εις πίθον Δαναΐδων». 
Μα, ούτε κι εμείς πάμε πίσω! Ενόσω 

ανάμεσά μας υπάρχουν άνθρωποι οι 
οποίοι χωρίς τσίπα ντροπής παρκάρουν 
τα «Μερσεντές» τους σε πάρκινγκ ανα-
πήρων… ενόσω υπάρχουν άνθρωποι οι 
οποίοι σταθμεύουν τα αυτοκίνητά τους στα 
πεζοδρόμια αποκόπτοντας το πέρασμα 
σε παραπληγικά άτομα σε καροτσάκια… 
ενόσω υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι 
λόγω προκαταλήψεων δεν σέβονται τα 
άτομα με αναπηρία, δεν μπορούμε να 
υπερηφανευόμαστε πως ανήκουμε σε 
μια πολιτισμένη κοινωνία. 

Τα «άτομα με ειδικές ανάγκες» δεν είναι 
λιγότερο άνθρωποι από εμάς. Κι ούτε οι 
ανάγκες τους είναι «ειδικές». Άνθρωποι 
είναι σαν και μας. Και οι ανάγκες τους… 
«ίδιες είναι με τις δικές μας». Όσο για 
τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν, αν 
όντως θέλουμε να λεγόμαστε «άνθρωποι», 
ας δείξουμε λίγη ανθρωπιά επιτέλους. 
Ο καθένας από εμάς ας προσθέσει το 
λιθαράκι του διευκολύνοντας τη  ζωή τους. 
Και όχι να γίνεται ένα ακόμα πρόβλη-
μα στις δυσκολίες που οι συνάνθρωποί 
μας με «ιδιαιτερότητες» αντιμετωπίζουν 
καθημερινά. Όσο για το χρέος της Πο-
λιτείας, τι άλλο να πω; Τζάμπα κι άδικα 
παιδεύομαι… 

«Κουτσός στον κάμπο έτρεχε να πιάσει 
καβαλάρη»…

Σακάτηδες, τυφλοί, χωλοί, πηροί και άλαλοι! 

Της Κυριακής
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΗΣ 

Μ
ια «Σύνοδος δι-
εθνών παριών» 
έλαβεν χώραν 
στη Ρωσία. Οι 
εικόνες του 
Β λ α ν τ ι μ ί ρ 
Πούτιν και του 

Κιμ Γιονγκ Ουν έκαναν τον γύρο του 
κόσμου, χωρίς όμως ουσιαστικά να 
γίνουν γνωστά όσα ειπώθηκαν πίσω 
από τις κλειστές πόρτες. Μπορεί να 
έγιναν κάποιες δηλώσεις «γενικού 
ενδιαφέροντος», εντούτοις το μεγάλο 
διακύβευμα αυτής της συνάντησης είναι 
οι στρατιωτικές συμφωνίες που ενδέχεται 
να συνάψουν οι δύο χώρες. Οι ανάγκες 
τους είναι γνωστές και ο εναγκαλισμός 
αυτός μοιάζει μια «λογική» κίνηση υπό 
τις περιστάσεις. Από τη μια, η Ρωσία 
χρειάζεται απεγνωσμένα πυρομαχι-
κά και οπλισμό για να συνεχίσει την 
εισβολή της στην Ουκρανία. Από την 
άλλη, η Νότια Κορέα έχει μεν ανάγκες 
σε τρόφιμα και χρηματοδότηση, αλλά 
οι φιλοδοξίες του Κιμ «εκτοξεύονται» 
μέχρι την τεχνογνωσία των πυραυλικών 
συστημάτων. Η Δύση από πλευράς της 
παρακολουθεί με ανησυχία την αναθέρ-
μανση των σχέσεων Ρωσίας  - Βορείου 
Κορέας, φοβούμενη τις συνέπειες που 
μπορεί να φέρει στον τομέα των στρα-
τιωτικών εξοπλισμών. 

Ο πραγματικός σκοπός της 
συνάντησης

Το 2019 μοιάζει μακρινό παρελθόν 
για τον Πούτιν. Στη συνάντησή του 
πριν από τέσσερα χρόνια με τον Κιμ 
εμφανιζόταν ως ένας διεθνής παίκτης 
με ισχυρή διπλωματική θέση, έτοιμος να 
μεσολαβήσει στις συζητήσεις που είχαν 
Βόρεια Κορέα και ΗΠΑ για τα πυρηνικά. 
Την ίδια περίοδο ο Κιμ χρεωνόταν τις 
αποτυχημένες συνόδους κορυφής με 
τον πρώην Πρόεδρο των ΗΠΑ, Ντόναλντ 
Τραμπ, και αναζητούσε μια διπλωματική 
σανίδα σωτηρίας. 

Τέσσερα χρόνια μετά, ο Πούτιν αντι-
μετωπίζεται, στον δυτικό τουλάχιστον 
κόσμο, ως ένας παρίας δίχως κανένα 
διπλωματικό εκτόπισμα. Η Ρωσία πα-
ρουσιάζεται πλέον ως «απομονωμένη», 
με τον Πούτιν πρακτικά να μην μπορεί 
να παρευρεθεί σε σημαντικές συνόδους 
στο εξωτερικό, έχοντας στην πλάτη του 
ένα εκκρεμές ένταλμα σύλληψης από 
το Διεθνές Ποινικό Δικαστήριο για τη 
ρωσική εισβολή στην Ουκρανία. 

Πούτιν - Κιμ: Δύο διεθνείς
«παρίες» σε απόγνωση 

Τώρα, ο Πούτιν κοιτάζει τον Κιμ 
ψάχνοντας σανίδα σωτηρία, τόσο σε 
διπλωματικό όσο και στρατιωτικό επί-
πεδο, καθώς προσπαθεί από τη μια να 
αποτρέψει μια καταστροφική ήττα στην 
Ουκρανία και από την άλλη να αναδια-
μορφώσει δραστικά την εξωτερική πο-
λιτική της Ρωσίας. Αναλυτές εξηγούν, 
όμως, ότι στην πραγματικότητα οι δύο 
άντρες χρειάζονται απεγνωσμένα ο ένας 
τον άλλο. Η Βόρεια Κορέα αναδύεται 
από μια εποχή «αυτοτιμωρίας», με την 
αυτοεπιβαλλόμενη απομόνωση από την 
πανδημία του κορωνοϊού και αναζητά 
νέες τεχνολογίες για να επεκτείνει τα 
πυρηνικά και πυραυλικά της προγράμ-
ματα. Η Ρωσία, εν τω μεταξύ, επιδιώκει 
να εκμεταλλευτεί όποια διεθνή στήριξη 
είναι διαθέσιμη αυτήν τη στιγμή. 

Ο αναλυτής και πρώην στέλεχος του 
Στέιτ Ντιπάρτμεντ, Michael Kimmage, 
ανέφερε στο Foreign Policy ότι «οι ανά-
γκες της ρωσική πλευρά είναι τρομερές. 
Η χώρα χρειάζεται νέες αγορές για την 
ενέργειά της, χρειάζεται όπλα αλλά και 
τρόπους για να παρακάμψει τις δυτικές 
κυρώσεις, γι’ αυτό στρέφεται στην πιο 
κλειστή δικτατορία στον κόσμο για να 
την βοηθήσει».

Η στάση της Ρωσίας απέναντι στη 
Βόρεια Κορέα δεν ήταν πάντα η ίδια. 
Μάλιστα, για χρόνια στήριζε τις διεθνείς 
κυρώσεις κατά της Πιονγιάνγκ για το 
πυρηνικό της πρόγραμμα, συμπλέοντας 
ουσιαστικά με τη θέση των ΗΠΑ. Αν 
και ο Πούτιν δεν είναι ένθερμος υπο-
στηρικτής του πυρηνικού προγράμμα-
τος της Βόρειας Κορέας, οι δυσκολίες 
που αντιμετωπίζει στον πόλεμο στην 
Ουκρανία τον αναγκάζουν να αναθε-
ωρήσει τις προτεραιότητές του. Ειδικοί 
επισημαίνουν ότι αυτήν τη στιγμή συ-
ντελείται μια ριζική αναδιαμόρφωση 
της ρωσικής εξωτερικής πολιτικής, η 
οποία απομακρύνεται από τη Δύση και 
στρέφεται προς την Ασία, με ανάπτυξη 
των δεσμών με την Κίνα αλλά και τη 
Βόρεια Κορέα. Ο Πούτιν ουσιαστικά 
επιδιώκει να κτίσει μια μετά-δυτική 
εξωτερική πολιτική και ο σοβαρός 
εναγκαλισμός με τον Κιμ φαίνεται να 
το επιβεβαιώνει. 

Το πιο σημαντικό για τον Πούτιν 
τώρα είναι να αποκτήσει πρόσβαση 
στο στρατιωτικό υλικό της Βόρειας 
Κορέας καθώς η «ειδική στρατιωτική 
επιχείρηση», η οποία υπολόγιζε ότι 
θα τελείωνε σε λίγες ημέρες, μπαίνει 
στον δεύτερό της χρόνο. Σύμφωνα με το 
CNN, η Πιονγκγιάνγκ διαθέτει τεράστια 
αποθέματα πυρομαχικών, μεγάλο μέρος 
των οποίων βασίζεται σε μοντέλα της 
σοβιετικής εποχής που είναι συμβατά με 
τα ρωσικά οπλικά συστήματα. Η Βόρεια 
Κορέα έχει επίσης τη δυνατότητα να 
παράγει περισσότερα όπλα. Εντούτοις, 
υπάρχουν αμφιβολίες για την ποιότητά 
τους, γεγονός που μεταφράζεται από τους 
Δυτικούς ως «κίνηση απόγνωσης» από 
τη Ρωσία. Σε κάθε περίπτωση, αυτή η 
συναλλαγή θα σηματοδοτήσει την εί-
σοδο της Βόρειας Κορέας στη μάχη με 
τις βιομηχανικές βάσεις των μελών των 
ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ, οι οποίες σταδια-
κά αλλά σταθερά παρέχουν στην Ου-
κρανία τα πυρομαχικά που χρειάζεται 
στις μάχες με τη Ρωσία. Για κάποιους 
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αναλυτές,  μάλιστα, πρόκειται για έναν 
αγώνα ζωής ή θανάτου, με τον Πούτιν 
να υπολογίζει προφανώς στη μείωση 
της υποστήριξης για την Ουκρανία κα-
θώς οι ΗΠΑ εισέρχονται σε περίοδο 
προεδρικών εκλογών. 

Τι έχει να κερδίσει 
η Βόρεια Κορέα

Όπως έχει αναφερθεί και η Πιονγκγι-
άνγκ έχει να κερδίσει από την ανάπτυξη 
των σχέσεών της με τη Μόσχα σε διπλω-
ματικό και στρατιωτικό επίπεδο. Σε άρθρο 
το FP, επικαλούμενο Αμερικανούς και 
Νοτιοκορεάτες αξιωματούχους, εξηγεί ότι 
ο Κιμ συντασσόμενος με τον Πούτιν θα 
μπορούσε να ωφεληθεί σε τρία ζητήματα . 

Το πρώτο είναι τα τρόφιμα, η υγεία 
και η οικονομική βοήθεια, ελλείψεις οι 
οποίες χρειάζονται απεγνωσμένα επίλυση 
από το καθεστώς του Κιμ. Μάλιστα, η 
«αργοπορημένη» άφιξη της πανδημί-
ας του κορωνοϊού στη Βόρεια Κορέα 
βύθισε τη χώρα πιο βαθιά στην χρόνια 
οικονομική και επισιτιστική κρίση. 

Δεύτερον, η Βόρεια Κορέα έχει περισ-
σότερο ανάγκη τη Ρωσία από ποτέ, καθώς 
οι σχέσεις τη με την Κίνα βρίσκονται υπό 
δοκιμασία. Αν και η Κίνα εξακολουθεί 
να στηρίζει τη Βόρεια Κορέα, θεωρώντας 
την ως ένα ουδέτερο κράτος ενάντια στις 
δυνάμεις που ευθυγραμμίζονται με τη 
Δύση στην Ασία, η σχέση του Κινέζου 
Προέδρου Σι Τζινπίνγκ με τον Κιμ έχει 
επιδεινωθεί. «Η Κίνα χάνει την υπομο-
νή της με τη Βόρεια Κορέα, αλλά είναι 
η μόνη Βόρεια Κορέα που έχει, έτσι 
είναι αναγκασμένη να την ανέχεται», 
ανέφερε χαρακτηριστικά ο ειδικός σε 
θέματα Κορέας, Victor Cha. Μάλιστα, 

η εμβάθυνση των δεσμών της Βόρειας 
Κορέας με τη Ρωσία θα μπορούσε να 
ωθήσει την Κίνα να επιβεβαιώσει ξανά 
τη στήριξή της και τους οικονομικούς 
δεσμούς της με την Πιονγκγιάνγκ, υπό 
τον φόβο ότι θα χάσει την επιρροή της 
από τη Μόσχα.

Αυτό που φοβάται περισσότερο όμως 
η Δύση είναι το αντάλλαγμα που θα ζητή-
σει η Βόρεια Κορέα για την παραχώρηση 
των όπλων και των πυρομαχικών στη 
Ρωσία. Για παράδειγμα, θα μπορούσε 
να ζητήσει δορυφορική και πυρηνική 
τεχνολογία υποβρυχίων από τη Ρωσία, 
αν και ο βαθμός στον οποίο η Μόσχα 
είναι διατεθειμένη να μοιραστεί τέτοια 
τεχνολογία παραμένει ασαφής. Δυτικοί 
αξιωματούχοι και αναλυτές φοβούνται 
επίσης ότι η Ρωσία θα μπορούσε να 
βοηθήσει τη Βόρεια Κορέα στα πυραυ-
λικά της προγράμματα είτε παρέχοντας 
τεχνογνωσία για τους διηπειρωτικούς 
βαλλιστικούς πυραύλους είτε τεχνολογία 
αντιμέτρων για την προστασία των πυ-
ραύλων από τους Δυτικούς αναχαιτιστές.

Ήδη αυτή η ανησυχία εκδηλώνεται 
ανοιχτά, με το Υπουργείο Εξωτερικών 
των ΗΠΑ να εκφράζει προβληματισμό 
για το γεγονός ότι η Ρωσία επιδιώκει 
συνεργασία με τη Βόρεια Κορέα σε προ-
γράμματα που δυνητικά θα παραβίαζαν 
ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας 
του ΟΗΕ. «Όταν πρόκειται για μια κατά 
τα φαινόμενα αυξημένη συνεργασία και 
πιθανή μεταφορά στρατιωτικού υλικού, 
αυτό προκαλεί προβληματισμό και θα 
συνιστούσε δυνητικά παραβίαση πολλών 
ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφα-
λείας του ΟΗΕ», είπε ο Μάθιου Μίλερ, 
εκπρόσωπος του Στέιτ Ντιπάρτμεντ.
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Πάντως τα Δυτικά ΜΜΕ δεν χα-
ρίστηκαν καθόλου στους δύο ηγέτες, 
χαρακτηρίζοντας τη συνάντησή τους 
ως μια «Σύνοδο παριών» και κατη-
γορώντας τον Πούτιν ότι βρέθηκε σε 
μια κατάσταση που πλέον δεν έχει 
τίποτα να χάσει. Ψέγουν μάλιστα τη 
θερμή υποδοχή του Κιμ στη Ρωσία, 
«ωσάν να ήταν ο Μπαράκ Ομπάμα 
ή η Άνγκελα Μέρκελ». 

Η βρετανική Guardian αναφέρει 
ότι, «τώρα που η Ρωσία έχει απομο-
νωθεί διεθνώς με την εισβολή της στην 
Ουκρανία, ο Πούτιν αποδέχεται τον 
ρόλο του ως παρία, «φλερτάροντας» 
με αρκετούς αντιδυτικούς Αφρικανούς 
ηγέτες στην πρόσφατη σύνοδο κορυφής 

και απειλώντας να καταπατήσει μια 
κόκκινη γραμμή στις σχέσεις με τη 
Βόρεια Κορέα, παραβιάζοντας με αυτόν 
τον τρόπο τις κυρώσεις του ΟΗΕ που 
ψήφισε η ίδια η Ρωσία, συνάπτοντας 
μια συμφωνία αγοράς εξοπλισμών. 

Για τη New York Times, ο Πούτιν 
και ο Κιμ ενίσχυσαν τους δεσμούς τους 
σε μία σύνοδο που σηματοδότησε νέα 
εποχή στις σχέσεις τους, με κοινό έδα-
φος την εχθρότητά τους προς τη Δύση. 
Για «νέο συναγερμό» προειδοποιεί η 
γαλλική Monde, τονίζοντας πως «ο 
αγώνας κατά της διάδοσης των πυ-
ρηνικών όπλων μοιάζει με το πιθανό 
παράπλευρο θύμα του κατακερματι-
σμού του κόσμου που επιτείνεται από 

τον πόλεμο στην Ουκρανία. Αν αυτή 
η απειλή επιβεβαιωθεί, η Ρωσία του 
Βλαντιμίρ Πούτιν θα λογοδοτήσει», 
καταλήγει η Monde.

Ενώ το Κρεμλίνο παρουσίασε τη 
συνάντηση ως ένα αριστουργηματι-
κό επίτευγμα της διπλωματίας, με την 
ολοκλήρωσή της δεν υπήρξε καμιά 
βαρυσήμαντη ανακοίνωση. Το τι 
συζητήθηκε πίσω από τις κλειστές 
πόρτες είναι εντελώς διαφορετικό, 
αλλά ακόμα και εάν ήλθαν σε συμ-
φωνία για παράδοση στρατιωτικών 
εξοπλισμών, ειδικοί επισημαίνουν ότι 
μια τέτοια συμφωνία θα βοηθήσει τη 
Ρωσία αλλά δεν αναμένεται να αλλάξει 
τις ισορροπίες στο πεδίο της μάχης. 

Σύνοδος «παριών» 

Από τη μια, η Ρωσία χρειάζεται απεγνωσμένα 
πυρομαχικά και οπλισμό για να συνεχίσει την 
εισβολή της στην Ουκρανία - Από την άλλη, η 
Νότια Κορέα έχει μεν ανάγκες σε τρόφιμα και 
χρηματοδότηση, αλλά οι φιλοδοξίες του Κιμ 
«εκτοξεύονται» μέχρι την τεχνογνωσία των 

πυραυλικών συστημάτων 
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Ασύλληπτη η τραγωδία στη Λιβύη

Ό
ταν η κλιματική 
κρίση συναντά 
ένα αποτυχημένο 
κράτος, το αποτέ-
λεσμα είναι μια 
καταστροφή του 
τεράστιου μεγέθους 

που βιώνει τις τελευταίες ημέρες η Λι-
βύη στην Ντέρνα. 

Οποιαδήποτε πόλη στον κόσμο θα είχε 
δυσκολευτεί με τα πολύ υψηλά επίπεδα 
βροχοπτώσεων της κακοκαιρίας Daniel 
στη βόρεια ακτή της Λιβύης, γράφει 
ο Guardian. Μεγάλες, άλλωστε, ήταν 
και οι καταστροφές που προκάλεσε το 
πέρασμά της νωρίτερα στην Ελλάδα, 
πριν συνεχίσει το ολέθριο ταξίδι της 
κατά μήκος της Μεσογείου. 

Ωστόσο, η γιγαντιαία καταστροφή, 
που ακόμα καταγράφεται στην Ντέρνα, 
όπου το ένα τέταρτο της πόλης παρα-
σύρθηκε στη θάλασσα, με αποτέλεσμα 
οι νεκροί να ξεπεράσουν τους 5.000 και 
οι αγνοούμενοι να φτάσουν τα 10.000 
άτομα, κάνοντας τα εγχώρια και ξένα 
μέσα ενημέρωσης να μιλήσουν για την 
11η Σεπτεμβρίου της Λιβύης, σχετίζε-
ται επίσης άμεσα με την αποτυχημένη 
πολιτική της χώρας. 

Μετά την αιματηρή εκδίωξη του 
ΜουαμάρΚαντάφι το 2011, με τη 
στήριξη της Δύσης, η χώρα κυβερ-
νήθηκε από δύο αντίπαλες διοικήσεις, 
η μία στην Τρίπολη και η άλλη στο 
Τομπρούκ, η καθεμία τους υποστηρι-
ζόμενη από μια συμμαχία αντίπαλων 
εξωτερικών παραγόντων, συμπεριλαμ-
βανομένων της Τουρκίας, των Ηνωμέ-
νων Αραβικών Εμιράτων, του Κατάρ, 
της Αίγυπτου και του μισθοφορικού 
στρατού Wagner της Ρωσίας.

Πολιτικοί και πόλεμος ρήμα-
ξαν τη Λιβύη

Με την κάλυψη του ψευτοσοσιαλισμού 
του Καντάφι στα τέλη των δεκαετιών του 
1970 και του 1980, ο δικτάτορας διέλυσε 
τον πλούσιο σε πετρέλαιο ιδιωτικό το-
μέα της Λιβύης μέσω της διοίκησης των 
κρατικών εταιρειών, συντρίβοντας την 
ανεξάρτητη βάση εξουσίας των ανώτερων 
τάξεων, γράφει η βρετανική εφημερίδα. 
«Οι κρατικές επιχειρήσεις έγιναν δίκτυα 
πατρωνίας», εξηγεί ο Βόλφραμ Λάχερ, 
συν-συγγραφέας της πρόσφατα δημοσι-
ευμένης συλλογής δοκιμίων, «Violence 
and Social Transformation in Libya».

Μετά τον Καντάφι, οι δύο πλευρές 
αποδείχτηκαν εξίσου συγκεντρωτικές. 
Οι υπουργοί στην κυβέρνηση εθνικής 
ενότητας, που εδρεύει στα δυτικά της 
χώρας, διορίστηκαν από την πολιτοφυ-
λακή, ενώ στα ανατολικά δεν μετακινή-
θηκε ούτε πέτρα χωρίς την έγκριση του 
στρατάρχη, Χαλίφα Χαφτάρ, επικεφαλής 
του Εθνικού Στρατού της Λιβύης, και 

του στενού του κύκλου.
Οι δύο πλευρές βρίσκονταν σε πό-

λεμο μόλις το 2020. Οι δυνάμεις του 
Χαφτάρ πολιόρκησαν την Τρίπολη 
για έναν χρόνο, όσο δηλαδή κράτησε 
η αποτυχημένη στρατιωτική εκστρατεία 
τους να καταλάβουν την πρωτεύουσα, 
που είχε ως ω αποτέλεσμα τον θάνατο 
χιλιάδων ανθρώπων. Το 2022, ο πρώην 
ηγέτης της ανατολικής διοίκησης, Φάθι 
Μπασάγκα, προσπάθησε να μεταφέρει 
την κυβέρνησή του στην Τρίπολη, προτού 
οι συγκρούσεις μεταξύ των αντίπαλων 
στρατοπέδων τον αναγκάσουν να απο-
συρθεί. Η τρέχουσα καταστροφική, αλλά 
χαμηλής έντασης σύγκρουση, που απαιτεί 
από τους αντίπαλους ηγέτες της να κρα-
τούν συνεχώς τους στρατούς τους υπό 
έλεγχον, είναι το χειρότερο περιβάλλον 
για επενδύσεις στις υποδομές, που τόσο 
μεγάλη ανάγκη έχει ο λαός της χώρας.

Η έλλειψή τους είναι ιδιαίτερα αισθητή 
στην Ντέρνα, την πόλη που υπέφερε 
για καιρό μετά τον θάνατο του Καντάφι, 

είτε στα χέρια του Ισλαμικού Κράτους 
είτε κατά την ανακατάληψή της από τον 
Χαφτάρ το 2016. Κι ενώ οι δημοτικές 
εκλογές είχαν προγραμματιστεί γι’ αυτόν 
τον μήνα, κομίζοντας μια ελπίδα αλλαγής 
και ελευθερίας, τα μέλη της Ταξιαρχίας 
του Αίματος (Awliyaal-Dam) που τάσσο-
νται στο πλευρό του Χαφτάρ, έκαψαν τις 
αφίσες της προεκλογικής εκστρατείας, 
απείλησαν υποψηφίους με απαγωγές 
και δολοφονίες και διεμήνυσαν ότι οι 
εκλογές θα ακυρωθούν και στην πόλη θα 
εγκατασταθεί στρατιωτικός κυβερνήτης.

Μια προαναγγελθείσα
τραγωδία

Η σφοδρή κακοκαιρία πάγωσε τα 
παραπάνω και έσπασε τα δύο μεγάλα 
φράγματα, που είχαν χτιστεί στη στενή 
κοιλάδα πάνω από την Ντέρνα, βυθίζο-
ντας κάτω από το νερό όλες τις κατοικίες 
στην ευρύτερη περιοχή γύρω από τον 
ποταμό. Χτισμένα τη δεκαετία του 1970 
από μια γιουγκοσλαβική εταιρεία, τα δύο 
φράγματα και η κακή κατάστασή τους 
είχαν αποτελέσει το θέμα εκτενούς ακα-
δημαϊκού άρθρου το 2022, που μιλούσε 
για μια τεράστια καταστροφή έτοιμη να 
συμβεί από στιγμή σε στιγμή.

Τα χρήματα που διατέθηκαν για εργα-
σίες στα φράγματα δεν δαπανήθηκαν για 
τον σκοπό αυτό, όπως αποδεικνύουν σχε-
τικά έγγραφα που κυκλοφορούν online, 
ενώ μόλις τα νερά από τις πλημμύρες 
έσπασαν το πρώτο φράγμα, ήταν θέμα 
χρόνου να διαλύσουν και το δεύτερο.

Ακόμη πιο τραγικό σε όλα αυτά είναι 
ότι δεν δόθηκαν οδηγίες στους πολίτες για 
εκκένωση, καθώς πλησίαζε η σφοδρή 
καταιγίδα, που έχει προκαλέσει σε όλη 
τη χώρα τουλάχιστον 5.000 νεκρούς και 
10.000 αγνοουμένους, αλλά αντίθετα επι-
βλήθηκε απαγόρευση κυκλοφορίας, που 
αποτελεί την πιο συνηθισμένη απάντηση 
των λιβυκών πολιτοφυλακών σε κάθε κρίση.

Αυτό που μένει τώρα να φανεί, γράφει η 
βρετανική εφημερίδα, είναι αν οι πολιτικοί, 
που άφησαν την Ντέρνα τόσο εκτεθειμένη 
στα στοιχεία της φύσης, θα ξεβραστούν 
μαζί με τα κτήρια που κατέρρευσαν στο 
φουσκωμένο ποτάμι. Ατυχώς, το μάθημα 
των τελευταίων ετών, τόσο από την ανατολή 
όσο και από τη δύση, είναι ότι έχουν μια 
εκπληκτική ικανότητα να επιβιώνουν…

Πηγή: in.gr 

Κάποιοι λένε ότι είναι το πιο 
βρομερό φρούτο στον κόσμο 
και κάποιοι άλλοι το αποκα-
λούν κολλώδες γλυκό. Είτε 

το αγαπάς είτε το μισείς, η όρεξη για το 
ντούριαν αυξάνεται φανατικά, ειδικά 
στην Κίνα.

Σύμφωνα με την HSBC, η παγκόσμια 
ζήτηση για το φρούτο με τη δυσάρεστη 
οσμή έχει αυξηθεί κατά 400% από έτος 
σε έτος, το οποίο στηρίζεται στην τρέλα 
που επικρατεί στην Κίνα για το συγκε-
κριμένο προϊόν.

«Με βάση τις παγκόσμιες τάσεις, η 
ζήτηση για ντούριαν αυξήθηκε 400% 
χρόνο με τον χρόνο», αναφέρεται χαρα-
κτηριστικά σε μία έκθεση που εξέδωσε 
η τράπεζα τη Δευτέρα.

Τα τελευταία δύο χρόνια, η Κίνα εισή-
γαγε ντούριαν αξίας έξι δισεκατομμυρίων 
δολαρίων, ποσότητα που αντιπροσω-
πεύει το 91% της παγκόσμιας ζήτησης, 
σημείωσε ο οικονομολόγος της HSBC, 
ΆριςΝτακάνεϊ, στη συγκεκριμένη έκθεση.

«Η οικονομική άνθιση 
του ντούριαν» συνδέεται 
με την Κίνα

«Η οικονομική άνθιση του ντούριαν» 
σε μεγάλο βαθμό συνδέεται με την Κίνα, 
όπου οι καταναλωτές δεν το βλέπουν 
μόνο ως φρούτο αλλά και ως ένα δώρο 
που επιδεικνύει τον πλούτο του ατόμου 
που το κάνει.

Επιπρόσθετα έχει γίνει έθιμο να 
περιλαμβάνονται τα ντούριαν σαν πα-
ραδοσιακό δώρο συγγενών και φίλων 
σε έναν αρραβώνα.

Παρόλο που η έκρηξη στη ζήτηση 
του ντούριαν στην Κίνα ξεκίνησε στις 
αρχές του 2017, η ραγδαία άνοδος της 
ζήτησης άρχισε από τα τέλη του 2022,  
σύμφωνα με την HSBC.

Ο «βασιλιάς των φρούτων»
Ο «βασιλιάς των φρούτων», όπως ανα-

φέρει το CNBC, πωλείται για περισσότερα 
από 10 δολάρια το κιλό στην Κίνα, σε 
σύγκριση με τον μέσο όρο περίπου 6 
δολαρίων το κιλό στις χώρες της νοτι-
οανατολικής Ασίας.

Και ο κύριος προμηθευτής αυτής της 
αύξησης της ζήτησης είναι το μπλοκ των 
10 χωρών της νοτιοανατολικής Ασίας 

(ASEAN), η οποία αντιπροσώπευε το 
90% των παγκόσμιων εξαγωγών ντού-
ριαν για το 2022.

Μόνο η Ταϊλάνδη εκπροσωπεί το 99% 
των συνολικών εξαγωγών του μπλοκ 
ASEAN που περιλαμβάνει το Μπρουνέι, 
την Καμπότζη, την Ινδονησία, το Λάος, τη 
Μαλαισία, τη Μιανμάρ, τις Φιλιππίνες, τη 
Σιγκαπούρη, την Ταϊλάνδη και το Βιετνάμ.

«Θα γίνει το ντούριαν το νέο κα-
ουτσούκ; Ίσως, κάποια μέρα, θα είναι 
παγκόσμια παράδοση να δίνεται στην 
υποψήφια πεθερά ένα ντούριαν. Μόνον 
ο χρόνος θα δείξει», είπε χαρακτηριστικά 
ο Ντακάνεϊ.

Η αύξηση της ζήτησης του ντούριαν 
προσφέρει ευκαιρίες και για την υπόλοιπη 
νοτιοανατολική Ασία, όχι μόνο για την 
Ταϊλάνδη, συμπλήρωσε ο οικονομολόγος.

«Η αγορά στην Κίνα είναι τόσο μεγάλη 

που υπάρχει άφθονος χώρος και για 
άλλες χώρες του ASEAN να εμφανιστούν 
και να εκμεταλλευθούν την τρέλα με το 
«ντούριαν»», ανέφερε ακόμα ο Ντακάνεϊ.

Σύμφωνα με την έκθεση, η συμφωνία 
ελεύθερου εμπορίου της Περιφερειακής 
Συνολικής Οικονομικής Συνεργασίας, η 
οποία περιλαμβάνει το μπλοκ ASEAN και 
επιπρόσθετα την Κίνα, τη Νότια Κορέα, 
την Ιαπωνία, την Αυστραλία και τη Νέα 
Ζηλανδία, επιτρέπει στους συμμετέχο-
ντες πιο ελεύθερη και ισότιμη πρόσβαση 
στην κινεζική αγορά.

«Το παράθυρο ευκαιρίας είναι εκεί… η 
αγορά ντούριαν γίνεται ακόμα μεγαλύτερη 
καθώς κι άλλες οικονομίες στο μπλοκ 
ASEAN σπεύδουν με ανυπομονησία 
να ανταγωνιστούν την κυριαρχία της 
Ταϊλάνδης για τη θέση του βασιλιά των 
φρούτων», κατέληξε ο οικονομολόγος.

Ηπανδημία του νέου κο-
ρωνοϊού επιβράδυνε τον 
αγώνα κατά της φτώχιας 
των παιδιών και 333 εκα-

τομμύρια από αυτά ζουν υπό συνθή-
κες ακραίας φτώχιας σε παγκόσμια 
κλίμακα, αποκαλύπτει έκθεση που 
συνέταξαν η UNICEF και η Παγκόσμια 
Τράπεζα και δόθηκε στη δημοσιότητα.  
Με άλλα λόγια, ένα παιδί στα έξι σε 
όλον τον κόσμο ζει με λιγότερα από 
2,15 δολάρια την ημέρα, σύμφωνα με 
την έκθεση, που υπογραμμίζει πως 
αν δεν είχαν ενσκήψει οι συνέπειες 
της πανδημίας, θα μπορούσαν να εί-
χαν βγει από τη φτώχια επιπλέον 30 
εκατομμύρια παιδιά.

«Οι επιδεινούμενες κρίσεις, εξαιτίας 
των συνεπειών της πανδημίας, των 
ένοπλων συρράξεων, της κλιματικής 
αλλαγής και των οικονομικών σοκ, 
εμπόδισαν τις προόδους αφήνοντας 
εκατομμύρια παιδιά στην ακραία φτώ-
χια», τόνισε η γενική διευθύντρια της 
UNICEF, η Κάθριν Ράσελ, στο δελτίο 
Τύπου που δόθηκε στη δημοσιότητα 
μαζί με την έκθεση.

«Ένας κόσμος στον οποίο 333 εκα-

τομμύρια παιδιά ζουν στην ακραία 
φτώχια -στερούνται όχι μόνο την κά-
λυψη των πιο βασικών τους αναγκών, 
αλλά και την αξιοπρέπεια, τις ευκαιρίες, 
την ελπίδα- είναι απλά αφόρητος», 
πρόσθεσε η ίδια.

Η ακραία φτώχια πλήττει το 40% 
των παιδιών στην υποσαχάρια Αφρική· 
πρόκειται για το υψηλότερο ποσοστό 
στον κόσμο.

Αντίθετα με άλλες περιοχές του 
κόσμου, οι οποίες κατέγραψαν τα 
τελευταία χρόνια μείωση της φτώχιας 
των παιδιών, η υποσαχάρια Αφρική 
την είδε να αυξάνεται, εξαιτίας της τα-
χείας δημογραφικής ανάπτυξης, της 
πανδημίας του νέου κορωνοϊού και 
των λεγόμενων φυσικών καταστροφών.

Η Παγκόσμια Τράπεζα και η 
UNICEF καλούν τις κυβερνήσεις να 
δώσουν προτεραιότητα στον αγώνα 
κατά της παιδικής φτώχιας και να υι-
οθετήσουν σειρά μέτρων, ιδίως την 
επέκταση των καθολικών προγραμ-
μάτων οικογενειακών επιδομάτων.

«Δεν μπορούμε να εγκαταλείψουμε 
αυτά τα παιδιά τώρα», τόνισε ο Λουίς 
Φελίπε Λόπες-Κάλβα, διευθυντής της 
Παγκόσμιας Τράπεζας, αρμόδιος για 
ζητήματα φτώχιας και ισονομίας.

«Το να τερματιστεί η φτώχεια των 
παιδιών είναι πολιτική επιλογή», 
πρόσθεσε.

Τα συμπεράσματα της έκθεσης 
υποδεικνύουν ότι απομακρύνεται ο 
φιλόδοξος στόχος που είχε ορίσει ο 
ΟΗΕ, να εξαλειφθεί η ακραία φτώχια 
των παιδιών μέχρι το 2030.

Φρενίτιδα για το πιο βρομερό φρούτο του κόσμου UNICEF:Πάνω από 330 
εκατ.παιδιά σε κατάσταση 
ακραίας φτώχιας

Η ΠΑΓΚΌΣΜΙΑ ΖΗΤΗΣΗ ΓΙΑ ΤΌ 
ΦΡΌΎΤΌ ΜΕ ΤΗ ΔΎΣΑΡΕΣΤΗ 
ΌΣΜΗ ΕΧΕΙ ΑΎΞΗΘΕΙ ΚΑΤΑ 
400% 

ΕΝΑ ΠΑΙΔΙ ΣΤΑ ΕΞΙ ΣΕ ΌΛΌΝ 
ΤΌΝ ΚΌΣΜΌ ΖΕΙ ΜΕ ΛΙΓΌΤΕ-
ΡΑ ΑΠΌ 2,15 ΔΌΛΑΡΙΑ ΤΗΝ 
ΗΜΕΡΑ

ΌΤΑΝ Η ΚΛΙΜΑΤΙΚΗ ΚΡΙΣΗ 
ΣΎΝΑΝΤΑ ΤΌ ΑΠΌΤΎΧΗΜΕΝΌ 
ΚΡΑΤΌΣ – ΜΕ ΠΕΡΙΣΣΌΤΕ-
ΡΌΎΣ ΑΠΌ 5.000 ΝΕΚΡΌΎΣ 
ΚΑΙ 10.000 ΑΓΝΌΌΎΜΕΝΌΎΣ, 
Η ΚΑΚΌΚΑΙΡΙΑ DANIEL ΕΙΝΑΙ 
Η 11Η ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΌΎ ΤΗΣ 
ΛΙΒΎΗΣ 

Μαρόκο: 
Η απόλυτη 
καταστροφή 
από τον σεισμό-
«μαμούθ»

Τοπία ερειπωμένα, χιλιάδες 
νεκρούς και αγνοουμένους 
άφησε πίσω του ο φονικότε-
ρος σεισμός που έχει πλήξει 

τη χώρα τα τελευταία 60 χρόνια 
Ένα ερειπωμένο τοπίο χαλασμάτων 

έχει διαμορφωθεί σε πολλές περιο-
χές του Μαρόκου μετά τον σεισμό-
«μαμούθ» μεγέθους 6,8 Ρίχτερ, που 
αποδείχθηκε ο φονικότερος που έχει 
πλήξει τη χώρα τα τελευταία 60 χρόνια. 
Ο αριθμός των νεκρών, που μέχρι 
την Παρασκευή πλησίαζε τους 3.000, 
έχει προκαλέσει παγκόσμιο συναγερ-
μό, τη στιγμή που η επόμενη ημέρα 
φαντάζει Γολγοθάς.

Οι καταστροφές είναι ανυπολόγιστες, 
ενώ παράλληλα η τιτάνια μάχη για την 
ανάσυρση αγνοουμένων δεν έχει στα-
ματήσει από το περασμένο Σάββατο.

Ιστορικά σημεία της βορειοαφρι-
κανικής χώρας έχουν, δε, υποστεί 
σοβαρά πλήγματα μετά το χτύπη-
μα του Εγκέλαδου. Ενδεικτική του 
μεγάλου εύρους της καταστροφής 
είναι η ανυπολόγιστη ζημιά που 
προκλήθηκε σε ένα ιστορικό τζαμί 
του 12ου αιώνα, το Tinmal Mosque.

Την ίδια στιγμή, η μικρή 
πόλη Μουλάι Μπραχίμ μοιάζει 
να έχει αφανιστεί, με τα ερείπια να 
προκαλούν παγκόσμιο πόνο.

Σύμφωνα με τον τελευταίο απολο-
γισμό του Υπουργείου Εσωτερικών, 
που καταγράφηκε την περασμένη 
Παρασκευή, οι νεκροί ανέρχονται σε 
2.901, ενώ 5.530 είναι οι τραυματίες.

Ο σεισμός που συγκλόνισε το Μα-
ρόκο το βράδυ της Παρασκευής, 8 
Σεπτεμβρίου 2023, είναι ο φονικότερος 
στη χώρα από το 1960, όταν σκοτώ-
θηκαν τουλάχιστον 12.000 άνθρωποι, 
και ο ισχυρότερος από το 1900.

Αυτό που μένει τώρα 
να φανεί, είναι αν 
οι πολιτικοί, που 

άφησαν την Ντέρνα 
τόσο εκτεθειμένη 

στα στοιχεία 
της φύσης, θα 

ξεβραστούν μαζί 
με τα κτήρια που 
κατέρρευσαν στο 

φουσκωμένο ποτάμι
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Λευκωσία 
Αθανασιάδου Δέσποινα: Λεωφ. 
Αθαλάσσας 132Δ (διαγώνιως 
Υπουργείου Δικαιοσύνης, έναντι 
Titan Furniture), Στρόβολος. Τηλ.: 
22427707, 22431301. 
Περδίκη Κωνσταντίνα: Μετοχίου 
34E (πλησίον Υπουργείου Υγείας, 
παλ ι ό  Γιώρκε ι ο  ξ ενοδοχε ί ο , 
δίπλα από σάντουιτς Αφροδί-
της), Λευκωσία. Τηλ.: 22770009, 
22770030. 
Χατζηαποστόλου Γεώργιος: Λεω-
φόρος Λάρνακος 75Δ (κοντά στο 
ζαχαροπλαστείο «Oriental»), Λευ-
κωσία. Τηλ.: 22100029, 22105263. 
Αντωνίου Ιωάννης: Γιάννου Κρανι-
διώτη 64, Λατσιά. Τηλ.: 22481370, 
22481233. 
Τσακνάκη Αγαθή - Ηρώ: Πρεβέζης 
8, κτήριο ΕΤΥΚ (απέναντι από εστι-
ατόριο Εστιάδες), Λευκωσία. Τηλ.: 
22314088. 

Λεμεσός 
Παπαδόπουλος Φίλιππος: Γεωρ-
γίου Α’ 83 (έναντι Αστυνομίας 
Γερμασόγειας), Γερμασόγεια. Τηλ.: 
25105282, 99826365. 
Μακρίδου - Κλόκκου Κίκα: Μίλτωνος 

66Α (Αγ. Σπυρίδωνας, πλησίον Plus 
Discount Market), Λεμεσός. Τηλ.: 
25712790, 25746954. 
Αγαμέμνονος Χαρούλα: Βασιλέως 
Κωνσταντίνου 131 (πλησίον Τσιρείου 
Σταδίου), Λεμεσός. Τηλ.: 25870748, 
25560442. 
Γρηγορίου Γρηγόρης: Κωστή Παλαμά 
37Β (Άγιος Νεκτάριος, βορείως 
Λανιτείου), Μέσα Γειτονιά. Τηλ.: 
25754111, 25566818. 

Λάρνακα 
Ορφανίδης Μισιέλ: Ερμού 24  (αρχή 
της Ερμού - 50μ. από φώτα Ακρό-
πολης), Λάρνακα. Τηλ.: 24621360, 
24531859. 
Μαυρή Λουίζα: Στρατηγού Τιμάγια 9 
(συντεχνιακό φαρμακείο ΠΕΟ), Λάρ-
νακα. Τηλ.: 24655312, 96720773. 

Πάφος 
Δημητρίου Γιώργος: Κινύρα 30 (δρό-
μος από Δικαστήριο προς Τεχνική 
Σχολή, δίπλα από Travel Express), 
Πάφος. Τηλ.: 26942131, 26951370. 

Παραλίμνι 
Γιάλλουρος Πανίκος: 1ης Απριλίου 
184 (απέναντι από την υπεραγορά 
ΣΚΛΑΒΕΝΙΤΗΣ), Παραλίμνι. Τηλ.: 
23825979, 23744771. 

ΦΑΡΜΑΚΕΙΑUniversal Life: « Ένα βήμα μπροστά» 
στηρίζοντας το Ειδικό Σχολείο Λευκωσίας 

Μια όμορφη και διαφορε-
τική εκδήλωση, η οποία 
συνδύαζε την κοινωνι-
κή προσφορά και την 

αθλητική δραστηριότητα, οργάνωσε 
η Universal Life στο Κοινοτικό Πάρκο 
Δελίκηπου το Σάββατο, 09 Σεπτεμβρίου, 
στηρίζοντας το Ειδικό Σχολείο Λευκωσί-
ας, ένα ίδρυμα που αγκαλιάζει παιδιά με 
ειδικές ανάγκες. Πάνω από 130 άτομα, 
προσωπικό και ασφαλιστικό δυναμικό 
της Εταιρείας συμμετείχαν σε έναν μίνι 
Μαραθώνιο καταβάλλοντας ένα ποσό 
εγγραφής και τα έσοδα διατέθηκαν για 
τις ανάγκες του Ειδικού Σχολείου. Ο 
Πρώτος Εκτελεστικός Διευθυντής της 
Universal Life, Έβαν Γαβάς, ευχαρίστησε 
το ανθρώπινο δυναμικό της Εταιρείας, 
το οποίο επιβεβαίωσε έμπρακτα για 
μια ακόμα φορά την προσήλωσή του 
στη βελτίωση της ποιότητας ζωής των 
συνανθρώπων μας και ειδικότερα των 
παιδιών με ειδικές ανάγκες. Στο πλαί-
σιο δε του προγράμματος εταιρικής 
κοινωνικής ευθύνης της Εταιρείας και 
της διαχρονικής της στήριξης προς το 

Ειδικό Σχολείο Λευκωσίας, ανακοίνωσε 
την απόφαση της Εταιρείας για περαι-
τέρω οικονομική ενίσχυση του Ειδικού 
Σχολείου, προσφέροντας αντίστοιχο 
ποσό με αυτό που μαζεύτηκε από όλες 
τις συμμετοχές,  διπλασιάζοντας έτσι 
τα συνολικά έσοδα από τον μίνι Μα-
ραθώνιο. Ο Διευθυντής Πωλήσεων 
της Universal Life, Κούλλης Σαββίδης, 
ευχαρίστησε και αυτός με τη σειρά του 
τον κόσμο της Εταιρείας που παρευ-
ρέθη στην εκδήλωση και κυρίως το 
ασφαλιστικό δυναμικό, το οποίο δι-
αχρονικά στηρίζει το Ειδικό Σχολείο 

επιδεικνύοντας ιδιαίτερη ευαισθησία 
για τις προκλήσεις που αντιμετωπίζουν 
τα παιδιά με ειδικές ανάγκες. Όπως 
δε ανέφερε, ο μίνι μαραθώνιος ήταν 
αφιερωμένος στη μνήμη του μ. Κώ-
στα Φλωρίδη, πρώην ασφαλιστικού 
συμβούλου της Εταιρείας, ο οποίος 
αποτελούσε παράδειγμα ήθους και 
κοινωνικής ευαισθησίας. Η εκδήλω-
ση ολοκληρώθηκε με τις βραβεύσεις 
των νικητών του μίνι μαραθωνίου και 
την απονομή της συνολικής εισφοράς 
προς τη Διευθύντρια Ειδικού Σχολείου 
Λευκωσίας, κ. Ζαχαρούλα Δημητρίου. 

Ο Οργανισμός Salamis παρουσιάζει τη 
Συναυλία «Ταξιδεύοντας με την Αλέξια»

Στηρίζουμε τους πληγέντες 
από τις πλημμύρες στην Ελλάδα

ΟΟργανισμός Salamis 
διοργανώνει Φιλαν-
θρωπική Συναυλία με 
την διεθνώς κατα-

ξιωμένη και πολυβραβευμένη 
ερμηνεύτρια, Αλέξια Βασιλείου, 
την Παρασκευή, 13 Οκτωβρίου 
2023, στις 19.30, στην «Μικρή 
Σαλαμίνα», Πάρκο Γλυπτικής 
Φίλιππου Γιαπάνη, στη Φα-
σούλα Λεμεσού. Η Αλέξια θα 
ερμηνεύσει μια ενδιαφέρουσα, 
και πλούσια μουσικά, επιλογή 
τραγουδιών, από το ελληνικό 
και αγγλικό της ρεπερτόριο, 
από τη δισκογραφία της, τρα-
γούδια που εμπνέουν και που 
ανυψώνουν το πνεύμα και την 
ψυχή. Θα συνοδεύεται από τε-
τραμελή ορχήστρα επιλεγμένων 
μουσικών με επιρροές από την τζαζ, 
την κλασική, την πειραματική, την 
ηλεκτρονική μουσική, αλλά και τη 
World Music, και θα συνοδεύεται 

από επίλεκτες φωνές από τη νεο-
σύστατη Χορωδία Αυτοσχεδιασμού 
της. Μια μυσταγωγική βραδιά,  όπου 

η μαγευτική φωνή της Αλέξιας θα 
μας ταξιδέψει νοερά στην αγαπημέ-
νη μας Αμμόχωστο και την Αρχαία 
Σαλαμίνα, απ’ όπου ο ιδρυτής του 

Οργανισμού εμπνεύστηκε το όνομα 
της εταιρείας πριν από 65 χρόνια. Η 
βραδιά είναι αφιερωμένη στη μνήμη 

του  ιδρυτή του Οργανισμού 
Salamis, Βάσου Χατζηθεοδο-
σίου. Η φιλανθρωπική συναυ-
λία εμπίπτει στο πλαίσιο της 
κοινωνικής εταιρικής ευθύνης 
του Οργανισμού Salamis και 
όλα τα έσοδα από την πώληση 
των εισιτηρίων θα διατεθούν 
στο Ίδρυμα Άγιος Στέφανος 
στη Λεμεσό για τις ανάγκες των 
προγραμμάτων και την ανα-
βάθμιση των υπηρεσιών του. 
Η εκδήλωση θα ολοκληρωθεί 
με δεξίωση και ένα ξεχωριστό 
αναμνηστικό δώρο που θα δοθεί 
στους παρευρισκομένους.  Tιμή 
εισιτηρίου: €50 το άτομο.Περισ-

σότερες πληροφορίες και εισιτήρια 
από τα γραφεία της Salamis Tours 
σε όλες τις πόλεις στο  παγκύπριο 
τηλέφωνο 77 77 85 00.

ΠΣΣΕ
Το Παγκύπριο Συντονιστικό Συμβούλιο Εθελοντισμού 

ανακοινώνει την έναρξη εράνου με σκοπό τη στήριξη 
των πληγέντων από τις πλημμύρες στην Ελλάδα. Το προ-
ϊόν του εράνου θα διατεθεί για κάλυψη των αναγκών, 
σε συνεργασία με τις αρμόδιες Aρχές του κράτους. Το 
ΠΣΣΕ απευθύνει έκκληση σε όλους να στηρίξουμε τους 
πληγέντες με εισφορές στους εξής τραπεζικούς του λογα-
ριασμούς του Παγκύπριου Συντονιστικού Συμβουλίου 
Εθελοντισμού:

Αριθμοί Λογαριασμών: Τράπεζα Κύπρου - ΙΒΑΝ: 
CY60002001950000357015667368,

Όνομα λογαριασμού: PankyprioSynt.Symv.
Ethel.(Eranos). ΕλληνικήΤράπεζα - ΙΒΑΝ: 
CY57005001050001051113724401, Account name: 
PANG.SYNTON. SYMV. ETHELONTISMOU.

Περισσότερες πληροφορίες για επιπλέον δράσεις 
στήριξης των πληγέντων θα ανακοινωθούν μετά που 
θα γίνει συνεννόηση με τις αρμόδιες Αρχές και φορείς 
του κράτους. Τηλέφωνο: 22514786, Email: info@
volunteerism-cc.org.cy.

Δήμος Έγκωμης
Ο Δήμος Έγκωμης καλεί τους δημότες του να 

στηρίξουν τον έρανο του Παγκύπριου Συντονιστι-
κού Συμβουλίου Εθελοντισμού (ΠΣΣΕ) για παροχή 
βοήθειας στους πληγέντες από τις πλημμύρες στην 
Ελλάδα. Εισφορές γίνονται δεκτές στους ακόλουθους 
τραπεζικούς λογαριασμούς: Τράπεζα Κύπρου: IBAN: 
CY60002001950000357015667368, Όνομα λογαρια-
σμού: PankyprioSynt.Symv.Ethel.(Eranos). Ελληνική Τρά-
πεζα: IBAN: CY57005001050001051113724401, Όνομα 
λογαριασμού: PANG.SYNTON. SYMV. ETHELONTISMOU. 
Ο Δήμος Έγκωμης θα εισφέρει στον έρανο το ποσό των 
€500.

Δήμος Λάρνακας 
 Ο Δήμος Λάρνακας εκφράζει τη θλίψη και τη συμπάθειά 

του σε όλους τους κατοίκους των πληγέντων περιοχών 
της Θεσσαλίας από τις καταστροφικές πλημμύρες που 

έπληξαν τη χώρα.
Αφουγκραζόμενοι τις δυσκολίες και τις ανάγκες που 

προέκυψαν, σε συνεργασία με τον Δήμο Λιβαδιών, από 
την Παρασκευή, 15 Σεπτεμβρίου 2023, από τις 8:30π.μ.- 
4:00μ.μ. (Δευτέρα με Παρασκευή), στον Πολυδύναμο 
Πολυχώρο Κοινωνικής Πρόνοιας και Απασχόλησης 
Δήμου Λάρνακας συλλέγονται τα πιο κάτω είδη: Σεντό-
νια χειμερινά (καινούργια), Κουβέρτες (καινούργιες), 
Παιδικά σεντόνια και κουβέρτες (καινούργια), Πετσέτες 
προσώπου και μπάνιου (καινούργιες), Πετσέτες κουζίνας 
(καινούργιες). Σε συνεννόηση με τον Δήμο Λιβαδιών, 
τα λευκά είδη που συλλέγονται θα σταλούν στα Φάρ-
σαλα, Δήμο αδελφοποιημένο με τον Δήμο Λιβαδιών 
και σε οποιαδήποτε άλλη περιοχή προκύψει ανάγκη. 
Παράλληλη συλλογή διεξάγεται και στο Δημαρχείο 
των Λιβαδιών τις ώρες λειτουργίας των Γραφείων του 
Δήμου. Η συλλογή των ειδών θα διεξάγεται μέχρι τις 
21 Σεπτεμβρίου 2023.

Δήμος Λεμεσού
Ο Δήμος Λεμεσού πραγματοποιεί από τη Δευτέρα, 

11 Σεπτεμβρίου 2023, μέχρι και αύριο Δευτέρα, 18 
Σεπτεμβρίου 2023, εκστρατεία συλλογής ανθρωπιστικής 
βοήθειας για τους πληγέντες από τις πλημμύρες στην 
Ελλάδα. Όσοι επιθυμούν να βοηθήσουν, μπορούν να 
φέρνουν τα είδη που αναφέρονται πιο κάτω στο Κοι-
νωνικό Παντοπωλείο του Δήμου Λεμεσού στην οδό 
Φιλελλήνων (απέναντι από το Πάρκο πρώην Σινέ Βόλος), 
από τις 08:00 μέχρι τις 16:00. Είδη συλλογής: Τρόφιμα 
μακράς διαρκείας (π.χ. κονσέρβες, γάλατα εβαπορέ, ζά-
χαρη, καφές, δημητριακά, παξιμάδια, μπισκότα, αλεύρι, 
ζυμαρικά, παιδικές τροφές), Πάνες παιδιών και ενηλίκων, 
Είδη προσωπικής υγιεινής (οδοντόβουρτσες, οδοντό-
κρεμες, μωρομάντηλα, σερβιέτες, σαμπουάν κ.λπ), Είδη 
γενικής καθαριότητας (απορρυπαντικά πιάτων και ρού-
χων, χλωρίνες, πετσέτες, σφουγγαράκια, απορροφητικά 
πανιά κ.λπ), Πιάτα, ποτήρια και μαχαιροπήρουνα μιας 
χρήσης, Κλινοσκεπάσματα. Δεν θα παραλαμβάνονται: 
Γυάλινες συσκευασίες, Ληγμένα Τρόφιμα, Φάρμακα, 
Είδη ένδυσης και υπόδυσης.

17.09.2023

Πανηγυρικός εσπερινός
Με την ευκαιρία της γιορτής του Απο-

στόλου Ανδρέα Πισσουρίου θα τελεστεί 
πανηγυρικός εσπερινός. Αυτή η θρησκευ-
τική γιορτή αποτελούσε την εκκλησιαστική 
πανήγυριν του ιερού ναού Απ. Ανδρέα 
Πισσουρίου, που φέτος συμπληρώνει 141 
χρόνια απο τα θυρανοίξιά του. Ο καθιερω-
μένος αυτός εσπερινός  γίνεται για πολλά 
χρόνια από την εκκλησιαστική επιτροπή 
του ιερού ναού Απ. Ανδρέα Πισσουρίου, 
τον Σύνδεσμο Αποδήμων και Φίλων Πισ-
σουρίου και όλα τα οργανωμένα σύνολα 
της κοινότητας, καθώς επίσης και από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Πισσουρίου. Του 
εσπερινού θα προστεί ο Μητροπολίτης 
Πάφου Τυχικός. Ο εσπερινός θα πραγματο-
ποιηθεί στον ιερό ναό Αποστόλου Ανδρέα 
Πισσουρίου, στην κοινότητα Πισσουρίου, 
την Τρίτη, 19 Σεπτεμβρίου 2023 και ώρα 
6:00μ.μ. και στη συνέχεια θα πραγματο-
ποιηθεί (ώρα 7:15 μ.μ.) μεγαλοπρεπής λι-
τάνευση και περιφορά της σεπτής εικόνας 
του Απ. Ανδρέα, προστάτη της κοινότητας 
Πισσουρίου με συνοδεία ναυτών του Πο-
λεμικού Ναυτικού. Την επόμενη ημέρα, 
Τετάρτη, 20 Σεπτεμβρίου 2023 και ώρα 
9:00 π.μ., θα τελεστεί ο Όρθρος με Θεία 
Λειτουργία. Καλούνται όλοι οι κάτοικοι της 
κοινότητας να παραστούν.

Εκδήλωση για 
Νίκο Κουρούσιη

Το Κοινοτικό Συμβούλιο Μιτσερού 
σάς προσκαλεί στην τιμητική εκδήλωση 
για τον καλλιτέχνη Νίκο Κουρούσιη την 
Τετάρτη, 20 Σεπτεμβρίου 2023 και ώρα 
8.00 μ.μ., στο αμφιθέατρο της κοινότητας 
«Κωστής Δαμιανού», υπό την αιγίδα της 
Προέδρου της Βουλής Αννίτας Δημη-
τρίου. Καλωσόρισμα - εισαγωγή από 
τον Κώστα Χαραλαμπίδη. Χαιρετισμός 
από τον κοινοτάρχη Μιτσερού, Ανδρέα 
Κυριάκου. Χαιρετισμός από την Πρό-
εδρο της Βουλής, Αννίτα Δημητρίου. 
Βιογραφικό του καλλιτέχνη από τον Κώ-
στα Χαραλαμπίδη. Προβολή σύντομης 
ταινίας για το έργο του Νίκου Κουρούσιη. 
Σκεπτικό τιμής και παράδοση τιμητικής 
πλακέτας. Ο πιανίστας Σάββας Σάββα 
στο πιάνο. Θα ακολουθήσει δεξίωση.

Συγκέντρωση Αμμοχωστιανών
Ο Δήμος Αμμοχώστου διοργανώνει 

ανοικτή συγκέντρωση Αμμοχωστιανών 
την Τρίτη, 19 Σεπτεμβρίου 2023, στις 7:30 
μ.μ., στην Αίθουσα Εκδηλώσεων του Κοι-
νοτικού Συμβουλίου Φρενάρους, κατά τη 
διάρκεια της οποίας θα γίνει Ενημέρωση 
από τον Δήμαρχο Αμμοχώστου Δρα Σίμο 
Ιωάννου σε σχέση με τις τελευταίες εξε-
λίξεις στην Αμμόχωστο. Τηλ. 25384073.

Παιδικό Μελένιο Φεστιβάλ  
Ένα μοναδικό φεστιβάλ με επίκεντρο 

το παιδί και τις μέλισσες, το μέλλον του 
πλανήτη μας,  που  διοργανώνεται υπό 
την αιγίδα της Επιτρόπου Περιβάλλοντος 
από το Κοινοτικό Συμβούλιο στη Μελίνη 
της Επαρχίας Λάρνακας, σήμερα Κυριακή, 
17 Σεπτεμβρίου 2023. Από  τις 11.00 π.μ. 
– 7.00 μ.μ., το Παιδικό Μελένιο Φεστιβάλ  
έχει σχεδιαστεί ως πλατφόρμα γνώσης για 
τον μαγικό κόσμο των μελισσών και το 
γλυκό μέλι τους. Το φετινό Φεστιβάλ είναι 
αφιερωμένο στις Μοναχικές Μέλισσες, τους 
καλύτερους επικονιαστές που χρειάζονται 
την προστασία μας. Πρόσφατες μελέτες 
έχουν δείξει ότι στην Κύπρο έχουμε 378 
διαφορετικά είδη μοναχικών μελισσών, 
τις πιο ελεύθερες  μέλισσες που επιλέγουν 
να ζήσουν μόνες τους στη φύση. 

Παραδοσιακοί χοροί/Συνέδριο
Συνέδριο με θέμα: «Χορός – Έκφραση 

– Πολιτισμική Κληρονομιά – Κύπρος 
2023», θα πραγματοποιηθεί σήμερα 
Κυριακή, 17 Σεπτεμβρίου 2023, από 
τις 10:00 π.μ. – 1:30 μ.μ., στο Δημοτι-
κό Θέατρο Λάρνακας, στο πλαίσιο του 
16ουΜεσογειακού Φεστιβάλ Παραδοσι-
ακών Χορών, Χορωδιών και Ορχηστρών. 
Ομιλητές: Dr Amir Nabil, Υφυπουργός 
Πολιτισμού, Αίγυπτος, Σπύρος Αντωνέλ-
λος, Πρώτος Λειτουργός Μέσης Γενικής 
Εκπαίδευσης, Θεότη Πούρου, Επιθεω-
ρήτρια Φυσικής Αγωγής και Ανδρέας 
Παπανδρέου, Ερευνητής – Συγγραφέας 
– Λαογράφος. Είσοδος ελεύθερη.

Βραβείο στον Δήμο Αραδίππου
Τελετή απονομής του Βραβείου Ευρω-

παϊκής Εβδομάδας Κινητικότητας 2022 
διοργανώνει ο Δήμος Αραδίππου και η 
Επιτροπή Νεολαίας του Δήμου, αύριο 
Δευτέρα, 18 Σεπτεμβρίου 2023, στις 6.00 
μ.μ., στο οίκημα του Ιστορικού και Λαογρα-
φικού Αρχείου του Δήμου Αραδίππου. 
Το βραβείο στον Δήμο Αραδίππου θα 
απονείμει ο Υπουργός Μεταφορών, Επι-
κοινωνιών και Έργων, Αλέξης Βαφεάδης. 

ΗΕ π α ρ χ ι α κ ή 
Επιτροπή Λάρ-
νακας/Αμμο-
χώστου του Κυ-

πριακού Κέντρου Μελετών 
και το Διοικητικό Συμβούλιο 
του Παγκυπρίου Συνδέσμου 
Εφέδρων Πυροβολικού σάς 
προσκαλούν στην παρου-
σίαση του βιβλίου του Δρος 
Χάρη Αλεξάνδρου με τίτλο: 
Η Δράση των Μονάδων 
Πυροβολικού της Εθνικής 
Φρουράς το καλοκαίρι του 
1974 - «Αποφασιστικός πα-
ράγων επί του πεδίου της 
μάχης». Η παρουσίαση θα 
γίνει την Τρίτη, 26 Σεπτεμβρίου 2023 
και ώρα 7.30 μ.μ., στη Στέγη Γραμμάτων 

και Τεχνών - Δημοτι-
κό Πολιτιστικό Κέντρο 
“Αμμόχωστος”, στη 
Λάρνακα. Το βιβλίο 
θα παρουσιάσει ο κ. 
Χρίστος Ιακώβου, Δι-
ευθυντής του Κυπρια-
κού Κέντρου Μελετών. 
Χαιρετισμό θα απευθύ-
νουν ο Πρόεδρος του 
Κεντρικού Διοικητικού 
Συμβουλίου του Κυπρι-
ακού Κέντρου Μελετών 
Τώνης Τουμαζής και 
ο  Πρόεδρος του Πα-
γκυπρίου Συνδέσμου 
Εφέδρων Πυροβολικού, 

Γιώργος Κοφτερός. Πληροφορίες: Τηλ. 
99572467, 99445504.

Για παιδικά χαμόγελα και χαρού-
μενες φωνές! Το Ίδρυμα Χριστίνα Α. 
Αποστόλου, όπως κάθε χρόνο έτσι και 
φέτος, διοργανώνει τη φιλανθρωπική 
Γιορτή Αγάπης και Ανθρωπιάς.

Σας περιμένουμε μικρούς και με-
γάλους το Σάββατο, 23 Σεπτεμβρίου, 
στις 17:30-23:30 στον  Δημοτικό Κήπο 
Λάρνακας! Η είσοδος είναι ΕΛΕΥΘΕΡΗ 
και θα μπορείτε να απολαύσετε μαζί μας 
το καλλιτεχνικό πρόγραμμα, παιχνίδια, 

φαγητό και διασκέδαση.   
Όλα τα έσοδα θα διατεθούν από το 

Ίδρυμα Χριστίνα Α. Αποστόλου για τη 
στήριξη παιδιών και νέων που πάσχουν 
από μακροχρόνιες ασθένειες και πρέπει 
να μεταβούν στο εξωτερικό για θεραπεία 
καθώς και άλλες αγαθοεργίες.

Να είστε όλοι εκεί!
Η εκδήλωση τελεί υπό την αιγίδα του 

Προέδρου της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
κ. Νίκου Χριστοδουλίδη.

Παρουσίαση βιβλίου

Γιορτή Αγάπης και 
Ανθρωπιάς – Ίδρυμα 
Χριστίνα Α. Αποστόλου

ΕΠΑΡΧΙΑΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΚΟ ΓΡΑΦΕΙΟ ΛΑΡΝΑΚΑΣ

ΓΝΩΣΤΟΠΟΙΗΣΗ
Γνωστοποιείται σύμφωνα με το άρθρο 25 του Περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Διακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, Κεφ. 224, ότι συμφωνήθηκε να πωληθεί το μερίδιο ή 
συμφέρον στο ακίνητο που αναφέρεται πιο κάτω.
Δήλωση Μεταβίβασης: 4/Π/2688/2023 
Πωλητές: 1) Δημητρίου Στρατής, Αυστραλία-Φρ/δι Λεωφ. ΚΑΝΤΡΕΤΤΗ 11Α, 7570 
Αλεθρικό, Λάρνακα. 2) Δημητρίου Σοφοκλής, Αυστραλία-Φρ/δι Λεωφ. ΚΑΝΤΡΕΤΤΗ 
11Α, 7570 Αλεθρικό, Λάρνακα. 3) Δημητρίου Τζέιμς-Τάκης, Αυστραλία-Φρ/δι Λεωφ. 
ΚΑΝΤΡΕΤΤΗ 11Α, 7570 Αλεθρικό, Λάρνακα.
Αγοραστής: Ττόφα Αθηνά, Δημήτρη Ζαβού 3, 7570 Αλεθρικό, Λάρνακα
Ακίνητο: Αρ. Εγγραφής: 0/11668, Φύλλο/Σχέδ./Τμήμα/Τεμ./Κλίμ.: 50/19/0/669/5,
Είδος Ακινήτου: Χωράφι, Υποϊδιοκτησίες: Ελιές (1), Διάτρηση. Υπάρχουν κτήρια που 
δεν αναφέρονται στην εγγραφή (4/ΕΣ/804/2019).  Υπάρχουν κτήρια που δεν αναφέ-
ρονται στην εγγραφή (4/ΕΣ/1418/2023), Εμβαδόν: 7024 τ.μ., Γεωγραφική Περιοχή: 
Λάρνακα, Αλεθρικό, Τοποθεσία: «ΒΡΟΥΚΑΛΙΑ», Μεταβ. Μερίδιο στο Ακίν.: 1/21, Ποσό 
Πώλησης: €155.000,00.
Σημείωση: Το ακίνητο ενδέχεται να υπόκειται σε Φ.Π.Α., ο οποίος δεν συμπεριλαμ-
βάνεται στο ποσό πώλησης.
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Η Τουρκία και το σαράβαλο τής ΔΔΟ της

ΓΕΓΟΝΟΣ είναι ότι δεν πέτυχε μέχρι 
τώρα η Τουρκία να επιβάλει στο 
Κυπριακό Πρόβλημα - με ελληνική 
υπογραφή ενός «Ναι» - την «λύση» 

επέκτασης του τουρκικού ελέγχου εφ’ ολοκλή-
ρου της Κύπρου. Δηλαδή, με αναλυτικότερες 
υπενθυμίσεις, πρώτο και κυριότερο: Απέτυχε 
στον διαρκώς ανυποχώρητο στόχο της να κατα-
στήσει Εκλιπούσα την Κυπριακή Δημοκρατία.

Απέτυχαν οι μεθοδεύσεις της Τουρκίας να 
αντικαταστήσει το νόμιμο κυπριακό κράτος 
(διεθνώς αναγνωρισμένο ήδη από το ψήφισμα 
186 της 4ης Μαρτίου 1964 του ΟΗΕ εις χείρας 
των Ελλήνων Κυπρίων μετά από την ένοπλη 
Τουρκανταρσία του 1963) με έναν προταθέντα 
στις συνομιλίες «Συνεταιρισμό, δύο ισότιμων 
συνιστώντων κρατιδίων, μίας διεθνούς προ-
σωπικότητας, ιθαγένειας και κυριαρχίας προ-
ερχομένης εξίσου από Τουρκοκυπρίους και 
Ελληνοκυπρίους», ο οποίος, στην ουσία και εν τη 
πράξει, θα νομιμοποιούσε αφ’ ενός το παράνομο 
κατοχικό της ψευδοκράτος ως ένα εκ των δύο 
«συνιστώντων» και αφ’ ετέρου θα εξασφάλιζε, 
μέσω αυτού, την μετατροπή ολόκληρης της 
Κύπρου σε προτεκτοράτο της Τουρκίας.

ΑΥΤΟΣ ο στόχος της Τουρκίας, ως προσχεδια-
σμένο από το 1956-1957 επί κυβερνήσεως Αντνάν 
Μεντερές (υπό Νιχάτ Ερίμ & Γραφείου Ειδικού 
Πολέμου) στάδιο περαιτέρω υλοποίησης της ατα-
λάντευτης από τότε στρατηγικής για «Επανάκτηση 
Κύπρου», μεθοδεύτηκε από το θέρος του 1974 
της τουρκικής εισβολής του Αττίλα στην Κύπρο 
επί κυβερνήσεως Μπουλέντ Ετζεβίτ, με «όχημα» 

την απαίτηση του πολεμικού κατακτητή Αττίλα 
προς τον προδομένο και ηττημένο Ελληνισμό, 
στις έκτοτε διαπραγματεύσεις του Κυπριακού, για 
«λύση Διζωνικής Δικοινοτικής Ομοσπονδίας με 
πολιτική ισότητα των δύο κοινοτήτων».

Οι περί τοιούτης Διζωνικής διαπραγματεύσεις, 
από το 1977 έως και το 2002, παρήγαγαν εν 
τέλει την «λύση» του Σχεδίου Ανάν. Η οποία, 
μετά από δεκαεπτά μήνες παλλαϊκής εξιχνίασης 
και δημόσιας συζήτησης του περιεχομένου 
της, απορρίφθηκε στο Δημοψήφισμα της 24ης 
Απριλίου 2004 από την πλειοψηφία 76% του 
κυπριακού Ελληνισμού.

ΔΙΑΣΩΘΕΙΣΑ έτσι η Κυπριακή Δημοκρατία, 
παρότι εδαφικώς ακρωτηριασμένη και απει-
λούμενη από τις υπέρτερες δυνάμεις του Ατ-
τίλα, κατόρθωσε έκτοτε να ενδυναμώνει και ν’ 
αναπτύξει διεθνώς την κρατική της υπόσταση:

- Εις πείσμα των τότε απειλών της Τουρκίας 
για «άνευ ορίων αντιδράσεις», πέτυχε, με την 
καθοριστική συμβολή της Ελλάδος, να καταστεί 
κράτος - μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

- Διαγενομένων δε των μετέπειτα ετών, και 
αντιλαμβανόμενη περισσότερο την εν πάσι και-
ροίς γεωπολιτική της σημασία, σε συνάρτηση 
με τις συν τω χρόνω αναζητήσεις υποθαλασ-
σίων κοιτασμάτων ενεργειακού πλούτου στο 
πλαίσιο του από 1982 και 1994 ισχύοντος 
διεθνούς δικαίου (UNCLOS) των θαλασσίων 
Αποκλειστικών Οικονομικών Ζωνών (ΑΟΖ) 
και αξιοποιώντας τις επελθούσες ανακατατάξεις 
διεθνών και διακρατικών σχέσεων τής ρέουσας 
- και εξ αιτίας της νεο-οθωμανικής πολιτικής 

του Ερντογάν - συγκυρίας στην περιοχή, κα-
τόρθωσε η διασωθείσα Κυπριακή Δημοκρα-
τία τις Τριμερείς Συνεργασίες με Ελλάδα και 
Αίγυπτο απ’ τη μια και με Ελλάδα και Ισραήλ 
απ’ την άλλη, εισελθούσα με αυτόν τον τρόπο 
κι έχοντας πλέον δικό της ρόλο στο πεδίο της 
γεωστρατηγικής. Γεγονός που άνοιξε ευκαιρίες 
και προοπτικές ανάπτυξης νέου περιεχομέ-
νου σχέσεων, συμπεριλαμβανομένων μάλιστα 
και στρατιωτικών, με τη Γαλλία και τις ΗΠΑ. 
Σε βαθμό, αυξανομένου διαρκώς και ορατού 
εντόνως, μεγάλου κακοφανισμού της Τουρκίας.

ΠΙΚΡΑΜΕΝΗ σφόδρα η Τουρκία από αυτές 
τις προστιθέμενες οσημέραι αποτυχίες της,

- ΚΡΙΝΟΝΤΑΣ ότι το διζωνικό «όχημα» για 
επέκταση του ελέγχου της σε ολόκληρο το νησί 
κατήντησε επί του παρόντος ακινητοποιημένο 
σαράβαλο,

- ΒΛΕΠΟΝΤΑΣ τον αναπτυσσόμενο γεωπολι-
τικό και γεωστρατηγικό ρόλο που επιχειρεί - με 
τις «ευλογίες» ακόμη και των ΗΠΑ - η εντός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης Κυπριακή Δημοκρατία 
συνεργαζόμενη με Ελλάδα, Αίγυπτο, Ισραήλ 
κ.ά. στην Ανατολική Μεσόγειο, ως σφήνα 
εμποδίζουσα την τουρκική στρατηγική της 
νεο-οθωμανικής ηγεμόνευσης στην περιοχή,

- ΕΠΙΝΟΗΣΕ τον τακτικό ελιγμό να στραφεί 
δυναμικότερα εκτραχυνόμενη προς τον ΟΗΕ, 
με την απαίτηση να καταστήσει ισο-κυρίαρ-
χον και ισο-αναγνωρισμένον διεθνώς «παίχτη» 
στην περιοχή και στις ΑΟΖ της Ανατολικής 
Μεσογείου, το υπό την στρατιωτική της κατοχή 
ψευδοκράτος του Αττίλα στα σκλαβωμένα από 

το 1974 εδάφη της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Ο ΤΟΥΡΚΙΚΟΣ σχεδιασμός - όπως φαίνεται 

εκ των πραγμάτων πιθανότερος - αφού έχει ήδη 
διαπιστώσει ότι προς το παρόν είναι ανέφικτος ο 
μείζων στόχος μετατροπής ολόκληρης της Κύπρου 
σε προτεκτοράτο διά της διζωνικής τύπου Ανάν, 
έβαλε πλώρη για διεκδίκηση αναγνώρισης «ίσου 
διεθνώς στάτους» του κατοχικού ψευδοκράτους. Και 
την έθεσε ως εκ των ων ουκ άνευ προϋπόθεση για 
έναρξη νέων διαπραγματεύσεων επί του Κυπριακού. 
Με πρώτον όρο την «κυριαρχική ισότητα». Ούτως 
ώστε οι συνομιλίες να αφορούν, από τούδε και εις 
το εξής, διακρατικού επιπέδου σχέσεις και διευθε-
τήσεις μεταξύ δύο ισο-κυρίαρχων κρατών. Τέτοιου 
είδους διευθετήσεις, οι οποίες να επαναφέρουν από 
την πίσω πόρτα συνταγές «λύσης» τύπου Ανάν για 
κατοπινότερη επίτευξη του προτεκτοράτου.

Η ΤΟΥΡΚΙΑ αποφεύγει να το διαλαλήσει 
«λύση δύο κρατών». Επειδή δεν αναγνωρίζει ως 
κράτος την Κυπριακή Δημοκρατία. «Διοίκηση 
των Κυπρο-ρωμιών του Νότου» την αποκαλεί. 
Και την κατάλυση της επιδιώκει ανέκαθεν.

- Επιβουλευόμενη η Τουρκία να περάσει 
υπό τον δικό της έλεγχο ολόκληρη την Κύπρο 
(τον γεωστρατηγικό της ρόλο, «έστω κι αν δεν 
υπήρχε ουτ’ ένας Τουρκοκύπριος στο νησί» καθ’ 
ομολογίαν Αχμέτ Νταβούτογλου), είναι ενδεικτικό 
ότι αποφεύγει να απειλήσει και με προσάρτηση 
των σκλαβωμένων κυπριακών εδαφών στην 
τουρκική επικράτεια και ν’ αποδεχθεί εκτός του 
τουρκικού ελέγχου το υπόλοιπο νησί.

- Στην πράξη, βεβαίως, τα κατεχόμενα από 
τον τουρκικό στρατό κυπριακά εδάφη και το 

ψευδοκράτος  είναι ασφυκτικώς προσαρτη-
μένα παντοιοτρόπως στην Τουρκία. Πολύ πιο 
προσαρτημένα ακόμη και από την... Άγκυρα!

- Εκείνο που στοχεύει η τουρκική στρατηγική 
είναι και το υπόλοιπο νησί. Τα εισέτι ελεύθερα 
εδάφη της Κύπρου. Και την κρατική υπόσταση 
της Κυπριακής Δημοκρατίας.

- Διότι η Τουρκία εκλαμβάνει πάντοτε την 
Κυπριακή Δημοκρατία ως επικίνδυνον, για την 
ίδια, πολλαπλασιαστή ισχύος του Ελληνισμού στην 
περιοχή των νεο-οθωμανικών της σχεδιασμών.

ΕΠΙΚΕΙΤΑΙ η προαναγγελθείσα για την ερ-
χόμενη Τετάρτη, 20.9.2023,  συνάντηση στη 
Νέα Υόρκη, του Πρωθυπουργού της Ελλάδος 
Κυριάκου Μητσοτάκη με τον Πρόεδρο της 
Τουρκίας, Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν, στο περι-
θώριο της 78ης ετήσιας συνόδου της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ. Με εξαγγελθείσα επιδί-
ωξη την αποκλιμάκωση και εξομάλυνση των 
ελλαδο-τουρκικών σχέσεων. Επίκειται επίσης 
εκεί και η συνάντηση του Προέδρου της Κύ-
πρου Νίκου Χριστοδουλίδη με τον Γ.Γρ. του 
ΟΗΕ Αντόνιο Μανουέλ ντε Ολιβέιρα Γκουτέρες. 
Με επιδίωξη και κοινής συνάντησής τους με 
τον επικεφαλής του κατοχικού ψευδοκράτους 
Ερσίν Τατάρ. Προκειμένου να ανιχνευθεί η 
πιθανότητα επανέναρξης των συνομιλιών προς 
επίλυση του Κυπριακού, οι οποίες ναυάγησαν 
Ιούλιο του 2017 στο ελβετικό Κραν Μοντανά. 
Το αποτέλεσμα αυτών των συναντήσεων θα 
δείξει με ποιον τρόπο έχει μεθοδεύσει να δρο-
μολογήσει τους ελιγμούς της για το επόμενο 
χρονικό διάστημα η Τουρκία - Κατακτητής.

ΛΑΖΑΡΟΣ ΜΑΥΡ0Σ

ΕΙΡΗΣΘΩ

17.09.2023

Ορατός, ο Αναστασιάδειος ελέφαντας καθοδηγεί 
τον Χριστοδουλίδη - πονοκεφαλιάζει τον ΔΗΣΥ

Ζούμε ξανά κωμικοτραγικές στιγμές, ανε-
πανάληπτες. Ένας πολιτικός ελέφαντας 
περιδιαβάζει το πολιτικο-κομματικό σκη-
νικό. Και πολιτικές μαϊμούδες χορεύουν 

στον ρυθμό των βηματισμών του. Στην Κύπρο δεν 
ισχύει η φυσική και αυτονόητη κατάληξη πως, όταν 
οι ελέφαντεςαισθανθούν το τέλος τους, αποσύρο-
νται στο κοιμητήριό τους για να αποδημήσουν. 
Αντίθετα, στην μπανανία νήσο, εμπλέκονται ξανά 
στα πολιτικά πράγματα, δι’ αντιπροσώπων. Αφού 
προηγουμένως φροντίσουν να προλειάνουν το 
τοπίο με εκκαθαριστικές… δηλώσεις και υποβολές.

Ο Νίκος Αναστασιάδης είναι τέως Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας. Αποχώρησε μεν, τύποις, αλλά, ουσια-
στικά και πρακτικά, παρέμεινε στερρώς ενεργός και 
δραστήριος στο πολιτικό σκηνικό. Σε συνέντευξή 
του στην εκλεκτή συνάδελφο, Ανδρούλα Ταραμου-
ντά («Φιλελεύθερος», 3/9/2023), το είπε όσο ωμά 
και δηκτικά μπορούσε, για να το εμπεδώσουν όλοι 
και ειδικά στον τάλαινα Δημοκρατικό Συναγερμό: 

«Ούτε πολιτικός συνταξιούχος ή αόρατος ελέ-
φαντας αισθάνομαι και, βεβαίως, ούτε και ‘‘ταύρος 
εν υαλοπωλείω’’. Θεωρώ πως ο ρόλος ενός πολι-
τικού δεν εξαντλείται με την κατοχή πολιτειακών 
αξιωμάτων, εξίσου πολλά μπορεί να προσφέρει 
με δημιουργικές παρεμβάσεις εκεί όπου και όταν 
τα δρώμενα το απαιτούν. Όσον αφορά τον ατυχή 
χαρακτηρισμό, πως λειτούργησα ως αόρατος ελέφα-
ντας κατά τη διάρκεια των εκλογών, με θλίβει γιατί 
στην προσπάθεια δημιουργίας άλλοθι και μετακύ-
λισης ευθυνών εις ώμους άλλων, προσετέθη άλλο 
ένα σφάλμα στη σωρεία λαθών που διέκριναν τις 
αποφάσεις αλλά και την όλη προεκλογική εκστρα-
τεία από ιδρύσεως του κόμματος». Ποιος, πρώτος 
αναφέρθηκε σε «αόρατο ελέφαντα» και σε «σκιές», 
κατά τη διάρκεια της προεκλογικής εκστρατείας;

Μα, ποιος άλλος από τον τέως Πρόεδρο του 
ΔΗΣΥ, Αβ. Νεοφύτου. Από καιρό ψηλαφούσε την 
υποστήριξη που ο Ν. Αναστασιάδης παρείχε, με 
την οικογένειά του, στον εκ των τριών υποψηφίων, 
Ν. Χριστοδουλίδη. Μιλώντας στην τηλεόραση του 
ΣΙΓΜΑ (24/10/2022), ο Αβ. Νεοφύτου δεν μάσησε 
τα λόγια του: «Δημιουργήθηκαν σκιές. Οι σκιές δεν 
δημιουργήθηκαν από οποιαδήποτε συζήτηση σε 
μια κλειστή συνεδρία ενός συλλογικού οργάνου. 
Οι σκιές δημιουργήθηκαν από δημόσιες δηλώσεις. 
Αυτός που έχει την ευθύνη να τις ξεκαθαρίσει δεν 
είναι άλλος από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας. 
Ενώπιον και όσων ανέφερα για τον κεντρώο χώρο, 
έχει την ιστορική ευθύνη ο Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας και για την υστεροφημία του και για τον 
τόπο και την παράταξή του».

Ο Ν. Αναστασιάδης, με το γνωστό παμπόνηρο ύφος 
του, επιχείρησε να διασκεδάσει τις εντυπώσεις, είπε 
πως πρόκειται για… αστεϊσμό και διαβεβαίωνε πως, 
ναι, στηρίζει τον Πρόεδρο του ΔΗΣΥ, αλλά… Λίγες 
ημέρες προηγουμένως, όπως αποκάλυψε ο «Πολί-

της» (23/10/2022), σε συνεδρίαση του Πολιτικού 
Γραφείου του κόμματος, ο Αβ. Νεοφύτου φέρεται 
να είχε καταγγείλει ότι «η υποψηφιότητά του έχει 
να αντιμετωπίσει έναν αόρατο ελέφαντα», δηλαδή 
τον Πρόεδρο Αναστασιάδη. Μερικούς μήνες προ-
ηγουμένως (8/7/2022), ο Νεοφύτου επαιρόταν ότι 
«η ττενέκκα (κάλπη), όχι πολλές φορές, πάντα για τον 
ΔΗΣΥ, διέψευδε τις δημοσκοπήσεις». Πού να ήξε-
ρε ή μάλλον δεν φαντάστηκε ούτε σκέφτηκε, ίσως, 
ποτέ ότι ο «αόρατος (πλην ολοφάνερος) ελέφαντας» 
Αναστασιάδης, θα τον… ποδοπατούσε διά του τρίτου 
κλώνου του, Ν. Χριστοδουλίδη. Γιατί; Διότι ο Αβέρωφ 
δεν… τραβούσε, δεν είχε την υποστήριξη τού κόμματος, 
δεν θα εκλεγόταν, ενώ ο Ν. Χριστοδουλίδης, με τις μη 
ξεκάθαρες θέσεις του, κέρδιζε εντυπώσεις και ψήφους.

Ο ΔΗΣΥ υπέστη συνθλιπτική ήττα εξαιτίας «σωρεί-
ας λαθών», που ορθά επισήμανε ο Ν. Αναστασιάδης 
στην πιο πάνω συνέντευξη. Τι πρέπει να γίνει για το 
κόμμα του Γλ. Κληρίδη και της δήθεν παρακαταθή-
κης του τάχα ρεαλισμού; Το υπέδειξε ο… πανταχού 
παρών και ορατός, παντεπόπτης ελέφαντας: Μετά 
τις διακοπές θα αναλάμβανε πρωτοβουλία για απο-
κατάσταση των σχέσεων με ιστορικά και ηγετικά 
στελέχη του κόμματος, στήριξη της νέας Προέδρου 
και του κόμματος και επαφές και συγκεντρώσεις 
για αποκλιμάκωση της κρίσης, «ώστε, μέσα από 
τη ζύμωση ιδεών, να συνεχίσουμε να αποτελούμε 
τη σταθερή και αξιόπιστη πολιτική δύναμη». «Η 
πιο πάνω πρωτοβουλία», κατέληξε, «και η με απο-
φασιστικότητα λήψη τολμηρών αποφάσεων, που 
θα εκσυγχρονίσουν τον λόγο αλλά και τις θέσεις 
του κόμματος, σε συνδυασμό με την προβολή του 
πολυσήμαντου έργου, που επιτέλεσε η Κυβέρνηση 
και το κόμμα κατά τη δεκαετή διακυβέρνηση της 
χώρας, θα επιτρέψει την αναγέννηση της παράταξης».

Ποιες είναι αυτές οι «τολμηρές αποφάσεις», που 
η Αννίτα Δημητρίου κλήθηκε ή και διατάχθηκε να 
πάρει; Να βρει «διαύλους επικοινωνίας, συνεννόη-
σης και συνεργασίας (με τον Νίκο Χριστοδουλίδη) 
εκεί και όπου αυτό υπηρετεί το καλώς νοούμενο 
συμφέρον του τόπου». Με απλά λόγια: Καιρός να 
αφήσουν κατά μέρος πικρίες, κατηγορίες, χαρα-

κτηρισμούς και να συνεργαστούν, δηλ. ο ΔΗΣΥ 
να συγκυβερνήσει με τον «αποστάτη, προδότη και 
υπονομευτή» του κόμματος. Ο Ν. Αναστασιάδης 
έχει δίκαιο: Ενώ συναγερμικά στελέχη και τέως 
υπουργοί συμμετέχουν στο κυβερνητικό σχήμα, 
ο ΔΗΣΥ δεν… καρπούται τα παραφερνάλια της 
εξουσίας. Ο Χριστοδουλίδης άρπαξε την πάσα 
Αναστασιάδη και σε συνέντευξή του («Φιλελεύ-
θερος», 10/9/2023),  είπε:

«Θα ήταν ευχής έργον να είχα και τη συμμετοχή 
στην Κυβέρνηση, του ΔΗΣΥ. Θεωρώ ότι σε πολλά 
των θεμάτων που καλούμαστε να διαχειριστούμε 
καθημερινά, οι προσεγγίσεις μας με τον ΔΗΣΥ εί-
ναι πολύ κοντά (…). Προέρχομαι από τον ΔΗΣΥ και 
δεν το έκρυψα ποτέ και, επαναλαμβάνω, υπάρχει 
ετοιμότητα από δικής μου πλευράς να υπάρξει μία 
τέτοια συνεργασία, εάν και εφόσον ο ΔΗΣΥ κρίνει 
ότι κάτι τέτοιο είναι προς το συμφέρον του τόπου». 
Το συμφέρον του τόπου; Ή, κυριολεκτικά, στήρι-
ξη στον παραπαίοντα Χριστοδουλίδη με κάποια 
κοκκαλάκια εξουσίας στον εν κρίσει διατελούντα 
ΔΗΣΥ; Η αντίδραση της Προέδρου του κόμματος, 
Αννίτας Δημητρίου και του πρώην ανθυποψηφίου 
της, Δ. Δημητρίου, ήταν άμεση και επικριτική. Η μεν 
Αννίτα υπενθύμισε ότι ο ΔΗΣΥ «θα παραμείνει μια 
σοβαρή και υπεύθυνη πολιτική δύναμη στον χώρο 
της αντιπολίτευσης». Ο δε Δ. Δημητρίου έκανε λόγο 
για μια «άκαιρη και αχρείαστη πρόσκληση, χωρίς 
περιεχόμενο, προς ένα κόμμα το οποίο, με συνεδριακή 
απόφαση, βρίσκεται ξεκάθαρα στην αντιπολίτευση».

Και τώρα, τι θα κάνει ο ΔΗΣΥ; Ο Αβ. Νεοφύτου 
είχε προειδοποιήσει (20/3/2022): «Ο Δημοκρατι-
κός Συναγερμός, στυλοβάτης Δούρειων Ίππων δεν 
πρόκειται να γίνει ποτέ!». Ποτέ; Τι τραγωδία για τον 
ΔΗΣΥ… Μεταξύ ενός ορατού και πανταχού παρόντος 
ελέφαντα, ενός κόμματος σε κρίση, με στελέχη που 
αποστασιοποιούνται, αλληλοϋπονομεύονται, διερω-
τάται κανείς: Με ελέφαντες, Δούρειους Ίππους και 
άλλα μέλη του ζωικού βασιλείου, πώς είναι δυνατόν 
να συγκυβερνήσει με έναν «αποστάτη και προδότη 
του Συναγερμού»; Ανάγκα και θεοί πείθονται! Θα 
το δούμε μετά τις διπλές εκλογές του 2024.

ANTIΣΤΑΣΕΙΣ

Το Ευρωκοινοβούλιο, η Τουρκία 
και η εξουσία του Προέδρου για 
τη λύση του Κυπριακού

Το Ευρωκοινοβούλιο για το 
οποίο ήδη προδιαγράφηκαν 
οι επερχόμενες εκλογές για 
ανάδειξη της νέας σύνθεσής 

του διατύπωσε τη θέση του έναντι της 
Τουρκίας χωρίς όμως μιαν αποφασιστι-
κή ξεκάθαρη δήλωση ότι η Κυπριακή 
Δημοκρατία δικαιούται επιτέλους να 
ανακτήσει την πλήρη κυριαρχία και 
ανεξαρτησία της με απόλυτο σεβασμό 
στο κοινοτικό κεκτημένο.

Το Σύνταγμα του 1960 της Κυπριακής 
Δημοκρατίας ήδη κατά την αρχή δικαί-
ου που ισχύει για όλα τα κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης υστερεί έναντι του 
κοινοτικού κεκτημένου, ως πρόβλεψε ρητά η 
πέμπτη τροποποίηση του Συντάγματός μας. 
Αυτή η υπεροχή του Δικαίου της Ευρωπα-
ϊκής Ένωσης παρέχει και επιβεβαιώνει τη 
δυνατότητα της Κύπρου να αξιώσει πλήρη 
και συστηματική αλληλεγγύη από τα άλλα 
κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κεκτημένο που υποχρεώνει τον ΟΗΕ, 
τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και καθέναν 
από εμάς ώστε, το όποιο κοινό ανακοι-
νωθέν για έναρξη νέων συνομιλιών προς 
αναζήτηση λύσης, να προβλέπει ρητά ότι 
γίνεται ως μετεξέλιξη του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας και περιλαμβάνει 
σεβασμό όλων των ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων και του κοινοτικού κεκτημένου. 
Ουδείς βρίσκεται υπεράνω του Νόμου. Το 
ίδιο και η πανίσχυρη στρατιωτικά Τουρκία, 
με όσους και αν έχει συμπαραστάτες, δεν 
μπορεί να αγνοεί διαρκώς το κεκτημένο, 
το διεθνές δίκαιο και τα δικαιώματα της 
Κύπρου και των νόμιμων πολιτών της 
σε σχέση προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
η οποία αναγνωρίζει για ό,τι αφορά το 
κυπριακό πρόβλημα μια κρατική κυρι-
αρχία, με έναν και μόνο κυπριακό λαό, με 
πολίτες ισότιμους με όλους τους άλλους 
πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Το 1985, όταν έγινε η διά της Νομο-
θετικής Εξουσίας, με την τότε πλειοψηφία 
(ΑΚΕΛ και ΔΗΣΥ), «προσπάθεια» να 
περιοριστούν οι εξουσίες του αείμνηστου 
τότε Προέδρου, Σπύρου Κυπριανού, το 
Ανώτατο Δικαστήριο τόνισε το αυτόδηλο, 
δηλαδή ότι το κυπριακό πρόβλημα ως 
εκ της φύσεώς του (ζήτημα παράνομης 
στρατιωτικής κατοχής, εκτοπισμού, διαί-
ρεσης και μεθοδευμένου εποικισμού), 
είναι θέμα μη προβλεπόμενο από το 
Σύνταγμα και τονίστηκε ότι:

«Αν και το κυπριακό πρόβλημα ευρί-
σκεται, λόγω της φύσεώς του, έξω από τα 
πλαίσια του Συντάγματος της Κύπρου είναι, 
εν τούτοις, δικαίωμα εκλελεγμένων πολιτι-
κών οργάνων, τα οποία εκφράζουν κατά την 
άσκηση των οικείων αρμοδιοτήτων τους τη 
βούληση του Λαού, όπως ο Πρόεδρος της 
Δημοκρατίας και η Βουλή των Αντιπρο-
σώπων, λαμβάνουν πολιτικές αποφάσεις 
σχετικά με το κυπριακό πρόβλημα».

Είναι προφανές πως δεν υπάρχει δι-
άταξη στο Σύνταγμα που να προβλέπει 
ένα και μόνο αρμόδιο όργανο, που να έχει 
αποκλειστικά τη συνταγματική εξουσία για 
να διαπραγματευθεί την όποια μετεξέλιξή 
του σε Ομοσπονδία. Είναι καθήκον της 
Κυβέρνησης, της Βουλής αλλά και των 
Ευρωβουλευτών μας. Μάλιστα, ο Πρόεδρος 
δεν έχει συνταγματική αρμοδιότητα και 
ούτε βεβαίως μπορεί να παραγνωρίσει 
τη δικαστική αυτή κρίση και να προχω-
ρήσει σε διαπραγμάτευση της λύσης του 
Κυπριακού με προκαθορισμό αφετηρι-
ακής κοινής δήλωσης, η οποία να μην 
επιβεβαιώνει τη μία και μόνη κυριαρχία 
της Κυπριακής Δημοκρατίας και τα υπέρ 
αυτής δικαιώματα της, ως ισότιμου μέλους 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Ας μη διαφύγει της προσοχής ότι, το 
Κράτος και οι λειτουργίες του διασώθηκαν 
τότε με τη νομοθετική αποφασιστική δράση 
της Βουλής, που μετά την Τουρκανταρσία 
του 1963-64, ψήφισε ως δίκαιο της ανάγκης 
Νόμους που επέτρεψαν τη συνέχιση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. Κάθε δε αξι-
ωματούχος που εκλέγεται ως Πρόεδρος 
της Δημοκρατίας, ως Βουλευτής και ως 
διοριζόμενος Υπουργός, διαβεβαιώνει 
πίστη στο Σύνταγμα, το οποίο περιέχει 
και την αναγνώριση του κεκτημένου.

Τι προώθησε λοιπόν και τι επιδιώκει 
σήμερα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας, με 
τη συμμετοχή του στη Γενική Συνέλευση 
ΟΗΕ και στη συνέχεια του Συμβουλίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Προφανώς το 
καθήκον του είναι αυτό για το οποίο ο ίδιος 
και το Υπουργικό διαβεβαίωσαν με την 
ανάληψη των εξουσιών τους και αφορά 
τη διασφάλιση της εδαφικής κυριαρχίας 
και ανεξαρτησίας του Κράτους μέλους 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. Τουλάχιστον εμείς ας μην 
περιοριστούμε σε απλές φραστικές διακη-
ρύξεις, ας διεκδικήσουμε πραγματικά το 
δίκαιό μας και το κοινό ευρωπαϊκό μέλλον.

ΘΕΣΗΣΑΒΒΑΣ ΙΑΚΩΒΙΔΗΣ ΑΝΔΡΕΑΣ Σ. ΑΓΓΕΛΙΔΗΣ, 
δικηγόρος - πρώην βουλευτής

Ο Αβ. Νεοφύτου είχε προειδοποιήσει (20/3/2022): «Ο Δημοκρατικός 
Συναγερμός, στυλοβάτης Δούρειων Ίππων δεν πρόκειται να γίνει 
ποτέ!». Ποτέ; Τι τραγωδία για τον ΔΗΣΥ… Μεταξύ ενός ορατού και 

πανταχού παρόντος ελέφαντα, ενός κόμματος σε κρίση, με στελέχη 
που αποστασιοποιούνται, αλληλοϋπονομεύονται, διερωτάται 

κανείς: Με ελέφαντες, Δούρειους Ίππους και άλλα μέλη του ζωικού 
βασιλείου, πώς είναι δυνατόν να συγκυβερνήσει με έναν «αποστάτη 

και προδότη του Συναγερμού»; Ανάγκα και θεοί πείθονται! Θα το 
δούμε μετά τις διπλές εκλογές του 2024



Καθημερινό μαρτύριο παραμένει η 
κυκλοφορία στη Λευκωσία και στη 
Λεμεσό, κατά τις ώρες αιχμής. Δε-
κάδες χιλιάδες άνθρωποι υποβάλ-
λονται σε απερίγραπτη ταλαιπωρία 
μέχρι να πάνε στη δουλειά τους. 
Κι όταν τα καταφέρουν να πάνε, 
προχωρώντας συνεχώς με την 
πρώτη ταχύτητα, διαπιστώνουν ότι 
είτε έχει σπάσει το αυτοκίνητό τους 
είτε έχουν σπάσει... τα νεύρα τους. 
Ή και τα δύο. 
Στην είσοδο της Λευκωσίας, στα 
γνωστά φώτα Καλησπέρα, κάθε 
πρωί γίνεται χαμός. Κι όταν φθάνεις 
στη δουλειά είναι τόσο αργά, που 
πρέπει να χαιρετάς τους συναδέλ-
φους σου με το... «καλησπέρα»! 
Κάθε πρωί, ο Λευκωσιάτης και ο 
Λεμεσιανός οδηγός δεν σιγοτρα-
γουδούν μέσα στο αυτοκίνητό τους 
την επιτυχία του Μάριου Τόκα 
«Με τα φρένα σπασμένα», αλλά 

την... αποτυχία διαδοχικών κυβερ-
νήσεων «Με τα... νεύρα σπασμέ-
να»!
Ο νέος Υπουργός Μεταφορών, 
Αλέξης Βαφεάδης, ως νέος... Μέγας 
Αλέξανδρος επιχειρεί να λύσει τον 
γόρδιο... κόμβο του κυκλοφοριακού 
με διάφορα μέτρα, τα οποία, όμως, 
αποδεικνύονται μέχρι στιγμής ανε-
παρκή. Ασφαλώς χρειάζεται χρόνος 
για να λειτουργήσουν οι λύσεις που 
έχουν δρομολογηθεί (και από την 
προηγούμενη Κυβέρνηση), αλλά 
και ο χρόνος... τρέχει πολύ αργά, 
αφού, για παράδειγμα, ο περιμετρι-
κός της Λευκωσίας προβλέπεται να 
ολοκληρωθεί το 2030. 
Ένα από τα ενδιάμεσα μέτρα για 
άμβλυνση του προβλήματος είναι 
το καινοτόμο Park and Ride, που 
φαίνεται λογικό και πολύ πρακτικό 
μέσο και ελπίζω ότι θα το υιοθετή-
σουν τελικά και πολλοί άλλοι, για 

να μειωθεί κάπως η συμφόρηση 
στην είσοδο της Λευκωσίας. Το 
να σταθμεύεις δωρεάν έξω από το 
ΓΣΠ και να σε μεταφέρουν και πάλι 
δωρεάν με άνετα και σύγχρονα λε-
ωφορεία, γρήγορα και με ασφάλεια 
και προπαντός χωρίς άγχος στο 
κέντρο της πόλης, είναι μια πολύ 
δελεαστική πρόταση που αξίζει τον 
κόπο τουλάχιστον να δοκιμάσει 
κάποιος. Και έχοντας παρκάρει 
δωρεάν στο ΓΣΠ, γλιτώνεις και τη 
φασαρία να ψάχνεις για parking 
κοντά στη δουλειά σου. Το μεγα-
λύτερο πρόβλημα στην εφαρμογή 
του Park and Ride είναι ότι το 
Ride χρειάζεται να εξουδετερώσει 
πρώτα το... Pride, δηλαδή την περη-
φάνια και την εγωιστική νοοτροπία 
του Κυπρίου οδηγού, ο οποίος δεν 
απεγκλωβίζεται τόσο εύκολα από 
το αυτοκίνητό του! 

ΜΠΟΞΕΡ

Και ξαφνικά προέκυψε νέο πρό-
βλημα στους κόλπους της συγκυ-
βέρνησης, αυτήν  τη φορά λόγω 
του... Μακαρίου! Συγκεκριμένα, οι 
βουλευτές του ΔΗΚΟ Ζαχαρίας 
Κουλίας και Χρίστος Ορφανίδης 
έχουν ζητήσει από τον Πρόεδρο 
Χριστοδουλίδη να επαναφέρει το 
πορτραίτο του πρώτου Προέδρου 
της Δημοκρατίας πάνω από το τζάκι 
του Προεδρικού, όπου βρισκόταν 
μονίμως. Στον χώρο εκείνο πραγ-
ματοποιούνται οι συναντήσεις του 
εκάστοτε Προέδρου της Δημοκρατί-
ας με αξιωματούχους άλλων χωρών.
Ο κ. Χριστοδουλίδης αποφάσισε 
μετακίνηση του πορτραίτου στον 
χώρο του προεδρικού γραφείου, 
όπου πραγματοποιούνται οι διάφο-

ρες συσκέψεις υπό την προεδρία 
του. Δεν ξέρουμε τον λόγο της 
μετακίνησης αυτής, οπότε μπο-
ρούμε να κάνουμε εικασίες. Ίσως 
ο Πρόεδρος σήκωσε το πορτραίτο 
από το τζάκι, θέλοντας να τονίσει ότι 
ο Μακάριος καταγόταν από ταπεινή 
οικογένεια βοσκών και δεν ήταν... 
από «τζάκι».
Πάντως, βρίσκω υπερβολική την 
άποψη των δύο βουλευτών του 
ΔΗΚΟ, ότι «αυτή η ενέργεια συμ-
βάλλει στην αναμόχλευση θλιβε-
ρών καταστάσεων και δεν προάγει 
την ενότητα και τη λήθη»!
Εντάξει, ώρα είναι ν’ αρχίσουμε να 
τσακωνόμαστε για το αν έπρεπε ή 
όχι να σηκωθεί από το τζάκι η εικό-
να του Μακαρίου, να χωριστούμε σε 

δύο στρατόπεδα, να θυμηθούμε και 
το πραξικόπημα και να σκοτωθούμε 
μεταξύ μας για μια φωτογραφία. 
Ε, μα αν υπάρχει όντως τέτοιος κίν-
δυνος για «αναμόχλευση θλιβερών 
καταστάσεων», ας σπεύσει ο Πρόε-
δρος να ξαναβάλει το πορτραίτο στο 
τζάκι, προτού οι... φλόγες ξεπηδήσουν 
απ’ εκεί μέσα και μας τυλίξουν όλους!
Κι αν χρειάζεται κάποια εικόνα 
στον χώρο των συνεδριάσεων, 
ας βάλει ο κ. Χριστοδουλίδης την 
εικόνα κανενός θαυματουργού 
Αγίου, για να προσεύχονται κιόλας 
τα μέλη του Υπουργικού Συμ-
βουλίου (και ο ίδιος ο Πρόεδρος, 
βεβαίως) κάθε φορά που συζητούν 
σοβαρά θέματα, επικαλούμενοι την 
εξ ύψους βοήθεια.

Α! Τώρα θυμήθηκα και τις αντιδρά-
σεις που είχαν προκληθεί το 2008, 
όταν έγινε μια άλλη μετακίνηση του 
Μακαρίου και συγκεκριμένα του 
γιγαντιαίου ανδριάντα του (ύψους 10 
μέτρων), που μεταφέρθηκε από την 
Αρχιεπισκοπή στο μοναστήρι του 
Κύκκου. Εκ των υστέρων φάνηκε 
ορθή η απόφαση, αφού το άγαλμα 
ταιριάζει μια χαρά με το περιβάλλον.
Όσο για εκείνους που πιστεύουν 
ακόμα ότι «ο Μακάριος ζει και 
μας καθοδηγεί», είναι καιρός να 
δεχτούν ότι δεν ζει πια και δεν 
μπορεί να μας καθοδηγήσει. Ας 
τον αφήσουν, λοιπόν, στην ησυχία 
του τάφου του και στην κρίση της 
Ιστορίας.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Της Κυριακής
17.09.2023

Εξ Απορρήτων

Ο Κατακλυσμός 
δεν είναι μύθος...
Η βιβλική ιστορία του Κατακλυσμού 
και της κιβωτού του Νώε φαίνεται να 
έχει ιστορικό υπόβαθρο. Αν δούμε 
τι έγινε τις τελευταίες ημέρες με τις 
πρωτοφανείς πλημμύρες που έπνιξαν 
την Ελλάδα και τη Λιβύη, μπορούμε 
να θεωρήσουμε ότι και στο παρελθόν 
υπήρξαν ανάλογα φαινόμενα, που 
άλλωστε έχουν καταγραφεί και στις 
μυθολογίες διαφόρων χωρών, όπως 
στην ελληνική μυθολογία, με τον 
Κατακλυσμό του Δευκαλίωνα. 
Στην Ελλάδα, ευτυχώς ο αριθμός των 
θυμάτων ήταν περιορισμένος, αλλά 
οι καταστροφές από τη μανία των 
νερών που άφησε στο πέρασμά της η 
κακοκαιρία «Ντάνιελ» είναι τρομακτι-
κές. Στη Λιβύη, οι ξαφνικές πλήμμυ-
ρες οδήγησαν στον θάνατο χιλιάδες 
ανθρώπους.
Η Ελλάδα μας μετρά τις πληγές της 
και θα τις μετρά για πολύ ακόμη. 
Πόσο μάλλον να τις γιατρέψει κιόλας. 
Θα χρειαστούν χρόνια για να ξανα-
καρπίσει ο θεσσαλικός κάμπος. Θα 
χρειαστούν χρόνια για να υπάρξει 
ανασυγκρότηση των περιοχών του 
υδάτινου ολέθρου. Αλλά θα χρειαστεί 
και το ελληνικό Κράτος να υπερβεί τον 
εαυτό του, τον κακό εαυτό του, για να 
ξανασχεδιάσει πολιτικές, να υλοποι-
ήσει μακρόπνοες αποφάσεις που θα 
λαμβάνουν υπ’ όψιν τα νέα δεδομένα 
της κλιματικής κρίσης, η οποία μπορεί 
να ξαναδώσει παρόμοιους ή και χει-
ρότερους κατακλυσμούς.
Η Ελλάδα μας δεν πρέπει να γονατίσει 
κάτω από το βάρος της απίστευτης 
καταστροφής. Αυτές τις ώρες χρειάζε-
ται και τη δική μας συμπαράσταση και 
βοήθεια, όπως μπορεί ο καθένας. 
Την ίδια ώρα, η ανείπωτη τραγωδία 
που έπληξε την Ελλάδα πρέπει να θέ-
σει κι εμάς εδώ σε συναγερμό. Για να 
προλάβουμε μιαν ανάλογη δική μας 
τραγωδία σε ένα μελλοντικό ακραίο 
καιρικό φαινόμενο, που δεν το απο-
κλείουν καθόλου οι επιστήμονες. Οι 
ειδικοί έχουν ήδη χαρτογραφήσει τις 
περιοχές στο νησί που αντιμετωπίζουν 
τον μεγαλύτερο κίνδυνο πλημμυρών, 
οπότε τα οποιαδήποτε προγραμματι-
ζόμενα αντιπλημμυρικά έργα πρέπει 
να επιταχυνθούν, αλλά να σχεδιαστούν 
και πρόσθετα έργα, με βάση τα νέα 
δεδομένα που δημιουργεί το πολύ-
μορφο τέρας της κλιματικής αλλαγής. 
Αυτά για το κράτος και τις Αρχές τοπι-
κής αυτοδιοίκησης. Θα πρέπει, όμως, 
να είμαστε προετοιμασμένοι κι εμείς 
οι πολίτες για κάθε ενδεχόμενο. Κι αντί 
να αγοράζουμε συνεχώς αυτοκίνητα, 
που μπορεί κάποια μέρα να βρεθούν 
κάτω από το νερό, ας αγοράσουμε και 
κανένα φουσκωτό σκάφος. Ποτέ δεν 
ξέρεις...

ΜΠΟΞΕΡ

Τόση ευαισθησία για το τέμενος;

Ο γόρδιος... κόμβος του κυκλοφοριακού

Μακάριος πάνω από το τζάκι

Ένας εξαγορασμένος πρώην ΥΠΕΞ

Δεν ήρθε η ώρα... για γάμο

Εδώ ο κόσμος καίγεται (και ειδικότε-
ρα η Ουκρανία) και η εκπρόσωπος 
του ρωσικού Υπουργείου Εξωτερι-
κών, Μαρία Ζαχάροβα, θεώρησε τόσο 
σημαντικό γεγονός τη ρίψη μιας βόμ-
βας μολότοφ στην αυλή τεμένους στη 
Λεμεσό, ώστε προέβη σε μια έντονα 
καταδικαστική δήλωση, γαρνιρισμένη 
και με διάφορα άλλα συναφή σχόλια. 
Μίλησε, συγκεκριμένα, για «κατη-
γορηματικά απαράδεκτες ενέργειες, 
που πρέπει να τιμωρούνται», αλλά 
και «βάρβαρες πράξεις, που πρέπει 
να προλαμβάνονται». Δεν θυμάμαι 
αν η κ. Ζαχάροβα έχει καταδικάσει 
ποτέ τις χιλιάδες βάρβαρες πράξεις 
των Τούρκων και τις βεβηλώσεις και 
καταστροφές των ορθοδόξων ιερών 
ναών και προσκυνημάτων στα κατε-
χόμενα εδάφη της Κύπρου. 

Προφανώς η δήλωσή της ήταν υποκι-
νούμενη. Ίσως έλαβε σχετική πληρο-
φόρηση από τη ρωσική Πρεσβεία στη 
Λευκωσία, της οποίας επικεφαλής 
είναι, εδώ και ένα χρόνο, Ρώσος  
μουσουλμάνος, για πρώτη φορά στην 
ιστορία των κυπρορωσικών σχέσεων, 
ο Μουράτ Ζιαζίκοφ, ο οποίος είναι 
αυτονόητο ότι ενδιαφέρεται ειδικότε-
ρα για θέματα που αφορούν και τους 
μουσουλμάνους της Κύπρου. 
Τέλος πάντων. Εκείνο που είναι 
εμφανές, πλέον, είναι ότι η Μόσχα μάς 
στέλνει κατά καιρούς διάφορα μηνύμα-
τα που «δαγκώνουν» και έχουν τη ρίζα 
τους στη στάση που τηρεί η Κυπριακή 
Δημοκρατία έναντι της ρωσικής εισβο-
λής στην Ουκρανία, εφαρμόζοντας την 
κοινή ευρωπαϊκή πολιτική. Μόλις πρό-
σφατα ανακοινώθηκε το άνοιγμα ρωσι-

κού γραφείου για παροχή προξενικών 
υπηρεσιών στους χιλιάδες Ρώσους που 
διαμένουν στα κατεχόμενα (διαμένουν 
παράνομα, βέβαια, σε κλεμμένες ελλη-
νοκυπριακές περιουσίες). Και ο Ρώσος 

πρέσβης άφησε ανοιχτό και το θέμα 
των απευθείας ρωσικών πτήσεων προς 
το ψευδοκράτος. Δεν είναι τυχαία όλα 
αυτά. Αλλά ποιος φταίει για τη διατάρα-
ξη των διαχρονικά φιλικών σχέσεων 
μεταξύ της Κύπρου και της Ρωσίας; Αν 
ο Πούτιν δεν προχωρούσε στη συνεχι-
ζόμενη εδώ και ενάμιση χρόνο βάρβα-
ρη εισβολή του στην Ουκρανία, όλα θα 
κυλούσαν ομαλά και δεν θα χρειαζόταν 
και η κ. Ζαχάροβα να μετατραπεί σε... 
Πίκροβα και να μας μαλώνει.
Τον ρωσικό λαό εξακολουθούμε να 
τον αγαπάμε. Ειλικρινά, όμως, πιστεύω 
ότι δεν του αξίζει να έχει τέτοιους ηγέ-
τες που έχουν βαμμένα τα χέρια τους 
με το αίμα άλλων λαών, αλλά και δεν 
διστάζουν να διατάξουν τη δολοφονία 
των εσωτερικών τους αντιπάλων...

ΜΠΟΞΕΡ

Ο Τζακ Στρο (Jack Straw), πρώ-
ην Υπουργός Εξωτερικών της 
Βρετανίας, δεν είναι μόνο φιλό-
τουρκος. Είναι ένα πουλημένο 
γιουσουφάκι της Τουρκίας. Αυτός 
ο τύπος, που βρισκόταν στο τιμόνι 
του Φόρεϊν Όφις από το 2001 έως 
το 2006, κατά καιρούς βγάζει στη 
φόρα το εξωνημένο μίσος του για 
την Κυπριακή Δημοκρατία, με 
δηλώσεις και άρθρα σε εφημερί-
δες. Αυτό έκανε και τώρα, όταν σε 
άρθρο του στο «Politico», με τίτλο 
«Δεν θα έπρεπε να αφήσουμε την 
Κύπρο να ενταχθεί στην ΕΕ», επα-
ναφέρει τη θέση του για λύση δύο 
κρατών, καλώντας, μάλιστα, τη 
διεθνή κοινότητα να δεσμευτεί για 
μια τέτοια λύση εάν οι διαπραγ-
ματεύσεις για ένα ενωμένο νησί 
αποτύχουν και πάλι (θα φροντίσει 
για την αποτυχία τους η αγαπημέ-
νη του χώρα). 
Straw στα αγγλικά σημαίνει 
άχυρο. Συνεπώς το επίθετό του 
μπορεί να αποδοθεί στα ελληνικά 
ως Άχυρος. Κι αν το προεκτείνου-
με λίγο, ως... Αχυράνθρωπος. 
Θυμίζουμε ότι αυτό το κουμάσι 
ήταν Υπουργός Εξωτερικών κατά 
την περίοδο του δημοψηφίσματος 
στην Κύπρο (2004) και στη συνέ-
χεια προσπάθησε να μας εκδικη-
θεί για το «Όχι» προωθώντας το 
απευθείας εμπόριο με τα κατεχό-
μενα και υποστηρίζοντας ανοιχτά 
τη διχοτόμηση της Κύπρου και 

τη λύση δύο κρατών. Παράλληλα, 
εκπροσωπεί τα τουρκικά συμφέ-
ροντα μαζί με άλλους του κόμμα-
τός του και μέσω της ιδρυθείσας, 
από το 2007, κομματικής ομάδας 
«Εργατικοί φίλοι της Τουρκίας».
Ο Τζακ Στρο βρέθηκε στο επί-
κεντρο πολιτικού σκανδάλου, το 
2015, μαζί με τον πρώην Υπουρ-
γό Άμυνας, Μάλκολμ Ρίφκιντ, 
όταν δημοσιογράφοι, που υποδύ-
ονταν τους επιχειρηματίες από το 
Χονγκ Κονγκ, τους κατηγόρησαν 
ότι δέχθηκαν έναντι αμοιβής να 
χρησιμοποιήσουν την πολιτική 
τους επιρροή προκειμένου να 
προωθήσουν μια ιδιωτική επι-
χείρηση. Ειδικά ο Στρο, ο οποίος 
ήταν τότε βουλευτής του Εργα-
τικού Κόμματος, προσφέρθηκε 
να χρησιμοποιήσει την επιρροή 
του, ζητώντας ως αμοιβή το ποσό 
των 6.800 ευρώ ημερησίως! Ε, 
πώς να το κάνουμε; Εξαγοράζεται 
μεν ο άνθρωπος, αλλά δεν είναι ο 
όποιος-όποιος φτηνιάρης. Η τιμή 
του στέκει πολύ ψηλά. Πώς είναι 
η διαφορά της ιερόδουλης του 
πεζοδρομίου από το... κολ γκερλ 
πολυτελείας; Κάπως έτσι. Υπάρ-
χουν στοιχεία ότι ο Στρο χρηματί-
στηκε και χρηματίζεται, άμεσα και 
έμμεσα, από την Τουρκία. Φυσικά 
είπαμε. Σε τιμές ανάλογες των 
υπηρεσιών κολ γκερλς...

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ

Τελικά ήταν... (ανεπίσημη) 
πρόταση γάμου αυτή που έκανε 
ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης 
στον ΔΗΣΥ, με τη συνέντευξή 
του στον «Φ», ή απλώς ήταν μια 
βολιδοσκόπηση, για να δει τις 
προθέσεις της άλλης πλευράς για 
έναν πιθανό μελλοντικό γάμο; 
«Θα ήταν ευχής έργον να είχα και 
τη συμμετοχή του κόμματος στην 
Κυβέρνηση», δήλωσε ο Πρόε-
δρος, αφού προηγουμένως 
φρόντισε να σημειώσει 
ότι έχει μιαν «εξαίρετη 
συνεργασία με την 
Πινδάρου και στελέχη 
της». Με άλλα λόγια, 
υπάρχει ένα αμοι-
βαίο... φλερτ και θα 
ήταν «ευχής έργον» να 
περάσουνε και βέρες. Θα 
πρέπει να πούμε, πάντως, ότι η 
«ευχή» στην οποία αναφέρθηκε 
ο Πρόεδρος, έχει ήδη δοθεί από 
τον... Νίκαρο, ο οποίος όχι μόνο 
καλοβλέπει τέτοιο γάμο, αλλά θα 
μπει και... πρώτος κουμπάρος, 
αν τα πράγματα καταλήξουν εκεί. 
Ωστόσο, επί του παρόντος, η 
Πινδάρου είναι αρνητική, αφού 
η Αννίτα ξεκαθάρισε ότι ο ΔΗΣΥ 
παραμένει στην αντιπολίτευση. 
Περισσότερο αντέδρασαν στον 
γάμο με Χριστοδουλίδη εκείνοι 
που ήθελαν να παντρέψουν τον 
ΔΗΣΥ με το... ΑΚΕΛ.
Υπάρχουν, όμως, και άλλοι 
Συναγερμικοί που πιστεύουν 
ότι οι προοπτικές γάμου μεταξύ 
Προεδρικού και Πινδάρου θα 
επανέλθουν μετά τις διπλές εκλο-
γές του 2024. Τουλάχιστον στις 

εκλογές τοπικής αυτοδιοίκησης 
φαίνεται ότι θα υπάρξει έντονη... 
ερωτοτροπία μεταξύ του ΔΗΣΥ 
και των κομμάτων της συγκυβέρ-
νησης και ειδικότερα του ΔΗΚΟ 
και της ΔΗΠΑ. Άλλωστε, τα δύο 
αυτά κόμματα έχουν μεγάλη 
εμπειρία σε... ειδύλλια και γάμους, 
αφού έχουν έλθει εις γάμου 
κοινωνίαν και με τη Δεξιά και με 
την Αριστερά, χωρίς αναστολές. 

Ειδικότερα ο Νικόλας 
έδειξε ενθουσιασμένος 

με την προοπτική ενός 
γάμου με τον ΔΗΣΥ 
και λέγεται ότι είναι 
έτοιμος να ανεβάσει 
στο διαδίκτυο βίντεο, 

στο οποίο θα τραγουδά 
με την κιθάρα του «Έλα 

να σμίξουμεν τα θκυο, φιλιά 
δροσάτα να σου θκιω»!
Αν, λοιπόν, η συνεργασία του 
Συναγερμού με τα κόμματα της 
συγκυβέρνησης στις δημοτικές 
εκλογές επιτύχει, ίσως έρθει πιο 
κοντά το ενδεχόμενο ανατροπής 
και του γενικότερου πολιτικού 
σκηνικού. Σε τέτοια περίπτωση 
είναι βέβαιο ότι θα γίνει στενότε-
ρη η συνεργασία του Λόφου με 
την Πινδάρου. Προσωπικά, όμως, 
πιστεύω ότι δύσκολα θα καταλή-
ξουμε σε επίσημο γάμο, με παπά 
που να ψάλλει «και έσονται οι δύο 
εις... κυβέρνησιν μίαν», καθώς και 
με τα παραδοσιακά «αλλάματα» 
και με τον γαμπρό να... ξυρίζεται 
επιτέλους. Ίσως καταλήξουμε, 
όμως, σε κάποιο... σύμφωνο 
συμβίωσης.

ΚΥΠΡΟΦΡΕΝΗΣ


	simerini_1-1_inn
	simerini_2-2_inn
	simerini_3-3_inn
	simerini_4-4_inn
	simerini_5-5_inn
	simerini_6-6_inn
	simerini_7-7_inn
	simerini_8-8_inn
	simerini_9-9_inn
	simerini_10-10_inn
	simerini_11-11_inn
	simerini_12-12_inn
	simerini_13-13_inn
	simerini_14-14_inn
	simerini_15-15_inn
	simerini_16-16_inn
	simerini_17-17_inn
	simerini_18-18_inn
	simerini_19-19_inn
	simerini_20-20_inn
	simerini_21-21_inn
	simerini_22-22_inn
	simerini_23-23_inn
	simerini_24-24_inn

